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دلار روي قله 
يك ساله

 قيمت هر دلار آمريكا ديروز
 با عبور از مرز 28هزارو 700تومان 

ركورد يك ساله را شكست

فاصله قيمت نرخ ارز نيما با بازار 
آزاد به بيش از 5هزار تومان 
رسيده كه در طول ماه های 

گذشته بی سابقه است

معاون سابق برنامه ريزی و توسعه منابع 
آموزش و پرورش، از كمبود بيش از 
 197هزار معلم و 110هزار سرايدار  

و نيروی خدماتی خبر می دهد

شــيب صعودی قيمــت دلار كه 
از هفته گذشته آغاز شــده بود، با 
آغاز هفته جاری، بيشــتر شد و در 
مبادلات ديروز با ركورد شــكنی به 
رقم 28هزارو 700تومان رســيد؛ 
اين بالاترين قيمت دلار در يك سال 

گذشته است. صفحه5 را بخوانيد.

آنطور كه گفته های مديران مدارس 
از مناطق مختلف كشــور نشــان 
می دهد، كمبــود نيرو هم در بخش 
آموزشی مانند معلم، مربی بهداشت، 
مربی پرورشی و... تبديل به بحران 
شده و هم در بخش نيروی خدماتی 
مدارس به مرحله معضل رســيده 

است. صفحه10 را بخوانيد.
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 پیدا و پنهان 
طرح شفافیت

 دست پر ايران
در مذاكرات وين

سود در مرغ عشق 
است

روح الله نجابت، از نمايندگان جوان 
مجلس يازدهم و جزو طراحان طرح 
شفافيت آرای نمايندگان است.با او 
در اين باره به گفت و گو نشسته ايم

يادداشتي از حسن نافعه
استاد علوم سياسي دانشگاه قاهره

 روستای سيرو در قم را
 به عنوان مركز پرورش مرغ عشق 
می شناسند؛ اين تجارت پرسود 

 موجب شده سيرو 
بيكار نداشته باشد

كار اصلی حدود 70درصد از جوانان 
روستاپرورش مرغ عشق است

ميلاد با سعادت امام حسن عسكري)ع( را تبريك مي گوييم

يادداشت

احياي خانه هاي تاريخي و ارزشمند 
صرف نظــر از اينكــه متعلق به چه 
كسي است و چگونه مرمت مي شود، 
از اين بابت كه منجر به آبادشــدن 
يك خانه مي شــود، كاری باارزش و 
قابل تقدير اســت. نمونه هاي موفق 
چنين اقداماتي در پايتخت كم نيســت و مي تــوان به خانه جلال 
آل احمد و سيمين اشاره كرد كه در سال هاي اخير مرمت اين ملك 
به پايان رسيد و خانه نيما يوشــيج كه همزمان با سالروز تولدش 
بهره برداري شد. براي احياي چنين خانه هايي كه ميراث گذشتگان 
هســتند الزاما وجود مؤلفه هايي چون ارزش معمــاري و تاريخي 
ضروري نيست؛ چراكه ممكن است خانه قدمت چنداني نداشته باشد 
اما مردم و اهالي فرهنگ و هنر خاطراتي از كسي كه در اين خانه ها 
زندگي مي كرده دارند و بازسازي آنها قطعاً به حفظ حافظه تاريخي، 
هنري و فرهنگي جامعه كمك مي كند. درست مانند خانه پدر شعر 
فارسي نو كه مرمت اين خانه فرصت مي دهد تا شهروندان دقايقي در 
اين خانه باشند و آثار نيما را تورق كنند و شعري از او بخوانند. قطعاً 
تجربه چنين لحظاتي شيرين و لذتبخش خواهد بود و همين اقدام 

كمك مي كند تا مردم به ويژه نســل آينده با آثار و خدمات نيما در 
حوزه فرهنگ و هنر بيشتر آشنا شوند.

مرمت خانه هاي مربوط به مشــاهير در حوزه هاي مختلف هنري، 
علمي، تاريخي، فرهنگي و... در تمام دنيا مرســوم اســت و به طور 
مثال خانه ويكتور هوگو نويسنده و شــاعر فرانسوي در ميدان وژ 
قرار دارد كه اكنون به موزه تبديل شده است. در واقع تماشاي اين 
خانه ها سبب مرور تاريخ و تقويت حافظه تاريخي مي شود و قطعاً 
مرمت خانه نيما اقدامی ارزشمند است؛ چراكه فرهنگ و هنر مرز و 
محدوديت نمي شناسد و گفته مي شود كه سياست حريم دارد اما 
هنر حريم ندارد. بنابراين ملتي كه از طريق هنر خود با دنيا ارتباط 
برقرار كند، ارتباط پايداري خواهد داشت. در واقع حراست و حفاظت 
از خانه هاي ارزشمند نشان دهنده فرهيختگي و مدنيت يك جامعه 
است؛ حتي اگر اين خانه ها قدمت چندين صدساله نداشته باشند 
و ثبت ميراث ملي نشــده باشــند. گاهي اوقات بناها چنان ارزش 
معماري و زيبايي شناسي دارند كه بدون توجه به قدمت در ليست 
ميراث ملي قرار مي گيرند، از اين رو نبايد ثبت ميراث ملي معياري 
براي احيای بناهای داراي ارزش در پايتخت باشد؛ چراكه برخي از 
خانه ها تنها به دليل اينكه مكان زيست كساني هستند كه در ادبيات 
و هنر و فرهنگ و... ما نقش داشــته اند بايد حفظ شوند. در نهايت 
براي موفقيت در رســالت حفاظت از بناهاي تاريخي و ارزشمند 
نبايد مرمت به هر شــيوه و با هر طراحي و مهندسي صورت گيرد. 
اين بناهاي تاريخي و ميراث باارزش زماني مي توانند در نسل هاي 
آينده تأثيرگذار باشند كه ظواهر آن دستخوش تغييرات قرار نگيرد و 
مخدوش نشود. از اين رو احياي آنها نبايد منجر به تغيير هندسه شان 

شود و بايد با حفظ ظواهر و روح بنا آنها را تحويل آيندگان داد.

 حفظ حافظه تاريخي
با احيای خانه هاي ارزشمند

نگاه
مصيب نعيمی ؛ كارشناس مسائل منطقه

گفت وگوهــای ديپلماتيــك برای 
عادی سازی روابط ايران و عربستان 
در ماه های اخير شــكل جدی تری 
به خود گرفته اســت؛ روابطی كه در 
دی ماه 1394 و درپی يك سلســله 
تحــولات سياســی منطقــه ای و 
بين المللی قطع شد و پس از آن 2كشور دوره ای از ركود در روابط 
دوجانبه را تجربه كردند. حالا اما مدتی اســت ايران و عربستان در 
مسير گشــودن گره های رابطه گام برمی دارند؛ مسيری كه به نظر 
می رسد در 3گام »بازگشايی كنسولگری ها«، »عادی سازی روابط« 

و درنهايت »بازگشايی سفارتخانه ها« طی خواهد شد. 
آب شــدن يخ اختلافات ميان ايران و عربســتان درحالی است كه 
اين موضوع چندان هم ســهل الوصول به نظر نمی رسد و با وجود 
گفت وگوهای ديپلماتيك اخير ميان 2كشــور، مشكلات گذشته 
موانع قابل توجهی در مسير عادی ســازی روابط به حساب می آيد. 
تبعات و آسيب های ناشــی از جنگ يمن، همواركردن مسير برای 
دخالت نيروهای فرامنطقه ای در تحولات خاورميانه و خليج فارس و 
پوشش دادن به فعاليت های مخرب ايالات متحده در منطقه ازجمله 

چالش هايی است كه عربستان به عنوان مسبب پديد آمدن آنها، بايد 
راه حل های مناسبی برای جبران داشته باشد.

 براين اساس و با توجه به حجم اختلافات موجود ميان دوطرف، به طور 
قطع نمی توان انتظار داشت گفت وگوها و رايزنی ها برای عادی سازی 
روابط در چند نوبت و به سرعت به نتيجه نهايی و مثبتی بينجامد، اما 
نكته اينجاست كه به نظر می رسد تصميم سازان در عربستان سعودی 
بالاخره پس از گذشت حدود 7سال، به آثار زيان بار تحميل جنگ يمن 
به منطقه و به ويژه مردم اين كشور پی برده اند؛ جنگی فرسايشی كه 
درنهايت به زيان عربستان ســعودی تمام شد و موقعيت منطقه ای و 
بين المللی اين كشــور را با چالش های مهمی مواجه كرد. درچنين 
شــرايطی اولويت های سياســت خارجی جمهوری اسلامی نقش 
قابل توجهی در گشودن گره های اين رابطه خواهد داشت؛ چراكه ايران 
همواره تأكيد كرده است كشورهای همسايه و مسلمان در اولويت توسعه 
روابط قرار دارند و هرگز مورد هدف جمهوری اسلامی قرار نمی گيرند 
و برهمين اســاس هم هســت كه اميد می رود عربستان سعودی به 
اشتباه هاي خود در زمينه اولويت دادن به ايالات متحده و غرب برای 
توسعه روابط و حضور در منطقه پی  ببرد. اينها درحالی است كه براساس 
اطلاعات موجود كه ازسوی منابع مختلف منتشر شده ، به نظر می رسد 
روند مذاكرات ميان ايران و عربستان اميدواركننده بوده است و دوطرف با 
كليات ازسرگيری روابط دوجانبه موافقند.  اما ازسرگيری روابط نيازمند 
برداشتن گام های مهمی ازسوی طرف عربستانی است و اين كشور بايد 

مصمم بودن خود را در مسير همگرايی نشان 
دهد. برخی شواهد نشان می دهد عربستان 

قصد دارد در جريان مذاكرات آنچه در جنگ يمن به دســت نياورده  
را پيگيری كند. 

 چشم انداز ازسرگيری روابط
ايران و عربستان

بهروز مرباغي؛ شهرساز و عضو انجمن معماران ايران

 محلـه با همشهری محـله باصفاست
با ما به محله های تهران سـر بزنید

قرار ما؛ چهارشنبه های هر هفته، ضمیمه روزنامه همشهری

ادامه در 
صفحه21

به خانه نيما 
خوش آمديد

 خانه شاعر كه تا معرض تخريب پيش 
رفته بود توسط شهرداري تهران بازسازي 

شد  و به ثبت ميراث فرهنگي رسيد

 رئيس شوراي شهر تهران: 
اميدواريم خانه موزه نيما يك پاتوق 

خوبي هم براي شاعران و هم يك مركز 
فرهنگي براي مردم منطقه باشد

مديرعامل سازمان زيباسازي: 
شهروندان مي توانند به خانه 

 نيمايوشيج به عنوان يكي از مفاخر
ادب و هنر كشور قدم بگذارند

خانه نيما يوشــيج در سال هاي گذشته يك بار 
تا آســتانه تخريب پيــش رفت و بعــد با رفع 
معارضين توســط شــهرداري تهران مرمت و 
بازسازي شد و به ثبت ميراث فرهنگي رسيد. 
به همين دليل روز گذشــته برخي از اعضاي 
شوراي شــهر و مديران شــهرداري تهران در 
خانه موزه نيما يوشــيج حاضر شــدند تا يك 
روز بعد از ســالروز تولد اين شاعر فقيد افتتاح 
غيررســمي از اين خانه موزه صــورت بگيرد. 

صفحه3 را بخوانيد.

صفحه14

صفحه23

صفحه15 صفحه هاي 6 و 12
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طرح مزاحم مذاکره
۱۷ عضو كنگره آمريكا هفته گذشته نيز در نامه اي به كاخ سفيد با ادعاي حمله پهپادي ايران به منافع 
آمريكا از رئيس جمهوري اين كشور خواستند تا سياست فشار حداكثري عليه ايران را ادامه دهد و 
ديپلماسي را كنار بگذارد. آنها حتي مدعي شدند كه اگر در انتخابات ميان دوره اي سال آينده كنترل 
كنگره آمريكا را به دست بياورند توافق احتمالي ميان تهران و واشنگتن در وين را ملغي خواهند كرد. 
اين در حالي است كه طبق قطعنامه 223۱شوراي امنيت سازمان ملل كه در تأييد برجام صادر شده  و 
به تصويب شوراي امنيت رسيده است، قطعنامه هاي مرتبط با ممنوعيت  مبادلات تسليحاتي با ايران 
در شوراي امنيت لغو شده است و ايران مي تواند با هر كشوري مبادله تجاري تسليحات داشته باشد. 
طبق مفاد برجام در اكتبر 2٠2٠ اين محدوديت ها كه از سال 2٠٠۷ عليه ايران وضع شده بود، به طور 

مؤثر لغو شد.

ث
مك

 فيصل بن فرحان بن عبدالله، 
وزيــر خارجه عربســتان ديپلماسی

ســعودي در گفت وگويي 
گرچه از دست نيافتن به نتيجه ای ملموس 
در مذاكرات با ايران سخن گفته، اما تأكيد 
كرده كه »پيشرفت كافي كه به ما اجازه 

حركت به جلو را بدهد، داشته ايم«.
سخنان اين مقام سعودي و نيز اظهارات 
اخير مقامات وزارت خارجه كشــورمان 
به روشني از تغيير محســوس در روابط 
ميان ايران و عربســتان خبــر مي دهد 
و به نظر مي رســد كه در آينــده نزديك 
شاهد گرم ترشدن ارتباط ميان جمهوري 
اسلامي ايران و دولت ســعودي باشيم؛ 
روابطي كه در ســال هاي گذشته فراز و 
نشيب هاي بســياري داشــته و به دليل 
برخي رخدادها در اين سال ها به سردي 
گراييد و به پايين ترين سطح ديپلماتيك 

خود رسيد.

گرم شدن روابط كشورهاي منطقه 
سياست »در اولويت قرارگرفتن روابط با 
كشورهاي منطقه« و تغيير در ارتباطات 
ميان كشورهاي منطقه را در تماس هاي 
ديپلماتيــك اخيــر مي تــوان فهميد؛ 
چنان كه در همين راســتا روز پنجشنبه 
20آبان شــيخ عبدلله بن زايد و حسين 
اميرعبداللهيان وزيران امورخارجه ايران 
و امارات متحده عربي در يك تماس تلفني 
درباره روابط و همكاري هــاي دوجانبه 
ميان دو كشور بحث و رايزني كردند. اين 
گفت وگو در حالي انجام شد كه وزير امور 
خارجه امارات هم به تازگي به سوريه كه از 
متحدان ايران در منطقه به شمار مي آيد، 

سفر كرده بود.
همچنين روز گذشــته ايمــن الصفدي 
معاون نخســت وزير و وزير امور خارجه 
اردن هم پس از كنفرانس ليبي در پاريس 
در گفت وگويــي با فرانــس2۴ هرگونه 
گفت وگوي باواســطه اردن با ايران را رد 
كرده و گفت: ما بــا نمايندگان هيچ كس 
صحبت نمي كنيم و زماني كــه با ايران 
صحبت مي كنيم، مستقيماً با دولت اين 
كشور بوده و از طريق تماس تلفني وزير 

امور خارجه دو كشــور. به گزارش ايسنا، 
الصفدي تأكيد كرد: همه در منطقه عربي 
خواستار روابط خوب با ايران هستند، اما 
براي تحقق اين امر بايد روابط براســاس 
شــفافيت و براســاس اصول احترام به 
همسايگي و عدم مداخله در امور داخلي 

باشد.
بر اين اســاس مي توان نتيجه گرفت كه 
در آينده نزديك شــاهد نزديك ترشدن 

كشورهاي منطقه به يكديگر باشيم.

سياست محتاطانه عربستان
البته مقامات سياسي عربستان همچنان 
جانب احتياط را نگه مي دارند و در كنار 
فرســتادن پالس هاي مثبــت، به موارد 
اختلافي هم اشــاره مي كنند. چنان كه 
فيصل بن فرحان بن عبدالله، وزير خارجه 
عربستان ســعودي در مصاحبه با شبكه 
تلويزيونــي فرانس2۴ به ازســرگيري 
مذاكرات هسته اي ايران و غرب اشاره كرد 
و به تكرار برخي مواضع حساسيت برانگيز 
در مورد ايران پرداخت و گفت: ما شك و 
شبهه هاي زيادي در اين خصوص داريم. 
سطح غني سازي  كه شــاهد آن هستيم 
بسيار بيشتر از سطح مورد نياز براي يك 
برنامه اتمي صلح آميز اســت. اين كاملا 
نگران كننده اســت. ما اميدواريم كه اين 
گفت وگو ها برگزار شود و به روشي مثبت 
به جلو بــرود و اميدواريم كــه ايران به 

توافقي برســد كه به ما و همسايگان آن 
اين اطمينان را بدهد كه برنامه اتمي آنها 
تنها براي مقاصد غيرنظامي اســت، زيرا 
تهديد ناشي از يك برنامه اتمي تسليحاتي 
موضوع مهمي براي ما در منطقه اســت. 
ما بايد شاهد شفافيت درباره اين برنامه 
اتمي همزمان با پيشرفت مذاكرات باشيم.
وزير خارجه عربســتان در حالي اينگونه 
سخن گفت كه در همين گفت وگو درباره 
چند دور مذاكره با ايران اعلام كرد: »خود 
را متعهد به مذاكراتي جــدي با ايران در 
حيطه هايي كــه ما و ديگر كشــور هاي 
منطقه درباره آنها نگراني داريم، مي دانيم. 
اين به ما اجازه مي دهد تا به روابطي عادي 
با همسايه خود ايران برسيم. به نظرم نوعي 
توافق در منافع مشاهده مي شود، اما اين 
موضوع به برطرف كردن نگراني هايي كه 
ما داريم، بستگي دارد. تاكنون به نتيجه 
ملموسي در اين مذاكرات نرسيده ايم، اما 
پيشرفت كافي كه به ما اجازه حركت به 

جلو را بدهد، داشته ايم.«
بنا به گزارش باشــگاه خبرنــگاران، اين 
مقام ســعودي در پاســخ بــه اينكه آيا 
به زودي شاهد دور جديدي از مذاكرات 
خواهيم بود، گفت: اميدواريم. اين موضوع 
برنامه ريزي نشــده، اما ما آماده برگزاري 
آن هســتيم. در عراق يا جاي ديگر، اين 
موضوع بررسي نشده است. وي در پاسخ 
به اينكه آيا بازگشايي كنسولگري هاي دو 

كشور روي ميز صلح قرار دارد، افزود: قطعا 
ما آماده ايم كه تمامي پيشنهادات و مسائل 
را اگر جدي و در جهــت نتيجه ملموس 
باشد بررســي كنيم. موضوع بازگشايي 
كنســولگري ها مي توانــد روي دهد، اما 
هنوز هيچ تصميمي در اين رابطه گرفته 

نشده است.

ايران در انتظار نهايي شدن توافقات
به هر روي اين ســخنان مقام عالي رتبه 
سعودي در كنار مواضع اخير كشورمان 
قطعا حاوي يك پيام مشخص است. اخيرا 
ســعيد خطيب زاده، ســخنگوي وزارت 
خارجه كشــورمان درباره گفت وگو بين 
ايران و عربســتان گفت: »تماس ها بين 
ايران و عربستان قطع نشده است، البته 
بعد از دور چهــارم، گفت وگوي جديدي 
به صورت حضوري انجام نشــده است.« 
وي تأكيد كرد: »اينكه آيا بين ما و دولت 
عربستان سعودي دائماً پيام ها و تماس ها 
به صورت مســتمر برقرار است؟ بله، اين 
اتفاق افتاده است. ما توافقات اوليه را در 
اين گفت وگوها داشــته ايم. اين توافقات 
رد و بدل شــده و منتظر نهايي شدن آنها 

هستيم.«
ســخنگوي وزارت امور خارجــه ايران 
درباره زمان بازگشــايي سفارتخانه هاي 
دو كشور نيز پاســخي كاملا شبيه مقام 
عربستاني داد و گفت: »هنوز تا بازگشايي 
سفارتخانه ها در تهران و رياض يك مقدار 
فاصله داريــم. اما اينكه مــا بتوانيم اين 
فرايند را آغاز كنيــم، بايد بگويم آغاز آن 

به زودي مي تواند انجام شود.«
تغييــرات در روابط ميان كشــورهاي 
منطقه كند و با تعلــل پيش مي رود و در 
اين ميان رژيم صهيونيستي هم علاقه اي 
به بهبود و عادي سازي  اين روابط ندارد، 
كما اينكه علاقه اي هــم به نتيجه بخش 
شدن مذاكرات احياي برجام ندارد. به نظر 
مي رســد گرچه نتيجه مذاكرات وين بر 
روابط ميان كشورهاي منطقه خاورميانه 
هم اثرگذار خواهد بود امــا قطعا عوامل 
متعدد و پيچيده ديگري هم در اين زمينه 

نقش آفرين هستند.

  كنگره آمريكا براي دومين بار طي 
سياست 
يك هفته اخير پيام سنگ اندازي و خارجی

مخالفت در مسير مذاكرات احياي 
برجام را  ارسال كرده است. اين تلاش ها به ويژه در 
نخستين سالگرد لغو تحريم هاي تسليحاتي ايران 
براساس برجام و قطعنامه2231تقويت هم شده 
است. سال گذشــته يك بار دولت آمريكا و دونالد 
ترامپ رئيس جمهور سابق اين كشور بازگرداندن 
تحريم هاي ايران با سوءاستفاده از سازوكار موسوم 
به مكانيسم ماشه را كليد زده بودند.   كاخ سفيد در 
آن ماجراجويي به بن بست خورد، اما اين بار 2عضو 
جمهوريخواه مجلس نمايندگان آمريكا طرحي براي 
محدود كردن معاملات تســليحات با ايران ارائه 

كرده اند.
ممنوعيــت فروش ســلاح و تجهيــزات نظامي 
سنگين به ايران از 27مهرماه سال گذشته براساس 
توافق2015برجام و قطعنامه2231شوراي امنيت 
سازمان ملل لغو شــد. دان بيكن و جو ويلسون2 
عضو مجلس نمايندگان آمريكا طرحي موسوم به 
»قانون جلوگيري از مبادلات تسليحاتي ايران« ارائه 
كرده اند كه هدف آن تحريم هرگونه خريد و فروش و 
مبادله  تسليحات با ايران است. پيشبرد اين طرح در 
كنگره آمريكا مي تواند موانع جديدي در مذاكرات 
پيش روي برجامي ايران با 1+۴ايجاد كند كه قرار 

است از هشتم آذرماه برگزار شود.
براساس گزارش ايسنا، اين قانونگذاران آمريكايي 
كه هــر دو عضو كميته نيروهاي مســلح مجلس 
نمايندگان هستند در طرح خود از دولت خواسته اند 
تا عليه هر شخص يا نهادي كه در مبادلات و خريد 
و فروش تسليحات متعارف با ايران مشاركت دارد، 
تحريم وضع كند. دان بيكن در بيانيه اي ضمن اعلام 
اين خبر مدعي شد كه انتقال تسليحات متعارف به 

ايران امنيت ملي آمريــكا و متحدانش در منطقه، 
ازجمله اسرائيل، امارات متحده عربي، اردن، مصر، 
عربستان سعودي و سايرين را تهديد مي كند. وي 
در بيانيه خود كه روي وب سايت مجلس نمايندگان 
آمريكا قرار گرفته، آورده است: اگرچه ممكن است 
اعضاي كنگره آمريكا بر سر روش هاي مقابله با برنامه 
هسته اي ايران اختلاف نظرهايي با يكديگر داشته 
باشند اما همگي در اين خصوص كه بايد از فروش 
سلاح توسط چين و روسيه به ايران جلوگيري كرد، 
اتفاق نظر دارند. اين قانونگذار جمهوريخواه طرح 
جلوگيري از مبادلات تســليحاتي ايران را طرحي 
عقلاني توصيف و تأكيد كرده است كه درصورت 
تصويب اين قانون با تحميل هزينه به سازمان ها و 
اشخاص دخيل در تسهيل معامله سلاح با ايران، 

محدوديت هاي )تسليحاتي( قديمي را بازمي گرداند. 
اواخر مردادماه سال قبل )2ماه قبل از سررسيد لغو 
تحريم هاي هسته اي( مايك پمپئو، وزير خارجه 
آمريكا، با ســفر به نيويورك رسما شكايتي را به 
رياست دوره اي شوراي امنيت تسليم كرد كه در 
آن مدعي شده بود ايران از توافق هسته اي )برجام( 
»تخلف« كرده   و مهم هم نيست كه چه كسي ابتدا 
از برجام خارج شده و چقدر براي تحريك ايران به 
زيرپاگذاشتن برجام تلاش كرده است؛ مهم اين 
است كه مكانيسم »ماشه« فعال شود. طرح اين 
شكايت با استناد به مفاد بند 36و 37برجام مبني 
بر فعال سازي ســازوكار حل اختلاف در برجام 
صورت گرفت. اين در حالي بود كــه آمريكا در 
ارديبهشت ماه 1397رسما از برجام خارج شده 
بود و ديگر نمي توانست از مفاد برجام عليه خود 
آن استفاده كند. همين نيز باعث شد تا كاخ سفيد 
در شوراي امنيت به مانع بخورد و با گذشت بيش 
از يك ماه مهلت پيش بيني شده در برجام سازمان 
ملل موضوع بازگشت تحريم ها را جدي نگيرد و 
عملا با موضع آمريكا مخالفت كند. سازوكار ماشه، 
كه در بند هاي 36 و 37 برجام پيش بيني شــده، 
هنگامي فعال مي شود كه يكي از طرف هاي برجام، 
اعتراض كند كه طرف مقابــل، به برجام متعهد 
نمانده است و بايد اين شكايت در كميسيوني كه 
در چارچوب برجام و با هدف نظارت بر اجراي آن 

تاسيس شده است، بررسي شود.

نشانه ها حاكي از تغيير روابط ميان كشورهاي منطقه و ايران است

مين گذاري كنگره آمريكا در مسير احياي برجاميخ رابطه ايران و عربستان تا زمستان آب مي شود؟

 پرواز شناسايی
 بر فراز ناو آمريكا

ناو تهاجمــي آمريكا در بــدو ورود به 
خليج فارس با پرواز شناســايي رزمي ارتش

بالگرد نيروي دريايي ارتش مشــايعت 
شد. روز شنبه ويدئوهايي از پرواز بالگرد ارتش بر فراز 
اين ناو اس اس اسكس منتشــر شد. ستاد فرماندهي 
مركزي ارتش آمريــكا 2روز قبل، از اعــزام اين ناو 
تهاجمي بــه درياي عمان و پيوســتن آن به ناوگان 
پنجم اين كشــور در منطقه خبر داده بود. اين اقدام 
اندكي پس از انتشار ويدئوي بازپس گيري نفت ربوده 
شده ايران از يك كشــتي ويتنامي با عمليات نيروي 
دريايي ســپاه انجام شــد. ناوگان آمريــكا به بهانه 
تحريم هاي نفتي ايران تحركاتي را براي جلوگيري از 

اين عمليات سپاه انجام داده، ولي از 
مواجهه نظامــي كناره گيري كرده 

بود.
پرواز بالگرد ارتش بر فراز ناو تازه وارد 
به منطقه به فاصلــه كوتاهي پس 
از انتشار تصاوير گشــتزني اين ناو 
در درياي عمــان صورت گرفت كه 
تعداد زيادي بالگرد بر عرشــه آن 
قرار داشــتند. براســاس ساختار 
اطلاعات رزمي ارتــش جمهوري 
اســلامي ايران تمامي شناورهاي 
نظامي حاضــر در منطقه تا فاصله 

350 مايلي از نوار ساحلي كشــور همواره در چتر 
شناســايي قرار دارند و محل حضور اين شناورها 
به صورت لحظه اي توســط پهپادها، جنگنده ها و 
شناورهاي سطحي و زير ســطحي ثبت مي شود. 

چهارشنبه 2هفته قبل )12آبان ماه( 
تكاوران ويژه نيروي دريايي ســپاه 
پاسداران انقلاب اسلامي طي يك 
عمليات دريايي موفق توانســتند 
اقــدام نيــروي دريايــي ارتــش 
تروريســت آمريكا در سرقت نفت 
جمهوري  اســلامي را تلافي كرده 
و يك كشــتي كه محموله بنزين 
سرقت شده ايران با آن حمل شده 
بود را مصادره و وارد آب هاي كشور 
كنند. سه شــنبه هفته گذشــته 
نيز در جريان برگــزاري رزمايش 
 MQ-9 مشترك ذوالفقار 1۴00ارتش، پهپادهاي
و RQ4 آمريكايي كه به منطقــه FIR و محدوده 
ADIZ)منطقه شناســايي دفاع هوايي( ايران وارد 

شده بودند، رهگيري شدند و اخطار گرفتند.

  برگزاري جلسه سران قوا به 
ميزباني اژه اي

جلســه ســران 3قوه بعدازظهر 
ديروز شــنبه 22آبان به ميزباني 
غلامحسين محسني اژه اي، رئيس 
دستگاه قضا و با حضور سيدابراهيم 
رئيسي، رئيس جمهور و محمدباقر 
قاليباف، رئيس مجلس شــوراي 
اسلامي برگزار شد. ســران قوا در 
جلســه ديروز كه سومين نشست 
مشترك آنها در آبان ماه امسال بود، 
درباره مهم ترين موضوعات كشور 
ازجمله مسائل اقتصادي گفت وگو 
و مشورت كردند تا روند رسيدگي 
به مسائل و مشــكلات سريع تر و 
جدي تر دنبال شود. در اين نشست 
بر لزوم همكاري هر چه بيشتر قوا نيز 
تأكيد شد. پيش تر محسني اژه اي 
اعــلام كــرده بــود كــه بــراي 
سرعت بخشــي در حل مشكلات 
مردم مقرر شده نشست هاي سران 
قوا به طور منظم با فاصله هاي كمتر 
و حتي الامكان تا مدتي به صورت 

هفتگي برگزار شود./ميزان

  كشف بيش از 2۵تن انواع 
مواد مخدر در زاهدان

 وزارت اطلاعــات اعــلام كــرد: با 
اقدامــات اطلاعاتــي و عملياتــي 
ســربازان گمنــام امام زمان)عج( 
در اداره كل اطلاعات سيســتان و 

بلوچســتان، طــي عمليات هاي 
جداگانه در 6ماهه اول سال جاري، 
تعدادي از باندهاي قاچاق مواد مخدر 
و محل اختفاي آنها شناسايي شد 
و مــورد ضربه قرار گرفــت. در اين 
عمليات ها  بيــش از 25تــن انواع 
مواد مخدر سنتي و صنعتي، 3قبضه 
ســلاح جنگي، مقاديري مهمات و 
36دســتگاه خودرو كشف و ضبط 
شد؛ در همين راستا 36نفر دستگير 

و 2نفر از اشرار به هلاكت رسيده اند.

  زمان برگزاري جلسه رأي 
اعتماد به فياضي

ســخنگوي هيأت رئيسه مجلس 
شوراي اســلامي گفت: جلسه رأي 
اعتماد به مســعود فياضــي وزير 
پيشــنهادي آموزش و پرورش روز 
سه شــنبه 25 آبان برگزار مي شود. 
سيدنظام الدين موسوي در گفت وگو 
با ايرنا گفت: جلســه رأي اعتماد به 
وزير پيشنهادي آموزش و پرورش 
سه شنبه اين هفته برگزار مي شود. 
وي اضافــه كرد: هنوز مشــخص 
نيســت كه رئيس جمهوري در اين 
جلسه حضور يابند يا نه. سخنگوي 
هيأت رئيســه مجلــس شــوراي 
اســلامي ادامــه داد: از روز اعــلام 
وصول نامه رئيس جمهور جلسات 
كميسيون هاي تخصصي مجلس 
در حال برگزاري است و نمايندگان 
برنامه هاي وزير پيشنهادي را بررسي 

مي كنند.

روي خط خبر

دولت قبلی آمريكا،  سال گذشته درصدد تمديد تحريم تسليحاتی ايران برآمده بود.

روابط ايران و عربستان از 6سال پيش با حمله به سفارت اين كشور قطع شد.

جمهوری خواهان به دنبال مصوبه تحريم های تسليحاتی عليه ايران هستند
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دیپلماسی شهری
نيم نگاه 

سخنراني شهردار تهران در جایزه جهاني گوانگجو
 هيچ تحولي بدون حضور مردم 

ماندگار نيست

شهردار تهران گفت: هيچ كاري بدون حضور مردم و هيچ تحولي 
جز بر محور مردم، شدني و ماندگار نيست. تلاش مدیریت شهري 
این اســت كه مردم را به صحنه بياورد و بر مدار نخبگان، تحول 

بزرگي را رقم زند.
به گزارش پایگاه خبري شــهر، عليرضا زاكاني، شهردار تهران و 
نایب رئيس سازمان متروپليس در نشست مجازي »جایزه جهاني 
گوانگجو« كه با موضوع اهداف توسعه پایدار و مدیریت شهري 
برگزار شد، با بيان اینكه ما در شهرها داراي ميراثي هستيم كه از 
گذشتگان برجاي مانده است، گفت: به طبع در احوال گذشتگان 
تا به امروز كه نگاه مي كنيم، كارهاي بسيار خوبي را مي بينيم كه 
باید بر آنها تكيه كنيم و بر آنهــا بيفزایيم. عيوب و نقص هایي را 
مشاهده مي كنيم كه به بهترین وجه باید از آنها عبرت بگيریم 
و پرهيز كنيم. این ميراثي كه امروز در دست ماست، آن فاصله  
جدي و افقي  كه باید به آن سمت وســو حركت كنيم را براي ما 
یادآوري مي كند كه ما در هر كلانشهري یك افق مطلوب داریم، 
كه آن مطلوب را باید ترسيم كنيم و بتوانيم گام به گام خودمان 

را به آن نزدیك كنيم.
زاكاني هركدام از شركت كنندگان در این نشست را حامل یك 
اعتقاد، سنت، باور و ميراث بزرگ ملي دانســت و افزود: در هر 
كلانشهر مي توانيم در جهت تحقق ایده آل هاي آن سنت و ميراث 
بزرگ گام برداریم. هر مجموعه اي در جهت الگو شــدن تلاش 
مي كند و در این تلاش و كوششي كه انجام مي  دهد، هم مي تواند 
گوي سبقت را از سایر جوامع برباید و هم مي تواند یك درس و 

آموزه اي را براي دیگران فراهم كند.
او درس نخست را نياز متقابل شــهرها به یكدیگر معرفي كرد و 
افزود: هركدام از ما برخلاف داشتن اعتقادها، سنت ها، باورها و 
داشته هاي ملي متنوع مي توانيم در كنار هم به سمت مطلوبي كه 
به آن باور داریم، حركت كنيم. این نوع نگاه یك ضرورت اساسي 
است و دقيقا در مقابل نگاه كساني قرار دارد كه به دنبال استعمار 
سایر ملت ها هستند و مي خواهند دیگران را در سيطره  خودشان 
بگيرند و فرهنگ و داشــته ها و ميراث دیگران را به یغما ببرند و 
آنها را مانند خودشان قرار بدهند، و با این یكپارچه سازي  دنبال 

اميال خودشان هستند.
شــهردار با بيان اینكه در هر كلانشهر 3جزء شــهر، شهروند و 
شهرداري مورد دقت و مطمع نظر است، گفت: هر شهري در هر 
نقطه اي كه ایستاده باشد، یك فاصله  معنادار را با نقطه  مطلوب 
و آرماني خودش دارد و بي شك شهري مي تواند در مسير رشد و 
تكامل گام بردارد تا شهروندان در صحنه و با قبول مسئوليت هاي 
اجتماعي را درون خودش داشته باشد و مدیران شهري عالم و 
معتقد و خدمتگزار  را پيرامون خودش ببيند. تلاش ما این است 
كه شهر را به مثابه یك مجموعه  به هم پيوسته در مسير تكامل 

قرار بدهيم و با رشد یافتگي یك شهر الگو بسازیم.
او تصریح كرد: قصد ما در تهران این است كه یك الگوي بزرگي را 
مبتني بر اعتقادات، سنت ها و داشته هاي ملي خودمان برپا كنيم 

كه خود امكان بزرگي را براي دیگران فراهم خواهد كرد.
او شــهروندان را نقطه  عطف فعاليت  ها معرفي كرد و افزود: هيچ 
كاري بدون حضور مردم و هيچ تحولي جز بر محور مردم، شدني و 
ماندگار نيست. تلاش ما این است كه مردم را به صحنه بياوریم و 
كوشش ما این است كه بر مدار نخبگان، با حضور مردم بتوانيم آن 
تحول بزرگ را رقم بزنيم. او نكته دیگر را تبدیل شهرداري از یك 
نهاد خدماتي ابتدایي به یك نهاد خدمتگزار اجتماعي دانست و 
افزود: باید بتوانيم مدیریت و حكمراني واحد شهري را آنگونه دنبال 
كنيم كه نتيجه این حركت، یك پيوستگي جدي بين خدمتگزاران 
مردم در مدیریت شهري، بين مردم عزیز و بين شهر و جامعه  ما 
بشود، تا بتوانيم یك الگوي سالم و درستي را براي تقدیم داشته 
باشيم. براساس این گزارش، پنجمين دوره جایزه جهاني گوانگجو 
)Metropolis( همزمان با كنگره جهاني متروپليس به صورت 
آنلاین و به ميزباني شهر گوانگجو با هدف شناسایي نوآوري در 
بهبود پایداري اجتماعي، اقتصادي و زیست محيطي در شهرها و 

ارتقای رفاه و كيفيت زندگي شهروندان برگزار شد.
جایزه جهاني گوانگجو از سال۲۰۱۲ به صورت دوسالانه برگزار 
مي شــود. در پنجمين دوره  این جایزه ۲۷3 درخواست پروژه از 
۱۷۵شهر در ۶۰كشــور دنيا دریافت شده بود كه از برگزیدگان 

این مسابقه قدرداني شد. 

 بررسی آسيب های اجتماعی پایتخت
  از سوی دیگر جلسه بررسی آسيب های پایتخت در حوزه مسائل 
و امور اجتماعی و ارایه راهكار در این بخش،  عصر دیروز با حضور 
شــهردار تهران در سالن جلسات شورای اســلامی شهر تهران 
برگزار شد. عليرضا زاكانی همچنين در اقدامی جداگانه، احكام 
مهدی هدایت، شهردار منطقه ۱9 و حسين كاشانی پور، شهردار 

منطقه ۲۱ را صادر كرد.

اقتدار موشكي مدیون مجاهدت هاي 
شهيد طهراني مقدم است

 شهردار تهران با انتشار پيامي در صفحه شخصي خود در فضاي 
مجازي اقتدار موشكي امروز كشور را ناشي از مجاهدت هاي شهيد 
حسن طهراني مقدم، پدر موشكي ایران دانست. عليرضا زاكاني در 
تویيتر نوشت: حسن اخلاص، توسل به اهل بيت، باور ما مي توانيم 
و اراده و پشــتكار راز موفقيت شــهيد طهراني مقدم بود. شهيد 
طهراني مقدم اهل ایمان و استقامت بود. ما امروز امنيت و اقتدار 

موشكي خود را مدیون مجاهدت هاي این شهيد عزیز هستيم.

نيما یوشيج از شاعران معاصر و مطرح ایران است كه به واسطه بنيان شعر نوین لقب »پدر شعرنو 
فارسي« را از آن خود كرد. این بناي فاخر یادگاري از دوره پهلوي دوم است كه به لحاظ فرهنگي 
و تاریخي داراي ارزش است و در سال1380 توسط ســازمان ميراث فرهنگي در فهرست آثار 
ملي ثبت و در سال1398 از سوي سازمان زیباسازي خریداري شد. خانه او در همسایگي خانه 
جلال آل احمد و سيمين دانشور در منطقه شميرانات واقع شده و داراي ۵اتاق است. معماري آن 
به گونه اي است كه ۴اتاق تودرتو دارد و یك اتاق دیگر جدا از سایر اتاق هاست كه گفته مي شود 
اتاق نيما بوده  است. ایوان ورودي ساختمان 8ستون آبي رنگ با سطح مقطع دایره اي شكل دارد. 
مساحت زیربناي آن 1۶0مترمربع و مساحت كل زمين ۶80مترمربع است. سقف بنا شيرواني است 
و در حياط آن درختاني قدیمي وجود دارد. این مجموعه سال ها در معرض خطر تخریب بود كه با 
مرمت كامل، امكان بهره برداري از آن فراهم شده است. این خانه فاخر در خيابان دزاشيب، خيابان 
رمضاني واقع شده و با توجه به اهداف سازمان زیباسازي شهرداري تهران مرمت و بازسازي شد 

و با افتتاح آن چراغ خانه این شاعر نامدار روشن ماند.

چراغ خانه نيما يوشيج روشن ماند 

برنامه هاي مربوط به  خودروهاي 
سنگين فراموش نشود

حجم ترافيك روزانه باعث شده بخشي از فعاليت هاي حمل ونقلي خودروهاي سنگين در 
ساعات پایاني شب انجام شود. گرچه رانندگان این خودروها براي امرارمعاش و به سبب 
محدودیت هاي قانوني مجبور به فعاليت در نيمه هاي شب هســتند، اما فعاليت آنان به 
معضلي براي شهروندان تهراني تبدیل شده است. صداي كاميون هاي حامل بار به ویژه حامل 
نخاله هاي بنایي و مصالح ساختماني در سكوت شب، تنها صدایي است كه آرامش ساكنان 
مناطق مسكوني را مي رباید. این تنها مشكل پایتخت در ساعات آرامش مردم نيست، صداي 
بارگيري و تخليه كاميون ها و تریلي ها، سرعت هاي مرگباري كه براي یك تریپ بار اضافه 
امنيت را از بزرگراه ها سلب مي كند و دود و آلاینده هاي ناشي از احتراق ناقص این ارابه هاي 
فرسوده ازجمله معضلاتي است كه علاوه بر سلب آرامش، سلامت شهروندان شهر را نيز با 
مخاطره جدي روبه رو كرده است. متأسفانه فرایند نوسازي این خودروهاي فرسوده به دليل 
قيمت بالاي آنها و به صرفه نبودن اسقاطشان عملًا در كشور متوقف شده است. مشاهده 
خودروهایي كه گاه سني بيش از ســن مالكان خود دارند، امري عادي شده است. آنچه 
به عنوان نكته كليدي مي توان بر آن تأكيد كرد رها بودن این بخش از صنعت حمل ونقل 
درون شهرهاي بزرگ است و مشكلاتي از قبيل عدم نظارت بر بارگيري و تخليه و ریزش 
بارهاي فله اي بر سطح معابر، نداشتن معاینه فني، اضافه تناژ و آسيب به سازه هاي شهري، 
رانندگي بي محابا، فرسودگي و ایمني پایين و ده ها مشكل دیگر همه حكایت از نبود یك نظام 
اثربخش بر نظارت و كنترل این بخش از ناوگان درون شهرها دارد. حال، كميسيون عمران 
و حمل ونقل شوراي شهر براساس وظيفه ذاتي خود با تشریك مساعي واحدهاي مسئول 
در بخش بار و فعالان این حوزه، اهتمام لازم را در تدوین شيوه نامه ها و رویه هایي كه منجر 
به بهبود كيفيت حمل بار درون شهري و كاهش مشكلات رانندگان كاميون شود و در عين 
حال در چارچوب برنامه هاي ایمني و كاهش آلودگي هوا بتوان ميزان انتشار آلاینده ها را 
كاهش و معضلات ترددي را بهبود بخشيد، به كار بسته و راهبردهاي لازم را ارائه خواهد كرد.

به خانه نيما خوش آمدید 
 خانه شاعر كه تا معرض تخریب پيش رفته بود توسط شهرداري 

تهران بازسازي شد و به ثبت ميراث فرهنگي رسيد

 قصه نيما یوشيج، قصه تولد 
شعر ســپيد در عصر حاضر گزارش2

است و سرانجام خانه موزه این 
شــاعر بزرگ هم در محله دزاشــيب مورد 
بهره برداري قرار گرفت. به گزارش همشهري، 
خانه نيما یوشيج در سال هاي گذشته یك بار 
تا آســتانه تخریب پيش رفت و بعد با رفع 
معارضين توسط شهرداري تهران مرمت و 
بازسازي شد و به ثبت ميراث فرهنگي رسيد. 
به همين دليل روز گذشته برخي از اعضاي 

شوراي شــهر و مدیران شهرداري تهران در 
خانه موزه نيما یوشيج حاضر شدند تا یك روز 
بعد از سالروز تولد این شــاعر فقيد افتتاح 
غيررســمي از این خانه موزه صورت بگيرد. 
رئيس شــوراي شــهر تهران در این مراسم 
گفت:  »تا آنجا كه به خاطر دارم، سال94 بود 
كه در شوراي شهر تصویب شد خانه موزه نيما 
به عنوان نخستين شاعر شــعر سپيد ایجاد 
شود. بعد از برطرف شــدن معارضين خانه، 
سال گذشته مرمت خانه شــروع شد و در 

سالروز تولد نيما یوشيج)۲۱آبان( مرمت به 
پایان رســيد.«  به گفته مهدي چمران، قرار 
است در شبي با حضور شاعران خانه موزه نيما 
به صورت رسمي افتتاح شــود. او ادامه داد: 
»اميدواریم خانه موزه نيما یك پاتوق خوبي 
هم براي شــاعران و هم یك مركز فرهنگي 

براي مردم منطقه باشد.« 
رئيس شــوراي شــهر تهران عنــوان كرد: 
»خانه هایي كه شوراي شهر روي آن دست 
گذاشــت، ثبت ميراث فرهنگــي نبود و به 
همين دليل، مي توانســتيم این خانه ها را 
مرمت و بازسازي كنيم. خانه هایي كه بحث 
دیوان عدالــت اداری در مــورد آنها مطرح 
مي شود، ثبت ميراث فرهنگي شده است. از 
وقتي هم كه ثبت ميراث مي شود، متأسفانه 
براي مرمت و بازســازي این خانه ها بودجه 
نيســت یا مي گویند بودجه نداریــم و بنا 
همان طور باقي مي مانــد و این خطرآفرین 
است. در واقع مالكان این خانه ها مي خواهند 
تغييري در بنا دهند و مجبور مي شوند حكم 
دیوان عدالت اداري را بگيرند. براي همين، 
این مشكل باید برطرف شود و ما هم با روابط 
نزدیكي كه با رئيس جدید ســازمان ميراث 
فرهنگي داریم، ســعي مي كنيم هماهنگي 

لازم را در این زمينه داشته باشيم.« 

سال1327؛ محله دزاشيب
نيما یوشــيج زمين این خانه را سال۱3۲۷ 
خریداري كرد و یك ســال بعد خانه فعلي 
را در محله دزاشــيب ســاخت. مدیرعامل 
سازمان زیباســازي شــهرداري تهران در 
این رابطه به همشــهري گفت: »خانه نيما 

یوشيج یكي از خانه هایي است كه با هویت 
تهران گره خورده، حضور نيما یوشيج در این 
محله سبب اتفاقات دیگري است و چندي 
بعد جلال آل احمد و ســيمين دانشور نيز 
تصميم مي گيرند ساكن این محله شوند. در 
واقع گعده فرهنگي این محله را نيما یوشيج 
پایه گذاري مي كند. حفــظ چنين بناهایي 
براي سازمان زیباســازي كه با هویت شهر 

گره خورده اهميت دارد.« 
رضا صيادي ادامه داد: »سازمان زیباسازي 
ســال9۶ خانه نيما یوشــيج را خریداري 
مي كند و بعد فاز مطالعات و بررسي در مورد 
ایجاد خانه موزه شروع مي شود. بهترین روش 
هم مرمت خانه با نگاه بــه هویت اصلي آن 
بوده اســت.« او تأكيد كرد:  »یك روز بعد از 
سالگرد تولد نيما یوشيج نيز خانه موزه مورد 
بهره برداري قرار گرفت. هم اكنون شهروندان 
مي توانند به خانه نيما یوشيج به عنوان یكي 
از مفاخر ادب و هنر كشور قدم بگذارند. در 
گام بعدي تلاش مي كنيم وسایلي كه متعلق 
به این شاعر اســت را تهيه كرده و در خانه 

قرار دهيم.« 

چند سال انتظار
از زماني كه قرار شد خانه نيما یوشيج حفظ 
شــود تا زماني كه تبدیل به خانه موزه شد، 
چندین سال گذشت؛ ســال هایي كه گاه به 
نظر مي رسيد سرانجام خوشایندي نداشته 
باشد. با این حال، تلاش هاي بي وقفه نتيجه 
داد و معــاون فرهنگي و طراحي شــهري 
سازمان زیباسازي شهرداري تهران از احداث 
گذر فرهنگي حدفاصل خانه نيما یوشيج تا 

جلال آل احمد خبر داد. شاهپور دیوسالار به 
همشهري گفت: »در بحث خانه نيما یوشيج 
باید به این موضوع توجه شود كه در فاصله 
۲۵۰متري خانه نيما خانه جلال آل احمد و 
سيمين دانشور قرار دارد و شهرداري تهران 
به دنبال آن است تا به واسطه قرارگرفتن این 
دو ملك در نزدیكي هم و ارتباط نزدیك نيما 
و جلال در دوران حيــات، حد فاصل این دو 
ملك را به گذر فرهنگــي تبدیل كند.« او با 
اشــاره به طرح احداث قدمگاه صالحيه در 
منطقه یك تهران عنوان كرد: »اگر بتوانيم 
ارتباطي بين دو رویــداد فرهنگي قدمگاه 
صالحيه و خانه نيما و جــلال ایجاد كنيم، 
به نوعي مي توان گفت به سياســت سازمان 
زیباســازي  در ایجاد نقاط فرهنگي و مكان 
رویداد نزدیك شــده ایم.«  معاون فرهنگي 
و طراحي شــهري یادآور شــد: »سازمان 

زیبا سازي  از خانه نيما یوشيج ملكي به مانند 
ویرانه تحویل گرفت كه به محلي براي پاتوق 
معتادان تبدیل شــده و بناي ساختمان در 
حال آوارشدن بود. در نخستين گام از روند 
بازسازي، خانه نيما در سال9۸ تملك شد و 
طرح مرمت و بازسازي این ملك در دستور 
كار معاونت فني ســازمان زیباســازي قرار 
گرفت، سپس اقدام هاي اضطراري لازم براي 
آن انجام شد.« دیوسالار ادامه داد: »از سوي 
مشاور، طرح كامل مرمت و بازسازي به شكل 
خانه موزه فعال تهيه شد تا از این طریق بتوان 
از خانه نيما یوشيج با استفاده از مواردي چون 
خانه شــعر بهره برد. یكي از موضوعات در 
افتتاح خانه نيما توجه به شكل بهره برداري 
این مكان است، زیرا اختلاف نظرهایي در این 
بخش وجود دارد كه اميدواریم ظرف مدت 

یك هفته این موضوع به سرانجام برسد.« 

    سيدجعفر تشكري هاشمي 
رئيس كميسيون عمران و حمل ونقل شوراي شهر تهران

100000
دستگاه كاميون با شماره پلاك تهران در شهر تردد دارند

70000
دستگاه كاميون استاندارد يورو2به پايين دارند

20000
دستگاه كاميون فرسوده اند 

15000
تن مونوكسيدكربن توليدي كاميون ها در هر سال است

در ریزش بخشي از حفاري تونل خط ۶ مترو، نه آثار تاریخي آسيب دیده و نه شهروندي مصدوم شد

آسيبي به بازارچه سلجوقي ري وارد نشده است

مراسم وداع با پيكر مطهر شهيده فاطمه اسدي، نخستين بانوي شهيد 
عكس 

خبر
تفحص شده در كشور كه پس از اقامه نماز جمعه از دانشگاه تهران 
تشييع شده بود، روز گذشته در محل معراج شهدا با حضور عموم 
مردم برگزار شد. به گزارش همشــهري، شهردار منطقه12 در این 
مراسم گفت: »مظلوميت این بانوي شهيده كه 37سال پيش براي نجات همسر از 
دست گروهك هاي معاند اقدام كرد و ميزان شقاوت معاندان، رنجنامه دردناكي خلق 
كرد كه قلب مردم ایران را جریحه دار ســاخت.« امير یزدي ادامه داد: »به منظور 
پاسخگویي بهتر به عواطف كساني كه نتوانستند در این برنامه ها با این شهيده بزرگوار 
وداع كنند و اكرام و پاسداشتي درخور و شایسته از ایشان، مراسم وداع دیگري در 

محل معراج شهدا با حضور عموم مردم و با مداحي و سوگواري برگزار شد.« 

به دنبال انتشار خبر ریزش بخشي از تونل در دست احداث پروژه 
خط ۶مترو در شهر ري كه چهارشنبه هفته گذشته اتفاق افتاد، 
اخبار، گمانه زني ها و شایعاتي درخصوص احتمال آسيب دیدن 
آثار تاریخي و باســتاني این محدوده مطرح شد. محدوده اي كه 
آثاري چون برج طغرل، آرامستان ابن بابویه، دژ اشكان و محوطه 
تاریخي ســه راه ورامين و همچنين بازارچه قدیمي مربوط به 
دوران سلجوقيان كه حدود ۲۷سال گذشته كشف شد و به دليل 
نبود بودجه و امكانات، هنوز آن را حفاري نكرده اند در آنجا واقع 

شده است.
با توجه به این موضوع، اصل ماجرا را از روابط عمومي شــركت 
متروی تهران جویا شــدیم. حميد هيدارن، مدیر روابط عمومي 
شــركت مترو در گفت وگو با همشــهري، با ردگمانه زني ها و 
شایعات مطرح شــده درباره وارد  شدن آســيب هاي احتمالي 
به برخي از آثار تاریخي شــهر ري و مصدوم شــدن تعدادي از 
شــهروندان در پي این حادثه، تأكيد مي كند كه ریزش بخشي 

از بدنه تونل درحال حفاري، هيچ ارتباطي به سطح زمين ندارد: 
»عصر چهارشــنبه در محل حفاري، ســينه كار بخشي از تونل 
پروژه توسعه جنوبي خط ۶ مترو، نيم متر از خاك دیواره ریزش 
پيدا مي كند و بر اثر آن، یك كارگر از بالاي داربست سقوط كرده 
و پایش مي شكند كه بلافاصله به بيمارستان منتقل شده و همان 
شب هم ترخيص مي شــود. محل ریزش خاك همانطور كه در 
تصاویر ارسالي هم مشخص است، با لتيس گذاري و شاتكریت، 
تحكيم شده و تثبيت سينه كار محقق مي شود. در این رویداد، 
زمين فرونشســتی نداشــته و ریزشــي در آن رخ نداده است، 
همه  چيز به همان عمق ۱۰تا ۲۰متري حفاري شده و به داخل 
تونل محدود بوده و به سطح زمين ارتباطي نداشته است. برخي ها 
نوشته اند؛ این حادثه در محدوده قدیمي و تاریخي شهرري رخ 
داده، اما اصلا چنين چيزي نبوده و هيچ آســيب و خدشه اي به 
هيچ كدام از آثار تاریخي كه در این مدت از آنها نام برده مي شود، 
از جمله بازارچه دوران سلجوقي، وارد نشــده است. همچنين 

خبر مصدوم  شدن چندین نفر از شــهروندان در این حادثه هم 
صحت ندارد.«

هيدارن درباره نامشخص بودن علت وقوع این حادثه هم دليل 
ریزش بخش كوچكي از تونل را سست بودن خاك تهران، به ویژه 
در بخش هاي جنوبي شــهر عنوان مي كند:»درعمق زیر سطح 
معابر شــهر تهران، به ویژه در بخش هاي جنوبي شــهر، عمدتا 
خاك هاي آبرفتي سست وجود دارد كه اصطلاحا »خاك ریزشي« 
خوانده مي شــود، به همين جهت در عمليات حفاري فضاهاي 
زیرزميني كه چنين شرایطي دارند، با مش گذاري، لتيس گذاري، 
استفاده از بتن پاشي و درصورت نياز، قالب گذاري، جبهه كار براي 
عمليات حفاري ایمن مي شود. بعد از اینكه نيم متر از خاك دیواره 
ریزش پيدا كرد، تحكيم اوليــه دیواره ها مجددا صورت گرفت و 
تثبيت سينه كار محقق شــد. هم اكنون كار احداث تونل خط 
۶مترو، بدون هيچ مشكلی جریان دارد و حفاري ها دوباره انجام 

مي شود و مشكل و وقفه اي در پروژه ایجاد نشده است.«  
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 نفس تنگي؛ عایدی پایتخت
 از کامیون های فرسوده 

۱۰۰هزار كاميون فعال سهم ۱۵درصدي در آلودگي هواي شهر تهران دارند
زهرا كریمي

خبر نگار

 در هر شبانه روز نزدیك 
به 100هــزار كاميون با گزارش1

شماره پلاك تهران در 
پایتخت تردد دارند كه بررســي هاي 
شركت كنترل كيفيت هوا و اداره كل 
محيط زیست استان نشان مي دهد، 
سهم آنها در توليد ذرات آلاینده هوا 
1۵.7درصد است. در آخرین گزارش 
سياهه منتشر شده معاونت حمل ونقل 
و ترافيك شهرداري تهران كه مربوط 
به سال 1398اســت نيز به صراحت 
چنين مســئله اي عنوان شده تا این 
گروه از خودروها یكي از متهمان اصلي 
آلودگي هواي شهر به حساب بيایند. 
در این ميــان، اگرچه طي روزهاي 
گذشته به لطف وزش باد و بارش 
باران، آسمان تهران آبي شد و 
شهروندان توانستند نفسي 
چاق كنند، اما خودروها 
به ویژه خودروهاي 

سنگين فرســوده، از همين امشب 
دوباره كار خودشان را مي كنند تا هواي 
ســالم یك روز، در روز بعد دست كم 
براي گروه هاي حساس ناسالم شود. 
جالب اینجاست كه همزمان با شروع 
طرح ممنوعيــت تردد شــبانه در 
ســاعت22، تردد هزاران كاميون در 
شهر نيز آغاز مي شود؛ آنهایي كه براي 
استفاده حداكثري از وقت آزاد تردد تا 
سحر، بر پدال گاز مي فشارند و ذرات 
زیر 2.۵و 10ميكرون، مونوكسيد كربن 
و اكسيدهاي نيتروژن سمي را به هواي 

شهر تزریق مي كنند.
این درصورتي است كه به گفته مدیران 
شهري، خودروهاي ســنگين فعال 
در شهر، ســال ها پيش وارد چرخه 
حمل ونقل شده اند و اكنون جزو ناوگان 
فرسوده و خودروهاي اسقاطي به شمار 
مي آیند. به این ترتيــب تا زماني كه 
كاميون هاي جدید با استانداردهاي 
روز به كار گرفته شوند، این مشكلات 
ســر جاي خودش باقي خواهد ماند. 
اكنون سؤال اینجاست كه براي كاهش 

آلاینده هاي خودروهاي سنگين كه 
اكثرا فرسوده هستند، چه اقداماتي 
باید صورت بگيرد؛ اقدامي مؤثر براي 
پایش مستمر آلایندگي خودروهاي 

سنگين در شهر؟
حسين مقدم، مدیرعامل ستاد مركزي 
معاینه فني خودروهــاي تهران در 
این رابطه به همشــهري گفت:  »اول 
از همه باید برنامه اي مناســب با ارائه 
تسهيلات لازم وجود داشته باشد تا 
انگيزه مناسبي در كاميون  داران براي 
نوسازي خودرو به وجود  آید.« او با بيان 
اینكه در عين حال ستاد معاینه فني در 
اقدامي مشترك با سازمان راهداري 
كشــور و پليس راهور تهران بزرگ با 
راه اندازي 2واحد سيار كنترل وضعيت 
آلایندگي اقدام به بررسي و ارزیابي 
آلایندگي خودروهاي سنگين كرده، 
افزود: »در این بررســي خودروهاي 
آلاینده توســط پليس راهور جریمه 
شــدند و با كنترل آنلاین معاینه فني 
آنان درصورت صحــت معاینه فني و 
درصورت مــردودي در آزمون، براي 

ابطال آن از طریق ســازمان راهداري 
كشور اقدام شد. در همين راستا نيز 
خودروهاي دودزا اعمال جریمه و فك 
پلاك مي شوند. واحد سيار تست كنار 
جاده اي نيز با هدف پایش مســتمر و 
كنترل مضاعف آلایندگي خودروهاي 
سنگين در شهر تهران از ابتداي مهر 
ســال 1397راه اندازي شده است. 
امسال 21۶7دســتگاه خودرو مورد 
ارزیابي قرار گرفته كه 77درصد داراي 
معاینه فنــي و 23درصد فاقد معاینه 
فني بوده اند. همچنين پس از آزمون 
مجدد آلایندگي تمامــي خودروها 
19درصد در آزمون آلایندگي مردود 
شده اند. از ابتداي سال تا كنون براي 
۶۴۵دستگاه خودرو به علت نداشتن 
معاینه فني یا دودزا بودن توسط پليس 

جریمه صادر شده است.«

نشاني مراكز معاينه فني خودروهاي 
سنگين 

  ميدان بســيج، ابتــداي بزرگراه 
امام رضــا)ع(، باند كنــدرو، بعد از 
دوميــن پــل عابرپيــاده، توقفــگاه 
شماره 3)ويژه اتوبوس هاي شركت 

واحد(
  بزرگراه همت، جنت آباد، خيابان 
كبير زاده غربي )ويژه اتوبوس هاي 

شركت واحد( 
  پايانه غرب، پشت جايگاه سوخت 
جديد، مجتمــع تعميرگاهــي )ويژه 
خودروهاي ســنگين و نيمه سنگين 

به صورت عمومي(
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طرحي نو دراندازيم

درپي توقف فرايند آزادسازی  قيمت خودرو،  خودرو
حالا همه مي پرســند چشــم انداز صنعت 
خودروي ايران چيســت؟ آيا در 10ســال 
آينده خودروسازان مي توانند از دست اندازها عبور كنند و 
در جاده هموار به حركت ادامه دهند؟ يك نهاد بين المللي 
با ارزيابي روندهاي ســاختاري حاكم بر توليد و فروش و 
همچنين چشــم انداز مثبــت احياي توافق هســته اي 
پيش بيني كرده هرچند خودروسازان ايراني تا حد زيادي 
تحت تأثير محدوديت در واردات ناشــي از تحريم ها قرار 
دارند اما در نتيجــه تلاش دولت براي بومي ســازي اين 
صنعت، رشد 19درصدي جدي است. هرچند برآوردهاي 
مؤسســه فيچ از كاهش 6، 22درصــدي مجموع فروش 
خودرو و 1، 13 درصدي توليد كل خودروها در سال2020 
حكايت دارد اما اين مؤسسه بين المللي مي گويد با افزايش 
احتمال توافق هســته اي جديــد فروش و ســودآوري 

خودروسازان ايراني مي تواند از سال2022 افزايش يابد.

رشد توليد و فروش خودرو
فيچ پيش بيني كــرده؛ ميزان فروش خــودروي ايران 
در پايان ســال جاري ميلادي 13درصد رشد كند و در 
سال2022 هم 25درصد افزايش يابد. در بخش توليد هم 
پيش بيني ها از رشد 19درصدي در سال جاري حكايت 
دارد. برآوردها نشان مي دهد متوسط رشد توليد خودرو 
در ايران در ســال هاي2022 تــا 2030 با هدف گذاري 
توليد سالانه 5.2ميليون دســتگاه تا پايان سال2030 
ميلادي معــادل 12.5درصــد خواهد بــود. به گزارش 

به گفته رئيس سازمان خصوصي سازي بخش باقي مانده سهام دولت 
براي واگذاري تا پايان سال تعيين تكليف مي شود. حسين قربان زاده 
همچنين تأكيد كرده است: سازمان خصوصي سازي  در تلاش است 
سهام پالايشگاه ها و توليدكننده هاي پتروشيمي را كه تاكنون وارد 

بورس نشده اند در اين بازار عرضه كند.
سخنان رئيس سازمان خصوصي سازي  نشان مي دهد دولت عزم خود 
را جزم كرده كه با واگذاري سهام شركت ها بدنه خود را سبك كند. 
اين كوچك سازي  در شــرايطي كه دولت با مشكلات زيادي مواجه 
است، مي تواند منشا بركات زيادي باشد؛ با اين حال بايد دقت كرد 
كه از اواسط دهه 80كه سازمان خصوصي سازي  همزمان با تصويب 
قوانين اصل 44فعاليتش توسعه پيدا كرده، بخش عمده تمركز اين 
سازمان صرفا بر واگذاري سهام شركت ها بوده و اين سازمان كمتر 
به سمت خلق رويه ها، كمك به توليد قوانين جديد و حتي افزايش 

جايگاه خود در بدنه اقتصادي گام برداشته است.
ساختار اقتصاد ايران تا حدود بســيار زيادي دولتي است؛ به همين 
دليل واگذاري صرف سهام در يك ســاختار دولتي چندان دردي 
را دوا نمي كند و حتي مي تواند مانند گذشــته مشكل زا باشد. شايد 
بهتر باشد كه سازمان خصوصي سازي  طرحي نو دراندازد و به سمت 
تدوين طرح هاي كارشناســي براي خلق قوانين تازه براي عبور به 

اقتصاد غيردولتي برود.
ضمن اينكه يكي ديگر از مشكلات سازمان خصوصي سازي  در طول 
سال هاي گذشته عبور نهادهاي دولتي و شــبه دولتي از رويه هاي 
قانوني اين سازمان و حتي مصوبات هيأت عالي واگذاري بوده است. به 
همين دليل تقويت جايگاه و قدرت سازمان خصوصي سازي  در عرصه 
قوانين و مقررات يك ضرورت است تا از اين طريق راه بر بنگاه هاي 
اقتصادي دولتي كه خود را از شمول قانون خارج مي كنند، بسته شود.
از طرف ديگر اگرچه واگــذاري بنگاه هاي دولتــي، همانطور كه 
رئيس سازمان خصوصي سازي  تأكيد كرده است، مي تواند به بهبود 
عملكرد دولت و كاهش تصدي گري منجر شود، اما بايد توجه كرد 

در شرايطي كه بازار ســهام رو به نزول 
است و چشــم انداز چندان روشني 
براي بهبود شاخص هاي بورس ديده 
نمي شود، پتانســيل عرضه سهام 

شركت هاي جديد به حداقل 
رسيده و در شرايط فعلي 

امــكان زيــادي براي 
عرضه سهام در بورس 

وجود ندارد.

بسازبفروشــي، رايج تريــن  مسكن
عنواني است كه براي توصيف 
ساختمان هاي بي كيفيت در 
ايران به كار مي رود؛ اما رسيدن ميانگين عمر 
ســاختمان هاي مســكوني ايران از حدود 
30ســال در دهه 50به 25ســال در عصر 
حاضر، زائيده عواملي است كه همگي باعث 
رواج بسازبفروشي شده اند و حذف آنها در 
كشورهاي توسعه يافته باعث افزايش عمر 

ساختمان ها به بيش از يك قرن شده است.
به گزارش همشهري، صنعت ساختمان در 
كشورهاي توسعه يافته به وضعيتي رسيده 
كه با بالا رفتن عمر بنا، نياز اين كشــور به 
ساخت وســاز جديد به حداقل رســيده؛ 
اما در ايــران به دلايل مختلــف اقتصادي 
و اجتماعي، ميانگين ســن ســاختمان ها 
25سال برآورد مي شود و به جز موارد معدود، 
اغلب ســاختمان ها دوره ميا نســالي خود 
را به ســلامت به پايان نمي رسانند. ضعف 
استفاده از خدمات مهندســي، استفاده از 
نهاده هاي بي كيفيت و ارزان قيمت، صرفه 
اقتصادي تخريب و نوســازي ساختمان در 
اقتصاد متورم ايران و همچنين بي توجهی 
به دوره هاي نگهداري و بهسازي بنا ازجمله 
مســائلي اســت كه در به وجود آمدن اين 
چرخه باطل مؤثر هستند و متأسفانه برنامه 

شاخصي نيز براي رفع آنها وجود ندارد.

تضعيف نقش مهندسان
فارغ از ســاختمان هايي كه در قالب برج يا 
ســاختمان هاي خاص با صرف هزينه هاي 
بالا و نظارت هاي خاص مهندســي احداث 
مي شــوند، در مابقي ســازه هاي مسكوني 
ايران خدمــات مهندســي به طورمعمول 
با پرداخــت حدود 0.5درصــد كل هزينه 

ســاخت ارائه مي شــود و اين مسئله يكي 
از عوامل زمينه ســاز براي كاهش كيفيت 
بناست؛ چراكه خدمات مهندسي به صورت 
حداقلي به پروژه اختصــاص پيدا مي كند 
و جــداي از اين كار راه براي سوءاســتفاده 
باز مي مانــد، امكان تباني ميــان مجري و 
ناظر نيز افزايش مي يابــد. به عنوان  مثال، 
ناديده گرفتن تخلفات در ساخت وسازهاي 
روستايي و شهرهاي كوچك، به يك اصل 
پذيرفته شده كه در قالب استفاده از مصالح 
بي كيفيت، كاهش سهم مصنوعات فولادي 
و ســيمان در اجرا و دستكاري نقشه ظهور 
مي كند و معمولا در آنها توجهي نيز به مفاد 
مبحث 19مقررات ملي ســاختمان براي 
بهينه ســازي مصرف انرژي نمي شود. اين 
موضوع، مي تواند با تقويت نقش مهندسان 
در فرايند ساخت وســاز كــه پيش ازاين با 
اجباري شــدن مجري ذي صلاح آغاز شده 
بود، برطرف شــود؛ اما مســئله اينجاست 
كه هرگونه تغيير در نقش مهندســان بايد 
همراه با افزايش اجــرت و حق نظارت آنها 
باشد درحالي كه به واسطه ناكارآمدي هاي 
كلان بازار مســكن هرگونه تحميل هزينه 
به ساخت وســاز با مخالفت جامعه و حتي 
دولت مواجه مي شــود؛ حتي اگر بهاي اين 
مخالفت ازنظر مالي چند صــد برابر مبالغ 
اوليه به هزينه نهايي مصرف كنندگان وارد 
كند. با اين حساب، قبل يا همزمان با تقويت 
نظارت مهندسي، بايد تمهيداتي براي اصلاح 
ساختار مالي مسكن انديشيده شود تا بالا 
رفتن هزينه مهندســي در بنايــي كه قرار 
است ميانگين عمر آن چند برابر ساختمان 
معمولي باشد، منجر به رشد قيمت همه انواع 
ساختمان نشود. اين موضوع با سختگيري 
براي صدور شناســنامه فني ســاختمان و 
رتبه بندي كيفيت ســازه هاي احداث شده 
امكان پذير است و اجراي آن به عزم جدي 

متوليان صنعت ساختمان نياز دارد.

تبعات بيماري اقتصاد
در اقتصــاد ايــران از ده هــا ســال پيش 
ساخت وســاز و بسازبفروشي به عنوان نماد 
پولسازي مطرح بوده و در اين ميان تنش هاي 
دوره اي اقتصاد و رشــد روزافزون تورم نيز 
باعث شــده ازنظر ريالي، بــازده تخريب و 
نوسازي بناهاي مسكوني چشمگير باشد. 
تحولات قيمــت زمين شــهري در طول 
زمان و محدوديت توســعه افقي شــهرها 
و زيرســاخت هاي حياتي آنها و در مقابل 
ترويج توسعه افقي سازه هاي مسكوني، عملًا 
فضايي ايجاد كرده كه تخريب يك ساختمان 
20ســاله و احداث يك ســاختمان جديد 
با تراكم بيشــتر مي تواند عــلاوه بر جبران 
زيربناي تخريب شده، سود قابل توجهي نيز 
نصيب مالك و سازنده كند. در شرايطي كه 
دولت هاي محلي و ملي تقريبا هيچ قاعده 
و تعزيــر كارآمدي در مواجهــه با تخريب 
زودهنگام بنا ندارند، ايــن كار به يك روال 
تبديل شده اســت؛ درحالي كه با تخريب 
زودهنگام بنا، عملا بخشي از توليد ناخالص 
داخلي كه در صنعت ســاختمان انباشته 
شده، پيش از مستهلك شدن نابود مي شود و 
حتي هزينه هاي اقتصادي و زيست محيطي 
ديگري را نيــز بابــت ايجــاد نخاله هاي 

ساختماني به كشور تحميل مي كند.

اجبار به سركوب قيمت در مسكن دولتي
اوايل امسال بود كه سازمان نظام مهندسي 
براســاس تكاليف خود، ابلاغيــه اي براي 
حداقل هزينه ساخت وساز منتشر كرد كه 
براساس هر مترمربع زيربناي مسكوني در 
ساختمان هاي يك و2 طبقه 2.33ميليون 
تومــان، ســاختمان هاي 3 تــا 5 طبقــه 
2.۷2ميليون تومان، ساختمان هاي 6 و ۷ 
طبقه 3.1ميليون تومان، ســاختمان هاي 
8 تــا 10 طبقــه 3.5ميليــون تومــان، 
ساختمان هاي 13 تا 15 طبقه 4.2۷ميليون 

تومان و ســاختمان هاي 16 طبقه و بالاتر 
4.66ميليون تومان اعلام شد. اين هزينه ها 
38درصد نســبت به مدت مشــابه ســال 
قبل افزايش نشــان مي دهد و بيانگر كف 
هزينه ساخت وساز محســوب مي شود؛ اما 
قيمت هاي ميانگيــن به مراتب بالاتر از اين 
ارقام اســت و حتي افزايش آن نســبت به 
ســال قبل نيز به حدود 50درصد مي رسد. 
بررسي ها حاكي از اين اســت كه براساس 
قيمت هاي فعلي نهاده هاي ســاختماني، 
ميانگين قيمت ساخت هر مترمربع زيربناي 
مسكوني در شهر تهران براي يك ساختمان 
5طبقه )4طبقــه مســكوني و يك طبقه 
پاركينگ( به 6.1ميليون تومان مي رسد؛ اما 
در مدت مشابه سال قبل اين مبلغ كمتر از 
4ميليون تومان بوده است. اين قيمت ها در 
حالي براساس ميانگين هزينه هاي واقعي 
صنعت ساختمان برآورد مي شود كه همزمان 
دولت براي اجراي طرح هاي مسكني نظير 
مســكن ملي يا جهش توليد به ارقام بسيار 
پايين تري نظر دارد. به عنوان مثال ميانگين 
قيمت مبنا در تازه ترين طرح مسكني دولت، 
براي هر مترمربع 2.9ميليون تومان مدنظر 
قرار گرفته و پيش بيني مي شود بعد از تعديل 
قيمت براســاس ضرايب اعلامي از ســوي 
ســازمان برنامه وبودجه نيــز رقمي بالاتر 
از 4ميليون تومــان در قرارداد هاي نهايي 
گنجانده نشود. اين وضعيت قيمت گذاري 
ذاتاً منجر به كم فروشــي ســازنده و رواج 
استفاده از نهاده هاي كم كيفيت مي شود و 
نتيجه آن چيزي جز تســريع استهلاك بنا 

نخواهد بود.

نگهداري ساختمان در نقطه كور
همه تبعاتي كه براي صنعت ساختمان ايران 
برشمرده شــد، درنهايت به بروز شرايطي 
دامن زده كه در آن مبحث 22مقررات ملي 
ســاختمان و اصل مراقبــت و نگهداري از 

ساختمان به بوته فراموشــي سپرده شده 
است؛ به خصوص كه نقص در ساخت وساز 
اوليه، عملا هزينه بهسازي بنا در دهه دوم 
عمر ســاختمان را به 50درصد كل هزينه 
احداث مي رســاند و عملا صرفه مراقبت و 
نگهداري بنا براي مالك يا بهره بردار از بين 
مي رود. در حقيقت، صنعت ســاختمان و 
بازار مسكن ايران در حالي اسير بي توجهي 
به احداث اصولي ساختمان هاي مسكوني و 
توجه به مراقبت و نگهداري دوره اي آنها با 
اســتفاده از توان مهندسي شده است كه از 
يك سو ايران ازنظر تعداد فارغ التحصيلان 
رشته هاي مهندســي در رتبه سوم جهان 

قرار دارد و بســياري از مهندسان مجبورند 
در مشــاغل غيرمرتبط با تحصيلات خود 
فعاليت كنند و از سوي ديگر، سالانه ارقام 
هنگفتي از توليد ناخالص داخلي كشور بر 
اثر تخريب زودهنگام سازه ها نابود مي شود. 
توجه بــه پروژه هاي موفق و كارشناســي 
ساختمان ســازي در ايران نشان مي دهد 
كه اين ســازه ها حتي در ميانســالي و مرز 
50سالگي، همچنان جزو بناهاي مسكوني 
مقبول قــرار دارند و قيمت آنها به واســطه 
تقاضايي كه براي كيفيت ذاتي و مناسب و 
امن بودن سازه آنها وجود دارد، همچنان رو 

به افزايش است.

ساختمان هایی که  جوان مرگ می شوند 
ميانگين عمر ساختمان هاي مسكوني ايران 25سال برآورد مي شود درحالي كه در اكثر كشورهاي توسعه يافته اين مقدار به بيش از 100سال رسيده است

همشهري معماي كيفيت ساخت و عمر ساختمان در ايران را بررسي مي كند

 احمد ميرخدائی
روزنامه نگار

همشهري آينده صنعت خودروي ايران را از دوربين جهاني بررسي مي كند

خودروسازانترمزميكنندياسبقتميگيرند؟

همشهري، سيدرضا فاطمي امين، وزير صنعت ايران در 
برنامه خود پيش بيني كرده توليد سالانه خودرو در ايران 
ظرف 4سال آينده دســت كم 3ميليون دستگاه خواهد 
بود. به نظر مي رسد او در تدوين اين برنامه نيم نگاهي هم 
به تخمين فيچ داشــته، البته تخميني كه تحقق آن به 
يك شرط بزرگ، يعني تنش زدايي در سياست خارجي 

موكول شده است.
مؤسسه فيچ سلوشنز درباره روند توليد و فروش خودروهاي 
سواري مي گويد: در سال گذشته ميلادي فروش و توليد 
خودروهاي تجاري به ترتيب 23.8و 16.5درصد افت كرده 
اما به نظر مي رسد با آغاز رشد اقتصادي ايران و خوش بيني 

به روند مذاكرات هسته اي، بازار فروش خودروهاي تجاري 
در ايران، دوباره رونق خواهد گرفــت. افزون بر اين دولت 
ايران تصميم دارد تا ناوگان اتوبوسراني فرسوده را نوسازي 
كند كه به اين ترتيب شــتاب گرفتن فروش خودروهاي 
تجاري دور از انتظار نخواهد بــود. برآوردها حكايت از آن 
دارد كه در سال2021 فروش خودروهاي تجاري در ايران 

18.5درصد رشد كند.

خودروسازان در جاده ريسك
ايــن نهــاد بين المللــي مي گويد: درصــورت ظهور 
چشم انداز مثبت در مذاكرات هســته اي، جاذبه بازار 

خودروي ايران افزايــش مي يابد و ايــران در جايگاه 
اول جدول جذاب ترين بازارهای خــودرو در منطقه 
خاورميانه و شمال آفريقا قرار مي گيرد. افزون بر اين 
درصورت تحقق يك توافق جديد، وضع ريســك هاي 
عملياتي كشــور بهبود خواهد يافت و امكان واردات 
اكثر قطعات خودروي مورد نياز فراهم مي شــود، در 
نتيجه توليد خودرو در 5سال بعدي به تدريج افزايش 

خواهد يافت. 
مؤسسه فيچ سلوشنز مي گويد: ايران با امتياز2،46 در 
شاخص ريسك به بازده توليد خودرو در بين 4كشور 
منطقه، شامل مراكش، مصر و الجزاير و ايران رتبه اول 
و در بين 15۷كشــور جهان، رتبه 35را كسب كرده 
اما ايران با بهبود چشــم انداز فروش خودرو و كاهش 
ريسك هاي خاص كشوري در نتيجه چشم انداز مثبت 
توافق هسته اي، در شاخص ريســك به بازده فروش 
خودرو، با امتيــاز 5،45 در ميان 1۷كشــور منطقه 
خاورميانه و شمال آفريقا، رتبه8 و در بين 125كشور 

جهان رتبه۷4 را به خود اختصاص مي دهد.

روايت ايران خودرو و سايپا
اين گزارش به نقل از مديران شــركت هاي خودروســاز 
مي افزايد: وضع شركت هاي خودروسازي ايران در طول 
چند ماه گذشته بدتر شــده و بزرگ ترين خودروسازان، 
يعني ايران خودرو و سايپا هركدام متحمل 50هزار ميليارد 
تومان زيان انباشته شده اند. البته شركت هاي سايپا و ايران 
خودرو در تلاش هســتند تا بتوانند گستره فعاليت هاي 
خود را افزايش داده و راهكارهايي براي افزايش سودآوري 
در زمان تحريم به اجرا گذارند. ازجمله اينكه ايران خودرو، 
به عنوان بزرگ ترين خودروســاز ايراني، به رغم كاهش 
توليد، تــلاش دارد تا با همكاري وزارت دفاع و شــركت 
ملي نفت ايران، ضمن توليد قطعات مورد نياز در داخل، 
ماشين هاي دوگانه سوز جديد را به ناوگان خودرو اضافه 
كند. اين شركت تصميم دارد با كشورهاي آذربايجان و 
تركيه، همكاري هاي جديــدي در زمينه توليد خودرو و 
صادرات آن صورت گيرد. اما شــركت سايپا نيز به دليل 
دستور توقف توليد خودروهاي بي كيفيت از سوي دولت، 
با خطر كاهش توليد مواجه شده و دومين خودروساز بزرگ 

ايراني براي حضور برند خود در خارج از بازار داخلي، سعي 
دارد از مزيت كاهش تحريم ها بهره مند شود.

حركت در جاده مه آلود
مؤسســه فيچ سلوشــنز مي گويد: با افزايش احتمال 
توافق هســته اي جديد بين ايالات متحده و ايران پس 
از انتخاب ســيدابراهيم رئيســي، چشــم انداز فروش 
خودروهاي ايراني تقويت خواهد شــد. اما ثمره توافق 
جديد اگر در سال2021 امضا شود، صرفا ً از سال2022 
به بعد درصورت هاي مالي خودروسازان نمايان مي شود. 
همچنين درصورت رشد اقتصاد ايران برآورد مي شود 
فروش خودروهاي تجاري در ايران مسير بازيابي را آغاز 
خواهد كرد. اين نهاد بين المللــي مي گويد: با پيروزي 
ســيد ابراهيم رئيســي در انتخابات رياست جمهوري 
ايران و احتمال كاهش اختلافات سياسي در نهادهاي 
سياســتگذار، زمينــه بــراي عملگرايي بيشــتر در 
سياستگذاري مهيا مي شود و بازگشت و توافق بين ايران 
و آمريكا بر سر پرونده هسته اي را را تقويت مي كند كه 
به بهبود اقتصادي قوي در كوتاه مدت منجر خواهد شد.

احتمال بازگشت خارجي ها
مؤسسه بين المللي فيچ سلوشنز مي گويد: خودروسازان 
فرانســوي، رنو و گــروه خودروســازي پژو ســيتروئن، 
به احتمال زياد نخستين خودروسازاني خواهند بود كه به 
بازار ايران باز خواهند گشــت زيرا اين شركت ها به دليل 
سرمايه گذاري هايي كه در طول سال هاي2016تا 201۷ 
در ايران انجام داده اند، تأسيسات شان پيشاپيش در ايران 
مهياست و از ســرگيري توليد فقط نيازمند به روزرساني 
جزئي خواهد بود. اين گزارش مي افزايد: اين خودروسازان 
فرانسوي بسيار مشتاق هستند تا يك بار ديگر در اين كشور 

به توليد خودرو بپردازند.

  ضعف و قوت خودروسازان
از نظر فيچ، جمله نقاط قوت صنعت خودرو، اين است كه؛ ايران هم اكنون بزرگ ترين كشور توليدكننده خودرو در خاورميانه 
است و طبقه متوسط رو به رشد، تقاضاي زيادي براي وسايل نقليه جديد در ميان مدت ايجاد مي كند و به نظر مي رسد فروش و 
توليد خودروهاي جديد در طول دوره پيش بيني، رشدي قوي داشته باشد. در مقابل سختگيري ايران بر سر بازگشت دوباره 
خودروسازان خارجي مي تواند مسير ســرمايه گذاري آنها در صنعت خودرو را محدود كند به ويژه اينكه تجهيزات و فناوري 
قديمي صنعت خودرو نيازمند سرمايه گذاري و دانش جهاني به ويژه از شركت هاي اروپايي است و در مقابل برندهاي داخلي 
پس از سال ها حضور در يك بازار بدون رقيب ممكن است در رقابت بر سر كيفيت و قيمت با چالش مواجه شوند. از سوي ديگر 
فرصت ها و تهديدهاي صنعت خودروي كشور را هم نمي توان دست كم گرفت زيرا با رشد صنعت خودروسازي ايران، اين حوزه 
به طور فزايندهاي به برون سپاري قطعات و لوازم يدكي اتكا خواهد كرد و توليدكنندگان داخلي به دنبال افزايش صادرات در 
سال هاي آينده هستند. افزون بر اين طرح نوسازي ناوگان جاده اي و شهري ايران فرصت هاي بيشتري براي ورود و بهره مندي 
توليدكنندگان خودروهاي تجاري از بازار ايران فراهم مي كند. در مقابل بي ثباتي سياسي همچنان دغدغه اصلي كل اقتصاد 
ايران است و تحريم هاي آمريكا عليه ايران صنعت خودروسازي اين كشــور را تضعيف كرده و قدرت خريد مصرف كنندگان 

ايراني را به طور قابل توجهي كاهش مي دهد.

تك خط خبر

وزارت اقتصاد با صدور اطلاعیه ای از عرضه اوراق مالی اسلامی 
از سوی این وزارتخانه خبر داد و از نهاد های مالی دعوت كرد، 
تقاضای خود درخصوص مبلغ مورد درخواست و نرخ تعهد 

پذیره نویسی را در روزهای ۲۸ و۲۹ آبان ثبت كنند.

انجمن واردكنندگان تلفن همراه اعلام كرد در هر دقیقه 
۳۳دستگاه تلفن همراه در كشور به فروش می رسد كه چیزی 

كمتر از یك درصد فروش موبایل در جهان است، این آمار در دنیا 
به طور میانگین در هر دقیقه ۴هزار و ۹۴۶ دستگاه است.

طرح توزیع مرغ منجمد و تخم مرغ با قیمت مصوب از طریق 
سامانه اینترنتی »بازرگام« از روز گذشته به صورت پایلوت 

در تهران آغاز شد.   در این طرح مرغ با قیمت ۲۰ هزار تومان 
و تخم مرغ شانه ای ۴۳ هزار تومان درب منازل مناطق ۲۲ گانه 

تهران تحویل می شود.

موجودی سدهای تهران  اكنون ۴۰۴میلیون مترمكعب است 
كه در مقایسه با ذخیره ۶۶۹میلیون مترمكعبی روز مشابه سال 
گذشته حدود ۲۶5میلیون مترمكعب كاهش را نشان می دهد.

قیمت جهانی گندم پس از 5 ماه متوالی كه افزایش قیمت 
را تجربه كرده بود، رو به كاهش گذاشت تا شاخص قیمتی 

به ۲۹7دلار در هر تن برسد. هفته گذشته این میزان به 
۳۰1دلاررسیده بود.
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شــیب صعودی قیمت دلار كه از  دلار
هفته گذشته آغاز شده بود، با آغاز 
هفته جاری، بیشــتر شــد و در 
مبادلات دیروز با ركورد شكنی به رقم 28هزارو 
700تومان رسید؛ این بالاترین قیمت دلار در یك 

سال گذشته است.
به گزارش همشهری، در شرایطی كه اعلام زمان 
آغاز مذاكرات هسته ای امیدواری را برای كاهش 
قیمت دلار بیشتر كرده بود، از هفته گذشته قیمت 
هر دلار آمریكا دوباره وارد یك كانال صعودی شده 
و از ابتدای هفته گذشته تاكنون بیش از 3.5درصد 
رشدكرده است. درمبادلات روز گذشته نیز قیمت 
هر دلار آمریكا بیش از 250تومان افزایش یافت و 
به سطح 28هزارو 700تومان رسید. این بالاترین 
قیمت برای هر دلار آمریكا در یك سال گذشته 
اســت. پیش از این قیمت دلار آمریكا در اواخر 
آبان ماه سال گذشته در این نرخ مبادله می شد. 
دیروز در عین حال قیمت هر دلار آمریكا در برخی 
ساعات به 28هزارو 770تومان هم رسید. همزمان 
قیمت سایر ارز ها ازجمله درهم نیز كه اثر گذاری 
زیادی بر قیمت دلار دارد، به 7هزارو 790تومان 
رسید. این رشد پرســرعت قیمت دلار موجب 
شده شكاف بین قیمت ارز در سامانه نیما و بازار 
آزاد به شكل بی سابقه ای افزایش یابد. هم اكنون 
به دلیل افزایش عرضه ارز در سامانه نیما قیمت 
هر دلار آمریكا در این سامانه در محدوده 23هزارو 
500تومان دادوستد می شود این موضوع نشان 
می دهد فاصله قیمت نرخ ارز نیما با بازار آزاد به 
بیش از 5هزار تومان رسیده كه در طول ماه های 
گذشته بی ســابقه اســت. تحلیلگران تكنیكی 

هشــدار می دهند عبور قیمت هر دلار آمریكا از 
محدوده 29هزارو 400تومان می تواند ســرعت 
رشد قیمت دلار را بیشتر كند. اما چرا قیمت دلار 

در حال افزایش است؟
بررســی عوامل اثرگذار بر قیمت دلار شــواهد 
قابل اثباتی را برای تداوم رشد قیمت دلار نشان 
نمی دهد به ویژه آنكــه آمارها نشــان می دهد 
درآمدهای ارزی دولت نسبت به ماه های گذشته 
به ویژه از محل فروش نفت و فرآورده های نفتی 
افزایش یافته و مذاكرات هسته ای هم در حال آغاز 
است. با این حال به نظر می  رسد عواملی ازجمله 
نحوه حذف ارز 4200تومانی، سیاست  های بانك 
مركزی در فروش اوراق بدهی، تردید نســبت به 
اثر بخش بودن مذاكرات هسته ای و ابهام در برخی 
سیاســت های اقتصادی، به محرك هایی برای 

افزایش قیمت دلار تبدیل شده اند.

نحوه حذف ارز 4200تومانی
برآوردهای سازمان برنامه و بودجه نشان می دهد؛ 
حذف ارز 4200تومانی می تواند به افزایش عرضه 
ارز در سامانه نیما و این موضوع می تواند به كاهش 
قیمت دلار منجر شــود. با این حال، ظرف چند 
روز گذشته و بعد از ارائه لایحه دولت به مجلس، 
تردیدهایی نسبت به اثر بخش بودن آن به وجود 
آمده كه به نظر می رسد فعالان بازار را به این نتیجه 
رســانده  كه این لایحه نمی تواند سیاست های 
اقتصادی دولت را محقق كند و حتی ممكن است 
اثرات تورمی داشته باشد كه به كاهش ارزش پول 

ملی منجر می شود.
با این حال، یافته های همشهری نشان می دهد این 
لایحه طرح نهایی دولت نیست و برخلاف تصور 
رسانه ها، قرار است پس از تفاهم دولت و مجلس 
برای هدفمند سازی یارانه ها لایحه دیگری به این 

قیمت هر دلار آمریكا دیروز با عبور از مرز 28هزارو 700تومان ركورد یك ساله را شكست

دلاررویقلهیكساله

رشد 50درصدی قیمت برنج 
قیمت انواع برنــج در میادین میوه و تره بــار از ابتدای  تره  بار
امســال بین 45تا 50درصد افزایش یافته اســت. به 
گزارش همشهری، رشد پیوسته قیمت برنج ایرانی در 
بازار طی 6  ماه گذشته، قیمت این محصول را در میادین نیز به شدت 
افزایش داده و آخرین نرخنامه سازمان میادین میوه و تره بار شهرداری 
تهران نشان می دهد قیمت انواع درجه یك برنج مرغوب ایرانی در این 

مراكز به كیلویی 50هزار تومان رسیده است.
انواع برنج عطری و مرغوب از جمله دم سیاه، طارم و هاشمی كه ابتدای 
امسال هر كیلو از آنها در نرخنامه میادین 32.900تومان قیمت خورده 
بود حالا به كیلویی 49.500تومان رســیده و ارزان ترین برنج معطر 
ایرانی در میادین 37هزار تومان قیمــت دارد. انواع برنج پرمحصول 
نیز به همین نسبت افزایش قیمت داشــته و دست كم 8هزار تومان 
گران شده اند. قیمت برنج نیم دانه معطر هم در این مدت، 45درصد 
بیشتر شده و از 19.900به 29هزار تومان رسیده است. پیش بینی 
كاهش برداشت محصول امسال برنج كشور قیمت  این محصول را در 
ماه های اخیر بالا برده است. به ویژه در تابستان امسال این روند رشد 
و شتاب بیشــتری به خود گرفت. قیمت انواع برنج مرغوب ایرانی در 
خواربارفروشی های سطح شهر به 60تا 65هزار تومان رسیده و دولت 
برای كاهش قیمت ها 150هزار تن برنــج وارداتی تنظیم بازاری در 
2 ماه اخیر توزیع كرده اســت. برنج های تایلنــدی و هندی تنظیم 
بازاری در میادین میوه و تره بار به ترتیب با قیمت هركیلو 12.500و 

18.500تومان به فروش می رسند.

 تغییرات قیمت برنج در میادین میوه و تره بار تهران
هفته آخر آبان ماه )قیمت ها کیلوگرم-تومان(

قیمت کنونیقیمت شهریورقیمت فروردین نام محصول

30.40035.90045.000دودی پرمحصول

28.90032.90036.000شیرودی

32.90038.90049.500طارم اصل

32.90038.90049.500هاشمی

32.90038.90049.500دم سیاه

32.50035.500-ندا

29.90034.90038.900فجر

19.90024.50029.000نیم دانه معطر

16.90019.00024.000نیم دانه پرمحصول

25.50028.90037.000انواع برنج معطر

18.50018.50018.500وارداتی هندی)تنظیم بازار(

12.50012.500-وارداتی تایلندی)تنظیم بازار(

35.00042.000-قهوه ای

صعود پله پله قیمت كنسرو لوبیا 
قیمت كنسرو ها از ابتدای امسال همواره در حال افزایش  سوپرماركت
بوده و به طور میانگین هر ماه هزار تومان افزایش یافته 

است. 
به گزارش همشهری، نگاهی به قیمت انواع كنسرو در سوپرماركت ها 
و مقایسه نرخ های امروز با اوایل سال نشان می دهد میانگین قیمت 
كنســرو لوبیا از 14هزار تومان در اوایل امســال به بیش از 20هزار 
تومان در آبان ماه رسیده كه 40تا 50درصد افزایش را نشان می دهد؛ 
به عنوان مثال كنسرو لوبیای برند دلپذیر اوایل امسال 14هزار تومان 
قیمت داشت كه در تابستان به 18.900رسید و امروز 20.800تومان 
قیمت خورده است. كنسرو لوبیا با قارچ نیز با همین میزان تغییر قیمت 
مواجه شده و از 15 تا 16هزار تومان اوایل سال، این روزها به 24.900 

تومان رسیده است. 
قیمت محصولات مشــابه در برندهای مختلف بین 2تا 4هزار تومان 
تفاوت دارد، اما براساس مشــاهدات میدانی خبرنگاران همشهری، 
هم اكنون قیمت كنسرو ســاده لوبیاچیتی بین 19تا 22 هزار تومان 
و قیمت لوبیا با قارچ بیــن 22تا 25 هزار تومان متغیر اســت. دیگر 
انواع كنســرو نیز افزایش قیمتی در همین حدود داشته اند. افزایش 
قیمت مواد اولیه و بســته بندی، هزینه تولید كنسرو را به شدت بالا 
برده  و چالش هایی را برای تولیدكننــدگان در این حوزه ایجاد كرده 
است. بخشی از افزایش قیمت رب و كنسرو ماهی تن نیز به افزایش 

هزینه های بسته بندی نسبت داده می شود.

قیمت انواع کنسرو حبوبات و سبزی در سوپرمارکت ها

قیمت- تومانمشخصاتبرند

16.055لوبیا- 450گرمیبرتر

16.500عدسی- 410گرمبهروز

23.500ذرت- 425گرمدونی

25.000نخود سبز- 400گرمیمهرام

21.500لوبیا- 350گرمیشاهسوند

22.325لوبیا با قارچ- 350گرمیخوشاب

24.500ذرت شیرین- 410گرمیبهروز

21.500سبزیجات مخلوط- 400گرمیبیژن

22.900لوبیا با قارچ- 420گرمیپیك

24.900لوبیا با قارچ- 380گرمیمحفل

19.500لوبیا در سس چیلی- 420گرمیبهروز

22.500لوبیا چیتی با قارچ- 390گرمیبیژن

24.500لوبیا با قارچ- 380گرمییك و یك

21.700نخود فرنگی- 350گرمیشاهسوند

 علي ابراهیمي
خبرنگار

چالش اخیر بر ســر تغییر شیوه 
قیمت گذاري خودرو ريشه در چه 

مسائلي دارد؟
ریشه مشــكلات ایجاد شــده براي 
آزادسازي تدریجي قیمت خودرو در 
نگاه سیاســي به صنعت خودرو است. 
علاوه بر آن اتفاقاتي كه در چند روز گذشته افتاد، نشان از ناهماهنگي 
براي تصمیم گیري درست در مورد یك صنعت نسبتا شفاف یعني 
خودرو است. در صنعت خودرو تنها با 2 خودروساز دولتي كه حساب 
و كتاب آنها در بورس مشخص است و نهادهاي نظارتي نیز بر آنها 
نظارت دارند، ســروكار داریم. واقعیت آن است كه صنعت خودرو 
اكنون در شرایط ســختي قرار دارد و طبیعي اســت كه جراحي 
مشكلات این صنعت براي برخي خوشــایند نیست اما باید تبعات 

سیاسي رفع این اشكالات اقتصادي و سیاسي را بپذیریم.
آيا انتقال مرجع قیمت گذاري خودرو از شــوراي 

رقابت به وزارت صمت مي تواند مشكلات را مرتفع كند؟
انتقال مرجع سیاستگذاري خودرو مشــكلي را حل نمي كند زیرا 
یكي از مشكلات اصلي، شیوه تصمیم گیري در مورد تعیین قیمت 
خودرو است. طي سال هاي 98و 99تعیین قیمت خودروهاي داخلي 
براساس فرمول شــوراي رقابت صورت گرفت اما اكنون با تثبیت 
دستوري قیمت ها شرایط تولید و عرضه خودرو بدتر شده است. در 
قیمت گذاري جدید وزارت صمت نیز قیمت برخي خودروها با فرمول 
شوراي رقابت تعیین شــده بود و فقط به صورت آزمایشي قیمت 2 
خودروي پژو 206و شاهین سایپا برمبناي قیمت تمام شده واقعي 
قیمت گذاري شد اما حتي این قیمت ها نیز پذیرفته نشد. واقعیت آن 
است كه وضع كنوني بازار خودرو بدتر از گذشته است اگرچه افزایش 
رسمي قیمت خودرو فعلا منتفي شــده اما بازار در انتظار افزایش 
رسمي قیمت خودرو است. با این شرایط قیمت خودروهاي داخلي تا 
یكي دو هفته آینده بالا مي ماند. خودروسازان در پي افزایش قیمت 
اعلام كرده بودند هر هفته فروش فوري خواهند داشت و فك رهن 
خودروهاي پیش فروش شده قبلي نیز براي رشد عرضه در دستور 
كار قرار گرفت اما اكنون مشخص نیست كه چه برنامه اي براي تولید 
و بازار خودرو درنظر گرفته شده است. متأسفانه این شرایط با افزایش 
قیمت دلار نیز مصادف شده است اما به مردم توصیه مي كنیم براي 
خرید خودرو تا 2 هفته صبر كنند تا ببینیم خوردوسازان مي توانند 
به روند قبلي تولید ادامه دهند یا نه. تصمیم به اصلاح قیمت خودرو 
با توجه به شــرایط حاد این صنعت اتخاذ شــده بود. زیرا به دلیل 
كمبود قطعات و نبود نقدینگي 150هــزار خودروي ناقص در كف 
كارخانه هاي خودروسازي دپو شده است. حتي تلاش آنها براي گذر 

از این شرایط نیز نیازمند ابزارهاي خاص مانند تامین نقدینگي است 
و هنوز مشخص نیست كه چه اتفاقي براي برنامه ریزي رشد تولید 
خودرو مي افتد. 300تا 500هزار نفر در زنجیره تامین خودروسازان 
كار مي كنند كه نگران آینده خود هســتند و حداقل400شركت 
مختلف كه جزو زنجیره تامین قطعات خودروســازان هســتند، 

هم اكنون بلاتكلیف شده اند.
 به نظر شما تأثیر واقعي شدن قیمت خودرو بر بهبود 

كیفیت تولید و عرضه و ساماندهي بازار چگونه خواهد بود؟
تجربه آزادسازي طي ســال هاي 92و 93، كه هنوز تحریم وجود 
داشت، نشــان مي دهد در آن زمان شــاهد افزایش تولید و ثبات 
قیمت ها بودیم. در شــرایط كنوني نیز اگر قیمت ها آزاد شود، ورق 
بازار خودرو برمي گردد. پس از آزادســازي قیمت ها اگرچه ممكن 
اســت به طور موقتي قیمت ها افزایش یابد اما درادامه بازار و تولید 
خودرو اصلاح مي شود. برآوردها نشان مي دهد 50درصد خودروهاي 
خریداري شــده قبلي در انبار و پاركینگ مشــتریان دپو شده و با 
آزادســازي قیمت ها، این افراد نیز شــروع به عرضه خودرو به بازار 
می كنند و قیمت ها كاهش مي یابد همانطور كه در سال 94دولت 
مجبور به پرداخت تسهیلات خرید خودرو به مشتریان خودرو شد. 
اما اكنون باید منت خودروســاز را بكشیم زیرا برندگان قرعه كشي 
سودهاي هنگفتي به دســت مي آورند و به همین دلیل متقاضیان 
زیادي براي استفاده از رانت خودرو در قرعه كشي مشاركت مي كنند.

برخي رفع مشــكلات خودرو را منــوط به اصلاح 
ساختار اقتصادي مي دانند.

حفظ ارزش پول ملي برعهده بانك مركزي است و اگر تولید كننده 
خودرو به درستي وجه تولید را دریافت كند، كیفیت خودرو افزایش 
یافته و رانت خواري كم مي شود و به همین دلیل حاشیه سود دلال ها 
كاهش مي یابد. اقتصاد مقاومتي به معناي رشد تولید است اما وقتي 
تولید سركوب مي شود، رشد هزینه تمام شده تولید و افزایش قیمت ها 
را به دنبال دارد. سران قوا باید بررســي كنند كه این 2 خودروساز و 
28خودروساز دیگر بخش خصوصي باید چه اقداماتي انجام دهند تا 
تولیدآنها به 2.5برابر افزایش یابد. وقتي رشد تولید  نداشته باشیم با 

رشد نرخ تورم، قیمت خودرو در بازار نیز افزایش خواهد یافت.
چه سازوكار مشــخصي براي واقعي شدن قیمت 

خودرو بايد اتخاذ شود تا بازار و تولید دچار مشكل نشود؟
هیچ راه حلي براي رفع این مشكل وجود ندارد. شرایط كنوني تولید 
و بازار خودرو همانند بیماری شده است كه با مسكن مشكل آن حل 
نمي شود و باید در یك جایي جراحي شود، باید قیمت خودرو یكباره 
آزاد شود. اگرچه ممكن است این آزادسازي قیمت، بازار خودرو را به 
هم بریزد اما انجام این كار باید با برنامه ریزي قوي براي رشد تولید 

باشد و مجموع اجراي این فرایند نیازمند 3تا 6 ماه زمان است. تنها 
راه حل مشكلات تولید و بازار خودرو آزادسازي یكباره قیمت خودرو 
است گرچه برخي از مشــكلات صنعت خودرو ریشه در مشكلات 
اقتصادي دارد. از سوي دیگر علت اصلي ممنوعیت واردات خودرو 
كمبود ارز است كه باید این مشكل حل شود تا واردات خودرو انجام 
و همه  چیز متعادل شود. تا وقتي برخلاف این قواعد ساده اقتصادي 
اقدام مي كنیم این مشكلات را شاهد خواهیم بود. 3 سال است كه 
قیمت خودرو تثبیت شــده اما خودروســاز و مردم ناراضي و تنها 

رانت خواران راضي هستند.
چرا بايد بهاي رشــد هزينه تمام شده بالاي خودرو 
از جیب مصرف كنندگاني كه قــدرت خريد آنها كاهش يافته 

پرداخت شود؟
در ایران یك نوع هزینه بالاي ساختاري تولید همانند لوازم خانگي، 
مرغ ، تخم مرغ و... داریم كه براي رفع این مشكلات حتي بخشي از 
این اقلام وارد مي شــود. علت این هزینه بالا در ساختار قوانین پایه 
مانند تجارت، كار و مالیات است. وقتي خودروي 12هزار دلاري را 
وارد كنیم قیمت این خودرو به دلیل تعرفه هاي مالیات، لجستیك 
و... به دوبرابــر افزایش مي یابد. هزینه تولید خودرو در 2 شــركت 
خودروساز كشور بالاست و این محدود به 2 خودروساز بزرگ نیست 
و حتي هزینه خودروهاي مونتاژي چیني نیز بالاست. متأسفانه 2 
خودروساز بزرگ كشور خصولتي شــده اند. وقتي مي گوییم رفتار 
بخش خصوصي از خود نشــان بده و بهره ور باش مي گوید دولتي 
هستم و وقتي قیمت گذاري مطرح مي شود اعلام مي كند خصوصي 
است. در سال هاي 93تا 96كه قیمت ها آزاد شد هزینه سربار یكي 
از خودروسازان ظرف 3سال 6هزار میلیارد تومان كاهش یافت اما 
یكباره در سال 97هزینه تمام شــده تولید افزایش یافت اما اجازه 
اصلاح قیمت ندادند و كل این صرفه جویي كه در 3سال اتفاق افتاده 
بود به یكباره هدر رفت. این هزینه اي نیست كه خودروساز به مردم 
تحمیل كند بلكه هزینه اي  اســت كه سیاســتگذاران اقتصادي و 
قانونگذاري تحمیل مي كنند. همچنین چه كسي باعث مي شود تا 
با نگاه سیاسي، خودرو ساز خطوط تولید فاقد صرفه اقتصادي را در 
برخي مناطق راه اندازي كند كه نتیجه آن رشد هزینه سربار است. در 
سال هاي اخیر تولید خودرو در 28 شركت خودروساز خصوصي عملا 
تعطیل شده، این بخش در شرایط كنوني راضي به رشد تولید نیست 
و تنها برخي خودروهاي چیني را آورده و با مونتاژ آنها به سودهاي 
كلاني دســت یافته اند. حتي در این مدتي كه خودروسازان زیان 
داده اند درآمد دولت از صنایع خودروسازي با دریافت بیمه، مالیات 
و سود تسهیلات بانكي افزایش یافته است و هزینه آن به مشتریاني 

تحمیل شده كه قدرت خرید آنها كاهش یافته است.

عدد خبر

به دنبــال رشــد قیمــت دلار دیــروز قیمــت هــر 
ســكه طرح جدیــد بــا 150هــزار تومــان افزایــش )معادل 
1.18درصــد( بــه 12میلیون و830هــزار تومــان رســید. 
قیمت هر ســكه طرح قدیم هم با همین مقدار رشــد به 

مرز 12میلیون و600هزار تومان رسید.

150000 تومان

مقــدار مصــرف گاز در بخــش خانگــی و تجــاری 
بــه ۴80میلیــون مترمكعب رســیده كه نســبت به مدت 
مشــابه پارســال، ۹0میلیــون مترمكعــب افزایــش یافته 
اســت. به گفته مجیــد چگنــی، مدیرعامل شــركت ملی 
گاز، ایــران ســومین تولیدكننــده گاز جهــان و چهارمیــن 
مصرف كننــده آن پــس از روســیه، آمریكا و چین اســت 
و مقدار مصرف گاز در ایران تقریبا با 12كشــور ثروتمند 

اروپا برابری می كند.

480,000,000 مترمكعب

دیروز قیمــت هر گرم طلای 18عیــار با 1.۴درصد 
رشد 17هزارو 5۴۴تومان گران تر شــد و به یك میلیون و 
277هزار تومان رسید. هر مثقال طلا هم 76هزار تومان 

افزایش یافت و به 5میلیون و 533هزار تومان رسید.

17544تومان

محمدرضــا احمــدی ســنگری، عضو كمیســیون 
آمــوزش و تحقیقــات مجلــس در توییتــی نوشــت: 
درحالی كــه نســبت درآمــد مالیاتــی بــه تولیــد ناخالــص 
ملی در اكثر كشورهای پیشرفته بالای 30درصد است، 
این رقم در ایــران كمتر از ۴درصد اســت. به گفته او باید 
با بهبــود اوضــاع كرونایی ســهم مالیات در بودجه ســال 

آینده افزایش یابد.

4درصد

آمار خبر

در مبادلات دیروز بازار سهام قیمت سهام 373شركت 
كاهش و 1۹1شركت افزایش یافت. قیمت سهام 17شركت 

هم تغییر نكرد.

ترکیب دیروز معاملات بازار سهام

روند شاخص  كل بورس تهران در روز گذشته

میزان فروش 
433سهامداران حقوقی

807
3654

3281
میزان فروش 
سهامداران حقیقی

 میزان خرید
 سهامداران حقوقی

 میزان خرید
 سهامداران حقیقی

ارقام به میلیارد تومان

در مبادلات روز گذشته سهامداران حقیقی 373میلیارد 
تومان نقدینگی از بازار خارج كردند. در مقابل اما سهامداران 
حقوقی با خرید این میزان سهام از بازار حمایت كردند. جمع 
كل سهامی كه دیروز سهامداران حقیقی فروختند معادل 

3هزارو65۴میلیارد تومان بود.

شاخص كل بورس تهران در مبادلات روز گذشته 
 17هزارو301واحد معادل 1.2درصد افت كرد 
و به یك میلیون و۴3۹هزارو177واحد رسید.

۴087میلیارد تومان: در مبادلات روز گذشته 
13هزارو876میلیارد تومان اوراق بهادار در بازار 

سرمایه دادوستد شد كه از این میزان ۴087میلیارد 
تومان به معاملات خرد اختصاص یافت.

منظور ارائه شود. هنوز جزئیات این لایحه نهایی 
نشده ولی احتمال دارد از این لایحه ظرف 2هفته 
آینده رونمایی شــود. در چنین شرایطی به نظر 
می رسد یكی از دلایل رشــد قیمت دلار ناشی 
از اطلاعات ناكافی از ارســال لایحه اصلی دولت 

به مجلس باشد.

سیاست های پولی جديد
موضوع دیگری كه به نظر می رســد بــر بازار ارز 
اثر گذار بوده، تعویق در فروش اوراق بدهی به ویژه 
در بــازار بین بانكی بوده اســت. آنطور كه دولت 
می گوید وزارت اقتصاد از ابتدای مهر تاكنون هیچ 
اوراقی در بازار نفروخته است. دولت حتی هفته 
قبل فروش 10هزار میلیارد تومان اوراق بدهی را 
به تعویق انداخت. این توقــف روند فروش اوراق 
بدهی با توجه به رشد پر شتاب نقدینگی به معنای 
آن اســت كه روند جذب نقدینگی از كانال بانك 
مركزی كند شده  و این موضوع می تواند ماندگاری 
نقدینگی نزد بانك ها را بیشتر كند و اثرات تورمی 

در پی داشته باشد.
برهمین اساس برخی گمانه زنی ها حاكی است: 
كند شــدن جریان روند جذب نقدینگی از بانك 
مركزی به محركی برای تزریق نقدینگی به بازار 
ارز و رشد قیمت ها منجر شده است. این موضوع 
در عین حال می تواند به كاهش نرخ بهره منجر 
شود كه اثرات تورمی یا كاهش ارزش پول ملی را 

در پی دارد.

سرنوشت نا مشخص برجام 
 موضوع دیگری كه به نظر می رســد بــازار ارز را 
این روزها تحت تأثیر قرار داده، تردید نســبت به 
اثر بخش بودن مذاكرات هسته ای است. هرچند 
علی باقری كنــی، معاون سیاســی وزارت امور 
خارجه، پس از انجام یك دور گفت وگو با مقامات 
اروپایی تأكید كرده اســت: گفت وگوهای خیلی 
خوبی با مقامات سیاسی 3كشور فرانسه، آلمان و 
انگلیس داشتم و گفت وگوها سازنده و رو به جلو 
بود، اما ظرف چند روز گذشته انتشار خبرهایی در 
مورد تعیین شروط مذاكره بین ایران و آمریكا این 
تصور را ایجاد كرده است كه شاید طرفین به توافق 

نخواهند رسید. 
دیروز در همیــن رابطه معاون سیاســی وزیر 
امور خارجه ایــران بر لزوم لغــو مؤثر تحریم ها 
و ارائــه تضمین به خارج نشــدن مجدد آمریكا، 
برای احیای برجام تأكید كرد اما یك ســناتور 
جمهوریخــواه آمریكایــی گفت تنهــا راه ارائه 
تضمین خواسته شــده، تبدیل برجــام به یك 
معاهده است و بایدن از انجام این كار می ترسد. 
همزمان جو بایدن، رئیس جمهور آمریكا دیروز در 
یادداشتی به وزارت امور خارجه این كشور اعلام 
كرد عرضه نفت خام به میزان كافی وجود دارد، 
پس مشتریان نفتی ایران می توانند خریدشان 
را كاهــش بدهند. ایــن به معنای تــداوم روند 
تحریم های نفتی از ســوی آمریكا ست. مخابره 
این پیام ها از سوی طرفین بازار ارز را دچار نوعی 

سردرگمی و تردید كرده است.

عضو هیأت علمي دانشكده مهندسي خودرو در گفت وگو با همشهري اعلام كرد

آزادسازي يكباره قیمت؛ تنها راه نجات بازار خودرو

تك خط خبر

پس از واكنش رئیس جمهوري به افزايش رسمي قیمت خودرو، وزير صمت ديروز گفت: بررسي 
قیمت گذاري خودروها به ستاد تنظیم بازار سپرده شده و اين ستاد درباره اين موضوع تصمیم گیري 
خواهد كرد. با امیرحسن كاكايي، كارشناس صنعت و عضو هیأت علمي دانشكده مهندسي خودروي دانشگاه علم و صنعت ايران در 

مورد حواشي به وجود آمده در بازار خودرو، پس از اتفاقات اخیر و شیوه درست آزادسازي قیمت خودرو گفت وگو كرده ايم.

ابهامدرسیاستهایاقتصادی
با وجود آنكه 100روز از آغاز به كار دولت جديد می گذرد، فعالان اقتصادی هنوز به ارزيابی دقیقی از سیاست های 
اقتصادی دولت دست پیدا نكرده اند و ابهام های زيادی در مورد اين سیاست ها وجود دارد، به ويژه آنكه هفته قبل 
بعد از آنكه قرار شد قیمت گذاری خودرو براساس مصوبه سران قوا حذف شود، با دستور رئیس جمهوری بار ديگر 
به روال سابق بازگشت. نامشخص بودن سیاست های دولت در مورد رويه های اقتصادی كه می تواند تغییرات 
بنیادی در ريل گذاری اقتصاد ايجاد كند نیز فعالان اقتصادی را با ابهام های زيادی مواجه كرده و حتی آنها را به 
اين باور رسانده  كه اين سیاست ها می  تواند جنبه تورمی داشته باشد و در نتیجه باعث كاهش ارزش پول ملی 
شود. ضمن اينكه برخی تحلیلگران بر اين باورند كه رشد های فعلی قیمت دلار ناشی از رشد تورم در ماه های 
قبل است. محسن عباسی، يك تحلیلگر بازارهای مالی با بیان اينكه با روند نمی شود جنگید و هر دستكاری 
قیمتی چند روز بیشتر دوام نمی آورد، می  گويد: صعود قیمت دلار نتیجه فشار مصنوعی برای پايین نگاه داشتن 
قیمت دلار در يك سال گذشته بوده است. او در عین حال تأكید می كند: افزايش قیمت دلار خبر خوبی برای 
دولت است تا بدهی هايش را با دلارهای كمتری بپردازد. برای بانك ها هم با توجه به دارايی ارزی شان دلچسب 
است. در شرايطی كه دلار افزايش می يابد ركود به سرعت از بین می رود و تقاضا تحريك می شود. به گفته او اين 
يك راه میان بر برای وضع فعلی است كه البته دولت  های قبل از آن استفاده كرده اند و به هیچ وجه به معنای رشد 

اقتصادی نیست و باعث خوشحالی كسی هم نمی شود.
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پیگیری

سیل؛ عاقبت 36ساعت بارندگی  در گیلان
همشهریازشهرستانهایخسارتدیدهاستانگیلاندر

پیبارشهاوسیلاخیرگزارشمیدهد

شرایطجویآخرهفته،استانهایمختلفكشوررادچارمشكلاتیكرد؛
ازوقوعپدیدهكولاكدراستانقزوینتاكاهشمحسوسدمادراستان
اردبیل.امابهطورقطعهیچكدامازایناستانهابهاندازهگیلانتحتتأثیر
بارشهایپاییزیقرارنگرفتند.بارشهاییكهالبتهتبدیلبهسیلشدو
درعرض36ساعت،علاوهبررانشزمینوبستهشدنراههایارتباطی،
بیشاز200شهروندگیلانیراازخانهوزندگیشانبیرونكرد.حالااما
ازاستانگیلانخبرمیرسدكهشــرایطدرشهرستانهایصومعهسرا،
رضوانشهر،شفت،لنگرود،رودسر،تالش،املش،فومن،رودباروسیاهكل
كهدرگیرحوادثغیرمترقبهبارندگیهایاخیربودهاند،بهحالتطبیعی
برگشتهوســیلزدگانرفتهرفتهبرایبازگشتبهمنازلمسكونیخود

آمادهمیشوند.

اسكان سیل زدگان در مساجد و امامزاده ها
بــارش36ســاعتهبــاراندراســتانگیــلانكــهمیــزانآنبــه
278میلیمتــررســید،باعــثریزشجــاده،بســتهشــدنراهها،
قطعــیآبوتلفــن،آبگرفتگیمعابرو...شــد.همچنیــندرمجموع
حــدود50خانــهدرشهرســتانهایدرگیــرســیلرانیــزبــا

مشكلمواجهكرد.
اینطوركهمدیرعاملهلالاحمر
گیلانخبــرمیدهــد،چندین
منزلمسكونیدرشهرستانهای
رودسر،املش،صومعهسرا،فومنو
چابكســردچارمشكلآبگرفتگی
شدندكهمشــكلبرخیازآنهابا
تخلیــهآبگرفتگیمنزلتوســط
موتورآببرطرفشد.امادرنهایت
208نفرازاهالیاینشهرستانها،
بهطورموقتدرمناطقامندرنظر

گرفتهشدهاسكانیافتند.
مرتضــیشفیعینســب،یكــی
ازرانندگاناتوبوسشهرســتان
رودسردربارهوضعیتفعلیمناطق
درگیرسیلبهخبرنگارهمشهری
میگوید:»درمحدودهروســتای
رانهكوه،چندینرانشاتفاقافتاد
كهباعثمسدودشدنمسیرهای
ارتباطیشد.اماتماماینمسیرها
خیلیزودبازگشــاییشدوازاین
بابتمشــكلیدرمناطقدرگیر

سیلوجودندارد.«اودربارهاسكانســیلزدگانهممیگوید:»افرادی
كهخانههایشــاندچارمشكلشده،درمســاجد،مدارسوامامزادهها

مستقرشدهاند.«

آبگرفتگی معابر، مشكل اصلی
اماجداازافرادیكهشــدتبارشهاباعثآبگرفتگیمنازلشــانشد،
تقریباتماماهالیشهرستانهایدرگیر،بامشكلآبگرفتگیمعابرمواجه
شدند.آسیهفلاح،یكیازساكنانروستای»شفت«دراینبارهمیگوید:
»بســیاریازمعابرروســتایمادچارآبگرفتگیشــدوهمینموضوع
رفتوآمدرابرایچندینســاعتمختلكرد،امــاهماكنونبافروكش
كردنآبوبرطرفشدنمشكل،شرایطبهحالتعادیبرگشتهاست.«

بارش، دو برابر ظرفیت رودخانه ها!
برایاینكهدرجریانجدیدتریناخبارسیلوخسارتبه10شهرستان
استانگیلانقراربگیریم،سراغیازامیرمرادی،مدیركلمدیریتبحران
استانداریگیلانگرفتیم.اوبااشــارهبهبارشكمسابقهاخیردراستان
محلخدمتشمیگوید:»میــزانبارندگیدراســتان،278میلیمتر
تخمینزدهشــد.ایندرحالیاســتكهرودخانههایماگنجایشاین
حجمازبارانرانداشتهوبابارندگیهایبالاتراز150میلیمتر،سیلابی
میشوند.درواقعدربارشهایاخیرماشاهدبارشیبهاندازهدوبرابرحجم
رودخانههایمانبودیــم.«اودرادامهبابیانمشكلاتپیشآمدهدر
شهرستانهایدرگیراستانگیلانمیگوید:»یكیازاصلیترین
مشكلاتما،صورتگرفتنچندینرانشودرنتیجهبستهشدن
مســیرهایدسترســیمانبود.باهماهنگیهاییكهازگذشته
باســازمانهایمختلفاستانداشــتیم،جادههادرسریعترین
زمانممكنبازگشاییشد.هماكنونبهجزرانششدیدوانسداد
در»لیلیجگوابر«روستایرانهكوهشهرســتاناملشكهنیازبه
آواربرداریدارد،همهراههایمانبازاست.یكیدیگرازبزرگترین
مشكلاتما،قطعیآببرخیازمشتركانبودتاجاییكهبهعنوان
مثال،مافقطدراملشباقطعیآب8-7هزارمشتركمواجهبودیم.
باورودتیمهایتشكیلشدهازسازمانهایمختلف،همدرتامین
آبآشامیدنیبرایمردمبهصورتبستهبندیاقدامكردیموهم
خیلیزودتمامقطعیهایمانوصلشد.درنهایتبحثپسزدگی
آبدرخانههایاهالیراداشتیمكهدراینزمینهحدود50خانوار
بامشكلاتیمواجهشدند.هلالاحمراستان،اینافرادرابهفضاهای
امنومجهزمنتقلكردهوآذوقهكافیدراختیارشــانقرارداد.
هماكنونبافروكشكــردنآبدرخانهها،مــردمیكییكیبه

خانههایشانبرمیگردند.«

پیش بینی خسارت 20میلیارد تومانی
باتوجهبهحجمبارشهادرگیلان،مسئولانذیربطدرایناستاننگران
خسارتهایسنگینوخســارتهایجانیاحتمالیبودند.امابهلطف
خدااینبارشهابهخســارتهایجانیمنجرنشدوبهجزیكخانهدر
لاهیجانكهدچارآسیبشد،مشكلیبرایسایرخانههاپیشنیامد.با
اینحالمدیركلمدیریتبحرانگیلانپیشبینیكردهاستكهمیزان
خسارتهایواردشدهبهزیرساخت،ابنیهومنازلمسكونیروستاهاو

شهرهایگیلانبهبیشاز20میلیاردتومانمیرسد.

پرنیان سلطانی
خبرنگار

سال78باافزایشارتفاعسد
 گزارش
اكباتانهمدان،لایروبیاینکوتاه

ســدبهحجمیكمیلیون
مترمكعــببــرایآخرینبارانجامشــد.
بســیاریازكارشناســانمحیطزیست
معتقدندحالاكهبخــشاعظمیازمخزن
اینسدخالیاست،فرصتكمنظیریبرای
لایروبیمجددآنوجــوددارد.مدیرعامل
شركتآبمنطقهایهمدانمعتقداست
لایروبیســداكباتان150میلیاردتومان
هزینهداردودرچنینشرایطیانجاماین

كارصرفهاقتصادیندارد،اماكارشناسان
معتقدنداگراینكارراانجامندهیمشاید
ســالهابعدمجبورباشــیمچنــدبرابر

هزینهكنیم.

خاك حاصلخیز سد
افزایشمهارفرســایشخــاك،افزایش
كنترلفرسایشخاك،افزایشبارگذاری
آب،مهارسیلاب،زیباسازیبستروحریم
سد،كاهشرشــدعلفهایهرزوافزایش
اكسیژنبخشیازفوایدلایروبیسدهاست.
درحالحاضرفقط11درصدازآبذخیره
سداكباتانباقیماندهواینپهنایآبیبه
خشكزاریبیآبوعلفتبدیلشدهاست.

خاكدروناینســد،حاصلخیزاســتو
میتواندزمینهایاطرافرابهخوبیغنی
كند.اگرچههزینــه150میلیاردتومانی
توســطمســئولانبرایلایروبیاینسد
برآوردشــدهاســت،امابهنظرمیرسدبا
استفادهازهمكاریدستگاههایمختلفی
مانندســازمانصنعت،معــدن،تجارت،
جهادكشاورزیوهمچنینسازمانهمیاری
شهرداریهانهتنهامیتواناینهزینهراتا
حدقابلتوجهیكاهــشداد،بلكهبرای
خارجكردنبخشعظیمیازخاكموجود

ازنیروهایمردمینیزبهرهگرفت.
لایروبیاینسدعلاوهبراضافهكردنیك
ظرفیتیكمیلیونمترمكعبیكهدرطول
سالپروخالیمیشود،افزایشچشمگیر
راندمانوبهرهوریكشــاورزیمحدوده

اطرافسداكباتانخواهدداشت.
مدیرعاملشــركتآبمنطقهایهمدان
دراینبارهمیگوید:یكــیازمبانیاصلی
طراحیسدها،تلهاندازیرسوباتیاستكه
دررژیمطبیعیرودخانهمنتقلمیشوند
كهبراساسطولعمرودورهبهرهبرداری
سدتعیینمیشــود.برایناساس،طبق
مشخصاتفنیســدها،هموارهحجمیبا
عنوانحجممردهبــرایتلهاندازیذرات
رسوبدرنظرگرفتهمیشودوترازمجاری
آببرســدباپیشبینیترازنهشــتههای

رسوبیدرطولعمرسدتعیینوجانمایی
وســاختهمیشــودتادرطــولدوران
بهرهبرداریازسد)عمرمفیدطرح(،تجمع
رسوباتانتقالیتوســطدبیهایپایهدر
آنصورتگیــردوجریانهــایغلیظاز

دریچههایتحتانیتخلیهشوند.
منصورســتودهمیافزاید:میانگینهزینه
برداشــتفیزیكینهشــتههایرســوبی
)لایروبی(ازمخازنســدهاحداقل6دلار
بهازایهــرمترمكعباســتوبههمین
دلیلدرســطوحبزرگمقیــاسدردنیا

استفادهنمیشود.
ویتأكیدمیكندكهمجاریآبگیرســد
اكباتانطوریطراحیشــدهكهدرطول
عمرمفید،رســوباتبهعنوانحجممرده
زیرترازآبگیریتجمعكنند؛ســددركف
مخزندریچهرسوبگیریداردكههرسال
درفصلبهارباورودســیلابهابخشیاز
رســوباتغلیظهمراهباآبازایندریچه

خارجمیشود.
مدیرعاملشــركتآبمنطقهایهمدان
توضیحمیدهد:هماكنون،لایروبیســد
هیچتأثیریبرمیزانذخیرهآبآشامیدنی
باتوجهبهآوردســالانهرودخانــهندارد
ولیاگردرطول6مــاهحدودیكمیلیون
مترمكعبلایروبیانجامشــود،برایاین

روندحدود150میلیاردتوماننیازاست.

فاطمه کاظمی
خبرنگار

 اما و اگرهای 
لایروبی سد اكباتان همدان

مدیركلمدیریت
بحراناستانداری

گیلان:میزان
بارندگیدراستان،

278میلیمتر
تخمینزده

شدهدرحالیكه
رودخانههایمابا

بارندگیهایبالاتر
از150میلیمتر،
سیلابیمیشوند

 تا همین چند روز قبل  خبر افزایش 
آمار ابتلا به کرونا از گوشه و کنار سلامت

کشور به گوش می رسید و بعضی 
استان ها در وضعیت قرمز متوقف شده بودند، 
اما در آخرین رنگ بندی اعلام شــده از سوی 
وزارت بهداشت بسیاری از استان ها دیگر شهر 
قرمزی ندارند. به گزارش همشهری، روند ابتلا 
و بستری در استان هایی چون کرمانشاه، ایلام، 
مازندران، همدان، اصفهان، مرکزی، لرستان و 
چهارمحال و بختیاری که در گذشته با افزایش 
آمار مواجه بودند، بهبود یافته است و از جنوب 
هم خبر می رســد که بوشهر با آبی شدن همه 
شهرها تنها استان آبی کشور از نظر کروناست.

  بوشهر، نخستین استان آبی

بوشهردرجنوبكشورازچندماهقبلروندكاهشی
ابتلاوبســتریخودراآغازكرد،اماشهرهایاین
اســتانهمچنانزردونارنجیبودنــدتااینكه
طیروزهایگذشــتهكاهشآمارابتلاوبستری
موجبشدهاستهمهشهرهایاستانازوضعیت
خطرناكبیماریكروناخارجوآبیشوند.رئیس

دانشگاهعلومپزشكیبوشهربابیاناینكهدر
چندهفتهاخیرهمهنمودارهایكرونایی
استاننزولیبودهاســت،بههمشهری
میگوید:طیرنگبنــدیجدیداعلام
شده،آخرینشهرستانمایعنیبوشهر

كهتاهفتهپیشزردبــود،بهخاطركاهش
تعدادبســتریوابتلاآبیشــدوهماكنونهمه
10شهرســتانماجزومناطقكمخطركرونایی
محسوبمیشوند.سعیدكشمیریبابیاناینكه
دركلاستان80بیماركروناییبستریهستند،
میافزاید:درطولهر24ساعتبین20تا25نفر
بهمواردمثبتبستریاضافهومعمولاهمینتعداد

همبهبودمییابندومرخصمیشوند.
بهگفتهوی،آمارابتلاوبســتریبوشهرنسبتبه
شهریور90درصدكاهشیافتهاستوهمچنین
بهطورمتوسطدرهرروزیكنفربراثرابتلابهكرونا

فوتمیكند.

كشــمیریدلیلاصلیكاهشابتلاوبستریدر
بوشــهرراتغییرآبوهواییمیدانــدوتوضیح
میدهد:استانهایگرمسیریوجنوبیمعمولا
درفصلبهاروتابســتانبهدلیلاستفادهازكولر
گازیونداشتنتهویهمناسبدرمحیطهایبسته
باافزایشآماركروناروبهروهستندوبههمیندلیل
خنكشدنهوا،كاهشاســتفادهازكولرگازیو
بازشــدندروپنجرهدرمحیطهایبستهكمك
بزرگیبهكاهشآماركروناییاستانكردهاست.

كشــمیریهمچنینبایادآوریاینكهبوشهردر
پاییزسالگذشتهبرخلافاستانهایدیگروارد
پیككرونانشد،پیشبینیمیكندامسالهمپاییز

بیخطریدرانتظاراستانباشد.

 راهگشایی واکسیناسیون در مرکزی


اســتانمركزیامابرخلافبوشــهردرماههای
گذشتهبهدلایلمختلفیازجملهقرارداشتندر
مسیرمهموپررفتوآمدجنوبكشوربهسمت
تهرانباگسترشكروناورنگبندیقرمزمواجه
بود،امابهمددگسترشواكسیناسیون،ایناستان

همحالاشهرقرمزیروینقشهندارد.
مدیرروابطعمومیعلومپزشــكیاراكبه
همشــهریمیگوید:آخرینشهرقرمز
اســتانتفرشبودكهدوبارهبهنارنجی
تغییررنگداد.همچنین10روزاست
كهآمــارابتلابهكروناوفوتدراســتان
كاهشپیداكردهوایــنروندنتیجهروند

خوبواكسیناسیوندراستاناست.
یاســرقربانیبابیاناینكهشــرایطفعلیكرونا
شكنندهاست،میافزاید:نمیتوانبهاینوضعیت
دلخوشبود،زیراقرمزنبودنشهرهااحتمالبروز

موجششمرادرآنهاكمنمیكند.
ویادامهمیدهد:همهچیــزبهرفتارماوتكمیل
واكسیناســیونبســتگیدارد.هماكنونهنوز
كودكانكمتراز12سالاستان،واكسندریافت
نكردهاندوهمینمیتواندموجبافزایشابتلاو
سرایتكرونابهدیگرافرادشــود.پیشنهادمادر
علومپزشكیایناستكهگرچهرنگبندیجدید

اســتانامیدواركنندهبهنظرمیرسد،اما
رعایتپروتكلهابایدادامهداشتهباشد.باید

یادبگیریمباكرونازندگیكنیم،زیراكوچكترین
سهلانگاریمردممیتواندشرایطاستانرابحرانی

كند.

    خطر از اصفهان دور شد

افزایشسرعتواكسیناسیونواستقبالازواكسن
كروناموجبشدهاستتاآمارخوشایندیازبهبود
وضعیتكرونادراصفهانهمبهگوشبرسد.آمار
فوتیهاوبستریهایاستانروبهكاهشگذاشته
ورنگبندیهاازقرمزبهســمتزردونارنجیو
دربرخیشهرهابهســمتآبیشدنتغییریافته
اســت.همچنینتعدادترخیصبیمارانكرونایی
ازبیمارستاننسبتبهبستریهایجدیدروزانه
بیشترشــدهكههمینامربهكاهشمیزانكل
بستریمنجرمیشود.ســخنگویدانشگاهعلوم
پزشــكیاصفهانبههمشــهریمیگوید:هیچ
شهرســتانقرمزوپرخطریدراســتاناصفهان
وجودندارد.پژمانعقدكرنگبندیشهرستانها
رامبتنیبرتعدادافرادبســتریوترخیصشده
برمبنــایجمعیتاعــلاممیكنــدومیگوید:
رنگبندیشــهرهاتقریباهر5تــا10روزیكبار
اعلاممیشود.رنگهایقرمز،نارنجی،زردوآبی
رنگهاییهستندكهفعلابرایوضعیتكرونایی
شهرستانهاواستانهادرنظرگرفتهشدهاند.ما
ازپیكپنجمكهتمامشهرســتانهاقرمزكامل
بودبهتدریجبهسمتنارنجیوزردپیشآمدیم.
10روزقبلشهرســتانمباركهناگهانقرمزشد
وایناضطرابوجودداشــتكهشهرهایدیگر
همقرمزشــوند،امابهطوركلیدر2ماهگذشته
وضعیترنگبندیدراصفهــانمطلوبگزارش
شده؛بهطوریكهازشــنبه،22آبانشهرستان

قرمزنداریم.

  رتبه خوب همدان در رعایت پروتكل ها

درادامــهفروكشكــردنموجپنجــمكرونادر

استانهایغربیكشــور،هماكنوندر
همدانهمفقط2شــهركبودرآهنگو
نهاوندنارنجیهستند.بهگفتهمعاونبهداشتی
دانشگاهعلومپزشكیهمدان،وضعیتكلیاستان
ازنظرشرایطكروناییروبهبهبوداست؛بهویژهكه
آمارمراجعانبســتریباعلائمتنفسیمشكوك
بهبیماریكرونادرایناســتاننسبتبهیكماه

گذشتهروبهكاهشرفتهاست.
محمدخزائی،معاونبهداشــتیدانشــگاهعلوم
پزشكیاستاندربارهدلایلفروكشكردنتعداد
بستریهایمثبتكرونادرهمدانبههمشهری
میگویــد:همدانبااطلاعرســانیگســتردهو
آموزشهایمناســببهداشــتیازنظررعایت
پروتكلهایبهداشــتیشــاملرعایتبهداشت
فردی،استفادهازماســك،رعایتفاصلهگذاری
اجتماعــیوتهویهمناســبدر2هفتــهمتوالی

توانســترتبهنخســترابااختلافزیاددربین
استانهایكشوركسبكند.

   مازندران، نگران سفر

مازندرانچندهفتهایاســتكهازوضعیتقرمز
خارجشدهورنگبندیبیشترشهرهازردوچند
شهرستاندیگردروضعیتآبیقراردارند.رئیس
دانشگاهعلومپزشــكیمازندرانمعتقداستاین
وضعیتمیتواندشكنندهباشدوبستگیبهرعایت
كردنپروتكلهاوواكسیناسیونوالبتهوضعیت

جویدارد.
سیدعباسموسویبههمشهریمیگوید:اگرچه
مازندرانچندهفته،وضعیتثابتوروندكاهشی
داشــتهاســت،امادرصورتبرگزاریتجمعاتو
مسافرتهاامكانتغییرشرایطوجوددارد.كاهش
آماركروناوتغییروضعیــترنگبندیهابهدلیل
نهادینهشدنرعایتپروتكلهادرغالبافرادایجاد

شدهاست.
رعایــتفاصلهگــذاریوحضــورنیافتــندر
تجمعاتمیتواندبهثباتوتــداوماینوضعیت
منجرشود.اینشرایطبهشــدتشكنندهاست
وامكانداردباسردشــدنآبوهوا،روشنشدن
وسایلگرمایشیوبستهشدندروپنجرههادوباره

وضعیترنگبندیشهرهاتغییركند.

         
خبرهایخوبهمیشهموجبدلخوشیهستند،
اماخبرخارجشدنشهرهایبیشتریازوضعیت
قرمزهمــوارهبایدماراهوشــیارنگــهداردزیرا
دلخوشیبههمینوضعیتمیتواندماراازخطر
كروناغافلكندوباردیگربحرانرابهشهرهایمان

برگرداند.
نكتــهمهمدیگریهــموجــودداردوآنجدی
گرفتنواكسیناســیوناســتزیراكارشناسان
معتقدندباواكسیناسیونگستردهحتیاگرموج
ششــماتفاقبیفتدشــدتیمثلموجهایقبلی

نخواهدداشت.

با خروج8  استان از وضعیت قرمز کرونایی، اوضاع بهتری برای 
کاهش آمار ابتلا پیش بینی می شود، اما این نظر قطعی نیست 

كروناآراممیگیرد؟
ماســك  جدیــد  نقشــه  اعــام  بــا 
ایــام،  كرمانشــاه،  اســتان های 
مازندران، همدان، اصفهان، مركزی، 
لرســتان و چهارمحال و بختیاری دیگر 

شهر قرمز كرونایی ندارند 

گســترش واكسیناســیون، تغییــر 
فصــل و بهبــود رعایــت پروتكل هــا 
موجب شده اســت تعداد شهرهای 

قرمز كرونایی كشور كاهش یابد

26 شهر 
87 شهر

222 شهر
113  شهر

رنگ بندی  و تعداد   شهرها

مازندران اصفهان

ایام

بوشهر

لرستان

مرکزی
همدان
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200هزار رأس جمعیت كل، بز، قوچ ، میش،جبیر و گورخر در ایران است كه سالانه 20هزار رأس از آنها شكار می شوند 
و 80هزار گونه  از جمعیت  حیات وحش، هر سال زیر لاستیك خودروها له می شوند

چه بر سر حیات وحش ایران آمده است؟ چهره روزطرح روز

صادق ضیائیان، رئیس مركز ملی پیش بینی و مدیریت 
بحران مخاطرات وضع هوا: روز سه شنبه بارش باران و برف در 
شمال غرب، غرب، دامنه ها و ارتفاعات البرز و سواحل دریای 

خزر آغاز خواهد شد.

عدد خبر

رئیس انجمن حرفه ای گردشگری سلامت خراسان 
رضوی به ایسنا اعلام كرد؛ ۹۰درصد دلال ها و واسطه های 
گردشگری سلامت، عرب زبان هستند كه به واسطه حضور 
چندین ساله در ایران و داشــتن ارتباط فامیلی در عراق، در 

گردشگری سلامت ایران بازاریابی می كنند. 

90درصد

مدیــركل منابــع طبیعــی و آبخیــزداری خراســان 
جنوبی گفت: پروژه مالچ پاشــی در ۹۶۳هكتــار از كانون 
فرســایش بــادی شهرســتان طبــس بــا هــدف كاهــش 
تصادفات جاده ای و حفاظــت از جان و مال مــردم، اجرا 
شــد. علیرضــا نصرآبــادی بــه ایرنا گفــت: بــرای كاهش 
تصادفات جاده ای در محور طبس- یزد مجبور به اجرای 
پروژه مالچ پاشــی در ۹۶۳هكتار از اراضی منطقه شدیم 
و در هیــچ نقطــه ای از اســتان تاكنــون پروژه مالچ پاشــی 

نداشته و نخواهیم داشت.

963هكتار

ترك فعل ها در عرصــه كاهش آلودگی 
هوا، این روزها آنقدر زیاد است كه معاون 
سازمان بازرسی كل كشــور با اخطاری 
كه در این بــاره داده، به چهره روز صفحه 
زیســت بوم روزنامه همشــهری تبدیل 
شد. غلام عباس تركی، دیروز به سازمان 

حفاظت محیط زیست به دلیل ترك فعل این سازمان در اجرای قانون 
هوای پاك برای مقابله با آلودگی هوا اخطار داد.

هرسال در روزهای اوج آلودگی هوا، رسانه ها و مسئولان درباره تبعات 
منفی این آلودگی سخن می گویند، اما پس از فروكش كردن موج های 
سنگین آن، موضع گیری ها هم فروكش می كند، اما تبعات مهلك آن بر 

سلامت شهروندان در همه روزها با آنها باقی می ماند.
دیروز غلام عباس تركی، معاون سازمان بازرسی كل كشور، با برشمردن 
تكالیف دستگاه های مسئول در موضوع آلودگی هوا، از این دستگاه ها 
خواســت تا درآمدهای حاصل از اجرای قانون هوای پاك را  تا كنون 
احصاء و گزارش كامل خود را به سازمان بازرسی كل كشور ارائه كنند.

او گفته اســت كه هم  اكنون  درخصــوص موضوع آلودگــی هوا در  
شرایط اضطرار و آستانه بحران قرار  داریم و اگر شرایط كرونا و كاهش 
محدودیت ها نبود، امروز در بحران  واقعی قرار داشتیم؛ بنابراین با توجه 
به وضعیت اضطرار و مفاد قانون  مدیریت بحران، نیازمند راهبری واحد 
در پیگیری و هماهنگی دســتگاه ها هســتیم و انتظار داریم علاوه بر 
پیگیری دستگاه ها، رسانه ها و افكارعمومی نیز عمل به وظایف قانونی 

دستگاه های اجرایی مرتبط را مطالبه و نقد كنند.
به گزارش همشهری، بررسی های سازمان بازرسی كل كشور حاكی از 
آن است كه بسیاری از تكالیف قانونی دستگاه ها، اجرا نشده است. در 
این قانون، اعتبار لازم نیز پیش بینی شــده و در ماده ۳۳ قانون هوای 
پاك به طور صریح تعیین شده اســت. از طرفی بررسی های سازمان 
بازرسی كل كشور نشان می دهدكه مفاد ماده ۳۳ مذكور و سایر مقررات 
در زمینه تامین بودجه و هزینه كرد به درستی و كامل محقق نشده و 
ما نیز پیگیری های لازم را در این زمینه انجام خواهیم داد تا مشخص 
شود كه آیا منابع، برای كنترل آلودگی هوا مورد استفاده قرار گرفته و 

یا تخطی شده است.
این نهاد، هم در سال ۹۹ و هم در سال  جاری، بازرسی های متعددی 
انجام داده و دستگاه های متخلف را نیز به مراجع قانونی معرفی و با احراز 
تخلف و ترك فعل چندین دستگاه، موضوع را به هیأت تخلفات نهاد 
ریاست جمهوری اعلام كرده است. تركی گفته است: نتایج بررسی های 
تكمیلی درخصوص  اجرای تكالیف قانونی دستگاه ها را حتما پیگیری 
خواهیم كرد و ناگزیر هستیم كه اگركوتاهی در اجرای هر بخش از قانون 
صورت گرفته باشــد ضمن اعلام عمومی، به مبادی مربوط منعكس 
كنیم. تركی همچنین با اشــاره به بین بخشی بودن تكالیف در قانون 
هوای پاك و مشخص نبودن راهبر و هماهنگ كننده از وزارت كشور 
خواست تا با استفاده از ظرفیت های قانونی موجود نظیر قانون مدیریت 
بحران و شرایط اضطرار، تكالیف خود را در راستای راهبری موضوع تا 

حصول نتیجه دنبال كند.

اخطاربهسازمانمحیطزیست
بهدلیلتركفعلدرمقابلهباآلودگیهوا

طرح: داود كاظمی

تغییر اقلیم، عرصه را برای محیط زیست ایران هر روز 
تنگ تر می كند. حیات وحش در زیستگاه های حفاظت زیستبوم

شــده، آب و غذای كمتــری به دســت می آورند و 
حضورشان در مراتع پایین دست، حیات شان را با حضور شكارچیان 
متخلف و شــیوع طاعون نشــخواركنندگان به خطــر می اندازد. 
زیستگاه ها، ارزش اكولوژیكی خود را از دست می دهند و حالا حسن 
اكبری، معاون طبیعی سازمان حفاظت محیط زیست برای افزایش 
مناطق حفاظت شده سناریوهای جدید درنظر گرفته است. معاون 
جدید محیط طبیعی سازمان حفاظت محیط زیست، دیروز اعلام كرد 
كه تغییر اقلیم، »مرگ خاموش« محیط زیست ایران است كه حتی 
ارزش زیستگاه های حفاظت شده را هم روزبه روز كمتر می كند. او در 
نخستین نشست خبری خود با خبرنگاران گفته است كه تغییر اقلیم 

باعث »كوچ اجباری« حیات وحش می شــود. تا جایی كه در ۳دهه 
آینده، بخش هایی از مناطق حفاظت شده كشور كه ضعیف تر هستند، 
توان زیستی خود را از دســت خواهند داد و در این شرایط احتمال 

افزایش تعداد مناطق حفاظت شده در رویشگاه ها قوی تر است.
مناطق شرقی و مركزی ایران بیشترین تأثیر را از گرمایش جهانی 
خواهند دید. براساس گزارش سازمان فضایی از فروردین تا خرداد 
نسبت به سال گذشته ۴درجه دمای سطح زمین افزایش یافته است. 
مدل ســازی ها نشــان می دهد كه با بارش كم و تبخیر بالا به زودی 
مناطق شرق و مركز ایران پوشش گیاهی شان را از دست خواهند داد.
به  گفته معاون طبیعی سازمان حفاظت محیط زیست، برنامه ریزی ها 
باید با واقعیت ها همخوان باشد و دیگر برای حفاظت از پلنگ باید در 
بخش های شمال غرب كشور متمركز شویم. مدل سازی ها نیز نشان 
می دهد كه طی 10سال آینده بر اثر تغییر اقلیم زیستگاه های شرق 

كشور و مركز پلنگ از بین می روند.
مناطق تحت پوشش سازمان حفاظت محیط زیست 11.6درصد كل 

كشور است كه تنها ۳0درصد از تنوع زیستی كشور را در خود جای 
داده است و به گفته حســن اكبری، سازمان حفاظت محیط زیست 
برای 70درصد مابقی برنامه ای ندارد چون قوانین اجازه اعمال نظر در 

این مناطق را نمی دهند.
اتفاقا شكار غیرمجاز نیز بیشتر در همین مناطق آزاد كه 70درصد از 

تنوع زیستی كشور را در خود جای داده اند صورت می گیرد.
زیســتگاه های حیات وحش در ایران با اجرای طرح های توسعه ای 
مانند راهسازی، كشــاورزی، خطوط انتقال انرژی و سدسازی برای 
حیات وحش ناامن و تكه تكه شــده اســت. اما معاون جدید محیط 
طبیعی سازمان حفاظت محیط زیســت می گوید كه قرار نیست از 
خط قرمز ها كوتاه بیایــد و می خواهد با تدوین قانون جامع حفاظت 
از تنوع زیستی و ارائه آن به مجلس شورای اسلامی زمینه ای فراهم 
شود تا هر دستگاهی كه به محیط زیست آسیب می زند، مسئولیت 
اقدام خود را بپذیرد و در جهت احیا و حتی پیشگیری از آسیب های 

زیست محیطی گام بردارد.

2۰۰ هزار گونه قابل شکار
2۰۰هزار گونه درجه ۳ جمعیت كل، 

بز، قوچ، میش، 
جبیر و گورخر 

است كه 
نیمی از 
آنها ماده 
هستند.

2 میلیون سلاح مجاز
2میلیون اسلحه شكاری مجوزدار در دست 

مردم است و گفته می شود 
بیش از ۳میلیون قبضه 

اسلحه غیرمجاز نیز 
در كشور وجود 

دارد. 8۰ هزار جمعیت
سالانه 8۰هزار گونه از  جمعیت 

حیات وحش در جاده های 
كشور زیر لاستیك 
خودروها له می شوند.

2 هزار لاشه
سالانه 1۳۰۰ تا 2هزار لاشه پستانداران بزرگ جثه از 

شكارچیان متخلف كشف و ضبط می شود. این میزان 
1۰درصد كل شكارهای غیرمجاز است. بدین ترتیب 

تخمین زده می شود كه سالانه بیش از 2۰هزار گونه در 
حیات وحش طعمه شكار غیرمجاز شوند.

۳۰۹ منطقه حفاظت شده
 ۳۰۹منطقه حفاظت شده در كشور وجود دارد كه معادل 

1۹میلیون هكتار یا 11.۶درصد از مساحت كل كشور است. 
8۰درصد مناطق كشور آزاد است و تحت نظارت سازمان 

حفاظت محیط زیست نیست.

 1۰هزار سلاح 
غیر مجاز

طی 2سال گذشته 1۰هزار سلاح 
غیرمجاز توسط یگان حفاظت 
محیط زیست كشف شده است.

1۰۰ هزار رأس
سالانه باید 1۰۰هزار راس به جمعیت گونه های درجه ۳ در 

حیات وحش اضافه شود تا بخش كوچكی از این جمعیت، خوراك 
گونه های گوشتخوار  شود كه به دلیل بالا بودن حجم شكار غیرمجاز 
این افزایش جمعیت رخ نمی دهد. ضمن آنكه هنوز به دلیل بروز 

كرونا در سال های ۹۹ و نیمه اول سال14۰۰ سرشماری حیات وحش 
صورت نگرفته است.

۳۳۰  تلفات
تلفات طاعون نشخواركنندگان 

كوچك جثه شامل كل، بز، قوچ و میش 
نیز در سال1۳۹۹ به تعداد 7۰۰راس 
در 8كانون شیوع بود. این رقم در 

سال14۰۰ و تا لحظه تنظیم این 
گزارش به ۳۳۰راس در 

1۰كانون انتشار 
رسیده است.

زهرارفیعی
خبرنگار
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انتخاب كتاب بيش و پيش از هر تصميم 
ديگري، براي برگردان فارســي، نياز به فراست 
دارد. در انتخاب كتاب براي ترجمه چه ملزوماتي 

را لحاظ مي كنيد؟
در ايران معمولا 2روش داريم؛ يكي همان روش سنتي 

است كه ناشــران خودشان 
كتاب ها را انتخاب مي كنند و 
پيشنهاد مي دهند. در بعضي 
مواقع من هم اين پيشنهادها 
را پذيرفته ام و برخي كتاب ها 
را از همين خــال ترجمه 
كرده ام. اتفاقــا بعضي از اين 
كتاب ها به قول معروف راست 
كار خودم بوده و مباحثي را 
شامل مي شــده كه به آنها 
عاقه مند بــوده ام. اما روش 
دوم، آثاري است كه مترجم 
انتخاب مي كنــد. اين روش 

نيز سلسله اي از پيش زمينه ها را مي طلبد. براي نمونه 
وقتي براي نخستين بار، آثار خانم »آن تايلر« همسر 
نويسنده فقيد ايراني »تقي مدرسي« را در ايران مطرح 
كردم، در پايان نامه دكتري ام روي آثار اين نويسنده 
كار مي كردم و پس از آن كار به جايي رسيد كه 7جلد 
از رمان هاي »تايلر« را به فارسي برگرداندم؛ بنابراين 
به دليل نــوع و ماهيت تحصياتم بود كه به ســمت 

ترجمه آثار برخي از اين نويسندگان كشيده شدم.

اين روزها از شيوه سنتي چقدر تبعيت 
مي كنيد؟

متأسفانه امروز به دليل مسائل اقتصادي سفر كردن 
تقريبا و تا حدود قابل ماحظه اي، اگر نگويم ناممكن، 
ولي كاما سخت شده است. آن موقع وقتي از سفري 
برمي گشتم، 20،30عنوان كتاب مي آوردم. هرچه 
را خودم مي توانســتم ترجمه مي كردم و هرچه را 
كه نمي توانســتم و وقت نمي كردم به دوستاني كه 
مي شــناختم، مي سپردم. اين شــيوه ديگر كاربرد 

ندارد.
برخي از ويراستاران در زبان فارسي 
معتقدند كه زبان مقصد بسيار حائز اهميت  است 
و از زبان مبدأ هم مهم تر! براي رســيدن به يك 
متن شسته، رُفته بايد چه كتاب هايي را خواند. در 
ضمن چقدر با نظر اين دسته از ويراستاران البته 
حاذق زبان فارسي موافقيد؟ براي رسيدن به يك 
زبان پاكيزه چقدر بايد ادبيات كلاسيك و ادبيات 

روز دنيا را شناخت؟
نظر شــخصي ام را نمي گويم، چون شايد نظر مورد 
وثوقي نباشد. در اغلب كتاب هايي كه در باب ترجمه 
و درباره شــيوه ترجمه نوشته شــده، سهم 2زبان 
را، 50،50 ارزيابي مي كنند. 
چرا كه اگر ما زبــان مبدأ را 
به اندازه كافــي ندانيم، طبعا 
سوءتفاهم هاي بسياري پيش 
خواهد آمد. دربــاره اهميت 
زبان مقصد همين قدر كافي 
است كه بدانيم ترجمه يك اثر 
ادبي همان طور كه اصل كتاب 
يك اثر ادبي بوده، بايد يك اثر 
ادبي باشد. كاري كه بزرگان 
ترجمه ايران همواره به خوبي 
از عهده آن برآمده اند. امثال 
نجف دريابندري، ابوالحسن 

نجفي، محمد قاضي، عبدالله كوثري و...
ترجمه اين بزرگان نيز به واقع اثر ادبي است. در اين 
بين پرسشی پيش مي آيد كه ما بايد ادبيات كاسيك 
بخوانيم؟ خواندن آثار ناصرخسرو چقدر در راه ترجمه 
يك رمان مدرن اهميت دارد؟ در وهله اول به دايره 
لغات كمك مي كند. هرچــه دايره لغات مترجم بالا 
برود، در ترجمه خودش احســاس راحتي بيشتري 
مي كند و آن ترجمه هم فاخر است. به عبارت ديگر 

زماني كه يك مترجم از ابتدا تا آخر ترجمه اش، در 
يك جمله فقط از واژه »فكر كــردن« آن هم به جا 
استفاده كند، دير يا زود خواننده خودش را خسته 
مي كند و مخاطب مي انديشــد كه متن داراي يك 
نوع يكنواختي تصنعي اســت، اما در نقطه مقابل، 
مترجمي كه جمله اي را به 5روش در زبان فارســي 
مي نويسد، مخاطب خودش را نه تنها خسته نمي كند، 
بلكه در مراحل بعد توانايي برگرداندن ادبيات متن 
را هم دارد. معضلي كه امروز گرفتارش شــده ايم و 
قدري، همه مان را مغرور كرده، سرعت ترجمه است. 
اينكه سريع كتابي را ترجمه كنيم. اين در حالي است 
كه گذشــتگان روي ترجمه يك كتاب، خيلي وقت 
مي گذاشــتند. امروز اما به دلايل مختلف ازجمله 
عمده ترين آنها كه دلايل اقتصادي اســت، ناشري 
تماس مي گيرد و مي گويد من ترجمه اين كتاب را 

ظرف 2 ماه مي خواهم و ممكن است ناشران 
ديگر از ايــن هم زودتر كتــاب را ترجمه 
كنند. ازاين رو زماني كــه براي ترجمه 
لازم است، در بسياري موارد وجود ندارد.

اشاره كرديد كه اهميت هر 
دو زبان، 50به50 اســت، اما مي خواهم 

قياس نقضي كنم. ذبيــح الله منصوري 
مترجمي بود كه يك متن كوتاه 

را گاه با زبان خودش وســعت 
مي داد و از آن يك داستان بلند 
يا حتي يك رمان مي نوشت. 

اما در سوي ديگر مترجمي 
مثل احمد شاملو، رمان 

»پابرهنه ها« اثر »زاهاريا 
اســتانكو«، »شازده 
كوچولو« اگزوپري يا 
»دن آرام« را ترجمه 
مي كنــد و با وصف بر 
اينكه توانايي اش در 

زبان فرانســه زير آن 
50درصد باشد،  معدل 

از عهده ترجمه در زبان 
فارسي برمي آيد. نگاه شما 
به هر دو ســوي اين معادله 
چيســت كه اتفاقا هر دو، 
تكيه شــان در زبان فارسي 

بود؟ از سوي ديگر اگر بخواهيم 

آكادميك به ترجمه نگاه كنيم، مترجم لاجرم بايد 
به متن اصلي وفادار باشد.

درباه ذبيح الله منصــوري بارها و در جاهاي مختلف 
صحبت ها شده است. بياييم خدمت ها و خيانت هاي 
ترجمه منصوري را در 2كفه ترازو قرار دهيم. همواره 
معتقدم، او با كاري كه انجــام داد، انبوهي از مردم 
ايران را به كتاب عاقه مند كرد. درســت است كه از 
نظر ترجمه، كاري كه او انجام مي داد، بيشتر اقتباس 
بود؛ يعني يك تكه اي را برمي داشــت و براســاس 
آن داستان خودش را مي نوشــت، اما از سوي ديگر 
موضوع، خدمتي است كه انجام داد و بسياري از ماها 
را به كتاب خواندن عاقه مند كرد. در دوران خودش، 
زماني كه مردم ايران سطح سواد پايين تري داشتند، 
وجود چنين انسان هايي، به  مثابه گوهرهايي بود كه 
ارزش شان چنانچه بايد شناخته نشد. درباره احمد 
شــاملو بايد اين واقعيت را بگويم كه خودم را هنوز 
در جايگاهي نمي بينم كه دربــاره كارهاي بزرگ او 
اظهارنظر كنم، اما مي توان گفت شاعرانگي اي كه او 
معمولا به ترجمه هاي خودش مي بخشيد، قابل توجه 
است. درست اســت كه تحريفات در ترجمه هايش 
بســيار اســت و زبان، كاما عوض مي شود و برخي 
اصطاحاتی را كــه او در ترجمه هاي شــعرهايش 
به وجود مي آورد، چنان عجيب و غريب اســت 
كه حــال و هواي فرهنگي آن اثــر را تغيير 
مي دهد و با خواندنش احســاس مي كنيد 
يك اثر غربي به كل در مشرق زمين نوشته 
شــده، اما باز هم به گمانم اگــر بخواهيم 
از جنبه زيبا شناســي به موضــوع بنگريم 
و وجوه علمــي و آكادميــك ترجمه را 
كنار بگذاريــم، ترجمه هاي 
شــاملو واقعا زيباست و 
به مترجم تــازه كاري 
كــه مي خواهــد وارد 
عرصه ترجمه شــود، 
كلماتي را مي آموزد. 
شايد از نگاه آكادميك 
ترجمــه، كارش مورد 
قبول نباشد، اما از نظر 
نويسندگي و كاري كه 
انجام مي داد، بايد گفت 
كه ترجمه هاي خاقانه اي 
در زبــان مي آفريد. در اين 
بخــش از گفت وگــو اجــازه 
بدهيد نظر شــخصي ام را بازگو 
كنم و اعتــراف كنم كه همواره 
ترجمه هايشان را بسيار دوست 

داشته و مي دارم.
 متن كامل اين گفت وگو را در   
همشهري آنلاين بخوانيد

ذبيح الله منصــوري با كاري 
كه انجام داد، انبوهي از مردم 
ايران را بــه كتاب عاقه مند 
كرد. گرچــه از نظر ترجمه 
كاري كــه او انجــام مي داد 

بيشتر اقتباس بود

دريچه

 افتتاح 18كتابخانه 
در هفته كتاب

دبيركل نهــاد كتابخانه هاي عمومي كشــور 
با بيــان اين مطلــب كه در ســال هاي اخير 
به طور معمول، ســالانه 90 تا 100كتابخانه 
در كشور افتتاح شده اســت، تحريم و گراني 

اقام ساختماني را مانع اصلي كندشدن اين 
روند دانست. عليرضا مختارپور، دبير كل  نهاد  
كتابخانه هاي عمومي كشــور افــزود: اكنون 
اولويت دولــت و كمك هايي كه در اين زمينه 
ارائه مي شــود، براي تكميل پروژه هايي است 
كه 75 درصد پيشرفت داشته باشند و در اين 
بين، فرهنگسراها، تالارها يا مراكزي كه كمتر 
از اين مقدار پيشرفت داشته باشند، امسال به 
بهره برداري نخواهند رسيد. مختارپور افزود: 
قرار است در هفته كتاب نيز 18كتابخانه افتتاح 

و بازگشايي شوند. 
دبير كل نهاد كتابخانه های عمومی كشــور 
درباره ماک انتخاب اســتان ها بــرای ايجاد 
كتابخانه  مركزی عنوان كــرد: ماک ما برای 
ســاخت كتابخانه مركزی در سطح استان ها، 
دسترســی عمومی به بهترين سطح خدمات 
كتابخانه ای است. ما در بحث تاسيس، بازسازی 
و نوسازی كتابخانه های عمومی دو مسير را در 
پيش گرفته ايم؛ اول اين كه كتابخانه هايی كه 
دچار فرسودگی بودند، بازسازی و شاداب سازی 
شــوند. مســير دوم در تاســيس و بازسازی 
كتابخانه ها مربوط به بحث تاسيس كتابخانه ها 
در مناطق محروم و همچنين مناطقی است 
كه كتابخانه ای ندارند. بر اساس تاش هايی كه 
انجام شد، اكنون 120 شهر بدون كتابخانه در 
كشور داريم؛ در حالی كه اين آمار در سال 93، 
250 شهر بود. اميدواريم در دو سال آينده اين 

شهرها هم صاحب  كتابخانه شوند.

فرشاد شيرزادي
روزنامه نگار

تازه هاي نشر

  جهنم سياه ۳: وارثان
مجموعه سرزمين جادو نوشــته »كاساندرا 
ادونل« كه تا كنون 3جلد آن به زبان فارسي 
در نشر نو منتشــر شــده و 4 جلد ديگرش 
به زودي منتشر خواهد شد، مقدمه اي بسيار 
مهيج براي بچه هايي است كه مي خواهند با 
خواندن رمان هاي خيالي و جادويي، نيروي 

تخيل خود را بــه كار بگيرند و ضمــن گريز از دنيــاي واقعي، با 
شخصيت هايي به سر ببرند كه نظيرشان شايد هيچ گاه ديده نشود. 
ترجمه فارسي مجموعه جهنم سياه سليس و روان است و كوشش 
شده متني خوش خوان در دســترس بچه هاي فارسي زبان قرار 
داده شود. ســومين جلد از مجموعه جهنم سياه با ترجمه مهدي 
ضرغاميان از سوي نشر نو به بهاي 66هزار تومان منتشر شده است.

  ناگهان هوس
رمان »ناگهان هوس« نوشته »لائورا اسكيول« 
را آذر عالي پور به فارسي برگردانده و به تازگي 
از سوي نشرنو منتشر شده است. اين كتاب، 
رماني است غني از استعاره و انباشته از جادو. 
قهرمان داستان، خوبيلوي تلگرافچي است. او 
با اين عطيه به دنيا آمده كه مي تواند احساسات 

حقيقي و نهاني ديگران را بشــنود. زندگي او يكباره دســتخوش 
دگرگوني مي شود: به لوچا، دختر زيباي خانواده اي ثروتمند، دل 
مي بازد؛ دختر پول را لازمه سعادت مي داند و خوبيلوي ندار عشق 
را... »ناگهان هوس« داستان زندگي مردي است كه شادي و نور را به 
زندگي تمام افرادي كه كنارش هستند مي بخشد اما خود نمي تواند 
خوشبخت باشد. نشر نو اين كتاب 176صفحه اي را به بهاي 55هزار 

تومان منتشر كرده است.

  كرونا و ارتباطات سياسي
كتاب »كرونا و ارتباطات سياســي« با ترجمه 
مســعود ميرزايي و بهجت عباســي از ســوي 
انتشارات ايران منتشر شــد. اين كتاب بحران 
كرونا را با نگاهي متفاوت از نگاه صرف پزشكي 
و بهداشتي در كشورهاي مختلف بررسي كرده 

است. كتاب، مجموعه اي از پژوهش هاي 44 استاد 
دانشگاه و محقق برجسته از دانشگاه هاي معتبر جهان است كه بحران 
كرونا را از بعُد راهبردهاي ارتباطي، مديريت بحران، روانشناسي سياسي 
و مديريت ريسك بررسي كرده اند. »كرونا و ارتباطات سياسي« زيرنظر 
دكتر »دارن ليلكِر« استاد ارتباطات سياسي در دانشگاه بورنموث بريتانيا، 
دكتر »ايونا كومَن« اســتاد روزنامه نگاري و روابط عمومي در دانشگاه 
تگزاس آمريكا، دكتر »ميلوش گريگور« اســتاد ارتباطات سياسي و 
تبليغات در دانشگاه »ماساريك« جمهوري چك و دكتر »ادواردو نوولي« 
استاد ارتباطات سياسي و جامعه شناسي رسانه در دانشگاه رم ايتاليا، 

گردآوري شده است. اين كتاب 400صفحه ای95هزار تومان است.

ديدار با كيهان بهمني، مترجم آثار »دوريس لسينگ« و »آن تايلر«

سرعت، معضل ترجمه هاي فعلي است
كيهان بهمنــي، ترجمه »فرزنــد پنجم« اثر 
»دوريس لســينگ«، برنده نوبل ادبيات را در 
كارنامه كاري خود دارد. او برخي آثار »آن تايلر« 
همسر »تقي مدرسي« نويســنده فقيد ايراني 
را به فارسي برگردانده اســت. اثري از ارنست 
همينگوي و كتاب هايي دربــاره »آلبر كامو« و 
»اومبرتو اكو«، جزو آثاري اســت كه به فارسي 
ترجمه كرده. او جزو مترجمان موفق 2دهه اخير 
اســت و طي همين مدت كوتاه پشت انبوهي از 
كتاب ايستاده. با او درباره اهميت انتخاب كتاب، 
چگونگي روش انتخاب كتاب و اهميت زبان مبدأ 

و مقصد صحبت كرده ايم.
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عدد خبر

 2روز قبل از اینكــه مدارس باز شــوند و دانش آموزان 
دبیرستانی بعد از 1/5سال سخت كرونایی به كلاس درس گزارش

بازگردنــد، با مــادر و پدر یكــی از دانش آمــوزان كه 
می دانسته اند كار نظافت منزل انجام می دهند، تماس گرفته و از آنها 
خواسته شده كه یك روز عصر، طوری كه پسرشان نفهمد، به مدرسه 
بیایند و كلا س ها و سرویس های بهداشتی را تمیز كنند. آنها هم می آیند، 
مدرسه را تمیز می كنند، پولشان را گرفته و می روند یا چون مدرسه شان 
سرایدار ندارد، مجبور شــده كه چراغ های خانه كوچك او را در حیاط 

روشن بگذارد تا مردم نفهمند كه شب ها كسی در مدرسه نیست.
 اینها روایت چند مدیر مدرسه در منطقه15 تهران است كه از كمبود 
نیرو به تنگ آمده و می خواهند قید مدیریت مدرسه را بزنند؛ »تا 2 سال 
پیش اگر كمبود معلم داشتیم و باید پله های اداره را بالا و پایین می رفتیم 
كه به آقا یا خانم مدیر منابع انسانی بگوییم الان هفته سوم مهر است و 
چند كلاس مدرسه ما بدون معلم مانده، حالا باید علاوه بر معلم، دنبال 
نیروی سرایدار و خدماتی هم باشیم و به همه التماس كنیم كه برای ما 

نیرو بفرستید كه مدرسه در خطر است.«
چند بار از مدرسه هایشان دزدی می شــود؛ یك بار كابل های تلفن را 
می برند، بار دیگر دستگاه پرینتر و كپی را و این آخری هم چند رایانه 
كه در آزمایشگاه بوده را و این جدا از معتادانی است كه در كوچه مدرسه 

می نشینند و مواد می كشند؛ »وقتی مدرسه سرایداری ندارد كه در آنجا 
سكونت داشته باشــد و از اموال مدرسه محافظت كند، امكان دزدی و 
حتی كارتن خوابی در كنار آن بالا می رود؛ مخصوصا در محله هایی كه فقر 

و بحران های اجتماعی مثل اعتیاد و كارتن خوابی زیاد است.«
مهدیه علیخانی، مدیر یك دبیرســتان در منطقه15 تهران است كه 
تأكید دارد نامی از آن نبریم. او سال گذشته چند  ماه در مدرسه خوابیده 
با این تصور كه به زودی اداره برای او سرایداری می فرستد و مشكل حل 
می شود، اما بعد از مدتی كه می بیند خبری نشد، مجبور می شود با پول 
شخصی خودش مدرسه را مجهز به دوربین مداربسته كند؛ »این فقط 
مشكل یك یا 2مدرسه نیست. در منطقه15 تهران 27مدرسه هست كه 
سرایدار ندارند، اما جرأت نمی كنیم كه نام آنها را رسانه ای كنیم؛ چون 
امنیت مدرسه بیشتر از الان به خطر می افتد و احتمال دزدی در آن بالا 
می رود. چندین بار همراه مدیران دیگر مشكلات مان را به اداره آموزش و 
پرورش منطقه و حتی آموزش و پرورش شهر تهران گفتیم، اما می گویند 
نیرو نداریم، پول هم نداریم، بروید فعلا یك دوربین مداربسته بگذارید تا 

بعد فكری برایتان بكنیم.«
البته مشكل مدارس به كمبود معلم و سرایدار ختم نمی شود و برخی 
از آنها با كمبود نیروی خدماتی هم مواجه هستند. این را مدیر یكی از 
مدارس منطقه11 تهران می گوید كه خود با این مشكل روبه روست؛ 
»در این 3سال بارها در جلسات آموزش و پرورش منطقه عنوان كردیم 
كه با این وضعیت كمبود نیروی خدماتی چگونه ما نظافت كلاس ها، 
سرویس بهداشتی و حیاط و راهرو های مدرسه را به خاطر كرونا بیشتر 

مدنظر داشته باشیم. می گویند كه از بیرون یك نیروی خدماتی بگیرید 
كه هفته ای 2بار بیاید و نظافت مدرسه را انجام دهد و بعد هزینه آن را 
از سرانه مدرسه بردارید. فكر هم نكنید كه این وضعیت یك یا 2مدرسه 

است؛ بسیاری از مدارس تهران این معضل را دارند.«
آنطور كه گفته های مدیران مدارس از مناطق مختلف كشــور نشان 
می دهد، كمبود نیرو هم در بخش آموزشی مانند معلم، مربی بهداشت، 
مربی پرورشی و... تبدیل به بحران شده و هم در بخش نیروی خدماتی 
مدارس به مرحله معضل رسیده است. به این بهانه با علی الهیارتركمن 

كه تا 2 ماه پیش معاون برنامه ریزی و توســعه منابع وزیر 
آموزش و  پرورش بود، گفت وگو كردیم تا ببینیم دقیقا 

میزان مشكل در هر بخش چقدر است.
در 5سال گذشــته دائم از مدیران 
مدارس در شهرها و مناطق مختلف به صورت 
پراكنده، اما مستمر گزارش داریم كه ما دچار 

كمبود نیروی انســانی به ویژه معلم هستیم. 
چقدر این كمبودها جدی است و چرا 

حل نمی شود؟
موضوع كمبود نیروی انســانی 
در آموزش و پــرورش به یك یا 
2عنوان شغلی ختم نمی شود، 

بلكه یك بسته كامل است؛ 
یعنی هم كمبــود معلم، 

مربی بهداشت، مربی پرورشی، مربی كمك آموزشی داریم و هم با بحران 
نبود سرایدار و خدمتكار مواجه هســتیم كه اگر بخواهیم با عدد و رقم 
روایت كنم، بسیار بزرگ است، ولی بدانید كه در بخش معلم 197هزار 
نفر و در بخش سرایدار و خدمتكار 110هزار نیرو در سراسر كشور كم 
داریم كه نیاز به ساماندهی فوری دارد. بحث مربی بهداشت و پرورشی 

و... هم كه بماند.
چرا در این سال ها هیچ گاه در كنار پرداختن به كمبود 
معلم در مدارس، به بحث نبود سرایدار یا همان بابای مدرسه و نیروی 

خدماتی كه رقم آن بسیار بالاست، اشاره نكرده بودید؟
دلیلش این بود كه اولویت برای آموزش و پرورش تامین معلم است كه 
باید آموزش كودكان و نوجوانان را بر عهده بگیرد. در واقع این نیاز فوری 
است و تامین ســرایدار و نیروی خدماتی در اولویت بعدی قرار دارد كه 
مهم هم هســت. البته فقط در تهران یا چند شهر بزرگ با كمبود نیرو 
روبه رو نیستیم، بلكه در شهرستان ها این معضل دردسرهای بیشتری 
برای آموزش و پرورش ایجاد كرده است؛ مثلا از مدارس دزدی می كنند 
یا استهلاك مدرسه به این دلیل كه كسی نبوده از ساختمان و اموال آن 
مراقبت كند، بالا رفته و مشكلاتی از این دست كه دامنه دار هم شده است.
یعنی شــما هیچ برنامه ای را برای تامین این 110هزار 
نیروی مورد نیاز در بخش خدمات و سرایدار مدرسه دنبال نكردید؟

طبق قانون مدیریت خدمات كشــوری، آمــوزش و پرورش امكان 
استخدام رســمی در این 2 بخش را ندارد و باید از نیروهای شركتی 
استفاده كند. ما به دنبال این بودیم كه 50هزار نیروی شركتی را در 
این 2 بخش به كار بگیریم، اما بودجه آن تامین نشد، ولی بدانید كه 
هم اكنون مدارس به 70هزار نیروی خدماتی و سرایدار نیاز ضروری 

و فوری دارند.
موضوع دیگر بحث كمبود معلم است كه در 4سال 
گذشته مدام از سوی شما و دیگر معاونان وزیر آموزش و پرورش 
تكرار شد، اما هنوز حل نشده و می بینیم كه كلاس های درس 
در مناطق شهری با جمعیت بالای 35 تا 40دانش آموز تشكیل 
می شود كه غیراستاندارد هست. حالا هم كه می گویید 197هزار 

معلم در مدارس كشور كم دارید. چرا این معضل برطرف نشد؟
بحث این بود كه بازنشستگی انبوه نیروهایی كه در اواخر دهه 60 و اوایل 
دهه70 استخدام شده بودند، به یكباره در سال های گذشته شروع شد 
كه همچنان هم ادامه دارد؛ یعنی هم اكنون سالانه بین 60 تا 80هزار نفر 
از فرهنگیان بازنشسته می شوند كه رقم بسیار بزرگی است. این موج تا 
سال1403 ادامه دارد و بعد به یك ثبات در بازنشستگی نیروها می رسیم 
كه رقمی برابر با 22هزار نفر در سال خواهد بود؛ بنابراین اگر تا سال1403 
با برنامه هایــی همچون به كارگیــری نیروهــای حق التدریس، 
سرباز معلمان، معلمانی كه در سن زیر 50سال بازنشسته شده اند 
و همچنین با روش مازاد تدریس معلمان شــاغل، كمبود را 
جبران و بعد هم تعادل و تناسب معلم در استان های مختلف 
را برقرار كنیم، مشكل حل خواهد شد؛ فقط مسئولان فعلی 
آموزش و پرورش باید بدانند كه این ایده ها موقت است و باید 
به فكر تامین نیرو با روش های قانونی برای 
سال های آینده باشند؛ چون دومین 
موج شــدید بازنشستگی معلمان 
در ســال1415 رخ خواهد داد 
كه می تواند آموزش و پرورش 
را با بحران بزرگ تری از نظر 

منابع انسانی روبه رو كند.

فهیمه طباطبایی
خبر نگار

و  هــزار خــودرو به دلیــل تخلفــات پوشــش 
مخدوشــی پلاك در 5 ماه نخست ســال جاری در تهران 
اعمــال قانــون شــدند. پلیــس راهــور تهــران بــزرگ از 
تشدید برخورد با پلاك های مخدوش و دستكاری شده 

خبر داد.

228

هــزار تومــان، جریمــه نقــدی ای اســت كــه فــرد 
متخلف برای مخدوش كردن پلاك خودرو و یا پوشاندن 
پلاك و... باید پرداخت كند. میزان این جریمه براساس 
ورود او بــه محــدوده زوج و فــرد و یــا طــرح ترافیــك و... 

محاسبه می شود.   

60 تا 200

درصد، افزایش آمار تخلف مخدوش کردن پلاک 
نســبت به مدت زمان مشــابه ســال گذشــته ثبت شــده 
است. حدود 20درصد هم اعمال قانون این تخلف بیشتر 

شده است.

30

حبس، جریمه رانندگانی است كه برای ورود به 
طرح، پلاك خودرو را پوشــانده و یا مخــدوش می كنند. 
به گفتــه پلیــس راهور چــون ایــن اقــدام آگاهانــه انجام 
می شــود، صرفــا یــك تخلــف رانندگــی نیســت و جــرم 
محســوب و متخلف عــلاوه بــر جریمه نقدی، بــه مرجع 

قضایی معرفی می شود.

 6  ماه تا یك سال  

ساعات محدودیت طرح ترافیك در تهران است. 
بیشترین جریمه های مخدوش كردن پلاك خودرو مربوط 
بــه ورود و خــروج از محــدوده طــرح ترافیك اســت. بعد از 
شیوع كرونا، تردد بین شهری در شهرهای نارنجی و قرمز، 

به افزایش این تخلف دامن زده است. 

7:30 تا 17

فوری؛ به بابای 
مدرسه نیازمندیم

معاون سابق برنامه ریزی و توسعه منابع آموزش و پرورش، 
 از كمبود بیش از 197هزار معلم و 110هزار سرایدار
 و نیروی خدماتی در سراسر كشور خبر می دهد
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نیاز روزافزون به اینترنت ثابت
سینا تفنگچی، مدرس ارتباطات و علوم 
اجتماعی دانشگاه پیام نور به دلایل نیاز 
روزافزون به اینترنت ثابت اشاره می كند 
 dialup و می گوید: »زمانی ما از اینترنت
استفاده می كردیم و همین اینترنت نیاز 
ما را برآورده می كرد. با این حال، با گذشت 
زمان و به ویژه از ســال92 كه گوشی های 
هوشمند وارد بازار شد، ما با شكل جدیدی 
از اتصال به اینترنت روبه رو شدیم. در همین 
ایام بود كه اپراتورها سیم كارت های نسل 
جدید خود را عرضه كردند كه با استفاده از 
این سیم كارت ها امكان اتصال به اینترنت 
فراهم شــد. از آنجا كه این تكنولوژی در 
مقایسه با تكنولوژی های قبلی، نو و جدید 
محسوب می شد، بســیاری از كاربران به 
سمت اســتفاده از آن هدایت شدند. این 
اتفاق باعث شــد كه خلأ اینترنت ثابت 
جبران شــود و اینترنت همراه جایگزین 
اینترنت ثابت شد. این در حالی است كه 
در ســال های بعد با افزایش ضریب نفوذ 
خدمات الكترونیكی دولت، نیاز كاربران 
به تدریج به استفاده از اینترنت ثابت زیاد 
شد. همچنین ظهور VoD ها، پاندمی كرونا 
و در نتیجه افزایش خریدهای اینترنتی، 
آموزش الكترونیكی، مشاوره های پزشكی 
و تامین نیازهای دیگر باعث شد كه تقاضا 

برای اینترنت ثابت بیشتر شود.«

ث
مك

 چنــد روز پیش رئیــس جدید 
سازمان تنظیم مقررات ارتباطات اینترنت

رادیویی از سوی وزیر ارتباطات و 
فناوری اطلاعات منصوب شد. در حكم انتصاب 
رئیس جدید سازمان رگولاتوری كشور 3وظیفه 
ویژه تعریف شده است كه شاید برنامه ریزی و 
پیگیــری تحقــق سیاســت »توســعه 
زیرســاخت های ارتباطی ثابت پرسرعت و با 
كیفیت در اقصی نقاط كشور با تأكید بر توسعه 
فیبرنوری« برای كاربران اینترنت بیشــتر از 
2وظیفه دیگر جذابیت داشته باشد. درحالی كه 
در بیشتر كشــورها، اینترنت ثابت بیشترین 
استفاده و كاربر را دارد، اما در كشور ما توسعه 
اینترنت ثابت سال هاســت كه با محدودیت و 
موانع متفاوتی مواجه اســت. به نظر می رسد 
توسعه اینترنت ثابت در ایران با موانع حقوقی و 
قانونی مواجه نیست، به طوری كه حتی اسفند 
سال گذشــته مجلس شــورای اسلامی طی 
بررسی لایحه بودجه1400 منابعی را برای توسعه 
زیرســاخت اینترنت ثابت پرسرعت از سوی 
شــركت مخابرات ایــران كه امــكان ارائه 
ســرویس های صوتی و تصویری پیشرفته را 
داشته باشد، اختصاص دادند. با این حال، آنچه 
از ســوی بازیگران و متخصصــان این حوزه 
به عنوان مانع مطرح می شود، چیزی نیست جز 
توجیه اقتصادی. بخشی از این موضوع به ثابت 
ماندن تعرفه ها و بخشــی دیگــر به افزایش 
هزینه ها برمی گردد كه جذابیت سرمایه گذاری 

در این حوزه را با مانع مواجه می كند.

موانع توسعه اینترنت ثابت
در سال های گذشته موانعی برای توسعه اینترنت 
ثابت وجود داشته و اكنون با توجه به ماموریت ویژه 
رئیس جدید سازمان رگولاتوری این پرسش مطرح 
می شود كه چه اقدامی قرار است صورت بگیرد تا 

این وظیفه محقق شود؟
آرش كریم بیگی، مدیرعامل شركت شاتل موبایل، 
به عنوان یكی از بازیگران این حوزه معتقد است كه 
طی این سال ها توسعه اینترنت ثابت با 2مشكل 

عمده مواجه بوده است.
او نخستین عامل را عدم سرمایه گذاری گسترده 
در این حوزه چه از ســوی مخابرات ایران و چه از 
سوی FCP ها می داند. كریم بیگی در مورد علت 
عدم سرمایه گذاری بخش خصوصی در این حوزه 
می گوید: »اولین علت احتمالا به خاطر نگرانی از 
عدم همكاری مخابرات ایران، به عنوان بزرگ ترین 
نهادی كه پس از رگولاتوری نیــاز به تعامل با آن 
احساس می شود، اســت.« به گفته او »شاید این 
نگرانی به تجربه های قبلی مانند عدم اجرای مصوبه 

بیت  استریم برگردد كه مانع سرمایه گذاری بخش 
خصوصی می شود.«

این كارشناس حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات 
مانع دوم را واقعــی نبودن تعرفه هــای خدمات 
ارتباطی می داند. كریم بیگی دوره بازگشت سرمایه 
در دنیا را در حوزه فیبر نوری بین 10 تا 12ســال 
عنوان می كند و می گوید: »این در حالی است كه 
ما در كشــور نه تنها افزایش تعرفه نداشتیم بلكه 
با توجه به افزایش هزینه هــای ارزی، تجهیزات، 
تحریم ها و تغییر مدیریت ترافیكی مصرف، حاشیه 

سود تحت تأثیر قرار گرفته است.«

اهمیت جذابیت اقتصادی
كریــم بیگی با اشــاره بــه اینكه ســرمایه گذار 

بــرای حاشــیه ســود ســرمایه گذاری می كند 
و بــا تعرفه گــذاری فعلــی خدمــات ارتباطی، 
ســرمایه گذاری در این حوزه جذابیت اقتصادی 
ندارد، می گویــد: »امنیت ســرمایه گذاری، هم 
به خاطر افزایش نیافتــن تعرفه ها و تعرفه گذاری 
دســتوری و هم به دلیــل عدم مدیریــت بازیگر 
غالــب بــازار )مخابــرات( باعث می شــود كه 
ســرمایه گذار ســرمایه خود را همراه با ریسك 
 ببینــد و در نتیجــه ســرمایه گذار محتــاط و

 كم كار می شود.«
 او همچنین بــر این موضوع تأكیــد می كند كه 
»رگولاتور جدید اگر می خواهد در حوزه توســعه 
پهنای باند ثابت موفق عمل كند، لازم اســت كه 
ضمن واقعی كردن ساختار تعرفه گذاری خدمات 

ارتباطی، باید از طریق ابزارهای تعاملی و همچنین 
ابزارهای پروانــه ای، موضوع مدیریت، همكاری و 
تعامل رگولاتوری را كه حتی در اجرای مصوبه بیت 

استریم هم تعویق داشته، در اولویت قرار دهد.«
این كارشناس همچنین معتقد است كه »مخابرات 
در سال های گذشته تمایل به تعامل نشان نداده 
اســت و رگولاتــوری هــم در تعامل پذیر كردن 
مخابرات با بقیه سرمایه گذارها چندان موفق عمل 

نكرده است.«

نقش بازیگران دولتی 
در خبرها آمده بود كه وزارت نیرو و شهرداری هم 

قصد ورود به حوزه توسعه اینترنت ثابت را دارند.
كریم بیگی در این مورد معتقد اســت كه »ورود 
بازیگــران دیگر بــه این حــوزه، اگر خــارج از 
چارچوب های اپراتوری در ایران باشد و مدیریت 
آن به درستی صورت نگیرد، نظم بازار، نظم امنیت 
ســرمایه گذاری و مدیریت قیمت تمام شــده را 
 به هــم می زنــد و وضعیــت را از آنچه هســت، 

بدتر می كند.« 

وزیر ارتباطات در حكم انتصاب رئیس جدید سازمان رگولاتوری، توسعه زیرساخت های ارتباطی ثابت 
پرسرعت و با كیفیت در اقصی نقاط كشور با تأكید بر توسعه فیبرنوری را به عنوان وظیفه ویژه تعریف كرده است

امیدهای تازه برای توسعه اینترنت ثابت

عمادالدین قاسمی پناه
خبر نگار

به سوی آینده

 خودروی سه چرخ استارت آپی 
با فناوری تعویض باتری

بــا ســرمایه گذاری  الكتریــك«  اســتارت آپ »بیلیتــی 
400میلیــون دلاری »جــی ای ام گلوبال ییلــد« لوكزامبورگ، 
 به دنبال عرضه خودروی ســه چــرخ »جی ام دبلیو تاســكمن«

)GMW Taskman( به آمریكای شــمالی است؛ وسیله نقلیه ای 
كه در نمایشــگاه خــودروی لس آنجلــس در روز هفدهم نوامبر 
)چهارشــنبه آینده( معرفی خواهد شــد. به گزارش وب ســایت 
 )Gayam Motor Works( »نیواطلس، شــركت »گایام موتورز
نخستین خودروی ســه چرخ برقی خود را در سال2015به بازار 
ارائه كرد؛ وسیله نقلیه ای كه با اســتقبال بسیار زیادی هم روبه رو 
شده است. این شركت از آن زمان تاكنون وسایل نقلیه الكتریكی 
خود را در بیش از 15كشور به فروش رسانده و اخیراً دفاتری را هم 
در پرتغال افتتاح كرده اســت. اگرچه همه عادت داریم كه چنین 
وسایل نقلیه ای را بیشــتر در هندوستان و كشــورهای جنوب و 
جنوب شرق آسیا مشــاهده كنیم اما ظاهرا قرار است در آمریكای 
شمالی نیز شاهد رفت وآمد ریكشاها باشیم. ریكشای برقی تك نفره 
را می تــوان در پیكربندی های مختلفی در اختیار داشــت. طبق 
گزارش های منتشرشده، ریكشا یا همان موتور سه چرخ نخستین بار 
در لس آنجلس می تواند كار خود را آغاز كرده و به حداكثر سرعت 
48كیلومتر در ســاعت نیز دســت پیدا كند. این درحالی اســت 
كه این وســیله نقلیه برقی 
وزنی معــادل 680كیلوگرم 
را نیز حمل خواهد كرد. این 
خودروی سه چرخ می تواند 
به ازای هر 3/5ساعت شارژ 
باتری هــای لیتیــوم یونی 
خــود، مســافتی در حدود 
177كیلومتر را طی كند. اما 
بیلیتی همچنین یك گزینه 
ایده آل را هم در كنار عرضه 
این وسیله نقلیه ارائه كرده 
كه آن تعویــض باتری های 
ماژولار اســت. استارت آپ 
قول می دهد كــه رانندگان 
را در كمتر از یك دقیقه، بار دیگر به جاده بازگرداند. البته با فرض 
اینكه یك ایســتگاه مخصوص تعویض باتری در دســترس باشد. 
تاسكمن پس از ورود به ایستگاه در جایگاه مخصوص قرار می گیرد 
و باتری های آن به سرعت و با استفاده از دستگاه های تمام خودكار 
تعویض می شود. بدین ترتیب وسیله نقلیه خیلی سریع به ادامه كار 
خود خواهد پرداخت. اما نحوه یافتن این ایســتگاه ها نیز می تواند 
بسیار ساده باشد. یك اپلیكیشن كه روی گوشی هوشمند راننده 
نصب و اجرا می شود به یافتن نزدیك ترین ایستگاه تعویض باتری 
كمك می كند. در این وسیله نقلیه هیچ دری وجود ندارد كه بدون 
شــك به نفع پیك های موتوری خواهد بود؛ چراكه آنها می توانند 
خیلی سریع تر كارشان را انجام داده و بار دیگر به مسیر برگردند. 
هر چند كه باید به این مهم هم اشــاره داشــت كه راننده به لطف 
شیشه جلوی كامل و ســقف محكم تا حدودی از عوامل محیطی 
محافظت می شود. این وسیله نقلیه روی چرخ هایی به اندازه اسكوتر 
می چرخد و گلگیــر جلویی نیز دارای چراغ جلویی اســت كه در 
پیچ ها، جاده را دنبال می كند. البته ما پیش تر پیشنهاد مشابهی را 
 Ape توك توك الكتریكی )Piaggio( دیده بودیم؛ زمانی كه پیاجو
را در ســال2019عرضه كرد. اما مقصد آن وسیله نقلیه فقط بازار 
هندوستان بود، درحالی كه تاســكمن در حال حركت در سرتاسر 
جهان است. با نگاهی به ســطح تجهیزات این خودروی سه چرخ، 
می توان تضمین كرد كه از نظر تعمیر و نگهداری با یك نوع وسیله 
نقلیه بسیار ساده روبه رو هستیم. از این گذشته، تاسكمن فناوری 
مبتنی بر جنبه های مكانیكی ســنتی را ارائه می دهد كه می تواند 
قطعات یدكی ارزان را در بازار داشته باشد. بنابراین می توان گفت 
كه این خودرو هزینه بالایی را برای شــركت هایی كه می خواهند 
چند دســتگاه از آن را برای امورات خود در اختیار داشته باشند، 

نخواهد داشت.

شركت دارویی بزرگ آسترازنیكا قصد دارد، سودآوری 
از واكسن های خود را آغاز كند. این شركت برای سال دانش

آینده چند قرارداد سودآور بسته   و امیدوار است بتواند 
درآمد معقولی به جیب بزند.

به گزارش بی بی سی، پیش از این شركت آسترازنیكا گفته بود كه فقط 
زمانی از واكسن های خود پول درخواهد آورد كه دیگر كووید-19 یك 
بیماری همه گیر نباشد. پاسكال سوریوت، مدیر اجرایی این شركت 
گفت: كووید در حال تبدیل شدن به یك بیماری بومی است. با این 
حال واكسن های این شركت همچنان بدون تبعیض به كشورهای با 
درآمد كم صادر خواهد شد. سوریوت البته قبلا گفته بود: ما تصمیم 
گرفته ایم واكسن را بدون هیچ سودی تامین كنیم چرا كه نخستین 
اولویت ما حفظ سلامت جهانی است. اما باگذشت 2سال همه گیری 
جهانی كووید-19 سوریوت اعلام كرد، شركت دارویی آسترازنیكا 
حالا به درآمدزایی فكر می كند: ما اصلا بابت اینكه در این مدت كه 
رقبا در حال كسب سود از واكسن های خود بودند، هیچ نفعی نبردیم 
پشــیمان نیســتیم. بلكه به خود می بالیم كه به عنوان یك شركت 
تأثیر گذار توانســته ایم تا كنون جان میلیون ها نفر را در دنیا نجات 

دهیم. تیم آسترازنیكا به این كار درخشان خود ادامه خواهد داد.
او درباره قراردادهایی كه از سوی این شــركت برای سودآوری در 
سال آینده بسته شده اســت، گفت: كووید-19 در حال تبدیل به 
یك ویروس بومی است.این یعنی  ما باید زندگی با آن را یاد بگیریم. 
ما كارمان را برای كمك به دنیا آغــاز كردیم اما گفته بودیم كه بعدا 
می توانیم آن را تغییر دهیم. در مرحله اول بیماری، ساخت و توزیع 
واكسن چیزی نبود كه به آن به چشم درآمدزایی بزرگ نگاه كنیم. 

اما حالا قضیه فرق می كند و رفته رفته بیماری در حال تغییر شكل 
از پاندمی به اندمی است. سوریوت درباره قیمت قبلی واكسن گفت: 
ما به نحوی آن را قیمت گذاری كردیم كه برای همه كشــورها قابل 
دسترس باشد. تا پایان سال جاری میلادی، انتظار می رود از سوی 
شركت آسترازنیكا بیش از 250میلیون دوز واكسن از طریق كوواكس 
برای كشورهای در حال توسعه ارسال شود. در مدتی كه آسترازنیكا 
هیچ سودی از واكسن خود نبرد، سایر شركت های سازنده واكسن 
مانند فایزر و مدرنا از واكسن های خود درآمدزایی كرده اند. حاشیه 
سود نرمال در صنعت دارو حدود 20درصد است، اما سوریوت گفت 
كه آسترازنیكا كه برای واكســن كووید-19 حدود 5دلار با قیمت 

تمام شده دریافت می كند، به اندازه آن سود نكرده است.
آســترازنیكا در آخرین نتایج مالی اش اعلام كرد كه این شركت در 
سفارش های جدید رفته رفته به سودآوری متعادلی خواهد رسید. 
تا پایان سپتامبر، آسترازنیكا و زیرمجموعه هایش 1.5میلیارد دوز 

واكسن تولید و در سراسر جهان توزیع كرده اند.

اسپیس ایكس نســخه ای كوچكتر و  جمع و جورتر از 
نسل دوم دیش اینترنتی ماهواره ای استارلینك خود فناوری

رونمایی كرد. به گزارش تسلاراتی، كمپانی اسپیس 
ایكس در صفحه حمایتی اســتارلینك خود عنوان كرد این دیش 
جدید به شكل چهارگوش طراحی شده است و فشرده تر و سبك تر از 
دیش قبلی اســت كه به شــكل دایره بود. وزن ایــن دیش تقریبا 
4كیلوگرم است و در مقایسه با دیش قبلی كه 7/5 كیلو بود، وزنش 
42درصد كاهش داشته است. كمیسیون فدرال ارتباطات همچنین 
به اسپیس ایكس برای عملی كردن دیش های جدید تأییدیه داده 
است. شركت اسپیس ایكس به مدیریت ایلان ماسك، ماه هاست برای 
پرتاب این دیش های نسل جدید و كاهش هزینه های تولید و تولید 
بیشتر برنامه ریزی می كند و آماده ارسال این دیش های پیشرفته به 
مشتریان مشتاقی است كه همچنان منتظر امتحان سرویس اینترنت 
ماهواره ای اســپیس ایكس هســتند. یك ماه پیش گفته شده بود 
اسپیس ایكس در حال آماده شدن برای افزایش تولید دیش های خود 
با یك مدل جدید اســت كه در پاییز عرضه می شود و ظاهرا اكنون 

زمان آن رسیده است.
دیش جدید از یك روتر 3x3 مومایمو با چند خروجی بهره می برد 
و می تواند همزمان داده ها را بدون هیچ تداخلی از طریق 3 جریان 
پهنای باند به3 دستگاه انتقال دهد. این در مقایسه با دیش قبلی كه 

از روتر 2x2 بهره می برد، یك پیشرفت به حساب می آید.
از دیگر پیشــرفت های این دیش می توان به ضــد آب بودن مودم 
وای فای و همچنین مقاومت زیاد آن در برابر آب و هوای مختلف و 
كار كردن در دمای بین منفی 22 تا 122درجه فارنهایت در خارج 

از خانه اشاره كرد. نســل اول این دیش طوری طراحی شده بود كه 
در فضای داخلی با دمای بین 32 تا 86درجه فارنهایت كار می كرد.

با این حال، یكی از مشكلات دیش نســل دوم، پشتیبانی نكردن از 
پورت اترنت داخلی است كه می توان آن را در نسخه اصلی پیدا كرد. 
به جای آن، استارلینك از طریق فروشگاه آنلاین خود یك آداپتور 

اترنت برای دیش خود می فروشد.
پیش از این شركت اسپیس ایكس گفته بود می تواند در هفته حدود 
5هزار دیش نسل اول استارلینك تولید كند. حالا با این مدل جدید، 
انتظار می رود كه تولید این شركت چندین برابر در هفته افزایش یابد. 
هرچند كمبود تراشه هم اكنون عرضه برخی محصولات را به تأخیر 
انداخته اســت. یك نكته قابل توجه این است كه قیمت این دیش 
نسبت به نسل قبلی خود تغییری نكرده است. طبق آنچه در سایت 
استارلینك نوشته شده است، قیمت نســل دوم دیش این شركت 
همچنان 499دلار است و برای دریافت سرویس اینترنت ماهواره ای 

نیز باید 99دلار در ماه هزینه پرداخت كرد.

آسترازنیكا در فكر سودآوری از فروش واكسن
شركت های داروسازی جهان اكنون با گسترش واكسیناسیون برنامه های تجاری جدیدی را آغاز كرده اند 

كوچك شدن دیش های اینترنت ماهواره ای
اسپیس ایكس از نسل جدید دیش های خود رونمایی كرده كه بسیار كوچك تر و سبك تر نسبت به گذشته است 

 شاید شبیه وسایل فیلم های »جیمز 
باند« به نظر برســد، اما »زمین300« حمل و نقل

)Earth 300( یك ابرقایق هسته ای با 
جاه طلبی های جسورانه است. به گزارش وب سایت 
یورونیوز، اگرچه »زمین300« هنوز ساخته نشده 
اســت اما این قایــق بــدون كربن به عنــوان یك 
آزمایشگاه سیار برای دانشمندان طراحی شده است 
تا اقیانوس ها را كاوش كنند و با بزرگ ترین مشكلات 

زیست محیطی امروزی مقابله كنند. 
این ابرقایــق بــا فضایی بــرای 22آزمایشــگاه، 
160دانشمند و 20دانشــجو، انرژی خود را از یك 
رآكتور نمك مذاب كه نوع جدیدی از انرژی هسته ای 
صد درصد بدون انتشار آلودگی است، تامین می كند. 
البته این قایق می تواند برای گردشگران هم جایی 
داشــته باشــد، ولی این كار هزینه بــر خواهد بود. 
»زمین300« كه توسط »ایوان سالاس جفرسون«، 
كارشــناس قایق های تفریحی طراحی شده، دارای 
اتاقی برای 40مهمان VIP اســت كــه باید مبلغ 
هنگفت 3میلیون دلار برای لذت بردن از اقامت در 
این شناور پرداخت كنند. دانشمندان و دانشجویان 
یا به صورت رایــگان و یا با نرخــی تخفیف خورده 

می توانند با این وسیله سفر كنند. »آرون اولیورا«، 
مدیرعامل »زمین300« درباره طرح خود می گوید: 
»ما می خواهیم یك نماد جهانی برای علم بسازیم كه 
به عنوان یك مجسمه علمی بر روی دریاها طراحی 
شده است تا توجه مردم را جلب كند و تخیل آنها را 

الهام بخشد.«  
در عین حال، این شركت بسیار امید دارد كه كشتی 
در ســال2025 آماده به آب انداختن باشد. تقاضا 
برای قایق های تفریحی در 10سال گذشته افزایش 
یافته است كه به دلیل همه گیری بیماری كووید-19 
و زیاد شــدن  تعداد »ابر ثروتمند«ها افزایش یافته 
است. »زمین 300« با 300متر طول و 60متر ارتفاع، 
از بزرگ ترین  كشــتی ها در دنیا خواهــد بود. نكته 
جالب اینجاست كه طول این قایق، 31متر طولانی تر 

از تایتانیك اســت. به گفته اولیورا، با یك معماری 
آینده نگر، این كشتی شامل آزمایشگاه های مدرن 
تجسم آب و هوا، آزمایشــگاه های چاپ سه بعدی 
و آزمایشــگاه های ایمنی زیستی اســت كه برای 
كنترل ویروس هایی مانند كرونا طراحی شــده اند. 
او همچنیــن می گویــد: »زمیــن300 از تفكرات 
سیســتم های جهانی اســتفاده می كنــد. در این 
قایق، ما گســترده ترین طیف دیدگاه ها را بررسی 
خواهیم كرد و باهوش ترین و درخشان ترین ذهن ها 
را گرد هــم می آوریم تــا یك مجموعــه اطلاعاتی 
بی رقیب در گستره و تنوع ایجاد كنیم.« این كشتی، 
4طیف مختلف یعنی دانشــمندان، كارشناســان، 
دانشــجویان و شــهروندان را در خود جای خواهد 
داد. این تركیبی از شهروندان و دانشمندان است و 
سازندگان امیدوارند كه بتوانند تفكر جدیدی را در 
مبارزه با تغییرات آب و هوایی ایجاد كنند. در حالی 
كه طراحی »زمین300« یك طراحی آینده نگرانه 
محسوب می شود، اما باید به این نكته توجه داشت 
كه بسیاری از فناوری های مورد نیاز آن هنوز به بازار 
نیامده است. در ابتدا، این قایق با سوخت سبز تغذیه 
می شود، زیرا راكتور نمك مذاب هنوز در حال توسعه 
 ،)Terrapower( »است. این راكتور توسط »تراپاور
یك شــركت تحت حمایت بیل گیتس، مدیرعامل 

میلیاردر مایكروسافت در حال توسعه است. 

ابرقایق هسته ای؛آزمایشگاهی روی آب
ساسان شادمان منفرد

خبر نگار

اســتارت آپ قول 
می دهد كه راننــدگان را 
در كمتــر از یــك دقیقه، 
جـــــاده  بــه  دیگــر  بــار 
بازگرداند. البته با فرض 
ایســتگاه  یــك  اینكـــــه 
تعویــض  مخصــــوص 
باتری در دسترس باشد

تاسکمن
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پوشش واكسيناسيون كشور با جمعيت هدف)بالاي 
12ســال( 68ميليون نفر حتي با وجود تامين شدن 
واكسن ها هنوز تكميل نشده؛ اين در حالي است كه به  
دليل كاهش مراجعات مردمي، آمارهاي تزريق روزانه 
دوز اول از اواسط هفته گذشته به شدت كاهش پيدا 
كرده و به زير 100هزار نفر رسيده است. اين موضوعي 
اســت كه محمدمهدي گويا، رئيس مركز مديريت 
بيماري هاي واگير وزارت بهداشــت، در نشســت 
خبري روز گذشــته تأييد كرد و در پاسخ به سؤال 
همشــهري درباره كاهش اين آمار گفت: »با توجه 

به پوشش بالاي 90درصدي 
واكسيناســيون در كشــور 
اين مســئله قابل پيش بيني 
بــوده و تــاش مي كنيم كه 
سياســت هاي تشويقي براي 
افزايــش مراجعــات در نظر 
گرفته شود.« از جمعيت هدف 
واكسيناسيون كشور تا ظهر 
ديروز 55ميليون و 576هزار 
و 533نفر يك دوز واكسن را 
دريافت كرده  و هنوز بيش از 
12ميليون نفر بــراي تزريق 
نخســتين دوز واكسن شان 

مراجعه نكرده  اند. پوشش 60درصدی تزريق دوز در 
جامعه هدف هم در حالي رخ داده كه 4استان كشور  
يعني خوزستان با 49 درصد، كردستان 47 درصد، 
قم 43 درصد و سيستان و بلوچستان 38 درصد، هنوز 

پوشش 50درصدي خود را تكميل نكرده اند.

تهراني ها ركورددار تزريق دوز اول و سوم 
تهراني ها بــا تزريــق 96درصــدي نوبــت اول و 
0/48درصــدي نوبت ســوم در رتبــه اول تزريق 
واكسن هاي كرونا قرار دارند. رتبه اول تزريق نوبت دوم 
هم به شيراز و سراب اختصاص دارد و اين عدد براي 

شهر تهران 69درصد ثبت شــده است. اما كمترين 
تزريق واكسن ها هم در نوبت اول به نام 2شهر جنوبي 
كشور يعني بم و زاهدان ثبت شده و در نوبت دوم هم 
زاهدان و آبادان در صدر شهرهاي با كمترين تزريق 

قرار دارند.
 رئيس مركز مديريت بيماري هاي واگير در پاسخ 
به همشهري درباره كاهش تزريق واكسن در برخي 
نقاط كشور و محقق نشــدن پوشش 50درصدي، 
گفت: »در مجموع درباره تزريق دوز اول واكســن 
كرونا با پوشش بالاي 90درصدی روبه رو هستيم 
و تاش مي كنيم ميزان تزريق بالاتر رود.  طبيعي 
است كه وقتي پوشش از 90درصد بالاتر برود  تعداد 
كســاني كه براي نخســتين بار مراجعه مي كنند 
كاهش پيــدا مي كنــد. البته اين 
وضعيت مورد رضايت ما نيست چون 
مي خواهيم به پوشش بالاتر برسيم 
و از مردم مي خواهيم براي دريافت 
واكســن مراجعه كنند.  در اين باره 
سياست هاي تشويقي ديگري هم در 
نظر گرفته ايم و واكسيناسيون سيار 
هم در مناطقي كه پوشش واكسن 
بالا نيست انجام خواهد شد.« به گفته 
او، نگراني براي تزريق دوز دوم وجود 
ندارد، چراكه هر كسي كه دوز اول را 
تزريق كند، مي داند يك دوز ايمني 
كافي ندارد، بنابراين براي دوز دوم 

هم مراجعه مي كند.

دوز سوم زير 60سال؛ بعد از تكميل واكسيناسيون 
سالمندان 

تا ظهــر ديروز به 421هــزار و 399نفر، دوز ســوم 
واكسن كرونا تزريق شده كه باز هم تهراني ها با تزريق 
0/48درصدي بيشترين استقبال تزريق دوز سوم را 

داشته اند.
 بهبهان با 0/47درصد، كرمان با 0/46درصد، فسا با 
0/37درصد و اهواز هم بــا 0/34درصد در رتبه هاي 
بعدي قرار دارند. در گرگان آمار تزريق دوز ســوم تا 

اواخر هفته گذشــته صفردرصد گزارش شده است 
و پس از آن، تربت حيدريه با 0/06درصد. مشــهد و 
تربت حيدريه با 0/09درصد، زاهدان، خرم آباد و زابل 
هم با 0/12درصد كمترين آمار تزريق دوز ســوم را 

ثبت كرده اند.
 رئيس مركــز مديريت بيماري هــاي واگير وزارت 
بهداشــت، در پاســخ به ســؤال ديگر همشهري 
درباره تزريق دوز ســوم، توضيح داد: »درباره برخي 
واكسن هايي كه استفاده مي كنيم تزريق دوز سوم 
ضروري است و دســتورالعمل تزريق آن به  عنوان 
دوز بوســتر براي همكاران بخش بهداشت و درمان 
و بعضي بيماران خاص از 14مهر به دانشــگاه هاي 
علوم پزشكي كشور اعام شد. هم اكنون افراد بالاي 
60سال به گروه قبلي اضافه شده اند و چنانچه 4 ماه از 
تزريق دوز دوم اين افراد گذشته باشد مي توانند براي 
تزريق دوز بوســتر به مراكز واكسيناسيون مراجعه 
كنند.« اين مسئول همچنين در پاسخ به اين سؤال 

كه آيا افراد زير 60سال كه 4 ماه از تزريق دوز دوم آنها 
گذشته باشــد هم مي توانند براي تزريق دوز بوستر 
مراجعه كنند، گفت:»با پايان تزريق گروه سني 60 
سال به بالا، ساير گروه هاي سني هم براي دوز سوم 

اعام مي شوند.« 

احتمال افزايش ابتلا به آنفلوآنزا 
رئيس مركز مديريــت بيماري هــاي واگير وزارت 
بهداشت، در نشســت خبري روز گذشــته، درباره 
شناسايي موارد مبتا به آنفلوآنزا در كشور هم توضيح 
داد و گفت: »تعداد موارد ابتا به آنفلوآنزا هم اكنون 
بسيار كم است و تنها در چندين استان كشور گزارش 
شده است. اين آنفلوآنزاي فصلي از نوع H3N2 است 
و تقريبا تمام مواردي كه پيدا كرديم از اين نوع بوده 

است.
 البتــه اتفاق خوبي هــم درباره تشــخيص كرونا و 
آنفلوآنزا رقم خواهد خورد. با همكاري انستيتو پاستور 

كيت هايي در حال توليد است كه به صورت همزمان 
هم آنفلوآنزا و هم كوويد19 را تشــخيص مي دهند. 
بنابراين به مردم اطمينان مي دهيم كه آنفلوآنزا هم 
به دقت رصد مي شود و به محض رقم خوردن هرگونه 
نگراني، حتما اطاع رســاني صورت خواهد گرفت. 
ضمن اينكه پيشگيري از آنفلوآنزا و كرونا تفاوتي ندارد 
و بايد رعايت موارد بهداشتي صورت گيرد. طبيعي 
اســت كه با اين رعايت هاي بهداشــتي كه در حال 
انجام است ما انتظار داشته باشيم موارد آنفلوآنزا كم 
باشد.« او ادامه داد: »وقتي  طي سال قبل موارد ابتا 
به آنفلوآنزا، كم بوده، اين خطر وجود دارد كه در بدن 
برخي افراد ايمني نسبت به اين ويروس كم شده باشد 
و به دنبال آن احتمال ابتا در سال جاري نيز بيشتر 
مي شــود و احتمال همه گيري هم به همين نسبت 
بالا مي رود. سازمان جهاني بهداشت پيش بيني كرده 
كه ممكن است امسال موارد آنفلوآنزا بيشتر از سال 

گذشته شود.«

كمترين ميزان تزريق 
2دوز واكســن كرونا 
مربــوط به 4اســتان 
خوزستان، كردستان، 
قــم و سيســتان و 

بلوچستان است

آمــار مبتايــان  ديروز

4306
واكسن های تزريق شده)دوز(

98181400
آمــار جان باختگان ديروز
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 وضعيت ابتلا 
 به دیابت 

در جهان و ایران

  80 درصد 
مبتلایان به 

 دیابت )4 نفر از هر
 5 مبتلا( در کشورهای 

کم درآمد و فقیر 
زندگی می کنند

  در حال حاضر 
537  میلیون نفر 

از جمعیت بزرگسال  
جهان به دیابت مبتلا 

  در چهار هستند
دهه گذشته 
تعداد بیماران 

دیابتی در جهان چهار 
برابر افزایش داشته 

است

  بیش از 
8 میلیون نفر 

در کشور مبتلا به 
دیابت اند که کمتر از ۱0 
درصد آنها به دیابت نوع 

یک مبتلا هستند

 تعداد 
مبتلايان در ایران 

در سه دهه اخیر دو 
برابر شده است

شیوع دیابت 
در ایران به طور 

قابل توجهی بالاتر از 
پیش بینی های جهانی در 

دهه های گذشته بوده و از سال 
6۹ تا ۹8، حدوداً ۹5 درصد 

افزایش داشته است

 از هر ۱0 نفر 
بزرگسال یک نفر و 

در افراد بالای 65 سال 
یک نفر از هر چهار نفر  به 

دیابت نوع ۲ مبتلا 
هستند

هر 8 ثانیه یک نفر 
از مردم جهان به دليل 
ابتلا به دیابت از دنیا 

می رود براساس گزارش 
سازمان جهانی 

بهداشت از سال ۲0۱۹ 
تاکنون ابتلا به دیابت ۱6 
درصد در دنیا افزایش 

یافته است

مهمترین عوامل ابتلا و علائم دیابت نوع ۲
  ژنتیک   استرس   چاقی     کم تحرکی   اضافه وزن 

  تغذیه نامناسب  
  مصرف سیگار   سن بالای ۴۵ سال   سندرم تخمدان 

پلی کستیک )در زنان(

شایع ترین علائم
  ادرار   تشنگی   کاهش وزن بدون علت   تاری دید 

  خستگی و گرسنگی  
علائم دیگری از جمله بوی شیرین نفس، لکه های 

تیره پوست اطراف گردن، عفونت های مکرر و خشکی 
دهان هم وجود دارد

 دیابت و کرونا

در 21 ماه شیوع پاندمی کرونا 
در ایران 12 درصد کسانی که به 
دلیل PCR مثبت در بیمارستان 

بستری شدند، دیابتی بودند

%12

مرگ ومیر ناشی از کووید 
حدود ۸.۴ درصد است اما در 

دیابتی ها حدود 1۴ درصد اعلام 
شده است

% 1۴

22 درصد قربانیان کرونا در 
ایران مبتلا به دیابت بودند که با 
افزایش واکسیناسیون، این آمار 

کاهش پیدا کرده است

% 22 

ميزان پوشش واكسيناسيون در شهرها

 مريم سرخوش
خبرنگار

شمار روزانه تزريق دوز اول واكسن در كشور 
تهراني ها ؛ شاگرد اول تزریق واکسنبه زير 100هزار نفر رسيده است

زندگي براي بيماران مبتلا به كرونا، از 21 ماه 
گذشــته با چالش بزرگي همراه بوده است. 
شيوع ويروس كرونا، براي بيش از 8ميليون 
مبتلا به ديابت كه حدود 800هزار نفرشان 
درگير نوع يك اين بيماري و مابقي گرفتار 
نوع دوم آن هستند، با مشقت هاي فراواني 
همراه بوده اســت.در روز جهانی ديابت،  با 
اينكه آمار دقيقي از ابتلاي اين افراد به كرونا 
در دست نيست، اما به استناد بررسي هاي 
انجام شــده، مرگ اين بيماران بر اثر كرونا، 

دو برابر افراد عادي گزارش شده است. 
همه اينها در شــرايطي اســت كه به گفته 
رئيس پژوهشگاه غدد و متابوليسم، شيوع 
ديابت در كشور هم دو برابر شده است. نكته 
ديگر، درگيري اين بيمــاران با اختلالات 
كليوي است، به طوري كه به استناد آمارها، 
40درصد ديابتي هــا، درگيري هاي كليوي 
دارند كه درگيري 7درصد از آنها شــديد 
اســت؛ افرادي كه در پاندمي كرونا، بيش از 
ديگران آسيب ديدند.  پيش بيني مي شود 
كه در 25سال آينده، شــمار مبتلايان به 
ديابت، به 700ميليون نفر برسد، درحالي كه 
اكنون اين تعداد، 537  ميليون نفر از جمعيت 
بزرگسال  جهان اســت. بررسي ها نشان 
مي دهد نيمي از مبتلايان به ديابت، از بيماري 
خود بي خبرند، دوسوم آنها در شهرها زندگي 
مي كنند و سه چهارم آنها در سنين فعاليت 
و كار قرار دارند. عليرضا استقامتي، رئيس 
هيأت مديره انجمن ديابت گابريك ايران و 
رئيس بخش غدد و متابوليسم بيمارستان 
امام خميني )ره( است و در روز جهاني ديابت 
با شعار »دسترسي به مراقبت هاي ديابت«، 
)23آبان - 12نوامبر( به ماجراي ارتباط كرونا 
و ديابت مي پردازد. او به همشهري مي گويد: 
» بررسي ها نشــان مي دهد ويروس كرونا 
مي  تواند سلول هاي بتاي لوزالمعده را تخريب 
كند، يكي از عوامل مهم در زمينه بيماري هاي 
خود ايمني، ابتلا به عفونت هاي ويروســي 
مانند عفونت سرخجه است كه ويروس كرونا 
مي تواند باعث تخريب سلول هاي لوزالمعده 
شــود. ديابت گاهي حتي مي تواند باعث 
تبديل ســلول هاي بتاي لوزالمعده به آلفا 
شود، بنابراين مي توان گفت كه كرونا، توانايي 

ابتلاي فرد به ديابت نوع يك و دو را دارد.«
 با اينكه گفته مي شــود مبتلايان به ديابت، 
بيشــتر در معرض خطر ابتلا به كرونا قرار 
دارند، اما اين متخصــص تأكيد مي كند كه 
شــيوع كرونا در افراد مبتلا به ديابت بالا 
نيســت، اما اگر فرد ديابتي، كرونا بگيرد، 
بيماري در او شديدتر مي شود: »گزارش هايي 
وجود دارد كه نشان مي دهد، ويروس كرونا 
مي تواند فرد را براي ابتلا به ديابت نوع يك 

و دو مستعد كند. البته داروهايي كه معمولا 
براي درمان كرونا استفاده مي شود، داروهاي 
ضدالتهاب يعني كورتون هســتند كه دوز 
بالاي آن، قند خون را بالا مي برد و با توجه به 
اينكه در موارد شديد ابتلا به كرونا، داروهاي 
حاوي كورتون مثل دگزامتازون با پالس بالا 
تزريق مي شود، قند خون افراد بالا مي رود، 
البته اينها موقتي است؛ چرا كه با پايين رفتن 
دوز كورتون، بيمار دوباره به وضعيت قبلي 
بازمي گــردد.«  او تأكيــد مي كند كه فعلا 
نمي توان به طور قطع درباره ارتباط كرونا و 
ديابت نظر داد، براي نتيجه گيري بايد زمان 
بيشتري بگذرد. با اين حال، او تأكيد مي كند 
كه ميزان مرگ بر اثر كرونا در بيماران مبتلا 
به ديابت، 30درصد بيشتر از افرادي است 
كه ديابت ندارند. به گفته استقامتي، 3 عامل 
»چاقي، فشار خون و ديابت« ميزان مر گ  اين 

افراد بر اثر كرونا را افزايش مي دهد.
گفته مي شــود 65درصد جمعيت كشور، 
جزو گروه چاق يا وزن بالا هستند و ميزان 
شــيوع فشــار خون به 30درصد رسيده 
است. همچنين بررســي ها نشان داده كه 
12درصد بيماران مبتلا به كرونا كه بستري 
شــدند، ديابت داشــتند، همچنين مرگ 
 ديابتي ها بر اثر كرونا، 14درصد اعلام شده
 است. براساس اعلام اســتقامتي، ابتلا به 
ديابت در تمام كشــورها در حال افزايش 
است، مثلا در كشــورهاي ثروتمند حاشيه 
خليج فارس مثل قطر، امارات و عربستان كه 
جزو كشورهاي ثروتمند به شمار مي روند، 
آمار ابتلا به ديابت بالاست: »شيوه اشتباه 
زندگي در همه جاي دنيا باعث افزايش اين 
بيماري شده است، اما پيشروي اين بيماري 
در بعضي مناطق بيشتر شــده، منطقه ما 
يعني خاورميانه و شــمال آفريقا، به دليل 
شيوه زندگي نادرست، پرخوري و استفاده از 
غذاهاي پركالري و همچنين افزايش روند رو 
به رشد چاقي، بالاترين ميزان شيوع ديابت 
را دارند.«  به گفته او، ايران يكي از كشورهايي 
است كه بالاترين ميزان بروز ديابت را دارد، 
شيوع بالاي ديابت هم مربوط به كشورهايي 
مانند چين و هند مي شــود؛ آن هم به دليل 
جمعيت بالا. به اعتقاد اســتقامتي، در روز 
جهاني ديابت، نظر سياستگذاران بايد بيشتر 
به نيازهاي بيماران مبتــلا به ديابت جلب 
شــود، بايد تلاش مضاعفي براي مراقبت 
از اين بيماران شود: »تزريق انسولين در 
منزل، پوشش بيمه  اي ندارد، اين موضوع 

بسيار مهمي است. كودكان، نوجوانان 
و جوانان مبتلا بــه قند خون چندين 
بار بايد در طول روز قند خون شــان 
را كنترل كنند، درحالي كه نوارهاي 

كنترل قند خون گران است و بيمه 
هم چنيــن هزينه هايي را تقبل 
نمي كند. گاهي دسترسي به اين 

وسايل براي خانواده ها امكان پذير نيست.« 
براساس اعلام اين متخصص، گفته مي شود 
ارز دولتي )4200تومان( بــراي تهيه نوار 
كنترل قند خون و انســولين قرار است 
حذف شود. با حذف ارز دولتي، ممكن است 
قيمت ها 4تا 5برابر بيشتر شود، بايد براي 
بيماران فكري شود. حالا او توصيه مي كند 
كه افراد بالاي 45سال حتما آزمايش قند 
خون بگيرند و درصورت نداشتن مشكل، 
هر 3سال يك بار، آن را تكرار كنند. با اين 
حال افراد زير 45سال درصورتي كه سابقه 

خانوادگي دارند، زندگي شــان بي تحرك 
است، چربي خون بالايي دارند، فشار 

خونشان بالاست و... بايد هر سال 
براي گرفتن قنــد خون اقدام 

استقامتي،  به گفته  كنند. 
نخستين  است  ممكن 

علائم ابتلا به ديابت، 
و  بينايي  مشكلات 
تاري ديد يا ايجاد 
مشكل در سيستم 
مانند  عصبــي 
گزگز  احساس 
پاها و كرختي و 
سستي در بدن  
باشد. بنابراين 
نبايد  افــراد 
منتظر مشاهده 
علائمي مانند 
و  پرخوري 
شــي  پر نو

باشند.
 

21 ماه نبرد با كرونا  گفت وگو با رئيس هيات مديره
  انجمن ديابت گابريك ايران درباره
  چالش مبتلايان به ديابت با کووید-19 

۲5 درصد از ایرانی هایی که 
به دیابت مبتلا هستند از 

بیماری  خود 
آگاه نیستند

80 درصد افرادی که 
دارای اضافه وزن و چاقی 
هستند، در معرض ابتلا 
به دیابت نوع ۲ قرار دارند

۲5 درصد بزرگسالان ایرانی 
 در مرحله پیش دیابت و

 ۱5 درصد مبتلا 
به آن هستند

4 استان هرمزگان، یزد، 
مرکزی و قم بیشترین 

آمار ابتلا به دیابت 
را دارند

2۵%

2۵%
۴

۸0%

5 تا ۱4 ساله های 
ایرانی کم ترین 

میزان مرگ به دلیل 
دیابت و بالای 70 
ساله ها بیشترین 

میزان آن را به خود 
اختصاص داده اند

بالاترین تزریق واکسن دوز اول

دانشگاه های کوچکدانشگاه های بزرگ

سراب 97 درصدتهران 96 درصد

اسفراین 96 درصدرشت 89 درصد

بهبهان 95 درصدبندرعباس 88 درصد

خلخال 93 درصدتبریز 87 درصد

خمین 88 درصدشیراز 86 درصد

بالاترین تزریق واکسن دوز دوم 

دانشگاه های کوچکدانشگاه های بزرگ

سراب 76 درصدشیراز 70.5 درصد

 بهبهان 74 درصد تهران 69 درصد

اسفراین 72 درصدتبریز 69 درصد

خمین 70 درصدرشت 68 درصد

سبزوار 68 درصدزنجان و بندرعباس 66 درصد 

کمترین تزریق واکسن

نوبت دوم نوبت اول

زاهدان 34 درصدبم 54 درصد

آبادان 35 درصدزاهدان 58 درصد

ایرانشهر 36 درصدآبادان 60 درصد

بم 38.5 درصدسنندج 96 درصد

سنندج 45.5 درصدجیرفت 69.5 درصد 

از مجموع واكسن های تزريق شده در كشور، تهرانی ها ركورددار 
تزريق دوز اول و ســوم و شــيرازی ها ركورددار تزريق دوز دوم 
هستند. 2شهر جنوبي كشــور يعني بم و زاهدان كمترين تزريق 
واكســن ها در نوبت اول را دارنــد. زاهدان و آبــادان هم در صدر 

شهرهاي با كمترين تزريق دوز دوم  هستند.

 يكتا فراهاني 
خبرنگار
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اقتصاد اجتماعي 

مرضيه موسوي
خبرنگار

»چرا با وجود قرار داشتن در سن باروري، تمايلي به بچه دار شدن 
نداريد؟« سياست هاي كلي كشور خبر از تلاش براي رشد جمعيت 
مي دهد؛ از تصويب قوانين صيانت از خانواده گرفته تا وعده هايي 
مثل تعلق وام به فرزندان دوم به بعد و... . جوانان دهه 60 كه در سن 
باروري قرار دارند، مهم ترين گروه هدف اين سياست هاست. اين 
روزها كه صحبت از فرزندآوري و داشتن بيش از 3فرزند نقل محافل 
است، پاي صحبت هاي زوج هايي نشسته ايم كه از ترديدهايشان 
براي بچه دارشدن مي گويند؛ ترديدهايی كه دلايل دروني و بيروني 

مختلفي آن را شكل داده است.

مائده اميني 
خبرنگار

عمليات نجات يارانه
بررسي بازار نشان مي دهد هم اكنون با يارانه نقدي 45هزار 

توماني، تنها امكان خريدهايي مثل 800گرم برنج يا نيم سيخ 
كباب كوبيده وجود دارد

يارانه كنوني ديگر كاركرد خود را از دست 
داده است. با گذشــت بيش از 10سال از 
اجراي قانون هدفمندي يارانه ها، همچنــان 78ميليون ايراني در روز 
بيســتم هر ماه، 45هزار و500تومان - به عنوان يارانه نقدي - دريافت 
مي كنند؛ مبلغي كه قرار بود به حساب دهك هاي كم درآمد جامعه واريز 
شود تا آنها هم سهمي از منابع كشور، بعد از اصلاح نرخ حامل هاي انرژي 
داشته باشند اما اين سهم روزبه روز بيشتر آب رفت تا جايي كه امروز هر 
نفر با حق يارانه يك ماهه خود تقريبا نمي تواند كاري از پيش ببرد و يارانه 
هيچ گره اي از مشكلات معيشت خانوارها باز نكرده است اما با يارانه نقدي 
كنوني هر فرد مي تواند چه بخشي از مايحتاج ماهانه خود را تهيه كند؟ 

 برنامه اصلاح يارانه ها در دستور كار قرار دارد 
قرار بود حدود 50درصد منابع ناشــي از اصلاح قيمت حامل هاي 
انرژي براي رفاه اجتماعي و جبران آســيب هاي ناشــي از حذف 
يارانه ها اختصاص پيدا كند و مابقي نيز در اختيار توليد و دولت قرار 
گيرد ولي ساليان سال به دليل پايه گذاري اشتباه پرداخت يارانه به 
عموم جمعيت كشور، هزينه پرداخت يارانه ها آنقدر سنگين بود كه 
نه تنها سهمي به هيچ كدام از بخش ها نمي رسيد بلكه پاي استقراض 
از بانك مركزي براي يارانه ماهانه نيز در ميان بود و از روز پرداخت 
يارانه ها به عنوان روز مصيبت دولت ياد مي شــد. طي اين سال ها 
حدود 500 هزار ميليارد تومان بابت يارانه نقدي پرداخت شده ولي 
حالا بعد از عبور از استمرار تورم هاي دو رقمي 30و 40درصدي ديگر 
يارانه نقدي نمي تواند كمكي به افراد براي تامين مايحتاج خود كنند. 
شايد براي همين اســت كه دولت ابراهيم رئيسي، از همان ابتداي 
كار، وعده اصلاح و تقويت يارانه هاي نقدي را داد. محسن رضايي، 
معاون اقتصادي رئيس جمهور هم چند روز پيــش اعلام كرد كه 
مردم در آذر ماه منتظر اخبار خوبي باشند. اگر قطعه هاي اين پازل را 
درست كنار هم گذاشته باشيم بعيد نيست كه به زودي شاهد اصلاح 
و تقويت رقم يارانه ها باشيم. سناريوهاي قطعي نشده حكايت از آن 
دارد كه دولت ســيزدهم بنا دارد در آذرماه به 5دهك اول درآمدي 
جامعه كارت اعتباري معيشت خانوار بدهد. مبلغ يارانه جديد بين 
۲00 تا 150هزار تومان براي هر نفر خواهد بود. بر اين اساس مبلغ 
يارانه دهك هاي اول تا سوم ماهانه ۲00 هزار تومان و يارانه دهك هاي 
چهارم و پنجم 150هزار تومان تخمين زده مي شود. بر اين اساس 
يارانه يك خانوار 4نفره بين يك ميليون تا 750 هزار تومان خواهد 
بود. اما نكته مهم درباره يارانه يك ميليوني احتمالي اين اســت كه 
ابراهيم رئيســي گفته بود اين مبلغ در قالب كارت اعتباري است و 
به صورت قرض الحسنه و با كارمزد ۲درصد پرداخت مي شود؛ يعني 
يارانه يك ميليوني مانند يارانه نقدي و معيشتي بلاعوض نيست و 

میمشمولان بايد مبلغ دريافتي را با سود ۲درصد به دولت برگردانند.
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  با مصرف خودســرانه داروها بدون تجويز 
پزشک، سلامت خود را به خطر نيندازيد.

  مصرف زياد بعضــی از داروهای به ظاهر 
كم خطر، می توانند برای فرد مخصوصاً كودكان 

و افراد مسن كشنده باشد.
  شايع ترين علت بروز مسموميت در جهان، 

مصرف داروها بيش از مقادير درمانی است.
  بهتر اســت داروهای بيمار افســرده يا 
بيمارانی كــه تعادل رفتــاری ندارند يا آنها 
كه ســابقه اقدام به خودكشی دارند را دور از 
دســترس آنها قرار دهيد و مراقبت دقيقی 

درباره ميزان داروی مصرفی آنها كنيد.
  بر مصرف داروی افراد مسن خانواده نظارت 
كنيد، چرا كه ايشان به دلايل زير ممكن است 
داروی خود را به اشــتباه يا به طور تكراری 
مصرف كنند: تشــابه ظاهری شكل داروها، 
فراموشی، بی اطلاعی از نام داروها، بی سوادی 
يا كم ســوادی يا خوانا نبودن مقادير مصرفی 

دارو مندرج روی جعبه دارويی.
  بهترين كار برای پيشگيری از خوردن دوز 
تكراری دارو، يادداشت كردن دفعات مصرف 
دارو يا قرار دادن قرص هــا داخل جعبه های 
مخصوص تقسيم بندی شده )برحسب صبح، 

ظهر و شب( است.
  مصرف مقادير بالای بســياری از داروها 
در اقدام به خودكشــی، ممكن است در ابتدا 
علامت و نشانه خاصی نداشــته باشد، ولی 
وضعيت فرد مســموم به طور ناگهانی وخيم 

شود.
  بروز مسموميت توســط بعضی از داروها 
هرچند ممكن است منجر به مرگ نشود، ولی 
مقادير بالای اين داروهــا می توانند منجر به 

صدمات دائمی كبد و كليه فرد مسموم شود.

  داروها را مطابق با 
توصيه پزشک يا داروساز 

و نه بيشتر از آن مصرف كنيد، 
چراكه با مصرف چنــد برابر مقادير 

درمانی داروها به طور خودسرانه، نه تنها روند 
درمان شما سريع تر نمی شــود، بلكه دچار 
عوارض سوء يا مسموميت با داروها خواهيد 

شد.
  مصرف بيش از مقادير توصيه شده داروهای 

مسكن سبب تخريب كليه ها خواهد شد.
  مصرف خودسرانه داروی استامينوفن برای 
درمان درد و تب بيش از مقادير درمانی، منجر 

به صدمات كبدی می شود. 
  در برخورد با فرد مســموم غيرهوشياری 
كه در كنارش بسته های داروی خورده شده 
وجود دارد، ضمن حفظ خونسردی خود و عدم 
القای استفراغ در اين فرد، بسته های دارويی 

را همراه بيمار به بيمارستان ببريد.
  در مســموميت های تعمدی با دارو، بهتر 
است در صورت هوشــياری فرد مسموم، نام 
دارو يا داروهای مصرفی و تعداد هر يک از آنها 

را از او بپرسيد و به كادر درمانی اطلاع دهيد.
  در اغلب مسموميت های اتفاقی يا تعمدی 
با داروها، برای اطلاع از نحوه انجام اقدامات 
اوليه، هرچه سريع تر با شــماره تلفن مركز 
اطلاع رسانی داروها و سموم 190 يا اورژانس 

115 تماس بگيريد.
   شايع ترين علت مسموميت در كشور ما 

بروز مسموميت های دارويی است.
  اغلب مسموميت های دارويی مراجعه شده 
به بيمارستان ها در اثر داروهای بيماری های 
اعصاب و روان مانند داروهای آرامبخش و ضد 

افسردگی است.

يكشانهتخممرغ
هر فــرد مي تواند بــا يارانه 
يک ماه خــود، يک شــانه 
20عــددي تخم مرغ به ارزش 
حدود 40تا 45هــزار تومان 

تهيه كند. 

300گرمگوشتگوسفندي
با توجه بــه اينكه متوســط 
قيمت گوشــت گوســفندي، 
140هزار و600تومــان اســت، 
بــا يارانه نقــدي يک ماه خود 
مي توانيــد 300گرم گوشــت 

گوسفندي تهيه كنيد. 

نيمسيخكوبيده
كباب كوبيده بازه قيمتي متفاوتي دارد. 
يک سيخ كباب كوبيده استاندارد بين 
40تا 100هــزار تومان قيمت گذاري 
مي شود كه ميانگين اين بازه، ما را به 

قيمت 70هزار تومان مي رساند. 

4بطريشير
هر بطري شــير بين 10تا 14هزار 
تومان قيمت دارد كه با حق يارانه  
يک ماه خــود مي توانيد حدودا 

4بسته شير تهيه كنيد.

800گرمبرنجايراني
هر كيلوگرم برنــج ايراني حدود 
50هزار تومــان قيمت دارد كه با 
يارانه نقدي يک ماه مي توان حدود 
800تا 850گرم از آن را تهيه كرد. 

2بطريروغنآفتابگردان
هر بطــري 1.3كيلوگرمي روغن 

آفتابگردان 22هزار تومان است. 

600گرمنارنگي
قيمت هر كيلو نارنگي بين 25تا 
30هزار تومان اســت كه به شما 
قدرت خريد 600گــرم نارنگي با 

يارانه تان را مي دهد. 

تناقض تربيت اجتماعي و تربيت خانواده

آزاده نصيري؛ صخره نورد
5سال از ازدواج من و همســرم مي گذرد. اوايل ازدواجمان اعتمادبه نفس 
اين را نداشتيم كه فكر كنيم والدين خوبي خواهيم بود. براي همين روي 
مهارت هاي خودمان كار كرديم. اما از سر گذراندن چند چالش در زندگي، 
نگاه من را عوض كرد. اوايل زندگي مشترك فكر مي كردم تنها چالش هاي 
اقتصادي براي بچه دار شدن سر راهمان اســت. اما هرچه تجربه ام بيشتر 
شد، دايره اين مشكلات كه ســد راه بچه دارشدنمان بود هم بزرگ تر شد. 
به اين فكر مي كردم كه اگر بچه من به هر دليلي نياز به مراقبت ۲4ساعته 
داشته باشد بايد چه كنم؟ اگر بيمار بود، آيا دسترسي راحتي به درمان و دارو 
خواهم داشت؟ آيا بايد از جامعه انتظار حمايت و همراهي داشته باشم؟  ما 
هنوز نمي توانيم اسباب شادي و بازي بچه ها را فراهم كنيم. در شهري كه 

من زندگي مي كنم، بابل، حتي يك پارك مناسب براي بازي بچه ها نيست. 
فكر مي كنم معيارهايي كه جامعه براي زندگي به كودكان تحميل مي كند 
هنوز با معيارهاي ذهني من تفاوت زيادي دارد. اين تناقض چطور بايد حل 

شود؟ اين موضوع به من احساس ناامني مي دهد.

900گرممرغ
با 45هزار تومان يارانه نقدي هر 
فرد مي تواند حدود يک كيلوگرم 
ران مرغ پاك كرده، 900گرم سينه 
بدون پوست و 700گرم فيله مرغ 

پاك شده تهيه كند. 

6بستهماكاروني
هر بســته ماكاروني بين 6تا 
7هزار تومان اســت در واقع 
مي توان با يک ماه يارانه نقدي، 

6بسته ماكاروني تهيه كرد.

2بستهپنير
هر بسته پنير 350گرمي بين 
22تا 22هزار تومــان قيمت 
دارد؛ با 45هزار تومان مي توانيد 

2بسته پنير تهيه كنيد. 

370گرمچايايراني
با هر بار دريافــت يارانه نقدي 
45هزار و500توماني مي توانيد 

370گرم چاي ايراني بخريد. 

6كيلوسيبزميني/9كيلوپياز
با يارانه يک ماهه خود مي توانيد 
6كيلو سيب زميني و 9كيلو پياز 

بخريد. 

فرزند صالح تنها يک پديده خدادادي نيست
محمدرضا عابدي؛ معمار

شايد مهم ترين تفاوت ما و والدين مان همين باشد كه فرزندآوري براي 
آنها غريزي و حتي با فشــار اجتماعي بوده. پس از ازدواج بايد آماده 
آوردن فرزند مي شــدند. ازدواج نكردن و فرزند نداشتن عيب و ايراد 
تلقي مي شده. درحالي كه من و هم نسلانم از خودمان مي پرسيم چرا 
بايد ازدواج كنم؟ چرا بچه دار بشوم؟  فرزند به چشم من سرمايه گذاري 
پرريسكي است. اگر اين شانس را داشته باشي كه فرزندي مستقل، با 
عزت نفس و كوشا تربيت كني و ارتباط خوبي هم با او داشته باشي، هيچ 
سرمايه گذاري ديگري را نمي تواني جايگزين اين انتخاب كني. ما روي 
همه اينها كنترل كاملي نداريم. ما بيشتر از پدران و مادرانمان مي دانيم 
كه »فرزند صالح« تنها يك پديده خدادادي نيســت. نياز به تلاش و 
دانش دارد. حتي اگر جامعه از لحاظ اقتصادي و اجتماعي هم ثبات 
داشته باشد، بايد براي انواع اتفاق آماده بود يا حداقل فرصت آماده شدن 
بايد داشت. اغلب شنيده ام كه اطرافيانم مي گويند وقتي مطمئن باشم 
فرزندم خوشبخت و تامين باشد اقدام مي كنم. اما به نظرم چيزي اينجا 
ناديده گرفته شده. ثروتي كه ما براي فرزندانمان مي گذاريم فقط پول 
نيست. رفاهي كه برايش فراهم مي كنيم مي تواند مهارت زيستن باشد. 
عقل معاش باشد. عزت نفس باشد. چيزي كه آسوده خاطر باشم كه 
بچه ام مي تواند راه خودش را در زندگــي پيدا كند و حتي اگر درگير 
مشكلات اقتصادي شد هم راه حل خودش را بيابد. بچه هاي نسل هاي 
قبل اين شانس را داشتند در خانواده هاي پرجمعيت بزرگ شوند و دور 
و برشان خالي نباشد. فرصت يادگيري مهارت زندگي فردي و اجتماعي 
را كم و بيش فراهم مي كرد. الان اينطور نيست. در اطرافيان من چند 
موردي كه بچه دار شده اند، مدت ها به اين موضوع فكر كرده  بوده اند، 
جست وجو كرده و ياد گرفته  بوده اند، و با زحمت، رابطه فوق العاده اي 
با فرزند يا فرزندان شان ساخته اند. اين همان راهي است كه اگر روزي 

فرصتش را داشته باشم، من هم خواهم رفت.

نمي خواهم غريزي تصميم بگيرم
الهه هوشياري؛ كارشناس بازرگاني

فكر مي كنم اگر قرار است فرزندي وارد زندگي من شود، چه از طريق فرزندپذيري 
و چه فرزند زيستي، من بايد در خودم به حدي از بلوغ و ثبات شخصي رسيده باشم. 
هدفم اين اســت كه فرزند من مثــل كودكي هاي خودم تحت فشــار و ناملايمتي 
نباشد. درواقع نمي خواهم غريزي تصميم گرفته باشم. فكر مي كنم ما مهارت هاي 
فرزندپروري را ياد نگرفته ايم. اگر چيزي هم مي دانيم براساس تجربه  خودمان به دست 
آمده و آگاهي كاملي نيست. با كمال گرايي اي كه من به آن دچارم، اگر بخواهم بچه اي 
را به جمعيت اين جهان اضافه كنم كه قرار است كسالت من را كم كند و سالمندي ام 
را راحت تر، بايد چالش هاي كمي را تجربه كند. لازمه زندگي فرزند در چالش هاي كم 
اين است كه من والدي صبور، خلاق و روشنفكر باشم. دغدغه هاي اقتصادي و اقليمي 
يكي از مهم ترين دغدغه هايي است كه اين روزها از زبان هم نسلان خودم براي تمايل 
نداشتن به بچه دارشدن مي شنوم. من هم مثل بقيه زوج هاي جوان به اين فكر مي كنم 
كه بايد فرزندم را با كدام منابع بزرگ كنم؟  من معتقدم كره زمين همانقدر كه به ديگر 
موجودات نياز دارد، به انسان هم نيازمند است. براي همين ما بايد بچه داشته باشيم. 

اما اين بچه دار شدن بايد نسبت به نسل هاي قبل آگاهانه تر باشد.

وقتيمشكلاتبهراحتيحلشود
محمد ايران منش

كارشناس و فعال حوزه اجتماعي، مدرس 
دانشگاه

وقتي زندگــي براي زوجــي مطلوب 
و خواســتني باشــد، تمايل آنها براي 
فرزندآوري و اشتراك تجربه هاي خود با 
فرزندانشان هم بيشتر مي شود. اين يک 
فرمول كلي است كه مي تواند به ما بگويد 
اشكال از كجاســت. البته ممكن است 
زوجي با وجود داشتن زندگي مطلوب، 
تصميم ديگري بگيرنــد. اما مي دانيم 
اغلب جوانان امروز به دلايل مشكلات 
اقتصادي و معيشتي است كه تمايل به 
اضافه كردن موجود ديگري به زندگي 
خود ندارند. حتي اگر يک قدم عقب تر 
را ببينيم، با جواناني مواجه مي شــويم 
كه حتي تمايل بــه ازدواج هم ندارند. 
بي خبري از آينــده نزديک ترس از اين 
مسئوليت ها را در افراد تقويت مي كند. 
در چنين شــرايطي حتي سياست هاي 
تشــويقي هم كارايي خود را از دست 
مي دهند و نمي توانند انگيزه لازم براي 
بچه دارشدن را در خانواده ها ايجاد كنند. 
جامعه وقتي براي افراد محيط مطبوع 
و مطلوبي مي شــود كه افــراد بتوانند 
مشكلاتشــان را به راحتي حل كنند. 
همواركردن اين مسير است كه مي تواند 
به افزايش اميــد در جامعه كمک كند و 
زوج هاي جوان را به داشتن بچه  و تداوم 
نسل تشويق كند؛ زندگي در نسل هاي 
گذشته روالي ساده و تعريف شده داشت؛ 
درس خواندن، دانشگاه، شغل، ازدواج، 
بچه دارشدن. درحالي كه اين روال براي 
جوانان امروز برهم خــورده، نمي توان 
انتظار داشت كه زوج ها مسئوليت بزرگ 
بچه دارشــدن را بپذيرند درحالي كه 
شرايط آن را براي خود فراهم نمي بينند.

هراس از وقايع كنترل ناپذير
زهرا دبير؛ خانه دار

بچه دارشدن براي من هميشه با يك ترس بزرگ همراه است؛ 
وقتي خودم شــرايط ســخت اجتماعي و اقتصادي را تجربه 
مي كنم، چگونه مي توانم رفاه و آسايش حداقلي را براي فرزندم 
فراهم كنم؟ من هم مثل خيلــي از زنان جامعه، در نوجواني و 
جواني آرزوها و اهداف زيادي داشتم و به اين فكر مي كردم كه 
مي توانم چيزي را در زندگي خــودم يا ديگران تغيير دهم. اما 
در دهه سوم زندگي ام مي بينم كه چقدر همه رخدادها خارج 
از كنترل من اســت و من حتي روي زندگي و حال خودم هم 
نمي توانم تسلط داشته باشم! اينكه كوچك ترين رخداد سياسي 
و اقتصادي و اجتماعي اي، چنين نقــش پررنگ و اثرگذاري 
در زندگي فردي تك تك ما دارد، موضوعي ترســناك و قابل 
تامل اســت. من به دنبال تضميني براي آينده فرزندم نيستم! 
اما محيطي امن مي خواهم كه در آن فرزندي تربيت كنم كه 
مهارت هاي اوليه اي دارد و بتواند در آينده گليم خودش را از آب 
بيرون بكشد. كيست كه دلش نخواهد فرزندي داشته باشد؟ 
كدام زني است كه مادر بودن را از كودكي تمرين نكرده باشد؟ 
اما امروز كه به اين موضوع فكر مي كنم ترس هاي زيادي سد 
راهم مي شــوند. مثلا به اين فكر مي كنم كه اگر فرزندم بيمار 
شد و نتوانســتيم داروي مورد نيازش را تامين كنيم بايد چه 
كنم؟ اتفاقي كه براي فرزند بــرادرم رخ داد و همه زندگي آنها 
را متاثر از خود كرد. به مدرســه رفتن فرزندم فكر مي كنم و... 
حتي فرهنگ حاكم بر جامعه هم من را مي ترساند. فرهنگ ما 
به كسي كه آسيب ديده كمكي نمي كند و به او آسيب بيشتري 
مي رســاند. امروز تربيت و رفتار كودكان بيشتر از اينكه متاثر 
از خانه و خانواده باشد، از جامعه نشات مي گيرد. براي همين 
هرقدر هم پدر و مادر والدين خوبي براي بچه هاي خود باشند، 
اين رخدادهاي بيروني كه اهميت هر كدام به تنهايي زياد است، 
روي رفتار، آسايش، آينده و زندگي شان سايه مي اندازد. من و 
همسرم هر دو عاشق بچه ها هستيم و هميشه دررؤياي خودمان 
والدبودن را تصور مي كنيم. اما در واقعيت داشتن بچه در چنين 

شرايطي براي ما ترسناك است.

چگونه بايد آمار مسموميت و 
مرگ ناشی از مصرف سوء دارو 

را كاهش داد؟
وها و مرگ دار

می گويند انسان آه هست و دم؛ اين شكنندگی سلامت و زندگی ما را نشان می دهد و وقوع 
و حضور ناگهانی مرگ را بر هر ثانيه و لحظه زندگی. از اين روست كه بايد كمی دقيق تر و 
با آگاهی بيشتری مراقب سلامتی خود باشيم. در آماری كه پزشكی قانونی از مرگ و مير ناشی از مسموميت ها خصوصا 
مسموميت های دارويی منتشر كرده است، چيزی كه لازم به پيگيری بيشتری دارد، نحوه استفاده از دارو و دسترسی 
به آن است. اينكه ناآگاهی و از سويی مصرف خودسرانه داروها گاهی منجر به صدمات غيرقابل جبرانی خواهد شد. در 
اينجا به استثنای آمار منتشر شده در اين باره از توصيه های پزشكان داروساز برای مراقبت از خود در برابر مسموميت های 

ناشی از دارو بهره برده ايم.

زهرا رستگارمقدم
خبرنگار

دارووكُشندگی

توصيههایپزشكانبرایآگاهیدرمصرفدارو

بدانيمبهتراست

نكتههایدارويی

48درصد 
از انواع مسموميت های 

مراجعه شده به بيمارستان ها 
تعمدی بوده است.

8 درصد
 از كل مرگ و مير ناشی 

از مسموميت مرگ 
ناشی از مسموميت 

دارويی است.

۴۵ درصد
عدد داروهای مسكن مخدر به اضافه 
مسموميت های دارويی است؛ يعنی 

تقريبا نيمی از مسموميت های مراجعه 
شده به بيمارستان ها دارويی است.

۹۷۲ نفر
در پنج ماهه نخست سال جاری در كشور با مسموميت 
فوت شدند كه 965 فوتی مربوط به مرگ بر اثر سم بوده 

30.000 نفر
مراجعه سالانه به بيمارستان لقمان، ناشی از 

مسموميت دارويی است.

۳۵ نفر
مسموميت دارويی در افراد زير شش سال در شش 

ماهه اول سال جاری بوده است.

80 درصد
از موارد مرگ ناشی از مسموميت 

 در مردان و20درصد آن 
در زنان رخ می دهد.

54درصد
مراجعه كنندگان مسموميت مرد و

 46 درصد زن هستند، اين در حالی 
است كه مرگ ناشی از مسموميت در 

مردان بسيار بيشتر است.

88 درصد
 مسموميت ها بزرگسال

 12 درصد 
كودكان زير 12 سال بوده اند

30 درصد
مرگ ناشی از سموم دفع آفات 
و داروهای مخدر در شش ماهه 
نخست امسال نسبت به سال 
گذشته افزايش داشته است.

۴.۹ درصد
مسموميت در پنج 

ماهه ابتدايی امسال 
افزايش داشته 

است.

36درصد
 مرگ و مير سال 
گذشته ناشی از 
آفت كش ها بوده 

است.

 ۶۵۳
زن

 ۶۱۶
مرد

239 نفر
در 5ماه امسال بر اثر مسموميت دارويی در كشور 

جان باخته اند كه در مقايسه با مدت مشابه سال قبل 
كاهش 8 دهم درصدی داشته است.

۱۲۰ قلم دارو 
در كشور نياز به نسخه ندارند.

25درصد
از افراد كشور دچار افسردگی های 

خفيف تا شديد هستند.

59 دانشگاه علوم پزشكی در سراسر 
كشور در سال 1397 مسموميت ها 
را با تفكيک عامل مســموميت زا 

عبارت از
1- مسموميت غذايی 

2-مسموميت دارويی 
3-گزش جاندار سمی 

4-سموم و مواد شيميايی 
5-منواكسيد كربن 

6-مواد اعتيادآور مخدر و محرك 
7- قارچ و گياهان سمی دانسته اند.

  ويتامين ها، مكمل ها 
و استامينوفن جزو داروهای بدون نسخه 

هستند كه بيشترين مصرف را دارند.

 آسپرين تداخلات زياد و خطرناكی دارد.

  داروهای آرامبخش بيشترين عامل 
مسموميت دارويی بوده اند و در رتبه 

دوم مسكن های مخدر شامل متادون، 
ترامادول و مرفين و در رتبه سوم 
مسكن های غير مخدر قرار دارند. 

*داده های اين گزارش بر اساس اعلام سازمان پزشكی قانونی است.

ترديديبهنامبچه
 گپ و گفت با زوج هاي جوان درباره دلايل 

نگرانی بابت فرزندآوري 

40درصد
از مسموميت های مراجعه شده به 
بيمارستان ها ناشی از دارو است.
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»سیرو« تنها روستای كشور اســت كه به مركز 
پرورش پرندگان زینتی به ویژه مرغ عشق شهرت 
دارد. ســر زدن به این روستا برای علاقه مندان به 
پرندگان زینتی یك تیر و دو نشان است. سیرو هم خوش آب و هواست و هم در این روستا 
می توان دوست داشتنی ترین پرنده جهان را تماشا و در شرایط بهداشتی خریداری كرد. 
در ورودی این روســتا روی تابلوی سفید نوشته شده: »به روســتای سیرو مركز پرورش 
پرندگان زینتی خوش آمدید«. جوانان این روســتا ســهم جالب توجهی در تبدیل قم به 
بزرگ ترین تولیدكننده پرندگان زینتی در كشور دارند. پرورش پرندگان زینتی از یك دهه 
پیش به صورت حرفه ای در روستای سیرو رایج شده، اما در چند سال اخیر با حمایت های 
تسهیلاتی كه از جوانان و خانواده های این روستا شده است، رغبت اهالی این روستا برای 
توسعه پرورش پرندگان بیشتر شده و به همین دلیل مهاجرت معكوس در این روستا اتفاق 
افتاده است. آنطور كه مدیركل امور روستایی و شوراهای استانداری قم می گوید جمعیت 
این روستا در سرشماری 5سال گذشته 814نفر در قالب 263خانوار بود كه اكنون بیش از 
300خانوار و 1060نفر در این روستا زندگی می كنند. سجاد چهره گانی می گوید: حدود 10هزار 

پرنده زینتی در روستای سیرو پرورش می یابند و درصد بیكاری در این روستا صفر است.

روح الله كریمی
خبرنگار

گپ

 مشهدی ها نگران ایمنی
 بیمارستان ها نباشند

همشهری خبر منتشر شده درباره تاییدیه ایمنی 
بیمارستان های مشهد را در گفت وگو با مدیرعامل 

آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری این 
کلانشهر بررسی کرد

»هیچ بیمارستانی در مشهد 
تاییدیه ایمنی ندارد!«؛ این 
خبری بود كه انتشــار آن 
نگرانی ها و واكنش های زیادی را بین كاربران فضای مجازی 
و رسانه ها برانگیخت.  حســین صالح، رئیس اداره نظارت و 
پیشگیری سازمان آتش نشانی شهرداری مشهد در گفت وگو 
با روزنامه خراســان گفته بود كه تقریبا هیچ بیمارستانی در 
مشــهد دارای تاییدیه ایمنی از طرف سازمان آتش نشانی 
نیست و اخطارهای مكرر سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی 
شهرداری مشهد به 33بیمارســتان این شهر برای دریافت 

تاییدیه ایمنی بی ثمر بوده است.
از آنجا كه انتشــار این خبر نگرانی هایی را در میان مردم، 

به ویژه شــهروندان مشهدی ایجاد 
كرد، روزنامه همشــهری با مسعود 
ظهوریان، مدیرعامل آتش نشــانی 
و خدمات ایمنی شهرداری مشهد، 
با هدف روشن شدن ابعاد این خبر 

گفت وگویی انجام داده است. 

صدور تأییدیه ایمنی، كلی است
مدیرعامل آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری مشهد با تاکید بر 
اهمیت اخذ تاییدیه ایمنی گفت: نداشتن تأییدیه ایمنی به معنی 
ناایمن بودن نیست. ممکن است برخی از بیمارستان ها ایمن باشند 

اما چون فقط در یک یا چند 
مورد دارای نقص و اشکال 
فنی هستند، تأییدیه کامل 

ایمنی را دریافت نکنند.
مسعود ظهوریان در ادامه 
به تعریــف تأییدیه ایمنی 
درباره مراکز درمانی اشاره 
کرد و افزود: آتش نشــانی 
جایــگاه نظارتــی دارد به 
این معنــا کــه از اماکن و 
ساختمان های مختلف به 
شکل نظارتی دیدن می کند 
و اگر ســاختمانی منطبق 
با اســتانداردهای کشوری 

نباشــد برای رفع نواقص مورد اخطار قرار می گیرد. برای تأییدیه 
ایمنی بیمارستان ها نکته مهم این است که یک بیمارستان دارای 
بخش های زیادی از جمله تاسیسات، بخش های اداری و دفتری، 
اتاق های بیماران، واحدهای تعمیراتی، محوطه، پارکینگ و... است 
که همه این بخش ها مورد بازرسی ایمنی آتش نشانی قرار می گیرد 
و اگر فقط در یک بخش نقص و انطباق نداشــتن بــا معیارهای 
ایمنی سازی وجود داشته باشد، آتش نشانی به صورت کلی اعلام 
می کند این مرکز درمانی ناایمن است و از دادن تأییدیه تا اصلاح 

همان یک بخش خودداری می کند.
 به عنوان مثال در بســیاری از بیمارســتان های در حال توسعه، 
بخش های قدیمی دارای ایمنی کامل هستند اما بخش های جدید 
آنها که عمدتا به دلیل بیماری کرونا در حال توســعه و گسترش  
است یک سری تاییدیه ها را ندارد. در چنین موقعیتی آتش نشانی 
کل مجموعه را تأیید ایمنی نمی کند و بیمارســتان مورد نظر را 

ناایمن به ثبت می رساند.

نقش دانشگاه علوم پزشكی در نظارت 
مدیرعامل آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری مشهد در ادامه به 
مداخله دانشگاه علوم پزشکی به عنوان مرجعی برای تایید فعالیت 
بیمارستان ها اشاره کرد و گفت: دانشگاه علوم پزشکی مرجعی برای 
صدور تأییدیه و مجوز فعالیت است و این کار را از طریق واگذاری 
نظارت بــه نهادها و ســازمان های مختلف از جمله شــهرداری، 
آتش نشانی، محیط زیســت و... انجام می دهد و در صورت تأیید 
همه ارگان ها و دریافت تأییدیه از همه این مراکز، بیمارســتان ها 
می توانند فعالیــت کنند. بنابراین علوم پزشــکی بر تمام مراحل 
تاسیس، توسعه و ایمن سازی بیمارســتان ها و حتی کلینیک ها 

نظارت کاملا مستمر دارد.
مردم نگران نباشند

مدیرعامل آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری مشهد در پایان 
درباره وضعیت بیمارستان های مشهد بیان کرد: تأییدیه های ایمنی 
کلی و حاصل کســب مجموعه ای از اســتانداردها در بخش های 
مختلف یک مجموعه اســت؛ ممکن است بیمارســتانی بیش از 
90درصد بخش هایش مورد تأیید باشد اما فقط قسمت پمپخانه یا 
روشنایی دارای ایراد و نقص باشد و به دلیل وجود همین یک مورد، 

تأییدیه ایمنی صادر نشود.
 بر این اســاس در وضعیت فعلی اوضاع بیمارستان های مشهد از 
نظر ایمنی در حد نسبی است و مردم نگران نباشند. ما امیدواریم 
با همکاری بیشتر مسئولان بیمارستان ها در زمینه صدور تأییدیه 

ایمنی کامل تسریع شود.

پرندهبازان
كارآفرین»سیرو«

روستای سیرو در قم را به عنوان مرکز پرورش مرغ عشق 
می شناسند؛ این تجارت پرسود موجب شده است سیرو 

بیکار نداشته باشد

شب و روز فرقی ندارد. هر وقت که نیاز 
 زیست

باشــد با یک وانت یا کامیون کنار دریا بوم
توقف کرده و ماســه های ســاحل را 
به سرعت بار کامیون و وانت می کنند تا نیاز کارگاه های 
عمرانی تامین شود. ماسه از مهم ترین مصالح مورد نیاز 
برای پروژه های عمرانی اســت و ســاحل نیز یکی از 
مکان هایی به شمار می آید که می توان ماسه مورد نیاز 
را از آن برداشــت کرد. اما این ماســه که جزو منابع 
طبیعی است با قیمت بالایی به دســت خریداران و 
متقاضیان می رســد. علی فلاحتی کــه در یکی از 
کارگاه های بلوك زنی شهرستان نور کار می کند معتقد 
است شن و ماسه ســاحل اغلب به مصرف کف سازی 
ویلاها می رسد و برای بلوك سازی  مناسب نیست. او 
در پاســخ به ســؤال ما درباره قیمت شــن و ماسه 
می گوید: شن و ماسه ساحل، مشتری های ثابتی دارد. 
یک کامیون ماســه قیمتی حدود 2میلیون و 400 و 
یک تریلر قیمتی حدود 350هزار تومان دارد. گاهی 
ممکن است ماسه ها شــبانه و به صورت مخفیانه بار 
کامیون شوند و گاهی هم در روز روشن می بینید چند 

کارگر ماسه ها را بار کامیون می کنند.

به هم زدن تعادل اكوسیستم 
حیات اکوسیستم دریای خزر به علت تنوع گونه ای بالا 
و منحصربه فرد آن از اهمیت خاصی برخوردار است و 
برداشت شن و ماسه تعادل طبیعی این اکوسیستم و 

اراضی ساحلی را برهم خواهد زد.
روح الله اسماعیلی، معاون محیط زیست طبیعی اداره 
کل محیط زیســت مازندران، از بین رفتن موجودات 

ریزجثه اراضی ســاحلی را مهم ترین آسیب ناشی از 
این اقدام عنوان می کند که موجب برهم زدن چرخه 
حیات اکوسیستم دریای خزر و سیمای طبیعی آن 
خواهد شد. برداشت بی رویه موجب ازبین رفتن این 
موجودات کف زی یا بنتوزها می شود که عملکرد آنها 
به دلیل تأثیر در چرخه محیط زیست، بسیار مهم است. 
حال با برداشت بی رویه شن و ماسه این موجودات از 
بین می روند و فرایند اکولوژیکی یا چرخه ای که به طور 
طبیعی اتفاق می افتد مختل می شود. کف زیان که در 
شن و ماسه ساحلی وجود دارند غذای پرندگان، به ویژه 
آبزیان و ماهی ها را تامین می کنند و برداشت بی رویه 

ماسه منجربه ازبین رفتن این موجودات می شود.
اسماعیلی در ادامه می گوید: شاید در نگاه و افق کوتاه 
این آسیب به چشم نیاید یا کوچک به نظر برسد اما در 
طولانی مدت تأثیر آن قابل توجه خواهد بود. اگرچه در 
اثر فرایند هیدرولوژیکی دریا ممکن است شن و ماسه 
برداشت شده با رسوبات جایگزین شود اما حیاتی که 
در این محدوده ساحلی وجود دارد دیگر به ساحل باز 

نخواهد گشت.

بهره برداری سودجویانه
بهره برداری اقتصادی از سواحل، موضوعی است که 
در همه جای دنیا اتفــاق می افتد اما این بهره برداری 
باید پایدار و بر مبنای اصول آمایش سرزمین و پیرو 
قوانین و ضوابط خاص باشد. سرعت بالای ویلاسازی 
در مازندران و نیاز به شن و ماسه و وضعیت معیشتی 
که مردم این روزها با آن دست و پنجه نرم می کنند، 
موجب می شــود برخی برای کسب ســود حاصل از 

فروش شن و ماسه به این کار روی آورند.
معاون محیط زیست طبیعی اداره کل محیط زیست 
مازندران درباره فعالیت های اقتصادی جایگزین هم 
می گوید: ما بحث گردشــگری ســاحلی را فراموش 
کرده ایم و به سواحل با نگاه گردشگری نگاه نمی کنیم؛ 
فعالیتی که درآمد ناشی از آن چند برابر برداشت ماسه 
از سواحل بوده و نه تنها به محیط زیست دریا آسیب 
نمی زند، بلکه موجب بهبود وضعیت معیشت جوامع 
انسانی منطقه نیز خواهد شد. نبود برنامه مناسب در 
این زمینه و وجود این حلقه مفقوده موجب می شود 
که از ســاحل بهره برداری غیرمجاز صورت گیرد. از 
طرف دیگر دانستن این نکته ضروری است که فرایند 
رسوب گذاری در دریاها به طور طبیعی انجام می شود. 
روند رســوب گذاری در دریای خزر از غرب به شرق 
است. درصورت برداشت شن و ماسه، تامین دوباره این 

مواد از طریق رودخانه هاست. رسوبی که از بالا دست 
به سمت دریا می آید در ساحل رسوب گذاری می کند. 
وقتی در یک منطقه رســوب را برداشــت می کنیم 
فرایند فرسایش رودخانه ها را با این کار تشدید کرده و 
این فشار را به رودخانه ها هم منتقل می کنیم. از طرف 
دیگر مصب ها که محل زیســتگاه، تکثیر و پرورش 
ماهیان دریایی اند را تحت الشعاع قرار می دهیم. سطح 
مصب ها در اثر فرسایش شدید رودخانه ها بالاتر می آید و 
ارتباط دریا با رودخانه قطع می شود در نتیجه رودخانه 
کارکرد لازم را برای تکثیر و پرورش ماهیان نخواهد 
داشت. نداشتن برنامه برای مدیریت اراضی ساحلی، 
آسیب های متعددی را در بخش های مختلف منطقه 
به دنبال خواهد داشــت. دریا، رودخانه ها، موجودات 
آبزی و جانوران گیاهانی، اکوسیستم به هم پیوسته ای 
هستند که آســیب به هرکدام تأثیراتش را در بقیه 

قسمت ها نیز خواهد گذاشت.

قوانین سختگیرانه و ضرورت فرهنگسازی 
پهنه ســاحلی دریای خزر بســیار طولانی اســت. 
گستردگی پهنه ســاحلی به همراه کمبود امکانات، 
تجهیزات و کمبود قوانین الزام آور موجب شده است 

برداشت غیرمجاز اتفاق بیفتد.
اســماعیلی با بیان اینکه قوانین مناســبی برای این 
موضوع وجود دارد اما الزام آور نبوده و کارایی لازم را 
ندارد، می گوید: به طور کلی مطابق قانون، صدور مجوز 
به عهده وزارت نیرو بوده و نظارت، صیانت و حفاظت 
از حریم 60متر دریای خــزر به عهده اداره کل منابع 
طبیعی است. نکته ای که از نظر زیست محیطی وجود 

دارد این است که ســازمان محیط زیست با برداشت 
ماسه از اراضی ساحلی و به طور کلی هر فعالیتی که 
موجب به هم خوردن تعادل و تناسب اکوسیستم های 
طبیعی شود، مخالف اســت. مگر بنا به ضرورت که 
تشــخیص ضرورت این امر باید از ســوی 3دستگاه 
اجرایی محیط زیست، منابع طبیعی و آب منطقه ای 
صورت گیرد. او این نکته را اضافه می کند که برداشت 
ماده معدنی از سواحل به اســتناد تبصره42 قانون 
بودجه سال71 به عنوان تصرف غیرقانونی در اموال 
عمومی محسوب می شود و متخلفان تحت پیگرد قرار 
می گیرند و باید جبران خسارت کنند اما عملا این امر 

کمتر اتفاق می افتد.
       

یکی از کارهای ریشه ای و بنیادی در زمینه حراست 
از عرصه های طبیعی کشــور، فرهنگســازی است. 
فرهنگســازی در برخــی از نقاط اســتان در زمینه 
زباله، کاهش تولید پســماند و تفکیک آن از طریق 
آگاهی رســانی و آموزش، نتایج خوبی داشته است. 
در موضوع حفظ عرصه های طبیعی اســتان نیز باید 
کارهای آموزشــی را از نونهالان و خردسالان شروع 
کنیم تا بتوانیم آینده بهتری را پیش رو داشته باشیم. 
به طور قطع در موضوع برداشــت شــن و ماسه اگر 
آموزش و آگاهی هــای لازم به مردم ارائه شــود تا با 
خطرات به هم خوردن چرخه حیات محیط زیســت 
دریا آشنا شوند، دیگر شاهد چنین اقدامات مخربی 
نخواهیم بــود و تامیــن مواداولیه مــورد نیاز برای 
ساخت وساز از طریق راه های قانونی و منابع جایگزین 

صورت خواهد گرفت.

مرضیه ثمره حسینی
خبرنگار

در بسیاری از بیمارستان های 
در حال توسعه، بخش های 
قدیمی دارای ایمنی کامل 
هستند اما بخش های جدید 
آنها کــه عمدتا بــه دلیل 
بیماری کرونا در حال توسعه 
و گسترش  است یک سری 

تاییدیه ها را ندارد

ماسه خواران شمال
بعد از ساحل خواری، این بار ماسه خواری سوژه جدید 

ویلاسازان در شمال شده است
سرعت گرفتن ساخت وساز در مناطق شــمالی كشور و نیاز 
به مصالح اولیه دست ســودجویان را این بار به سوی سواحل 
دراز كرده است. اگرچه برای برداشت شن و ماسه دریا نیاز به كسب مجوزهای قانونی است 
اما وسیع بودن نوار ساحلی  و نظارت نداشــتن بر تمام مناطق موجب شده عده ای به صورت 
غیرقانونی از شن و ماســه اراضی ساحلی برداشــت كنند و آن را به قیمتی  گزاف به دست 
متقاضیان كه عمدتا ویلاسازان هستند، برسانند. كارشناسان محیط زیست معتقدند برداشت 
بی رویه از شن و ماسه سواحل مازندران محیط زیست دریا را با خطر جدی روبه رو خواهد كرد. 
روح الله اسماعیلی، معاون محیط زیست طبیعی اداره كل محیط زیست مازندران، معتقد است 
قوانین سختگیرانه ای وجود دارد اما با فرهنگســازی و تكیه بر موضوع گردشگری ساحلی 

می توان مردم را با خطر برهم زدن اكوسیستم دریای خزر آگاه كرد.

 شــاید در نــگاه و افــق کوتاه   آســیب
ماســه خواری به چشــم نیاید یا کوچک 
به نظر برســد اما در طولانی مدت تأثیر آن 
قابل توجه خواهد بود. اگرچه در اثر فرایند 
هیدرولوژیکی دریا ممکن است شن و ماسه 
برداشت شده با رسوبات جایگزین شود اما 
حیاتی که در این محدوده ســاحلی وجود 

دارد دیگر به ساحل باز نخواهد گشت 

راه های رفته و نرفته
در روستای ســیرو کمتر خانه ای را گزارش

می توان یافت که در آن پرندگان زیبا 
و خوش صدا نباشــد. بســیاری از اهالی این روستا 
پرورش این پرندگان را به عنوان شغل دوم انتخاب 
کرده اند و برخی ها هم هر چه سرمایه داشته اند برای 

توسعه این شغل هزینه کرده اند.
رضا علی بیگی، یکی از اعضای شورای اسلامی این 
روستا که حدود 100جفت مرغ عشق در خانه اش 
پرورش می دهد به همشــهری می گوید: پرورش 
پرندگان زینتی به ویژه مرغ عشــق در 2سال اخیر 
با استقبال گســترده اهالی این روستا مواجه شد و 
بیش از 90درصد خانواده ها به پرورش این پرندگان 
روی آورده اند و حدود 100خانوار با فروش پرندگان 

زینتی امرار معاش می کنند.
او از اختصاص حدود 30میلیارد ریال تسهیلات برای 
توســعه پرورش پرندگان زینتی در روستای سیرو 
خبر می دهد و می گوید: بخشی از این اعتبار از طریق 
معرفی کمیته امداد امام خمینی )ره( به مددجویان 
این نهاد و نیازمندان و بخش دیگری با طرح توسعه 
اشتغال پایدار روستایی به متقاضیان تخصیص داده 
شد. البته با توجه به افزایش هزینه های راه اندازی 
مکان های پــرورش پرندگان زینتی درخواســت 

دادیم رقم تســهیلات را به 100میلیــون تومان 
افزایش دهند.

او اظهار می کند: روســتای سیرو به عنوان روستای 
پایلوت پرورش پرندگان زینتی در کشور مطرح است 
و حتی بعضی از علاقه مندان پرورش این پرندگان در 
استان های دیگر به روستای سیرو مراجعه کرده اند و 
قرار است افرادی را برای برگزاری دوره های آموزشی 

به استان های متقاضی اعزام کنیم.

قاچاق پرندگان
علی بیگی با بیان اینکه 98درصد پرندگانی که در 
روستای ســیرو پرورش می یابند مرغ عشق است، 
می گوید: کار اصلــی حدود 70درصــد از جوانان 
روستای سیرو پرورش مرغ عشق است و بقیه جوانان 
در کنار فعالیت در ناحیه صنعتی و مشــاغل دیگر، 
این پرنده زیبا و دوست داشتنی را در خانه هایشان 

پرورش می دهند.
او با گلایه از صادر نشــدن پروانه بهداشــتی برای 
واحدهای پرورش پرندگان زینتی می گوید: حدود 
150پروانه بهره برداری برای اهالی روستای سیرو 
صادر شــده، ولی حتی یک مورد پروانه بهداشتی 
صادر نشــده اســت. هم اکنون مرغ عشق از طریق 
دلالان و به صورت قاچاق به کشورهای دیگر ازجمله 

کشورهای حاشیه خلیج فارس صادر می شود و اگر 
پروانه بهداشتی برای یکی از این واحدها صادر شود، 
پرندگان زینتی را می توان بــا دوبرابر قیمت فعلی 

عرضه کرد.

درآمد عالی
بزرگ ترین مرکز پرورش مرغ عشــق در روستای 
سیرو متعلق به رضا اکبریان اســت. او از روزهایی 
می گوید که دســت از کار پرورش قناری کشیده 
بود، اما اکنون یکی از بزرگ ترین مرکز پرورش مرغ 
عشق را مدیریت می کند: حدود 27سال پیش که 

در کار پرورش قناری بودم و در یکی از خیابان های 
قم پرنده فروشــی داشــتم، یک جفت مرغ عشق 
از کاشان آوردم و در گوشــه ای از مغازه رها کردم. 
چون تعداد جوجه هایی که از تخم های مرغ عشــق 
خارج می شــدند زیاد بود، سودآوری بالایی داشت. 
زمانی که ماهانــه 4هزار تومان بــرای اجاره مغازه 
پرنده فروشــی پرداخت می کردم امــا ماهانه بیش 
از 7هزار تومــان فقط از طریق فروش مرغ عشــق 
درآمد داشتم، بنابراین کم کم پرورش قناری را رها 
و پرورش حرفه ای مرغ عشــق را با 40جفت از این 
پرنده آغاز کردم. هم اکنون بیش از هزار جفت مرغ 

عشق پرورش می دهم و علاوه بر روستای سیرو در 
روســتاهای امامزاده ابراهیم هم مرکز پرورش مرغ 

عشق ایجاد کرده ام.
به گفته او، روســتای ســیرو مرکز پــرورش مرغ 
عشق است ولی خوشــبختانه پرورش این پرنده در 
روستاهای دیگر شهرستان کهک ازجمله ورجان، 

میم و... در حال توسعه است.
اکبریان با بیان اینکه ماهانه بین 300تا 400میلیون 
تومان مرغ عشق از روستای سیرو به فروش می رسد، 
اظهار می کند: بیشتر پرندگان زینتی روستای سیرو 

به کشورهای عراق، ترکیه و کویت قاچاق می شود.

400/000/000حدود
مرغعشقازسیروبهفروشمیرسد

10/000حدود
پرندهزینتیدراینروستاپرورشمییابند

% 70% 98
پرندگانپرورشیمرغعشقاست جوانانروستایسیرومرغعشقپرورشمیدهند

حدود  100  نفر

ان
وم
ت

عه
قط

درسیروبافروشپرندگانزینتیامرارمعاشمیكنند

حمایتازمشاغلخانگی
برخی از روستاهای قم ظرفیت بسیاری برای رونق مشاغل خانگی دارند. مدیركل 
امور روستایی و شوراهای استانداری قم درباره توسعه مشاغل خانگی در روستاها 
به همشهری می گوید: ایده محوری برای توسعه مشاغل خانگی روستایی این است 
كه به جای ایجاد كارخانه های بزرگ با هزینه های سنگین، می توان روستاهای دارای 
ظرفیت را شناسایی كرد و در قالب مشــاغل خانگی، كسب وكار را رونق داد. این 
مشاغل پایدارتر خواهند بود و هیچ زمانی با شكست مواجه نمی شوند و در تنش های 

بازار می توانند مقاوم باشند.
سجاد چهره گانی می افزاید: در روستای سیرو استعداد پرورش پرندگان زینتی وجود 

دارد و برای توسعه این شغل، تسهیلات ارزان قیمت درنظر گرفته شده كه مشوق 
خوبی برای توسعه این كار بوده است. او درباره درخواست جوانان این روستا برای 
الحاق زمین به بافت روستا می گوید: زمانی كه طرح هادی روستای سیرو را بازنگری 
می كردیم مكانی را به عنوان قطب زمین كارگاهی پیش بینی كردیم و برای توسعه 
برخی مشاغل، زمین به نرخ دولتی ارزان واگذار می شود اما اگر مشاغل خانگی از 

منازل روستایی جدا شوند، قوانین دیگری شامل این مشاغل می شود.
به گفته چهره گانی، طبق قانون، نگهداری پرندگان زینتی یا اهلی در منازل روستایی 
آزاد است ولی در خارج از منازل روستایی، سازوكار و شرایط نگهداری تغییر می كند.

ث
مک

شهره كیانوش راد
خبرنگار
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نمایندگان در آزمون گپوگفت
تحقق مجلس شیشه ای

پساز4سالتلاشقراراستدرهفتهجاریباردیگرطرح
شفافیتآراینمایندگاندردستوركارمجلسقرارگیرد

طرح شفافیت آرای نمایندگان مجلس شورای اسلامی پس از كش و قوس های فراوان بالاخره قرار است 
در هفته جاری به صحن علنی مجلس بیاید. این طرح به رغم آنكه یكی از نخستین وعده های جدی 
نمایندگان مجلس یازدهم بوده، پس از یك و نیم سال كه از عمر مجلس می گذرد، هنوز به ثمر نرسیده و 
روال شفافیت نسبت به مجالس گذشته تغییر خاصی نكرده است. تأخیر در بررسی این طرح در صحن 
علنی مجلس یازدهم، البته انتقادهای برخی نمایندگان را هم در پی داشته است. به هر حال در آخرین 
روز هفته گذشته دستور كار صحن علنی مجلس شورای اسلامی از یكشنبه 23آبان تا چهارشنبه 
26آبان اعلام شد كه براساس آن نمایندگان مجلس در هفته جاری طرح شفافیت آرا را مورد بررسی 
قرار می دهند. این در حالی است كه بحث شفافیت آرای نمایندگان از 4سال پیش یعنی پاییز 96آغاز شد. 
سال 97هم 2طرح دیگر در همین باره از سوی نمایندگان مجلس مطرح شد .  نهایتا سال99 هم آخرین 
طرح شفافیت از سوی نمایندگان مجلس یازدهم مطرح شد كه اكنون قرار است در صحن بررسی شود. 
حقیقت تلخ این است كه نمایندگان در قبال آرایی كه در مجلس می دهند هیچ مسئولیتی ندارند. آنان 
هیچ مسئولیت مدنی هم در قبال آن ندارند و اگر رأی آنها باعث خسارت به جامعه شود، نه تنها توسط 
هیچ نهادی مؤاخذه نمی شوند، بلكه مردم و موكلان آنها نیز از آرای نمایندگان خود باخبر نمی شوند؛ برای 
مثال یكی از موضوعاتی كه همواره مورد انتقاد بوده، رأی ممتنع نمایندگان در رأی گیری هاست. سؤال 
بسیاری از مردم این است كه مگر ممكن است یك نماینده هیچ رأی و نظری نداشته باشد! امری كه شاید 
با شفافیت آرا دیگر شاهد آن نباشیم. این البته فقط یك نمونه از مواردی است كه درصورت شفافیت 

آرا حتما كاهش می یابد؛ چرا كه این طرح می تواند نمایندگان را در قبال آرای آنها مسئولیت پذیر كند.

 پیدا و پنهان 
طرح شفافیت از 

زبان یكی از طراحان

روح الله نجابت، از نمایندگان جــوان مجلس یازدهم و جزو 
طراحان طرح شــفافیت آرای نمایندگان است كه در ابتدای 
مجلس یازدهم به مجلس ارائه شــد. نجابت، نماینده مردم 
شیراز و زرقان و عضو كمیسیون امور داخلی كشور و شوراها و 
كمیسیون اصل9۰ مجلس شورای اسلامی است. از این نماینده 
مجلس، برخی جزئیات و روند بررسی و حال و هوای مجلس 
در این روزها كه قرار است به زودی در مورد این طرح تصمیم 

بگیرد را جویا شدیم.
او اما خبر داد احتمال دارد كه طرح شفافیت این هفته هم به 

صحن علنی مجلس نیاید. این گفت وگو را بخوانید.

آقای نجابت در مورد طرح شــفافیت آرا كه همین 
هفته در دســتور كار قرار دارد و قرار است در صحن علنی 
نمایندگان در مورد آن تصمیــم بگیرند، حال و هوای مجلس 

چگونه است و چقدر امیدوارید كه این بار تصویب شود؟
ابتداتوضیحبدهمكهاحتمالااینهفتهازدستوركارخارجشود؛
چراكهبررسیوزیرپیشنهادیآموزشوپرورشقراراستهمین
هفتهانجامشودوچونایناولویتبیشتریدارد،احتمالابررسی
طرحشــفافیتبهتعویقبیفتد؛البتهقطعینیست،اماظاهرااین

طرحاینهفتهدردستوركارنیست.

به هرحال نظر شما در مورد ضرورت این طرح چیست 
و با توجه به اینكه 4سال است كه نمایندگان در این زمینه تلاش 

می كنند، چرا به نتیجه نرسیده اند؟
ابتدااشارهایبهروندبررســیاینطرحبكنم.طرحشفافیتآرای
نمایندگانازجملهطرحهاییبودكهدرابتدایكارمجلسیازدهمو
درخردادسال99اعلاموصولوبهكمیسیونآییننامهارجاعشد.
آذرماهسال99دركمیســیونآییننامهمصوبونهایتابهصحن
علنیارجاعشد.نیمهبهمنماهبودكهاینطرحدرصحنمطرحو
برایآنرأیگیریشدوگرچه153رأیموافقاز228رایراهم
كسبكرد،امامتأسفانه3رأیكمترازحدنصابدوسومآرابهدست

آوردونهایتاتصویبنشد.
بلافاصلهباجمعیازدوستانمطابقتبصره100آییننامهداخلی
مجلسدرخواستمطرحشدكهدوبارهدردستوركارقراربگیرد
كهآنجاهم187رایگرفتیمونهایتادوبارهبهكمیسیونآییننامه
ارجاعشدوآنجابرخیكارهارویطرحانجامشدوحالدوبارهقرار

استكهبهصحنعلنیبیاید.

چقدر امیدوار هستید كه این بار تصویب شود؟ 
بههرحالاینطرحهمطرفدارانــیداردوهممخالفانی،امامن
معتقدمكهمنافعآنحتمابیشترازمضراتآناست.ماهمتلاش

میكنیمكهایناتفاقبیفتدوتصویبشود.


دفعه قبل چرا تصویب نشد؟
شایدبرخیاتفاقاتیكهازابتدایمجلستاكنونافتادهودربعضی
موضوعاتفشارهاییازسویذینفعانطرحهابهبرخینمایندگان
واردآمدهكهتعدادیازآنهارامرددكردهاستكهاصلاآیاشفافیت

آرااقداممؤثریهستیاخیر؟
بهنظرمندرمجموعوباهمینملاحظاتهمشفافیتآرامنافع
بیشتریداردوشایددركوتاهمدتچالشهاییراهمهمراهخود
داشتهباشــد،امادربلندمدتحتمابایدبهسویشفافیتحركت
كنیم.برایناساسهمدرابتداینمایندگیخود،شفافیتآرای

نمایندگانراپیگیریكردهایم.
یكنكتهراهمبگویمكهپیشترهمرایگیریبهصورتقیاموقعود
بود؛یعنیعملاآراهمشفافبود.بههرحالهمهتلاشماوجمعی
ازهمكارانمجلسازجوانانتاپیشكسوتانایناستكهاینطرح
مصوبشود؛ضمناینكهمطالبهافكارعمومیهمحتمادرتصمیم

همكارانمامؤثرخواهدبود.

اشاره كردید كه ممكن است چالش هایی پیش بیاید. 
چه چالش هایی ممكن است رخ دهد و اصلا نظر مخالفان طرح 

چیست؟
همانطوركــهعرضكردموقتــیموضوعیمطرحمیشــودكه
ذینفعانیدرجامعهدارد،آنهادرپیگیریمطالباتشانالزامابهدنبال
پیگیریمنصفانهنیستند.بههرحالنمایندگانبههردلیلیممكن
استباطرحیموافقیامخالفباشــند،امامنافعدرستیاغلط
ذینفعانممكناســتدراینصورتتامیننشودوشایدمنجر
بهنتیجهایشودكهمخالفانشفافیتبهایناستنادمیكنندكه

ممكناستحریتنمایندههاموردچالشوخدشهقرارگیرد.

در همین زمینه استدلال موافقان چیست؟ 
استدلالموافقانایناستكهنمایندهآنقدربایدشجاعتداشته
باشدوداردكهتصمیمشرابگیرد؛ولواینكهبخشیازجامعهدرآن
موردخاصموافقنباشند.اكثریتوبخشقابلتوجهجامعهحتما
متوجهتصمیمدرستنمایندهخواهندشدوطبیعتاوقتیكهمنافع
عامهمردمتامینشودخودبهخودآنبخشیكهمنافعیداردكه
شایدتامیننشدهباشد،حتماقانعمیشودودراینجانگاهكلاننگر

وغیربخشینگرمیتواندچارهسازومؤثرباشد.

یك بحثی همواره در مــورد »آرای ممتنع« برخی 
نمایندگان مطرح بوده كه گاهی ناشی از عدم اطلاع كافی از 
موضوع است و اینكه نتوانسته اند تصمیم قطعی بگیرند، رأی 
ممتنع می دهند. آیا طرح شــفافیت می تواند در این باره هم 

راهگشا باشد و چنین آرایی كمتر شود؟
ببینیداینحرفوقتیدرستاستكهبگوییمرأیممتنعكلاغلط
استكهمنبهاینمعتقدنیستم.گرچهتاكنونخودمدرمجلس
یازدهمرأیممتنعنداشتهام،امارأیممتنعنمایندگانمشابهآن
زمانیاستكهمراجعمحترمتقلیددرموضوعیبعدازتلاشهای
بسیارخودحكماحتیاطواجبمیدهند؛یعنیباوجودتلاشیكه
انجامدادهاندنتوانستهرأیقطعیوصریحصادركنند.برایهمین
همرأیرامیدهندوایناجازهرابهمقلدینخودمیدهندكهبه
مرجعدیگریرجوعكنند.اینجاهمممكناستكهنمایندهایبعد
ازتلاشومطالعهنتواندبهنتیجهقطعیبرسدوچونمامعتقدیم
بههرحالبرایهمهآراییكهمیدهیمبایدمقابلخداوندپاسخگو
باشیم،مواردیهمممكناستباشدكهبعدازتلاشبهرأیممتنع

برسیم.

 نگاه نمایندگان 
به طرح شفافیت

اقبال شاكری
آرای شــفافیت طــرح
نماینــدگانازپیــشاز
آغازبهكاررسمیمجلس
یازدهممطرحشدوحتی
ازموضوع»عدمشفافیت«

بهعنوانآسیبیبرایمجالسقبلییادشد؛برهمین
اســاسبودكهازهمــانابتدایمجلــسیازدهم،
نمایندگانمجلــسمعتقدبــهشــفافیتبودندو
پیشنویسهایــیبرایآنتهیهكردنــدتابهصورت
حداكثــریمــردمدرجریانكاركردهــایمجلس
قرارگیرند.دانستنعللموافقتومخالفتنمایندگان
بایكموضوعباعثمیشودآنهادركاركردخوددقت
بیشتریكردهومطالعهوكارشناسیبیشتریدرباره
موضوعاتصورتدهندوازسویدیگرزمانیكهدرباره
بررسیطرحیالایحهایاطلاعرسانیشود،نخبگان،
متخصصانوكارشناساننیزنظراتخودرابیانكرده
ومجلسنیزازآثاراینشفافیتبهرهمندخواهدشد.
بایدشفافیتمالیهمبهشــفافیتآراینمایندگان
اضافهشــودكهشــاملحقوقنمایندگان،سفرهای
خارجی،جلساتوهزینههاییاســتكهصرفاین
مواردمیشــودكهدرصورتشفافســازیقطعااز

حاشیهسازیهابرایقوهمقننهجلوگیریمیشود.

سیدمحمدرضا میرتاج الدینی
شــفافیتیكیازعناصر
اصلــیمجلسشــورای
اســلامیاســت.مجلس
خانهملتاســتومردم
بایدبدانندكهوكلایآنها
چگونــهوبرچهاساســی

تصمیممیگیرند.طبــققانوناساســیمذاكرات
مجلسبایدعلنیباشدوازرادیوپخششودوروزنامه
رسمینیزمتنآنرامنتشركندكهحتیاگرآنروز
امكاناتامروزراداشتیمقطعادرقانونمیآمدكهاین
مذاكراتازسیمایرسمیجمهوریاسلامینیزپخش
شود.درحالتعادیهیچمصوبهایدرجلسهغیرعلنی
قانونینیستكههمینامر،تأكیدقانونبرشفافیترا
نشانمیدهدازاینرونبایدمسئلهایدرقانونگذاری

ازچشممردمپنهانبماند.

حمیدرضا حاجی بابایی
یكیازشــعارهایاصلی
مجلسیازدهم،شفافیت
آراینمایندگانبودهاست
ونمایندگانمجلسحتماً
بایدبهوعدهایكهبهمردم

دادند،عملكنند.نمایندگانمجلسشورایاسلامی
ازبررسیمجددطرحشــفافیتآراینمایندگاندر
صحنمجلساستقبالمیكنندومامنتظریمكهاین
موضوعمهمهرچهزودتردردستوركارمجلسقرار
گیرد.شــفافیتآرابایدمحققشود؛چراكهمیتواند
رضایتعمومیوشفافیتدررفتاروگفتارنمایندگان
ومصوباتمجلسرابهدنبالداشــتهباشدوازسوی
دیگرباعثارتباطنزدیكبینمردمومجلسمیشود.

علیرضا سلیمی
آرای شــفافیت طــرح
نمایندگانبهبهترشــدن
عملكردمجلسونمایندگان
بسیاركمكخواهدكردوما
میخواهیمبااینطرحهمه

فعالیتنمایندگاندرحیطــهوظایفنمایندگیرادر
ویترینقراردهیمتامردمبتوانندآنرارصدوبرعملكرد
آنهانظارتكنند.مردمحــقدارنددرجریانعملكرد
نمایندگانقرارگیرند؛چراكهنمایندگانوكلایآنها
هستند.ازطرفدیگرتصویباینطرحباعثمشاركت

مردمدراموركلانكشوروتصمیمگیریهامیشود.

طرحهاییكهبرایشفافیتآراینمایندگانارائهشدهاندهیچیك
عاقبتخوشینداشتند.اینطرحهایااصلاوصولنشدهاندیااینكه
بعدازتغییراتبسیارتصویبشدهاندكهعملاچیزیازشفافیت
برایطرحباقینماندهیاهمچونچهارمینطرحقرارشدهدوباره
رسیدگیشود.طرحشــفافیتآرادرمجلسدهمپایانخوشی
نداشت.اینطرح2تبصرهداشتكهبراساستبصرهیكاینطرح
الحاقیدرهمهمواردیكهبهموجباینقانونرأیگیریبهعمل
میآیدومصادیقآندرماده121آییننامهداخلیمجلسمشخص
شده،جهتاطلاعمردم،اسامینمایندگانموافق،مخالفوممتنع
منتشرمیشود.براســاساینتبصره،بدینمنظورعلاوهبردرج
اسامیدرمشروحمذاكرات،هیأترئیسهموظفاستنسبتبه
ایجادسامانهالكترونیكیبهطوریكهقابلیتدسترسیبهآنبرای

آحادملتفراهمباشد،اقدامكند.درتبصره2اینطرحنیزقیدشده
درموارداستثناییباتقاضای15نفرازنمایندگانمجلسوبارأی
موافقاكثریتمطلقحاضران،رأیگیریبهصورتمخفیانجام
میشود.باوجودآنكهبیشاز200نمایندهمجلسبرگهپیشنهاد
طرح»فتحی-حاجیدلیگانی«راامضاكردهبودند،درجلســه
14شــهریور97تنها59نفرموافققیدیكفوریتبرایبررسی
اینطرحدرمجلسبودند.برهمینمبنادراینجلسهپیشنهاد
شفافبودنرأینمایندگاندرهمینتعیینقیدفوریتهمردشد
وآبسردیرویحامیانشفافسازیریختهشد.اینپایانماجرا
نبود؛طرحدركمیسیونآییننامهداخلیمجلسبهصورتعادیو
بدونهیچگونهفوریتیدردستوركارقرارگرفتوسرانجامدرتاریخ
7آذرماه1397بهتصویبرسیداماآنچهدركمیسیونمصوبشد

باآنچهدرطرحمشتركفتحی-حاجیدلیگانیمطرحشدهبود
تفاوتجدیداشــتوبهصورتیكتبصرهالحاقیبهماده124
قانونآییننامهداخلیمجلسدرآمدكهبراساسآنتنهااسامی
نمایندگانیكهدرهرمرحلهرأیگیریشركتنمیكننداعلام
میشود.گرچهاینمصوبه»شفافیتآراینمایندگان«رامحقق
نســاختاماغلامرضاكاتب،رئیسكمیسیونتدوینآییننامه
داخلیمجلسشورایاسلامیدراینبارهاظهارداشت:»كمیسیون
تدوینآییننامهداخلیمجلسطرحیراكهنمایندگانارائهكرده
بودندتصویبكرد،ولیطرحجایگزینیتصویبشدونخستین
طرحیكهدرزمینهشفافســازیآراینمایندگانتصویبشد
درخصوصمشخصشــدننمایندگانفعالدررأیگیریهای

صحنمجلساست«.

طرح ناكام  فتحی- حاجی دلیگانی 

طرح شفافیت از كجا شروع شد؟ اولین طرح 
نخستین بار آذرماه سال96 بود كه در میان نمایندگان طرحی به منظور شفافیت آرای نمایندگان مطرح شد اما این طرح كه به ابتكار محمدجواد فتحی و با امضای 3۸نفر دیگر از نمایندگان فراكسیون 

امید مجلس مطرح شده بود، هیچ گاه به صحن علنی مجلس نرسید. مردادماه 97 این بار نمایندگان اصولگرای مجلس با پیشتازی حسینعلی حاجی دلیگانی و همراهی 2۸نماینده دیگر، طرحی مشابه را 
به هیأت رئیسه مجلس تحویل دادند. در نهایت با تلفیق طرح فتحی و حاجی دلیگانی طرحی مشترك با امضای حدود 2۰۰ نماینده مجلس تقدیم هیأت رئیسه مجلس شد كه به موجب آن »الحاق 2تبصره به 

ماده۱۱9 قانون آیین نامه داخلی مجلس شورای اسلامی« محقق می شد.

طرح جدید شفافیت آرای نمایندگان چهارمین طرح 
با آغاز به كار مجلس یازدهم در نخستین جلسه صحن علنی، گروهی از نمایندگان خبر از ارائه طرح جدید شفافیت آرای نمایندگان دادند. روح الله 

ایزدخواه، نماینده تهران، ری، شمیرانات و اسلامشهر از اعلام وصول طرح شفافیت آرا به صورت عادی و بدون قید فوریت با ۱7۰امضا خبرداد. 
همچنین براساس بند دوم طرح، علاوه بر شفافیت آرای نمایندگان گزارش عملكرد ماهانه كمیسیون ها نیز شفاف شده و به اطلاع مردم خواهد رسید.

شفافیت فعالیت های نمایندگان دومین طرح 
مجتبی ذوالنوری نیز در شهریور97 با انتشار تصویر برگه ای با عنوان »طرح دو فوریتی شفافیت فعالیت های نمایندگان« كه امضای تعدادی نماینده را همراه 

خود داشت، پرده از وجود طرح هایی دیگر با محتوای مشابه در مجلس برداشت اما این طرح به هر دلیل به هیأت رئیسه مجلس وصول نشد.

برایچهارمینطرحشفافیتكهقراراستدرروزهایآیندهدر
دستوركارمجلسقراربگیردنامهایاحمدامیرآبادیفراهانی،

روحاللهایزدخواه،مجتبیتوانگر،حســینعلیحاجیدلیگانی،
ابراهیــمرضایی،علیرضــازاكانی،مالكشــریعتی،ابوالفضل

عمویی،روحاللهمتفكرآزاد،الیاسنادرانوروحاللهنجابتبهعنوان
طراحاناصلیاینطرحثبتشدهاست.

طراحان اصلی

بررسیكلیاتگزارشكمیسیونآییننامهداخلیمجلسدرمورد
طرحاصلاحموادیازقانونآییننامهداخلیمجلسشورایاسلامی
باعنوان»شــفافیتآراینمایندگان«درنشســتعلنیمجلس
15بهمنماهســالگذشتهموردبررســیقرارگرفتوبا153رأی
موافقو۶3رأیمخالفو12رأیممتنعاز228رأیمأخوذهتصویب

نشــد؛چراكهاصلاحآییننامهداخلیمجلسبودونیازبهدوسوم
آراینمایندگانداشتوبرایناساس3رأیمثبتتاتصویبشدن
فاصلهداشتوردشد.بعدازرداینطرحودر28بهمنماه،بیشاز
50نمایندهمجلسبههیأترئیسهمجلسبرایبررسیمجددطرح
شفافیتآراینمایندگاننامهزدند؛چراكهمعتقدبودندشفافیت

آراینماینــدگانمبحــثقابلتوجهیدرمجلساســتوعمده
نمایندگانبهآنحساسیتلازمرادارندامابرخیمعتقدبودندطرح
موجودنمیتواندجوابگویاهدافشفافیتآراباشد.مخالفتمجلس
باكلیاتطرحشــفافیتآراالبتهبافصلبررسیبودجهدرمجلس

همزمانشدوبافوریتبهصحنبازنگشت.

چهارمین طرح به كجا رسیده؟

براساسطرحشفافیتآراینمایندگان،هیأترئیسهمجلسموظف
استدرپایانهرجلسهعلنیمجلسشــورایاسلامی،آرایهریك
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کتاب از ریشه تا امروز از سه نشر بزرگ سخن می گوید. من از این کتاب 
لذت روحی و حظ بردم. چقدر آن را ورق زدم و قراردادها و نامه ها و روی 
جلدها را خواندم و دیدم و شــرح احوال ها را خوانــدم. کار آقای قنبری 
در عین جوانی بسیار پخته اســت و به نظر من یکی دو دهه از سنشان 
جلوتر هســتند. آدم انتظار دارد این کار به این پاکیزگی را کسی انجام 
داده باشد که دست کم پنجاه ســال دارد. اما ایشان متولد سال ۱۳۷۳ 
هستند و این کتابِ ســوم یا چهارم این جوان است و من ایشان را واقعا 
تحسین می کنم. انشالله با همین طمانینه و استوار و با اعتماد به نفس 
حرفه ای ادامه دهند. باری عزیزان من کتاب ها را به چند دسته تقسیم 
می کنم. کتاب ها یا مفید هســتند یا مهم، یا هیچکــدام. این کتاب اما 
هم مفید اســت هم مهم. کتاب فوق العاده خوش خوان است. اطلاعات 
بســیار مهمی دارد و گاهی از افرادی چون عبدالرحیم جعفری، کریم 
امامی، عبدالحســین آذرنگ و دیگران یک یادداشــت کوتاه در کنار 
جریان اصلی متن کتــاب در تایید یا تکمیل موضوع آورده شــده، که 
این کار هم بر خوبی های کتاب افزوده اســت. این کتــاب با این چاپ 
زیبا برای هرکسی که با فضای نشر و فرهنگ ایران سر و کار دارد مفید 
است. از نظر من این کتاب در صفحه  روزگار و تاریخ فرهنگ ما می ماند. 

کتاب از ریشــه تا امروز را در دو روز گذشــته تاجایی که توانســتم 
مطالعه کردم و لذت بردم، که البته همراه با شوکی بود ناشی از عکس 
تکان دهنده  کتاب ها و اسناد رها شده در استخر، که از همان ابتدا اهمیت 
کار پدید آورندگان این مجموعه را روشــن تر می کنــد. این کار نوعی 
برون ریزی دوباره یک تاریخ مدفون یا فراموش شــده اســت. به آقای 
معراج قنبری و همه دســت اندرکاران و پدیدآورندگان کتاب خسته 
نباشــید می گویم و برای آنان کامیابی هرچــه افزون تر آرزو می کنم.

وقتی ابن فندق، نویســندة کتــاب تاریخ بیهق می نویســد، »تواریخ 
خزائن اســرار امور اســت و در آن عِبَر و مواعظ و نصایــح، و نقد آن بر 
ســکة تقدیر الهی مطبوع بود« )ص ۷ متن( منظورش همة نوع تاریخ 
اســت، شــامل تاریخ حیات فردی، جمعی، نهادی و همگانی )یا بنی 
نوع بشر(. وقتی کتاب ارزشــمند از ریشــه تا امروز به دستم رسید نه 
فقط این بیان پربصیرت به ذهنم آمد که کتاب را نماد کوششــی برای 
خودشناسی نهادی از سوی »انتشارات علمی و فرهنگی« تلقی کردم. 
ضمن ســپاس از زحمات دوستان کوشــنده، به یاد بیاوریم که هر نوع 
اهتمام برای خودشناســی )فردی، جمعی، نهادی و همگانی( نه فقط 
نوعی خداشناسی بلکه بازگشــت به خویشتن خویش انسانی است که 
یاری دهندة قدم های استوار به پیش است که باز به بیان تاریخ بیهق، »هر 
که از علوم تواریخ اعراض کند دست زمانه بر وی دراز شود« )ص ۱۱ متن(. 
دست زمانه بر شــما دراز مباد و پاداش زحماتتان عاقبت به خیری باد.

یک کتـاب
             مـهـم و مفـید
بهاء الدین خرمشاهی
)نـویسنــده و مترجـم(

نماد کوششی
       برای خودشناسی
فـرهنگ رجــایـی
)نـویسنـده و پژوهشگر(

عبدالکریم رشیدیان
)پژوهشگر فلسفه(

این کار یادگار خیلی خوب و خیلی کتاب نفیسی است. دست نوشته های 
این افراد شیرین است. من با بیشتر این ها دوستی داشتم و شمار زیادی از 
کتاب هایی که اینجا آورده شده را من ویراستاری یا بازنگری کرده بودم.

یادگار خـوب
       و کتابی نفیس

احمد سمیعی گیلانی
)نـویسنده و ویراستار(

بخش بسیار مهمی از فرهنگ ایران در دوران معاصر در بخش نشر 
کتاب و مطبوعات رخ داده است. کوشش های ارجمند پژوهش گران و 
علاقه مندان در این چند دهه بیشتر در قالب پایان نامه ها ی دانشگاهی 
یا مقاله ها و یادداشــت های پراکنده دربارة زمان یا موضوعی خاص 
در نشر کتاب بوده اســت. و بیشــترِ آنچه ما با عنوان تاریخ نشر در 
اختیار داریم گفت وگوهایی است که خوش بختانه به مناسبت های 
گوناگون با برخی از دست اندرکاران نشر کتاب در حوزه ها ی مختلف 
آن انجام شده است. شاید بتوان فقط خاطرات عبدالرحیم جعفری، 
بنیان گذار مؤسسة انتشارات امیرکبیر، یا بخشی از خاطرات احسان 
یارشاطر را اثری منسجم محسوب کرد. در اینجا، ضمن ارج گذاری 
به تلاش های همة کوشنده های راه تدوین تاریخ نشر در ایران، کتاب 
فعلی را ادامة آن راه می دانم. دربارة تاریخ و کارنامه های سه ناشری 
که در این کتاب از آن ها سخن به میان می آید - انتشارات فرانکلین، 
بنگاه ترجمه و نشر کتاب، انتشــارات علمی و فرهنگی - کمترین 
منابع وجود داشته اســت. تصور می کنم این کاستی و کم اطلاعی 
دربارة این سه ناشــر مهم، از دهة ۱۳۳۰ به بعد، بیشتر از دو زمینه 
سرچشمه می گیرد: نخست اینکه درهای ورود به مرکز اسناد این 
سه ناشر گشوده نبوده است و دوم آنکه اصولاً فضای اجتماعی حاکم 
بر نشر ایران آنچنان سیاست زده بوده است که این ناشران دولتی، 
یا دست کم دست نشــاندة سیاســت های دولت های وقت خوانده 
می شــدند، درصورتی که با مطالعة این کتاب پی می بریم اینگونه 
نبوده است. در فضای سیاست زده و چپِ حاکم بر ایران - به خصوص 
بعد از ۲۸ مرداد سال ۱۳۳۲- همکاری کردن با این ناشران مذموم 
انگاشته می شد و نویسندگان و مترجمان برای همکاری با آن ها کمتر 
میل و رغبت نشان می دادند. اما انتشارات فرانکلین و بنگاه ترجمه و 
نشر کتاب - به علت غنای بیش ازحد فرهنگی، ویراستاری، طراحی 
و تولید و توانایی علمی - موفق شدند این جو خصومت آمیز را تغییر 
دهند و به این ترتیب اعتبار درونی خود را آشکار کنند و به نظر همگان 
برسانند.  اما کوشش پژوهشگر ارجمند و دوست هنرمند من آقای 
معراج قنبری - که با صراحت می گویم کار او معادل یک رسالة دکتری 
است - بدون تردید کاری سترگ و برگی  زرین در پژوهش های تاریخ 
نشر ایران است. ترکیب به کار بردن اســناد و تصاویر جلد کتاب ها 
بسیار مبتکرانه و عالی است و محقق کوشیده است تاریخ طراحی 
گرافیک و طراحی جلد را با تاریخ این سه ناشر، به خصوص انتشارات 
فرانکلین، پیوند دهد.  اهمیت دیگر این پژوهش در این اســت که 
پژوهشگر موفق شــده است تمامی اســناد چندین هزاربرگی این 
ناشران را، که متجاوز از سیصدهزار نسخه بوده، با موشکافی خاصی از 
آرشیوهای دردسترس و دورازدسترس  به دست آورد و بررسی کند. 
مخاطب، در هر فصل از کتاب، با اسناد و نامه هایی روبه رو می شود که 
خواندنی، جذاب، در خدمت متن و ســاختار کتاب و علاوه بر آن ها 
آگاهی دهنده هستند. تصور می کنم هرکس بخواهد تاریخ فرهنگ و 
ادبیات و نشر ایران را بنویسد، این کتاب از منابع اصلی او خواهد بود.

کاری معادل
      یک رسالۀ دکتری 
علی دهبـاشی 
)سردبیر نشریه بخـارا(

فرانکلین را همایون صنعتی زاده بنیان نهاد. این را همه می دانیم و، چنانکه 
سیروس علی نژاد می گوید، می دانیم که بی تردید هیچ سازمان نشری 
در ایران به اندازة انتشارات فرانکلین موفق نبوده است. اما، به تعبیر همو، 
داستان مهیج شکل گیری فرانکلین و داستان پیروزی بی چون و چرایش را 
به تمامی نمی دانیم. دقایق و جزئیات و احوال آدم ها در این  شصت وهفت 
سال فعالیت پوشــیده خواهد ماند، حال آنکه به دانستن همین دقایق 
محتاجیم. با جزئیات و دقایق است که جهان شکل می گیرد. ما نه حال 
صنعتی زاده را در آن نخستین روز می دانیم، نه از دشوارترین روزی که 
در فرانکلین بر وی رفته آگاهیم. صنعتی زاده کتاب هــا را فراهم آورده 
و پای زریاب خویی را بدان ها گشــوده. و پای غلامحســین مصاحب و 
منوچهر انور را. مگر ما در تاریخ نشر چه داریم غیر از این اشیای خاموش 
و کاغذهای رنجور و زرد و نازك؟ مگر در دقایق نشر و کتاب سازی جای 
حرفی مانده جز دست نوشته های نجف دریابندری و کریم امامی برای 
یکدیگر؟ و در آماده سازی کتاب و ویرایش چه داریم برتر از دستخط احمد 
سمیعی گیلانی و برگه های کار میرشمس الدین ادیب سلطانی و اسناد 
به جامانده از تلاش ها و اثرگذاری های احسان یارشاطر و باستانی پاریزی 
و سیمین بهبهانی و سیدجعفر شهیدی و بهاءالدین خرمشاهی و فروغ؟ 
در انتشارات فرانکلین، روایت هر کتاب در آنچه در سنت فرانکلینی به آن 
»پروندة کتاب« می گویند ثبت می شده است، به دقت و درستی و نظم، 
پیوسته و مستمر، به حوصله و به صبر؛ ســنتی که تاکنون ادامه یافته، 
چندان که هر پرونده ماجرای تکوین یک جهان اســت. این ها را داریم و 
نداریم. ما نیاموخته ایم از این اندوخته های عظیم بیاموزیم. اهمیت سند 
بر ما چندان روشن نیست، چنان که از اهمیت تاریخ ناآگاهیم. ما بلدیم 
به گذشته افتخار کنیم، اما نیاموخته ایم چگونه گذشته را به حال بیاوریم 
و چگونه آن را به آینده بسپاریم. دلایل ماجرای تلخی که سال های اخیر 
برای اسناد و کتابخانه و بایگانی انتشارات علمی و فرهنگی اتفاق افتاد و 
سبب از بین رفتن بخشی از آن ها در سال ۱۳۹۵ شد بر ما روشن نبود. 
نمی دانستیم آیا رها کردن هزاران برگ از اســناد و دفاتر مالی و فروش 
کتاب های ارزشمند و انبار کردن صدها جلد کتاب دیگر در استخر و انبار 
در چاپخانة سرخه حصار از سر سهو و ســهل انگاری بوده یا عمداً و برای 
امحای آثار گذشته انجام شده است. فرقی هم نمی کرد، هرچند متأسفانه 
تعدادی از این کتاب ها و اســناد از دست رفته بودند و نمی دانستیم چه 
تعدادند. ازاین رو، راه اندازی موزه و مرکز اسناد و احیای کتابخانة انتشارات 
علمی و فرهنگی از دی ماه ســال ۱۳۹۸ در صدر برنامه های انتشارات 
واقع شد  و پس از بررسی های اولیه و امکان سنجی های مقدماتی، طرح 
اولیه ای در نظر گرفته شد و ضمن مشورت با سازمان اسناد و کتابخانة 
ملی ایران، کتابخانة مرکزی دانشگاه تهران، فیلمخانة ملی ایران و سایر 
صاحب نظران و اســتفاده از نظرات تخصصی هریک تکمیل شد. موزه 
و مرکز اســناد انتشــارات علمی و فرهنگی مکانی برای نمایش اسناد، 
اشیا، آثار، کتابخانه و بایگانی جامع این نشــر و یادآور کوشش های دو 
دورة متفاوت از دو ناشر پیشرو، نوآور و تحول آفرین در صنعت نشر ایران 
است، که میراث آنان همچنان زنده و پابرجاست. از دل این پروژة عظیم 
و بی نظیر در تاریخ نشر کشــور، به ایدة تدوین مجموعه ای درخصوص 
ثبت و مکتوب کردن اســناد و بایگانی کتاب های نشــر در هفت دهه 
فعالیت رسیدیم. کتاب از ریشــه تا امروز، اولین دستاورد این عناوین، 
به مخاطبان فرهیختة انتشــارات علمی و فرهنگی تقدیم می شــود. 

یک تلاش جمعی
           برای حفظ تاریخ
نـادره رضـایی
)مدیرعامل انتشارات علمی و فرهنگی(

این  کتاب
 سخت ترین 

کــار   مــن   بود
         ماجرای شــکل گیری ایده  

تالیف این کتاب از کجا آمد؟ 

اندیشة تدوین این کتاب در ذهن سرکار 
خانم نادره رضایی )مدیرعامل انتشارات 
علمی و فرهنگی( و دوست عزیزم هادی 
حیدری )مشاور مدیرعامل( شکل گرفت.  بعد از مواجهه با آن 
گنجینه، دیدن آن دســتخط ها و نامه ها و استشمام بوی آن 
کاغذها، تا مدت زیادی هم زمان خوشحال و ناراحت و سردرگم 
و حیرت زده بودم. آن همه سند، که با دقت و وسواسی کم نظیر از 
آن استخر معروف بیرون کشیده شده بود، طبقه بندی و اسکن 
شده بودند و از آن ها حفاظت می شــد. سپس پژوهش دربارة 
تاریخچة انتشارات فرانکلین تهران و تنظیم و تألیف کتاب اسناد 

به من پیشنهاد شد.

  در مورد  روند پیش  تولید  این کتاب بگویید.    
نخستین مرحله تسلط پیدا کردن بر روی اسناد به دست آمده 
بود. خواندن و طبقه بندی و فیش برداری از نزدیک به سیصد هزار 
برگ سند متنوع. و در نهایت ایده یابی درباره  چگونگی استفاده از 

آن ها در قالب یک کتاب.

  روند پژوهشی کار به چه شکل بود و از چه منابعی 
استفاده کردید ؟

در این پژوهش، چنانکه شــرط هر پژوهش مطلوب اســت، 
فقط به گنجینه ای که در دســترس داشــتم اکتفا نکردم و  
برای تکمیل این کتاب، به هر منبــع معتبری که پیش از این 
سخنی از این سه انتشــارات در آن رفته بود نیز رجوع کردم؛ 
از کتاب های عبدالرحیــم جعفری، کریم امامی، ســیروس 
علی نژاد و عبدالحسین آذرنگ تا نشــریه های بخارا و کلک و 
مهرنامه و همچنین بایگانی ها و کتابخانه ها و موزه های دیگر 
و سرانجام گفت وگو با افراد مطلع و دردسترس ازجمله: احمد 
سمیعی گیلانی )ویراستار مؤسسة فرانکلین(، مجید روشنگر 
)مدیر سازمان کتاب های جیبی(، علی صدر )معاون مالی و اداری 
فرانکلین(، عبدالحسین آذرنگ )ویراستار مؤسسة فرانکلین( و 
ایرج کلانتری )معمار ساختمان انتشارات فرانکلین(، محمدرضا 

جعفری )مالک انتشارات امیرکبیر(. برای گردآوری هرچه ارزشمندتر 
و بهتر مجموعه، از مواردی چون رســیدهای دریافت و ارسال کتاب، 
فاکتورها و فیش های بانکی و فرم های چاپخانه که قابل قیاس با نامه ها 
نبودند صرف نظر کردم و سرانجام اسناد و طرح جلدهای منتخب که 
انتخابی محدود از کل موجودی به دســت آمده بود و اینجا آورده شد؛ 

شمار آن ها به بیش از هزار مورد می رسد. 

   ورود آقای علی دهباشی و همکاری و نظارت ایشان تا چه 
میزان موثر بود؟

دراین بین، علی دهباشی عزیز را راه  چاره یافتم و ماجرا را با او در میان 
گذاشتم. او هم با تیزبینی و حوصله هر قدر می توانست راهنمایی ام کرد. 
صبح به صبح و شب به شب با هم ســند می خواندیم و حذف و انتخاب 
می کردیم. علی دهباشی با همایون صنعتی زاده دوستی نزدیک داشت 
و بر زندگی و آثار و احوال نویسندگان و مترجمان در ارتباط با فرانکلین 
نیز آگاه بود و به همین دلیل مرجعی مطمئن محســوب می شد. علی 
دهباشی عزیز، در مراحل تدوین و آماده سازی مطالب، فرصت آموختن 
را در اختیارم گذاشت و بخش اعظمی از ترس ها و ندانسته هایم در سایة 
مهر و دانش او به محاق رفت. در تدوین این کتاب، خودم را مدیون تمام 

راهنمایی ها و دلسوزی های او می دانم.

   ساختار کتاب به چه شکل است؟

کتاب سه فصل دارد: در فصل اول تاریخچة سه مؤسسة انتشاراتی مذکور 
از پیدایش تا سرنوشت آن ها بررسی شــده است. در فصل دوم، اسناد 
مربوط به مترجمان، نویسندگان، ویراستاران و طراحان گرافیک ارائه 
شده، که ردیف قرارگیری آن ها براساس حروف الفبای نام خانوادگی شان 
تنظیم شده است. شایان ذکر اســت آمدن نام این افراد و نیامدن نام 
بسیاری دیگر فقط مربوط به اسناد موجود از آن ها بوده، چراکه مبنای 
پژوهشْ اسنادِ دردسترس بوده است. مثلاً از سیدمحمدعلی جمال زاده 
بیش از پانصد نامه و سند موجود بود اما از جلال آل احمد هیچ سندی 
وجود نداشت، درصورتی که کتاب های هر دو در این مؤسسات منتشر 
شده بود. این کاستی ها با گذر از حوادث گوناگون تاریخی در این هفت 
دهه و به ویژه گرفتار شدن اسناد در آن استخر کذایی به وجود آمده است؛ 
چیزی که سبب شده بود بخش زیادی از اسناد و منابع بر اثر مواردی 
چون برف و باران و تلنبار شدن در خاك از بین برود. دربارة تعداد اسناد 
و نامه های انتخاب شده برای هر فرد نیز میزان و طول عمر همکاری او با 
این مؤسسات مد نظر بوده است. مثلاً افرادی چون کریم کشاورز و محمد 
قاضی، از نظر شمار آثار، با مترجمی که فقط یک عنوان اثر داشته است 
در قیاس نمی آیند. این مورد دربارة طراحان گرافیک نیز صدق می کند؛ 
پرویز کلانتری، محمدزمان زمانی و بهزاد گلپایگانی، از نظر تعدد آثارشان 
در انتشارات فرانکلین، با طراحی که چند جلد محدود را قلم زده مقایسه 
نمی شوند. در این موارد تمرکز بر میزان همکاری افراد با این سه مؤسسه 
بوده است. ازآنجاکه هدف همایون صنعتی زاده هم افزایی بود و همکار 

ناشران بود نه رقیب آن ها، اسناد بسیاری از ارتباط فرانکلین تهران 
با ناشران و کتاب فروش ها در دست بود، که برای نمونه در فصل 
سوم، بیست وسه سند از ناشران شاخص )از هر ناشر یک نمونه( 

انتخاب و آورده شده است.

  از اهمیت جمع آوری و پرداختن به این منابع درحال 
تخریب  بگویید.

این نامه ها و دست نوشته ها و طرح جلدها بی تکرار هستند. تعداد 
خیلی زیادی از افرادی که این ها را پدید آوردند دیگر در کنار ما 
نیستند و از بین رفتن این ها خسارت عظیمی به فرهنگ و هنر 
و ادبیات این سرزمین بود. من بسیار خوشحال هستم که این 
اسناد باارزش در موزه و مرکز اسناد انتشارات علمی و فرهنگی 

حفظ می شوند.
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نامه ایرج افشار به احسان یارشاطر،  ۱۳۳۵ )ص ۳۰۲(
نامه سیدمحمدعلی جمال زاده به همایون صنعتی زاده،  

۱۳۳۴ )ص ۴۰۵( نامه منوچهر انور به همایون صنعتی زاده، 
نامه اسماعیل فصیح به حمید عنایت،  ۱۳۴۷ )ص ۵۲۰( ۱۳۳۴ )ص ۳۲۳(

نامه سیدحسن تقی زاده به همایون صنعتی زاده،
۱۳۳۶ )ص ۳۹۲(

نامه مجتبی مینوی به بنگاه ترجمه و نشر کتاب،
۱۳۴۴ )ص ۵۹۱(

نامه حمید عنایت به نجف دریابندری، ۱۳۴۲ 
)ص ۵۰۲(

نامه محمدرضا شفیعی کدکنی به کـریم امـامی، 
تاریخ نامعلوم )ص ۴۸۶(

وضعیت اسناد در زمانی که بر اساس سیاست های مدیران قبلی 
در استخر انبار سرخه حصار نگهداری شده بودند، متاسفانه 

بسیاری از اسناد بر اثر برف و باران از بین رفته و احیا نشدند.
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برون ریزی دوباره 
    یک تاریخ مدفون 

۶۴۸ صفحه 
 قطع: ۲۱ × ۲۷

تیراژ: ۱۰۰۰ نسخه 
قیمت: ۵۷۴۰۰۰ تومان

نوشتن درباره تاریخ ریشــه ای را که پس از ۶۷ سال به درختی تنومند 
و بالنده تبدیل شــده، نمی تــوان در دو پاراگراف خلاصــه کرد. کافی 
اســت کتاب را تورق و مرور کنید تا درك کنید رشد این سه انتشارات 
کمابیش به هم وابســته، در پایه گذاری و رونق نشــر و فرهنگ تاریخ 
معاصر ایران چه تاثیر نهادینه ای داشــته اســت. من پنجاه و  سه سال 
پیش به این خانواده پیوســتم و به مدت ۱۲ سال زیر سایه بزرگانی که 
ارکان اصلی رونق و موفقیت آن بودند آموختم و تلمذ کردم.  تجربه ای 
که از آن پس در تمــام کارهایی که انجام دادم راهنمــا و راهکارم بوده 
است و اگر ســر ســوزنی در کاری موفق بوده ام حاصل همین آموزه ها 
بوده.  نشــر این کتاب مستطاب حادثه ای تاریخی اســت، چه از منظر 
پژوهش، تالیف، گردآوری و تدوین و چه از دیدگاه صفحه آرایی و تناسب 
چیدمان عکس هــا و مطالب که در شــرح و توصیــف آن باید مقالات 
متعدد نوشته شود. ما کســانی که عمری را در عرصه نشر گذرانده ایم 
و موی خود را ســفید کرده ایــم، ارزش هماهنگی پژوهشــگر و مولف 
طراح و شورای سیاســت گذاری آن را درك می کنیم و ارج می گذاریم.

یک حادثه تاریخی 

گـلـی  امــامـی
)نویسنده و مترجم(

گفت وگو با معراج قنبری 
 محقق و مولف کتاب از ریشه تا امروز

یاوریگانه
روزنامه نگار
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مرادمند، مدافع فيکس استقلال در گفت و گو با همشهري 
از نوع بازي تيمش دفاع مي كند

وقتی تيم های روبه روی خودمان را می بينم به این نتيجه 
می رسم كه فوتبال زیبایی بازی می كنيم

  صبر، من را به تيم ملي   حس قهرماني داريم
بازگرداند 

  بازگشت گرگ

  پيرگرايي به سبك ژاوي
مهدي كامراني كه در 39سالگي و بعد از 6سال به تيم ملي 
بسکتبال دعوت شده است، مي گوید كه در این سن هنوز 

انگيزه بالایي براي پوشيدن پيراهن تيم ملي دارد 

دني آلوز به مسن ترین بازیکن تاریخ بارسلونا تبدیل شد

كارلوس كي روش درگيري هاي مشهور لب خطش را در مصر هم شروع كرد  همان هميشگي

20

19

رسم مظلوم كشي
 جهنمي كه در ايران براي اسكوچيچ درست شده، رنگ و بوي يك ناسپاسي بزرگ دارد

نمي شد تصور كرد روزي يك مربي روي نيمكت تيم ملي چنين نتايجي بگيرد و از چپ و راست به او يورش ببرند

19
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رسممظلومكشي
ببخشيد كه تيم ملي له نشد، شرمنده ايم كه »ايران« زمين نخورد 

رسول بهروش|  روز اولي كه دراگان اسكوچيچ سرمربي تيم ملي شد، با 
توجه به رزومه او چنين انتخابي قابل قبول به نظر نمي رسيد. تنها چيزي 
كه مي توانست كمي منتقدان را آرام كند، اين بود كه اگر مربي كروات 
روي نيمكت تيم ملي نمي نشست، اين افتخار نصيب علي دايي يا امير 
قلعه نويي مي شد. كارنامه هر دو بزرگوار در تيم ملي مشخص است و 
به علاوه در رده باشگاهي هم سال هاست طعم موفقيت را نچشيده اند. 
اســكوچيچ اما غيراز رزومه ضعيف يك ايراد ديگر هم داشــت؛ اينكه 
بدون تعارف بخشي از آدم هاي حلقه اطراف او را چهره هاي نه چندان 
موجه رسانه اي يا نقل وانتقالاتي تشكيل مي دادند. اين شائبه وجود دارد 
كه حتي برخي انتخاب ها در چند فهرســت تيم ملي ناشي از همين 
مسئله بوده باشد. اين اشكالات وجود داشت و چه بسا هنوز هم ادامه 
داشته باشد، اما منصفانه و صادقانه بايد گفت جهنمي كه در ايران براي 
اســكوچيچ درســت كرده اند، رنگ و بوي يك ناسپاسي بزرگ و يك 
مظلوم كشي تاريخي را دارد. هرگز نمي شد تصور كرد روزي يك مربي 
روي نيمكت تيم ملي ايران چنين نتايجي بگيرد و بعد اينطور از چپ و 
راست به او يورش ببرند. اوضاع آنقدر مضحك و مصنوعي است كه گاهي 

آدم تصور مي كند دارد يك فيلم كارتوني تخيلي مي بيند!
مسخره اســت؛ هر بردي كه تيم ملي به دســت مي آورد به خلاقيت 
بازيكنان يا قضا و قدر و قدرت رمالان و جادوگران ربط داده مي شود، اما 
كوچك ترين لغزشي، تام و تمام مال دراگان اسكوچيچ نگون بخت است. 
زماني حتي لايي انداختن وحيد اميري به جرارد پيكه هم دســتاورد 
كادرفني فهيم تيم ملي بود، اما امروز اگر همان وحيد مي درخشــد، 
به خودش ربط دارد و اسكوچيچ كاره اي نيست. صبح تا شب ظالمانه 
از بازي بدون تاكتيك تيم ملي گله مي كنند، اما يادشان نيست عادل 
فردوســي پور دقيقه 15بازي با مراكش التماس مي كرد داور ســوت 
پايان مســابقه را بزند. يادشــان رفته چين را جلوي 120 هزار نفر با 
يكي از زوركي ترين گل هاي تاريخ فوتبال ايران برديم، با تركمنستان 
مساوي كرديم و به لبنان باختيم. يادشان نيست مالديو را فقط با يك 
گل شكست داديم و در فتح الفتوح مان يعني برتري بر كره جنوبي هم 
عمدتا تيمي بوديم كه مطلق و وحشتناك در حال دفاع بود. حالا فشار 

وارد كردن بر همان كره و 2 بار لرزاندن تير دروازه اش را قبول ندارند و در 
رثاي مربي رفته، آواز »تو  اي پري كجايي« سر مي دهند. كي روش حتما 
مربي خوبي بود و خدمات قابل توجهي به فوتبال ايران داشت، اما طوري 
وانمود مي شود كه انگار مربي پرتغالي از قداستي فرازميني برخوردار 
بود و كوچ او از ايران، به منزله مرگ فوتبال در كشورمان است. اگر دست 
اينها باشــد، تيم ملي را كاملا تعطيل مي كنند و تا ابد در سوگ آن يار 
سفر كرده مي نشينند. در غيراين صورت، اين همه يورش ناجوانمردانه 
به مردي كه اين نتايج درخشان را گرفته و بدون حتي يك اردو يا بازي 
تداركاتي در آستانه رقم زدن آســان ترين صعود تاريخ به جام جهاني 
اســت، چه معنايي مي تواند داشته باشــد؟ بعد از بازي با لبنان، روي 
جلد روزنامه هاي ورزشي و سياســي به ندرت حتي يك تيتر كوچك 
تحسين آميز در مورد تيم ملي به چشــم مي خورد. اين خشكدستي 
تاريخي در تمجيد از يك تيم برنده را مقايسه مي كنم با مثلا برتري سال 
91ايران بر ازبكستان در مسابقه اي به شدت ناسزاوارانه. در روزي با تك 
گل دقيقه 90 خلعتبري برديم كه ازبكستان 90 دقيقه روي دروازه ما 
آتش ريخت و يك گل سالم شان را هم داور نديد، اما چه حماسه ها در 
مورد آن پيروزي ساخته شد. آيا ما هنوز همان مردمانيم؟ آيا ما همان 
مردمي هســتيم كه در جام جهاني اخير بعد از هر 3 نتيجه ممكن در 
فوتبال يعني برد، باخت و مساوي به خيابان ها ريختيم و جشن گرفتيم؟ 

چه خبر شده است؟
اصلا تمجيد و قدرشناسي پيشكش؛ بدون شك ركورد هتاكي به يك 
مربي در دوران اسكوچيچ شكسته شــده. در لحظه انتخابش به عنوان 
ســرمربي تيم ملي عليرضا منصوريــان روي آنتن زنــده تلويزيون با 
زننده ترين ادبيات ممكن او را مورد انتقاد قرار داد. داريم از آدمي حرف 
مي زنيم كه 5 سال است مربي هر تيمي شده با ناكامي آنجا را ترك كرده 
و تيم گرفتن او در اين شرايط، جزو شگفتي هاي فوتبال ايران به شمار 
مي آيد. بدتر اينكه حتي روند موفقيت آميز اسكوچيچ هم قضاوت ها را 
معتدل تر نكرد؛ چنان كه علي دايي، اسطوره فوتبال ايران 48ساعت پيش 
از بازي با لبنان هر چه از دهانش در مي آيد نثار سرمربي اين تيم مي كند. 
دايي بازيكن تاج سر بود، اما دايي مربي چه كرده كه امروز به رزومه اسكو 

پيله مي كند؟ نصف تيم هايي كه شهريار هدايت شان را پذيرفت، امروز 
از صفحه روزگار محو شــده اند. آيا تاريخ »غريب گزي« بالاتر از اين را 
سراغ دارد؟ فضا طوري است كه انگار اسكوچيچ به زور شمشير يا با توپ 
و تفنگ و تانك نيمكت تيم ملي را تصاحب كرده است. او دزد باشد يا 
دلال و خرده پا، درست يا غلط، ما در ايران از اين مربي دعوت به همكاري 
كرده ايم و او پذيرفته؛ ديگر چرا شخصيتش را خرد مي كنيد؟ عجيب تر 
اينكه اسكوچيچ تمام اين پرخاش هاي كلامي را بي پاسخ مي گذارد و 
حتي يك لحظه از دايره ادب و وقار خارج نمي شود. در همين تيم ملي 
سرمربي داشتيم كه در هر بيانيه اي اين و آن را مار و سوسك و عقرب 
خطاب مي كرد و علي كريمي را »بزدل« مي خواند. همين مربي براي 
اعلام فهرست ملي پوشان از صفحه شخصي اش در فيسبوك استفاده 
مي كرد و سايت فدراسيون را به هيچ مي انگاشت. انگار اما آن رفتارها براي 

گروهي در ايران مقبول تر از سكون و سكوت اسكو بوده است.
به تمام مقدســات عالم ســوگند اگر اســكوچيچ اين تيم را قهرمان 
جام جهاني هم كند، باز موضع خصمانه يك عده تعديل نخواهد شد. 
اينها ايمان داشتند فوتبال ملي ايران بعد از جدايي كارلوس كي روش به 
پايان خواهد رسيد و با بدبختي و فلاكت به همه تيم هاي متوسط عربي 
خواهيم باخت. حالا هم پذيرش اينكه آن پيش بيني متعصبانه يكسره 
غلط از آب در آمده و يك نفر با قيمت 10 برابر كمتر از او و با يك هزارم 
ناز و ادا و جنگ و دعواهاي كي روش اينقدر موفق شده، مايه عذاب اين 
جماعت اســت. حتي در مورد »بهترين نسل تاريخ فوتبال ايران« هم 
به شدت غلو مي كنند. خودشــان بهتر مي دانند تيم 98 با عابدزاده و 
خاكپور و زرينچه و مهدوي كيا و استيلي و كريم و دايي و خداداد يا تيم 
2006 با يحيي و رحمان رضايي و كيا و كعبي و نكونام و زندي و آندو و 
كريمي و... يك سر و گردن از اين تيم بالاتر بودند. اعتراف تلخي است؛ اما 
شايد حق ما، همان شياد »نجيب« خوانده شده اي مثل مارك ويلموتس 
باشد كه تيغ مان بزند، ريشــخندمان كند و برود دنبال زندگي اش. در 
غيراين صورت كسي را كه ارزان و كم توقع در حال كار است، چنين ترور 
شخصيت نمي كرديم. كاش يك روز پي مي برديم لذت اين مظلوم كشي 

در چيست كه در همه عرصه ها عادت به تكرار تاريخي آن داريم.

در شرايطي كه در ايران از دراگان اسكوچيچ انتقاد مي شود كه چرا 
بعد از گل مساوي تيم ملي برابر لبنان شادي كرده و به او سركوفت 
مي زنند كه يك مربي بزرگ نبايد از اين رفتارها داشته باشد، »مربي 
بزرگ« مورد نظر منتقدان در آفريقا به شكلي عجيب خبرساز شد. 
كارلوس كي روش كــه در دوران حضــورش روي نيمكت تيم ملي 

ايران درگيري هاي لب خط زيادي ازجمله در مصاف با كره جنوبي يا 
مراكش داشت، حالا در كسوت سرمربيگري تيم ملي مصر با بازيكن 
آنگولا درگير شــده. مصر در آخرين بازي مرحلــه پيش مقدماتي 
جام جهاني2022 به مصاف تيم قعرنشين گروه يعني آنگولا رفت و 

با نتيجه مساوي 2 - 2 متوقف شد.

درخلال ايــن بازي بين كــي روش و يكي از بازيكنــان تيم حريف 
كشمكش عجيبي پيش آمد كه حتي نزديك بود به درگيري فيزيكي 
هم منجر شود. سرمربي پرتغالي بعد از پايان مسابقه از بازيكن حريف 
انتقاد كرده و گفته جوانان بايد قبل از حضور در زمين آموزش ببينند. 
كارلوس همچنين به بازيكن آنگولا يادآوري كرده كه قبل از به دنيا 
آمدنش، او سرمربي بوده و بايد احترامش حفظ شود. كي روش كلا از 
اين حرف ها زياد مي زند. او زمان پذيرفتن هدايت كلمبيا هم مدعي 
شده بود اين تيم از زمان اختراع گوگل قهرمان كوپاآمه ريكا نشده، 
هرچند آنها با خود كارلوس هم به اين مهم دســت نيافتند و مربي 

پرتغالي خيلي زود از سمتش بركنار شد.

همان هميشگي
كارلوس كي روش درگيري هاي مشهور لب خطش را در مصر هم شروع كرد
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آماربازي

از عجايب فوتبال ايران

مثل هميشه عالي استاد!

هميشه هم اينطوري نيست

پيكان در بازي عقب افتــاده اش با 
ذوب آهن موفق شد با يك گل تيم 
حريف را شكســت بدهد. به اين 
ترتيب خودروسازان با 10امتياز 
از 4بازي با شــرايطي كاملا شبيه 
استقلال، كنار اين تيم در صدر جدول 
رده بندي قرار گرفتند. نكته ويژه اين بازي، تقابل 2تيمي بود 
كه ابتداي فصل مربيان خود را عوض كردند. پارسال مهدي 
تارتار سرمربي پيكان بود كه امسال به ذوب آهن رفت و مجتبي 
حسيني سرمربي ذوب بود كه حالا روي نيمكت پيكان نشسته 
است. عجيب تر اينكه فعلا با تعويض دو مربي بين دو باشگاه، 
وضع هر دوي آنها بهتر شده است. پيكان پارسال ليگ را روي 
پله هفتم به پايان برد و امسال فعلا صدرنشين است. ذوب آهن 
هم كه مدعي جدي سقوط بود، الان هفتم شده! خلاصه اين 

هم از عجايب فوتبال ايران است.

باز هم اســتاد مرتضي فنوني زاده 
مطالبي را بيــان كردند كه براي 
عام و خاص، جاي واكنشي غير از 
تعريف و تمجيد باقي نمي گذارد. 
عاليجناب فنوني اين بار در مورد 
پيروزي ايران برابــر لبنان گفته اند: 
»خدا اســكوچيچ را دوســت دارد و بغل كرده.« به شكلي 
حيرت انگيز، عده اي در فوتبال ايران تصور مي كنند هر بردي 
كه تيم ملي به دست بياورد در اثر غيرت و تعصب بازيكنان يا 
بخت و اقبال بوده و هر اتفاق بدي كه براي اين تيم رخ بدهد، 
صرفا با بي كفايتي كادرفني در ارتباط است. فقط اينكه در 
همين مسابقه اي كه به قول فنوني زاده خدا اسكوچيچ را بغل 
كرده بود، تيم ملي با دخالت ابر و باد و مه و خورشيد و فلك 
يكي از عجيب ترين گل هاي تاريخ را خورد. خب البته اينكه 

اسمش بدشانسي نيست!

بعد از پايان بازي ايران و لبنان، عليرضا 
بيرانونــد يكي از خوشــحال ترين 
مردان روي زمين بود. در شرايطي 
كه نزديك بود روي گل بد دريافتي 
اين دروازه بان بازي را ببازيم، بچه ها 
يك كام بك جانانه زدند و جبران مافات 
كردند. خود بيرو مي گويد اين بزرگ ترين شادي فوتبالي اش 
بود؛ يعني حتي بزرگ تر از مهار پنالتي كريس رونالدو يا گرفتن 
ضربه سر ژاوي. با اين حال چيزي كه عليرضا بايد بداند اين است 
كه هميشه قرار نيست ديگران اشــتباهات او را جبران كنند. 
حقيقت آن اســت كه بيرانوند خيلي از روزهاي اوجش فاصله 
گرفته و اعتماد به نفس كاذب او گاه و بيگاه كار دستش مي دهد. 
اگر يكي از اين اشــتباهات مهم از سوي ساير بازيكنان جبران 
نشود، كار براي بيرو سخت خواهد شد و قطعا او ديگر همين قدر 

خوشحال نخواهد بود.

متریکا

شاگردان دراگان اسكوچيچ در دور رفت 

مقدماتــي جام جهاني عملكــرد خوبي 07
داشتند و 13 امتياز از 15 امتياز ممكن را به 
دســت آوردند. تيمي كه حالا فاصله اي تا 
جام جهاني ندارد، در 5 بازي دور رفت به طور ميانگين دوبرابر حريفان 
شوت و 3 برابر آنها شوت در چارچوب مي زد. تيم ملي در دور رفت نزديك 
به 3 برابر حريفانش اميدگل داشــت و در مجموع 7 شوت به چارچوب 
دروازه اش رسيد. ميانگين اميد گلزني ايران در دور رفت، 1/17 بود و اين 
در حالي است كه ميانگين اميد گل مواجه شده براي ايران 0/39 به ثبت 
رســيد. ايران در اين بازي ها مالكيت بالايي هم روي توپ داشــت و با 
مالكيت توپ 57/8دور رفت را به پايان رساند. ميانگين شوت زده ايران 

در 5 بازي، 12/6 و ميانگين شوت مواجه شده 6/6 بود.

 براساس نمرات منتشــر شده در متريكا، 

مهدي طارمي بهترين بازيكن ايران در دور 14
رفت مقدماتي جام جهاني بود. متوســط 
نمره طارمي 7/79 بــود، بازيكني كه در 
بازي آخر هم حضور نداشت و حتي نخستين بازي دور برگشت را هم با 
نظر اسكوچيچ از دست داده است. طارمي در 4 ديداري كه به ميدان رفت، 
14 مرتبه با شوت دروازه حريفان را تهديد كرد كه حاصل آن 6 شوت در 
چارچوب و 2 گل بود. مهدي 5 مرتبه هم با پاس كليدي موقعيت ساخت 
كه 2 تا از آنها هم با يك ضربه تبديل به گل شد. طارمي در دور رفت نقشي 
كليدي در موفقيت هاي تيم اسكوچيچ داشته و بايد ديد در دور برگشت 

به تيم ملي دعوت مي شود تا روزهاي خوبش را تكرار كند يا خير.

 عليرضا جهانبخش بهترين گلزن ايران در 

دور رفت بود و پس از طارمي بهترين نمره 27
را از متريكا گرفت. جهانبخش در 5 بازي، 
3 گل زد تا از متريكا نمره 7/35 را بگيرد. او 
در دور رفت 6 پاس كليدي داد، 12 شوت به طرف دروازه حريفان زد كه 
در اين بين 7 شــوت داخل چارچوب بود. پس از طارمي و جهانبخش، 
ســعيد عزت اللهي بهترين بازيكن تيم ملي در دور رفت بود. ســعيد 
عزت اللهي با دقت پاس 90درصدي، ارسال 3 پاس كليدي، 27 عملكرد 
دفاعي و نمره7/34، جزو خوب هاي ايران در دور رفت بود. جالب اينكه از 
بين 3 بازيكن برتر ايران در 5 بازي اول، طارمي و جهانبخش بازي اول دور 

برگشت را از دست داده اند!

برنامه  بازي

پنجشنبه ۲۷ آبان 1400

چهارشنبه 3آذر 1400

جمعه ۲۸ آبان 1400

سهشنبه ۲5 آبان 1400

آلومینیوم - نفت مسجدسلیمان

تراکتور- پدیده 

نساجی - پیکان

فجرشهید سپاسی -  سپاهان

هوادار - آلومینیوم

گل گهر - استقلال

ذوب آهن -  فولاد

نفت مسجدسلیمان - مس رفسنجان

پرسپولیس - صنعت نفت

پدیده - ذوب آهن

صنعت نفت - گل گهر

پیکان- فجرشهید سپاسی

مس رفسنجان - پرسپولیس

فولاد - هوادار

سپاهان - تراکتور

استقلال - نساجی

سوریه - ایران

مقدماتي جام جهاني - مرحله نهايي

ليگ برتر- هفته پنجم

ليگ برتر- هفته ششم
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پنجشنبه ۷ بهمن 1400

سهشنبه 1۲ بهمن 1400

پنجشنبه 4 فروردين 1401

سهشنبه 9 فروردين 1401

ایران - عراق

ایران - امارات

کره جنوبی - ایران

ایران - لبنان

لیگ برتر ایران)جام خلیج فارس( -فصل بیست ویکم
امتیاز تفاضل گل گل خورده گل زده باخت مساوی برد بازي ها تیم رتبه
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42116427پرسپولیس6

16-223-42ذوب آهن7

25-412113نفت  مسجدسلیمان8

4-411233فجر سپاسی9

24-411235نساجی مازندران10

44-411237فولاد11

23-410357تراکتور12

23-324-41هوادار13
43-326-41صنعت نفت آبادان14

31-1214-3مس رفسنجان15

31-3-12-3پدیده مشهد16

يك كروات جديد در ايران
اميرحسين اعظمي| بعد از استعفاي فيروز كريمي و جمشيد نظمي، 
حالا محمدرضا زنوزي مالك باشــگاه تراكتور كه ركورددار تغيير 
سرمربي و مديرعامل در فوتبال ايران است، تغييرات جديدي را در 
باشگاه و تيم ايجاد كرده است. بر همين اساس ميرمعصوم سهرابي 
دوباره به عنوان مديرعامل باشــگاه انتخاب خواهد شد و يك مربي 

كروات هم هدايت سرخ پوشان تبريزي را برعهده خواهد گرفت. 
در يك هفته گذشــته از توني اوليويرا، ساغلام و كالدرون به عنوان 
گزينه هاي جدي تراكتور نام برده مي شــد ولــي درنهايت زنوزي 
تصميم به انتخاب زوانمير سولدو گرفت. سولدو كه سابقه بازي در 
تيم هاي ديناموزاگرب و اشتوتگارت را دارد، 61 بازي براي تيم ملي 
كشورش انجام داده و ســرمربيگري را هم در ديناموزاگرب شروع 
كرده است. او ســپس راهي كلن آلمان شده و جالب اينجاست كه 
اين مربي از ســال2010 تا 2017 هدايت تيمي را برعهده نداشته 
و با دستياري در تيم شــاندونگ چين به عرصه مربيگري بازگشته 
است. آدميرا واكر آخرين تيم تحت هدايت ســولدو بوده كه او در 

سال2020 از اين تيم جدا شد. اين مربي 54 ساله، طبق اعلام قبلي 
قرار بود بامداد امروز وارد ايران شــود. مديــران تراكتور در تمامي 
زمينه ها با سولدو به توافق رســيدند و اين مربي يك دستيار هم با 

خودش به ايران مي آورد.
در مورد مبلغ قرارداد سولدو با تراكتور شايعات زيادي مطرح است و 
گفته مي شود مبلغ توافقي باشگاه با اين مربي 400هزار يورو )بيش 
از 13ميليارد تومان( براي يك فصل خواهد بود و البته آپشــن هاي 
ديگري هم در اين قرارداد لحاظ شــده اســت. با اين حال مديران 
تراكتور حاضر نيستند در مورد اين موضوع شفاف سازي كنند. اين در 
حالي است كه باشگاه تراكتور در اين سال ها بابت شكايت بازيكنان 
و مربيان خارجي به شدت ضرر كرده است. هوشنگ نصيرزاده عضو 
هيأت مديره باشگاه تراكتور درخصوص اينكه مبلغ قرارداد سولدو 
چقدر است، به خبرنگار همشهري مي گويد:»معمولا مبلغ قرارداد 
رسانه اي نمي شود ولي حداقل پولي كه مربيان خارجي در ليگ ايران 

براي يك فصل دريافت مي كنند 7يا 8ميليارد تومان است.«
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محمد زارعي| محمدحسين مرادمند در خط پرترافيك 
دفاعي اســتقلال جاي ثابتي براي خودش دست وپا كرده 
است. او در دفاع 3 نفره فعلا در كنار سياوش يزداني و دانشگر 
به ميدان مي رود. مرادمند كه در بازي با فجرسپاسي نزديك 
بود در برخورد با بازيكن حريف، دچار ضربه مغزي شود، در 
گفت وگويي كه با همشــهري ورزشي داشت، به شرح اين 
حادثه پرداخت. او البته در تمرين استقلال هم نزديك بود 

كار دست خودش بدهد كه البته ختم به خير شد.

  گويا يكي، دو روزي به دليل مصدوميت جزئي 
همراه تيم تمرين نكردي. الان در چه حالي؟

بله، در تمرين به خاطر شرايط زمين سر خوردم اما خدا را شكر 
اتفاقي نيفتاد. يك مقدار دوقلوهاي پايم گرفته بود. با نظر چند 
پزشك يكي، دو روز تمرين نكردم اما فكر نمي كنم مشكل خاصي 

باشد. البته با توجه به اينكه ليگ تعطيل است نبايد عجله كنم.

  در بازي با فجرسپاسي هم بازيكن اين تيم 
ضربه خطرناكي به سر تو زد. آسيب جدي كه نديدي؟

ضربه از عمد نبود ولي به خير گذشت. اگر ضربه كمي محكم تر 
بود ديگر هيچ وقت نمي توانستم فوتبال بازي كنم. ضربه مستقيم 

به چشمم خورد اما خوشبختانه مشكلي برايم پيش نيامد.

  داور هم واكنش خاصي به اين صحنه نداشت. 
در كل نظرت در مورد داوري بازي چيست؟

متأسفانه در اين بازي داور گل سالم ما را آفسايد گرفت. گلي 
كه ارسلان مطهري روي پاس من به ثمر رساند. اين گل اصلا 
آفسايد نبود و اگر پذيرفته مي شد، مي توانستيم گل هاي دوم 
و سوم را هم بزنيم. داور بازي جوان و با پتانسيل خوبي بود اما 
قضاوت چنين بازي هاي بزرگي را نبايد به اين زودي به داوران 
جوان بدهند كه اگر هم اشتباهي كردند، بسوزند. داوران جوان 
بايد با قضاوت در بازي هاي آســان تر به مرور به قضاوت هاي 
بزرگ برســند. تصميم گيرندگان اين امر دقت لازم را داشته 
باشند و يكباره بازي هاي سنگين را به آنها ندهند. به نظر من 

محك زدن ايــن داوران جوان در بازي هــاي بزرگ تيم هاي 
پايتخت اشتباه است.

  نظرت در مورد 4بــازي ابتدايي كه در ليگ 
انجام داديد، چيست؟

خدا را شكر توانســتيم از اين 4 بازي، 10 امتياز بگيريم. تلاش 
زيادي كرديم. البته به آنچه مي خواســتيم نرسيديم چراكه در 
بازي آخر كه مساوي كرديم نتيجه ناعادلانه بود. هم قضاوت و 
هم زمين نامناسب خيلي در بازي مان تأثير داشت. در آن چمن 
نمي توانستيم كاري انجام دهيم. مي خواستيم برنده بازي باشيم 
و هواداران را خوشحال كنيم ولي نشد. متأسفانه در دقيقه آخر 

هم گل خورديم.

  در آن دقايق بازي را رها نكرده بوديد؟
نه به آن شــكل، ولي در بازي هاي بعدي بايد بيشتر حواس مان 

را جمع كنيم.

  با وجود نتايج عالي، هنوز خيلي ها مي گويند 
استقلال زيبا بازي نمي كند. روزبه چشمي در جواب آنها 
پرسيده بود كدام تيم زيبا بازي مي كند. نظر تو در اين باره 

چيست؟
من هم همان جواب روزبــه چشــمي را دارم. وقتي تيم هاي 
روبه روي خودمــان را مي بينيم حس مي كنــم داريم فوتبال 
زيبايي بازي مي كنيم. گرچه اعتقاد دارم در فوتبال ايران تيم ها 
از هفته دهم قشنگ و روان بازي مي كنند. به نظرم بازي ما نسبت 
به بسياري از تيم ها بهتر و هجومي تر اســت. آمار هم همين را 
مي گويد. حالا شيطنت هاي برخي رســانه ها را كنار بگذاريد. 
آنهايي كه كارشان آمار فني اســت، عملكرد ما را قبول دارند و 

نظرشان مثبت است.

  در مورد وضعيت خودت در 4بازي گذشته بگو.
 خدا را شــكر؛ من هميشه صددرصد تلاشــم را به كار مي گيرم. 
هرچند بالاخره فوتبال اســت و گاهي آن انتظاري كه از خودت 

داري نمي شــود. اما تلاش مي كنم اتفاقات خوبــي را رقم بزنم. 
خوشبختانه امسال در پست و سيستمي كه بازي مي كنم خيلي 
خوب جا افتاده ام و برايم راحت تر است. وقتي بازي هاي خودم را 
آناليز مي كنم، امسال در اين پست راحت تر مي توانم خواسته هاي 
مربي را در زمين اجرا كنم. اين را كاملا متوجه مي شوم. خوشبختانه 

با بازيكنان كناري هم به درك متقابل رسيديم.

  پس مي توان گفت از عملكرد خودت رضايت 
داري؟

اين كه يك نفر از خودش راضي باشد، روز مرگش است. هر روز 
تمرين بيشتري مي كنم تا بهتر شوم.

  اين حس بين بازيكنان استقلال وجود دارد كه 
امسال مي توانيد قهرمان شويد؟

صددرصد حس قهرماني را داريم. ما خودمان هر بازي كه 3 امتياز 
را نمي گيريم بيشتر از هواداران ناراحت هستيم.

  هدف خاصي داري؟
هدفم اين است كه به تيم ملي دعوت شوم. در مورد ليست اخير 
بايد به نظر سرمربي تيم ملي احترام گذاشت. من تلاشم را بيشتر 
مي كنم تا سرمربي تيم ملي را مجاب كنم به تيم ملي دعوتم كند. 
2 بار سابقه دعوت به تيم ملي را دارم، يك بار زمان ويلموتس و 

يك بار هم خود اسكوچيچ.

  به نظرت تعطيلي 2 هفتــه اي ليگ به ضرر 
استقلال شد يا از آن سود برد؟

نمي خواهم بهانه جويي كنم ولي اعتقاد دارم ليگ نبايد تعطيل 
شود. تيم ها به شرايط آرماني كه مي رسند يكباره ليگ تعطيل 
مي شود و از شرايط خوب شان دور مي شوند كه اين خوب نيست. 
كارشناسان هم همين را مي گويند و معتقدند ليگ فرسايشي 
مي شود. در كنارش مصدوميت ها هم زياد مي شود. در كل اگر 
بخواهيم علمي نظر بدهيم تعطيلي ليگ خوب نيست اما بالاخره 

فيفادي و بازي هاي ملي است و بقيه مسايل.

حس قهرماني داريم
مرادمند، مدافع فيكس استقلال در گفت و گو با همشهري از نوع بازي تيمش دفاع مي كند

پيرگرايي به سبك ژاوي 
دني آلوز به مسن ترين بازيكن تاريخ بارسلونا تبديل شد

ژاوي با شعار بازگشت سبك فوتبال تيم به تيكي تاكا و وفاداري به ارزش ها و اعتماد به 
لاماسيا به بارسلونا برگشت. در ابتدا قوانين سختگيرانه اي وضع و بازيكنان را از حضور 
بي رويه و وقت و بي وقت در شبكه  هاي اجتماعي ممنوع كرد. در همين راستا در جلسات 
ابتدايي تمرين، دمبله به خاطر 3 دقيقه ديركرد جريمه نقدي شد. حالا نشانه هايي از 
عدول سرمربي جديد بارسا از ارزش  هايي كه قرار بود به آن وفادار باشد، ديده مي شود.

  پررنگ ترين نمونه، قرارداد بستن با دني آلوز اســت؛ بازيكني كه در 38/5سالگي 
چند ماه است تيمي ندارد و حاضر شده رايگان به بارسا برگردد.

  ســرمربي جديد به اومتيتي هم كه در 3 ســال اخير به بازيكني مازاد و هميشــه 
نيمكت نشين تبديل شده بود، توجه نشان داده. البته اين مدافع فرانسوي 27ساله است 
اما 3 سالي مي شود كه انگار فوتبالش تمام شده است. با فيكس شدن احتمالي او جا براي 

محصولات تازه لاماسيا شامل آرائوخو و مينگسا تنگ خواهد شد.
  ژاوي به باشگاه سفارش كرده كه قرارداد دمبله و سرخي روبرتو را كه تا پايان فصل 
اعتبار دارد، تمديد كنند. روبرتو در 29سالگي در كنار اومتيتي، جزو بازيكناني است 

كه هواداران انتقادات زيادي را متوجه شان كرده اند.
  اخباري از درون باشــگاه به گوش مي رســد كه مذاكرات براي بازگرداندن تياگو 
آلكانتارا با ليورپول آغاز شــده. ورود تياگو باعث نيمكت نشين شدن 3 پديده بارسا به 
نام هاي پدري، گاوي و ريكي پوچ خواهد شــد؛ چراكه با وجود بوسكتس، دي يونگ و 

تياگو جايي براي هافبك هاي ديگر نخواهد بود.
  حتي از علاقه ژاوي به خريد قرضي سائول نيگس هم زمزمه هايي شنيده مي شود. 
سائول كه قرضي به چلسي رفته و به او بازي نمي رسد، ممكن است در نيم فصل تيمش 
را تغيير بدهد و بارسا به او علاقه مند است. سائول نه محصول باشگاه و نه جوان است و 
همه عمرش را در تيمي با سبكي كاملا متفاوت، دفاعي و خشن به نام اتلتيكو مادريد 

پشت سر گذاشته است.
  رحيم استرلينگ كه يك فصل و نيم است ديگر جايگاه سابق را نزد گوارديولا ندارد، 
بازيكن ديگري است كه به بارسا لينك شده. او در دوران اوجش به رئال هم مرتبط شده 
بود. رحيم مي خواهد براي رهايي از شرايط فعلي به تيمي در ليگي ديگر برود. البته او 
26ساله و جوان است و به سبك بارسا هم مي خورد چون زيرنظر گوارديولا بازي كرده 

است. با وجود اين، بعيد است اوضاع اقتصادي باشگاه اجازه چنين انتقالي را بدهد.

يكي از نخســتين خريد هاي پپ، حالا نخستين 
خريد ژاوي به حساب مي آيد.

آلوز براي آخرين بار فصل ۱۶-۲۰۱۵ براي بارسلونا به ميدان رفت و از آن تيم تنها ۵ بازيكن در تيم فعلي 
حضور دارند. آلبا، تراشتگن، پيكه، روبرتو و بوسكتس.

دني آلوز مجموعا 4۶ عنوان قهرماني را به خود اختصاص داده تا از اين حيث پرافتخارترين بازيكن تاريخ 
فوتبال شناخته شود. ۲3 قهرماني مدافع برزيلي با لباس بارسلونا به دست آمده است.

 آلوز با ۲47 بازي دومين بازيكن خارجي كاتالان ها از حيث بيشترين تعداد بازي بوده. تنها ليونل مسي 
با 778 بازي بالاتر از مدافع برزيلي قرار دارد.

تعداد فصولي كه آلوز با لباس بارسلونا 
1به ميدان رفت به عدد 8 رسيد.

5

آلوز در بارسلونا شماره هاي ۲۰، ۲ و ۲۲ را به تن كرد و پس از جدايي ژاوي، مدافع برزيلي در آخرين 
فصل حضور در نيوكمپ شماره ۶ مهندس را به تن داشت. 6
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بازگشت گرگ
دني آلوز با 38 ســال و 6 ماه و 6 روز به مســن ترين بازيكن تاريخ باشگاه 
بارسلونا تبديل شد. او كه از بارسايي ها لقب بمب روحيه را دريافت كرده 
فعلا با تيم تمرين مي كند اما تا نيم فصل اجازه حضور در تركيب را ندارد. 
قراردادش 6ماه اســت كه مي تواند يك فصل ديگر هم تمديد شود. دني 
براي بازگشت به نوكمپ حاضر شــده رايگان بازي كند. او هفته اي يك 
يورو)!( حقوق خواهد گرفت كه هنوز معلوم نيست واقعي باشد. او در سال 
2008براي رفتن به بارسلونا )از سه ويا(، 35ميليون يورو هزينه روي دست 
باشگاه كاتالوني گذاشت و آن زمان تبديل به گران ترين مدافع راست تاريخ 
فوتبال شــد. دني اكنون پس از ون بيســاكا، كايل واكر و كانسلو در كنار 
سمدو، چهارمين مدافع راست گران تاريخ است. رونالد كومان يك ماه قبل 
از اخراجش، با جذب اين بازيكن مخالفت كرده بود . دني سپتامبر 2021 

از سائوپائولو جدا شد و اكنون مي تواند به عنوان بازيكن آزاد به تيم جديد 
بپيوندد اما با ادعاي اسپرت بارسا نمي تواند قبل از روز يك ژانويه، نام او را 
در فهرست ثبت كند. او كه به دليل چهره اش به گرگ برزيلي معروف شده 
بود، در دوران عضويت در بارسا 391بار در تركيب قرار گرفت و 23گل و 
102پاس گل را ثبت كرد. در سال2016راهي يوونتوس شد و دليل ترك 
نوكمپ را بدرفتاري مديران وقت بارســلونا عنوان كرد. او در كنار ژاوي و 
مسي، 7 سال در بارسا فيكس بود و 23جام در آن دوره به دست آورد. حالا 
ژاوي پس از 6سال و دني بعد از 5سال به بارسا برگشته اند و مسي هم شايد 
در فصل آينده با توجه به نارضايتي اخير بين او و باشگاه پاري سن ژرمن به 
اين تيم برگردد و مثلث قبلي را تكرار كند. با بازگشت احتمالي مسي تيم 

پيرتر از قبل هم مي شود!

جهان

با وجود جدل هاي صورت گرفته بر ســر حضور مســي 
مصدوم در اردوي تيــم ملي آرژانتين، ايــن بازيكن در 
14دقيقه پاياني ديدار مقابل اروگوئه به زمين رفت تا براي 
حضور فيكس در تركيب آلبي سلسته در ساعت 3 بامداد 
پس فردا در مصاف با برزيل آماده شود. او روزهاي طولاني 
در پاريس مصدوم بود اما به ســبك گرت بيل و ادن آزار 
كه براي بازي هاي ملي خوب مي شوند اما در باشگاه شان 
بيشتر در درمانگاه حضور دارند تا زمين تمرين، پاي تيم 
ملي كه رسيد كاملا خوب شد. پي اس جي نگران است كه 
او دوباره در تيم ملي مصدوميتش تشديد شود. آرژانتين 
با گل زيباي دي ماريا كــه گل قهرماني اين تيم در فينال 
كوپا آمريكا را هم زده بود، يك بر صفــر اروگوئه را برد و 
در يك قدمي صعود به جام جهاني قرار گرفت. آنها براي 
قطعي كردن صعود نهايتا بــه 2 امتياز ديگر نياز دارند كه 
شــايد در بازي اين هفته مقابل برزيل اين اتفاق بيفتد. با 
پيروزي مقابل اروگوئه، تيم ملي آرژانتين بيست وششمين 
ديدار پياپــي بدون باخت خود را به ثبت رســاند كه اين 
دومين روند طولانــي شكســت ناپذيري تاريخ اين تيم 
اســت. آرژانتيني ها پيش از اين بين سال هاي 1991 تا 
1993 در 29 بازي پياپي متحمل شكســت نشده بودند. 
هم اكنون، تنها الجزاير با انجام 32 بازي پياپي بدون باخت، 
روند بهتري نسبت به شاگردان ليونل اسكالوني در ميان 

تيم هاي ملي حاضر داشته اند.

مسي خوب شد و بازي كرد

 سه شيرها 
در يك قدمي جام جهاني

كار ايتاليا گره خورد، دانمارك ركورد صددرصد 
پيروزي را حفظ كرد

هنوز چيزي قطعي نيســت اما تيم ملي انگليس با 
پيروزي 5 بر صفر مقابل آلباني و هت تريك هري كين 
تقريبا صعودش به جام جهانــي2022 را قطعي كرد. 
سه شيرها دوشنبه در خانه با تيم ضعيف سن مارينو 
بازي دارند كه يك امتياز از اين بازي ساده مي تواند 
صعودشان را قطعي كند. در بازي با آلباني يك اتفاق 
جالب هم رخ داد؛ هري مگوايــر پس از گلزني براي 
انگليس كه جــواد خياباني او را نشــناخت و گفت 
»شماره6 آلباني به انگليس گل زد«، دستانش را روي 
گوش هايش گذاشت. مفهوم حركت او در شادي بعد 
از گل اين بود كه منتقدانش هرچه بگويند، در گوش 
او فرونمي رود. مگواير پس از بازگشت از مصدوميت 
در بدترين فرم عمر فوتبالش به سر برده و انتظارات 
را برآورده نكرده است. او اشــتباهات زيادي را در 
بازي هاي اخير منچستريونايتد ثبت كرده، با اين حال 
حاضر نيست به انتقادات گوش بدهد. واكنش روي 
كين، اسطوره بي اعصاب منچســتريونايتد به اين 
حركت چنين بوده است: »مگواير دستانش را پشت 
گوشش مي گذارد انگار مي خواهد به منتقدان بگويد 
كه ساكت باشند. او در ماه اخير در منچستر افتضاح 
بوده ولي فكر مي كند اگــر گل بزند مي تواند دهان 
منتقدان را ببندد.« خود ايــن بازيكن هم در رابطه 
با خوشحالي بعد از گلش مقابل آلباني توضيح داده 
است: »اين خوشحالي خطاب به هيچ كس نبود. صرفا 
يك خوشحالي خاص بود سر خوردن روي زانو بود، و 
دست هايم را روي گوش هايم گذاشتم. من كاپيتان 
منچستر هستم، مشخص است زماني كه تيم خوب 
كار نكند، من مورد انتقاد قرار خواهم گرفت، اما اين 

خوشحالي خطاب به كسي نبود.«
در ساير گروه ها ايتاليايي ها كه گويا به دوران قبل از 
مانچيني و فوتبال و نتايجي به سبك ايتالياي قديمي 
برگشته اند، با سوئيس يك-يك مساوي كردند و در 
صدر جدول گروه C با 15امتياز با رقيب مشترك شدند. 
در اين بازي جورجينيو باز هم پنالتي از دست داد. فردا 
يك بازي نسبتا ساده اما خارج از خانه براي آتزوري 
در پيش اســت و آنها اگر در اين بازي امتياز از دست 
بدهند، آنگاه سوئيس مي تواند در بازي خانگي مقابل 
بلغارستان به پيروزي برسد و به عنوان تيم اول سهميه 
قطعي صعود را به دست بياورد. تفاضل گل ايتاليا بهتر 
است. دوشنبه مشخص مي شود كه ايتاليا در راه دومين 
غيبت پياپي در جام جهانــي گام برمي دارد يا به اين 

تورنمنت بزرگ برمي گردد.
در گروه F، دانمارك كه  پيش از اين صعودش را قطعي 
كرده بود مقابل جزايرفارو به پيروزي 3 بر يك رسيد تا 
ركورد 100درصد پيروزي را حفظ كند. در همين گروه، 
اسكاتلند در زمين مولداوي به برتري 2 بر صفر رسيد و 

20 امتيازي شد تا راهي مرحله پلي آف  شود.
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صبر، من را به تيم ملي بازگرداند 
مهدي كامراني كه در 39سالگي و بعد از 6سال به تيم ملي بسكتبال دعوت شده است، مي گويد كه در اين سن هنوز انگيزه بالايي براي پوشيدن پيراهن تيم ملي دارد 

ليلي خرســند| آخرين باري كه مهدي كامراني در تيم ملي بسكتبال بازي كرد، جام 
ملت هاي 2015 آسيا بود. او بعد از 6ســال به تيم ملي دعوت شده و اين بهترين فرصت 
است كه سكوتش را بشكند و از دوراني بگويد كه از تماشاي بازي هاي تيم ملي حرص 
مي خورد. كامراني مي گويد يك آدم خاص دليل عقب ماندگي چند ساله بسكتبال است.

  پس از 6سال به تيم ملي دعوت شديد. اتفاقي كه واكنش هاي متفاوتي را در 
پي داشت. كساني كه جاي شما را در تيم ملي خالي مي ديدند، از اين دعوت استقبال 
كرده اند، اما نظر عده اي هم اين است كه كامراني با 39سال سن انتخاب خوبي نيست. 

فكر مي كنيد در اين سن بتوانيد به تيم ملي كمك كنيد؟ 
از اين دعوت خيلي خوشحالم. هر كسي آرزو دارد كه در تيم ملي باشد. من سال هاي سال در 
نسل طلايي تيم ملي بسكتبال بودم و تجربه خيلي بالايي دارم. فقط نسل ما براي بسكتبال 
طلا كســب كرد و به گمانم در خاطرات خوش مردم هستيم. دوست داشتم 4سال پيش به 
تيم ملي دعوت مي شدم تا به بهتر شدن شــرايط تيم ملي كمك كنم ولي نشد. من تا امروز 

فقط صبر كردم.

 و البته سكوت.
بله. ســكوت كردم و اجازه دادم زمان مشــخص كند كه چه افرادي به دنبال سوءاستفاده و 
اهداف شخصي بودند. خيلي زود دست  اين افراد رو مي شود. اگر همين الان ببينم در پست 
من جوان سرحال و خوب هست كه كارش را درست انجام مي دهد، حاضرم كنار بروم و بگويم 
از دعوت شما ممنونم، ولي الان مي بينم به حضور من نياز است. وقتي به من احتياج است و 
در خودم توان كمك كردن را مي بينم، چرا كمك نكنم. آنها هم كه پشت سر حرف مي زدند 
بايد در زمين خودشان را نشان بدهند و جاي من را بگيرند. تيم ملي ارث پدري من نيست. 

هر وقت بخواهند خيلي راحت كنار مي روم.

   نبود شــما و بازيكنان ديگري مثل اصغر كاردوســت، چقدر به تيم ملي 
آسيب زد؟

من فقط در مورد خودم مي توانم صحبت  كنم. نخستين بار در بازي هاي آسيايي جاكارتا به 
تيم ملي دعوت نشدم. بسكتبال مدال برنز و نقره بازي هاي آسيايي را داشت و در شرايطي 
بود كه مي توانست براي نخستين بار مدال طلاي اين بازي ها را بگيرد، اما افراد سودجو بدون 
مشــورت كارهايي كردند كه اجازه نداد اين اتفاق بيفتد. بعضــي از جواناني كه به تيم ملي 
دعوت شدند، قدر آن لحظات را ندانستند و مسايلي پيش آمد كه خانواده بسكتبال ضرر كرد.

   مشكل مربيان تيم ملي با شما چه بود؟ صحبت كرديد، دليل را پرسيديد؟ 
نمي دانم. خواســته من فقط اين بود كه با دعوت به تيم ملي بروم نــه رابطه. من را دعوت 
نكردند، ولي گفتند به تو نياز داريم و بيا كنــار تيم تمرين كن، ببينيم چطور مي توانيم تو را 
در تيم بگذاريم. حرف من اين بود كه بايد دعوت رسمي شوم. به هر حال بازيكني كه دعوت 
شده بود، نمي پذيرفت كه من همين جوري به تيم بروم. اين خواسته زياد و غيرمنطقي نبود. 
10، 15سال براي تيم ملي بازي كرده بودم و در هر بازي هم 35 دقيقه در زمين بودم. كارم 
مشــخص بود، نه دنبال گرين كارت بودم نه چيز ديگري. الان هم با اينكه آقاي هاشــمي، 
 مربي تيم باشگاهي  من است، يك بار از او سؤال نكردم كه من را به تيم ملي دعوت مي كني

 يا نه.

  در اين مدت چرا هيچ بازيكني در حد شــما و در پستي كه بازي مي كنيد 
ساخته نشد؟ 

بازيكنان جوان بايد در كنار باتجربه ها ســاخته شوند. محمد جمشــيدي، بهنام يخچالي، 
ارسلان كاظمي و... زماني كه نسل ما بازي مي كرد، به تيم ملي دعوت شدند. آنها با بازيكنان 
اصلي تنه به تنه مي شدند و تجربه نسل ما در زمين بازي به آنها منتقل مي شد، اما در پست 

من اين اتفاق نيفتاد. بعضي ها چند بازيكن جوان را به تيم ملي دعوت كردند و خواستند ما 
را يكباره كنار بگذارند تا تيم را دست شان بگيرند و آقاي خودشان باشند. آنها كاري كردند 
كه در شأن بسكتبال، مربي و بازيكن نبود و بسكتبال را عقب انداختند. جالب است كه حالا 
همان بازيكنان، حاضر نيستند با اين آدم ها كار كنند. آن جوانان هم قدر پيراهن تيم ملي را 
ندانستند. اگر مي دانستند شايد الان من به جاي اردوي تيم ملي بايد به تعطيلات مي رفتم 

و كنار خانواده ام بودم.

 در اين مدت وقتي بازي هاي تيم ملي را مي ديديد، خيلي حرص مي خورديد؟ 
حتي اگر خداحافظي كنم، حرص تيم  ملي را مي خورم. حتي نفر دوازدهم يك تيم هم باشي 
و برايش زحمت كشيده باشي، هميشه حرصش را مي خوري. در اين مدت بازيكنان ديگري 

هم در تيم ملي به مشكل خوردند، اما هيچ كسي به اندازه من اذيت نشد.

  الان شرايط را چطور مي بينيد؟ فكر مي كنيد مي شود به آينده بسكتبال 
اميدوار بود؟

كار خيلي سختي است، به خصوص اينكه بازيكنان با هم مشكل دارند. در دوره ما هم اتفاقاتي 
در تيم مي افتاد، اما درون خود خانواده بسكتبال حل مي شد، ولي اتفاقاتي كه سال گذشته 
در تيم ملي افتاد عجيب بود. شايد همه آنها به خاطر حضور آدم خاصي بود كه دوست داشت 
يك دستي بسكتبال را بچرخاند. مســئله اصلي، انتخاب اشــتباه آن آدم بود. اميدوارم در 
اردوهاي اول اين مشكلات حل و دوســتي ها بيشتر شــود. الان بازيكنان از ليگ و با تفكر 
ليگ مي آيند. بايد براي آنها به خصوص جوانان ارزش پيراهــن تيم ملي را بالا برد. من بايد 
براي شان مثال زدني باشم. اينكه در اين سن تلاش مي كنم و انگيزه بالايي دارم تا پيراهن تيم 
 ملي را بپوشم. نمي دانم چرا در باشــگاه ها به بازيكنان ياد نمي دهند اين پيراهن چه ارزشي

 دارد.

 بسكتبال
 سورپرايز شد 

ليست 18نفره  بازيكناني كه به اردوي تيم 
ملي بسكتبال دعوت شده اند، خيلي ها 
را سورپرايز كرده است، اما اين بازيكنان 
همان هايي هستند كه سرمربي تيم ملي 
وعده داده بود. مصطفي هاشــمي روزي 
كه عنوان ســرمربي تيم ملي را گرفت و 
جانشين مهران شاهين طبع شد، گفت 
بازيكناني به تيم ملي دعوت مي شوند كه 
در ليگ عملكرد خوبي داشته باشند. او 
همان موقع وعده داد حتي اگر بازيكناني 
مثل مهدي كامراني هم كــه دوراني از 
بهترين هاي تيم ملي بودند، در ليگ خودي 
نشــان بدهند، حتما به تيم ملي دعوت 
مي شوند. هاشمي نه تنها كامراني كه اصغر 
كاردوست را هم در ليست اردونشين ها 
قرار داده اســت. كاردوست هم در زمان 
مربيگري شاهين طبع جزء مغضوبين بود.

تيم هاشمي با تيم شاهين طبع تفاوت  هاي 
ديگري هم دارد. از تيمي كه در بازي هاي 
المپيك توكيو حضور داشــت، ارسلان 
كاظمي، نويد رضايي فر، محمد حسن زاده، 
سعيد داورپناه، محمد جمشيدي و بهنام 
يخچالي در تيم هاشــمي حضور دارند. 
حامد حدادي گفته بود ديگر توان ندارد 
در همه بازي هاي ملي بــه ميدان برود و 
به نظر مي رسد نبود او به همين دليل است. 
صمد نيكخواه بهرامــي در توكيو لفظي 
خداحافظي كرد اما هاشمي مي گويد كه 
خداحافظي صمد رسمي نيست و او فقط 
به دليل اينكه خارج از ايران است، به تيم 
ملي دعوت نشده. بازيكنان دورگه هم در 
ليست سرمربي جديد جايی ندارند. دليل 
اصلي، بازي نكردن آنهــا براي تيم هاي 
باشگاهي شان است. البته هاشمي علاقه  
ندارد اصطلاح دورگه را براي آنها استفاده 
كند. او در اين باره مي گويد: »لفظ دورگه 
را دوست ندارم. هر كسي كه پاسپورت 
ايراني دارد، شــهروند ايراني محسوب 

مي شود.« 
همچنين نبود چند بازيكن در ليســت 
هاشمي ســؤال  برانگيز اســت. سينا 
واحدي و پارســا فلاح چهره هاي غايب 
هستند. هاشمي به ايسنا گفته كه فلاح 
براي تحصيل به خــارج از ايران رفته و 
واحدي هم به خاطر مشكلات انضباطي 
و به خواست فدراســيون در تيم ملي 
نيست. البته تيم هاشمي چند جوان هم 
دارد. متين آقاجانپــور و محمد مهدي 
رحيمي تازه واردهاي تيم ملي هستند. اما 
اينكه چرا بهشاد عرب زاده و اميرحسين 
رضايي فر به چشم هاشــمي نيامده اند، 
جاي سؤال دارد. هاشمي گفته كه درهاي 
تيم ملي روي همه باز است و شايد آنها در 
پنجره هاي بعدي به اردو دعوت شــوند. 
تيم ملي بســكتبال بــراي پنجره هاي 
انتخابي جام جهاني 2023آماده مي شود. 
در پنجره اول ايــران روزهاي پنجم و 
هشتم آذر در تهران و منامه بايد با بحرين 

بازي كند. 
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  محل پارك كاميون هاي زباله پاتوق معتادان و سارقان شده است
مدتي اســت كه شــهرداري به منظور پارك كاميون هاي زباله خود، 
فضايي را ايجاد كرده كه متأسفانه تبديل به تجمع معتادان و سارقان 
شده است. بارها با 137هم تماس گرفته ايم و طرح مشكل كرده ايم اما 
كسي پاسخگو و پيگير نيست. اين وضعيت، ساكنان اتوبان امام علي از 

سمت اتوبان ارتش را ناراضي و شاكي كرده است.
كرمعلي از تهران

  سامانه داروياب وزارت بهداشت قطع است 
براي پيدا كردن داروي فرزندم به هر داروخانه اي مراجعه كرديم نتيجه 
نگرفتيم؛ در نهايت به ما گفتند از طريق سامانه 190يا 1490 وزارت 
بهداشت پيگير باشيد كه بدانيد كدام داروخانه دارو دارد، اما بعد از بارها 
تلاش براي تماس يا ورود از طريق سامانه اينترنتي متوجه شديم اصلا 
اين سامانه ها چه در بخش تلفني چه در بخش اينترنتي فعال نيستند 
و معلوم نيست مردم سرگردان براي دارو در اين شرايط كرونايي چقدر 
بايد بين داروخانه ها بگردند. شــايد هم به دليل ترافيك پشت خط 

مي مانيم ولي به هر حال اين روش خدمت رساني نيست.
كمالي از ملاير

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگان...........................

ارسال پيام كوتاه خوانندگان......................................
02123023337
02123023916

با مردم

@bamardom_hamshahri   ................................ تلگرام با مردم

كوتاه از حادثه

پاسخ مسئولان

سرقت هاي يك زن براي 
گرفتن رضايت اولياي دم 

زني كه 18سال پيش با همدستي شوهرش، 
2 نفر از دوستان شان را به قتل رسانده بودند، 
پس از فرار از زندان، تصميم به سرقت گرفت تا 
بتواند با پول هاي سرقتي، رضايت اولياي دم را 
جلب كند. به گزارش همشهري، اين زن كه ليلا 
نام دارد اوايل مهرماه امسال و به دنبال سرقت 
ميليوني از خانه  زني ســالمند، تحت تعقيب 

پليس آگاهي تهران قرار گرفت.
شــاكي پرونده در توضيح ماجرا به مأموران 
گفت: به دليل اينكه مادرم زني سالمند و بيمار 
بود، از طريق يك شــركت خصوصي برايش 
پرســتاري اســتخدام كردم كه كارهاي او را 
انجام دهد. وي ادامه داد: اين پرســتار هانيه 
نام داشــت و به مدت 45روز به صورت شبانه 
روزي در خانه مادرم مشغول به كار بود تا اينكه 
مدتي قبل درخواست 4روز مرخصي كرد. من 
هم قبول كردم اما پس از رفتن او متوجه شدم 
وي اموالي از قبيل عتيقه جات قديمي، ساعت 
طلاي مادرم، تلويزيون و... بــه ارزش حدود 

300ميليون تومان را دزديده  است. 
با اين شكايت، تحقيقات براي دستگيري هانيه 
آغاز شد. مأموران راهي شركتي شدند كه او را 
به خانواده شاكي معرفي كرده بود و مشخص 
شد كه هانيه از حدود 6سال قبل در اين شركت 
مشغول به كار است. اما در ادامه بررسي ها معلوم 
شد نام واقعي او ليلاست و وي در همه اين مدت 
با نام جعلي هانيه در شــركت پرستاري كار 
مي كرده است. خيلي زود حقايق ديگري درباره 
اين زن به دست آمد. بررسي ها نشان مي داد كه 
ليلا در سال 82با همدستي شوهر اولش 2 نفر 
از دوستانشــان را به قتل رسانده بودند كه در 
همان سال از سوي پليس دستگير شدند. اين 
زوج در دادگاه محاكمه و ليلا به تحمل 28سال 
حبس و شوهرش به قصاص محكوم شد. مدتي 
بعد حكم قصاص شوهر ليلا اجرا شد و اين در 
حالي بود كه اين زن همچنان در زندان به سر 
مي برد. وي توانســت پس از تحمل 12سال 
حبس، با ســپردن وثيقه از زنــدان مرخصي 
بگيرد اما پس از آزادي فرار كرد و ديگر به زندان 
بازنگشت. ماموران در ادامه متوجه شدند ليلا 
پس از فرار از زندان با مردي ازدواج كرده و اين 
مرد هم اكنون در شمال كشور مشغول به كار 
اســت. كارآگاهان با نيابت قضايي راهي آنجا 
شدند و پس از چند روز تعقيب و مراقبت موفق 

شدند زن سارق را دستگير كنند.
سرهنگ سعيد دالوند، رئيس پايگاه يكم پليس 
آگاهي تهران گفت: با كشف مقداري از اموال 
مسروقه در مخفيگاه اين زن، وي اعتراف كرد 
كه قصد داشته با سرقت از خانه شاكي و فروش 
اموال مسروقه، پول آن را به خانواده مقتولان 

بدهد و از آنها رضايت بگيرد كه دستگير شد.
وي ادامه داد:  با اعترافــات اين زن براي او قرار 
قانوني صادر شــد و تحقيقات تكميلي در اين 

پرونده ادامه دارد.

سارقباتغييرچهره،خودرامالباختهجاميزد
2مجرم سابقه دار پس از شناسايي افرادي كه تنها زندگي 

مي كردند، خودروي آنها را به سرقت برده و با تغيير چهره داخلي
آنها را مي فروختند. 

به گزارش همشهري، تحقيقات پليس پايتخت براي دستگيري سارقان 
از شهريور امسال آغاز شد. در آن زمان پسري جوان راهي اداره پليس 
شد و با شكايت از 2سارق گفت: من كارمند بخش فروش يك شركت 
تجهيزات پزشكي و بهداشتي هستم و بخشي از فروش محصولات را از 
طريق اينســتاگرام انجام مي دهم. وي ادامه داد: چند روز قبل پسري 
جوان در دايركت به من پيام داد و درخواست چند بسته ماسك كرد. 
او اصرار داشت كه حضوري سفارشش را تحويل بگيرد و وقتي آمد، سر 

صحبت را باز كرد و پس از آن معامله با هم دوست شديم.
شاكي گفت: پسر جوان كه فرزام نام داشت يك شب به من زنگ زد و مرا 
به مهماني دعوت كرد. بعد هم گفت كه با دوستش به خانه ام مي آيند 
كه با هم به مهماني برويم. آن شب آنها به خانه مجردي من آمدند و با 
خودشان آبميوه هم آورده بودند. پس از نوشيدن آبميوه از هوش رفتم 
و وقتي چشمانم را باز كردم، متوجه شــدم حدود 24ساعت بيهوش 
بوده ام. اثاثيه خانه ام به هم ريخته بود و كمي بعد متوجه شدم كه فرزام 
و دوستش  خودروي پرايدم را همراه مداركم و همه اموال قيمتي داخل 

خانه ام سرقت كرده  اند.
با اين شكايت، تيمي از مأموران به دستور قاضي عبدالسعيد مدرس، 
داديار شــعبه چهارم دادســراي ويژه ســرقت تهران تحقيقات براي 
شناسايي و دستگيري سارقان را آغاز كردند. در ابتدا بازپرس دستور 

توقيف خودروي شاكي را صادر كرد و زمان زيادي طول نكشيد كه اين 
خودرو در يكي از خيابان هاي تهران توقيف و راننده آن دستگير شد.

اين مرد اما مدعي بود كه ماشــين را به قيمت 122ميليون تومان از 
صاحب آن خريده است.

در ادامه تحقيقات مشخص شد كه جوان دستگيرشده فريب دزدان را 
خورده اســت. ماجرا از اين قرار بود كه يكي از سارقان پس از سرقت از 
خانه شاكي، خود را شبيه مالباخته گريم كرده و بعد با استفاده از مدارك 
او راهي دفترخانه شده و خودرو را به اين فرد فروخته بود. ماموران در 
بررسي شماره حسابي كه متهمان از خود به جا گذاشته بودند، سرنخ 
تازه اي به دست آوردند. صاحب حساب كه زني جوان بود شناسايي و به 
دادسرا احضار شد. او گفت كه كارت بانكي اش مدت هاست كه در اختيار 

برادرش به نام فرزام است و مدت زيادي است كه خبري از او ندارد.

دستگيري 
تحقيقات انجام شده حكايت از اين داشت كه فرزام يك سارق سابقه دار 
است كه سرقت هايش را با همدســتي يكي از دوستانش به نام مهران 
انجام مي دهد. هر دوي آنها بارها به اتهام دزدي به زندان افتاده بودند 
و بررســي ها نشــان مي داد كه مدتي قبل از زندان آزاد شده اند. با اين 
سرنخ پاتوق هاي آنها زيرنظر گرفته شده و روز جمعه هر دو در عملياتي 
غافلگيرانه دستگير شدند. آنها در بازجويي ها به سرقت از شاكي اقرار 
كردند و فرزام گفت: شــاكي را از قبل شناسايي كرديم و وقتي متوجه 

شديم تنها زندگي مي كند، نقشه سرقت از او را كشيديم. 

متهم ادامه داد: پس از سرقت از خانه شاكي همدستم كه تبحر زيادي 
در آرايشگري دارد، صورت مرا گريم كرد تا شبيه شاكي شوم. بعدآگهي 

فروش خودروي مالباخته را منتشر كرديم و به راحتي آن را فروختيم.
اين دو متهم با قرار قانوني در اختيار ماموران پليس آگاهي تهران قرار 
گرفتند و با انجام تحقيقات مشخص شــد كه 2فرد ديگر نيز با همين 
شگرد در دام آنها گرفتار شده اند. هم اكنون تحقيقات از متهمان براي 

شناسايي جرايم احتمالي و شناسايي شاكيان ديگر آنها ادامه دارد.

نجات2زندرسرمايمنهاي15درجهتوچال

دختر جوان وقتي با ضربه چاقوي 
دوستش مجروح شــد، تصميم جنايي

گرفت خــودش را در خانه درمان 
كند اما زخم او عفونت كرد و درنهايت جانش را 

گرفت.
به گزارش همشــهري، حدود ســاعت23:40 
جمعه، بــه قاضي حبيب الله صادقــي، بازپرس 
جنايي تهران خبر رســيد كه دختري 22ساله 
صبح جمعه در حالي كه بــا ضربه چاقو مجروح 
شده به بيمارستان انتقال يافته اما با وجود تلاش 

پزشكان جانش را از دست داده است.
با حضور تيم جنايي در بيمارستان معلوم شد كه 
مقتول تنها زندگي مي كرده و يكي از بستگانش او 

را به بيمارستان منتقل كرده است.
مأموران ســراغ اين فرد رفتند و او گفت:  مقتول 
بهاره نام داشت و يكي از بســتگان نزديكم بود. 
معمولا هر روز با يكديگــر در تماس بوديم اما او 
از پنجشنبه شــب جواب زنگ هايم را نمي داد. 
نگرانش شــده بودم، حتي در فضاي مجازي هم 
آنلاين نشده بود و اين موضوع نگراني ام را بيشتر 

مي كرد. وي ادامه داد: تا صبح جمعه صبر كردم و 
وقتي ديدم همچنان از او خبري نيست به سمت 
خانه اش رفتم. من كليد آپارتمانش را داشــتم و 
وقتي وارد آنجا شدم، ديدم نيمه جان روي تخت 
افتاده اســت. ظاهرا يك ضربه چاقو به كتفش 
وارد شده بود و به نظر مي رسيد كه چند روزي از 
زخمي شدن او مي گذرد، چراكه زخمش عفونت 

كرده بود و در تب مي سوخت.
زن جوان گفت: فــورا به اورژانــس زنگ زدم و 
بهاره را به بيمارســتان بردم اما چند ساعت بعد 
او جانش را از دســت داد. بهاره قبل از مرگش به 
من گفت كه 4روز قبل با دختري به نام نسترن 
به دليل اختلافات مالي درگير شــده و نسترن با 
چاقو ضربه اي به كتف وي زده است، اما پس از آن 
بهاره به جاي رفتن به بيمارستان تصميم گرفته 
بود خودش را در خانه درمان كند كه بعد از 4روز 

زخمش عفونت كرد و جانش را گرفت.
گفته هاي اين زن كافي بود تا قاضي جنايي دستور 
بازداشت نسترن را صادر كند. مأموران در ادامه 
متوجه شدند در زماني كه مقتول در بيمارستان 

تحت درمان بوده، نسترن 25ساله به همراه يكي 
از دوســتانش به آنجا مراجعه كــرده و وضعيت 
مقتول را جويا شده و ســپس آنجا را ترك كرده 
بود. اين اطلاعات نشان مي داد دختر 25ساله در 
اين ماجراي قتل دوستش نقش داشته و درنهايت 

وي در محل زندگي اش دستگير شد.

ناخواسته قاتل شدم
متهم به قتل در بازجويي ها اعتــراف كرد كه با 

درگيري 2دختر جوان با جنايت پايان يافت

 مقتول قبل از مرگ
قاتلش را معرفي كرد

نظارت بيشتري بر خط اتوبوسراني رسالت به ونك مي شود
روابط عمومي سازمان اتوبوسراني تهران و حومه پيرو چاپ پيام مردمي 
با عنوان نابساماني در خط اتوبوسراني ونك به رسالت در ستون با مردم 
روز 6آبان پاسخ داده است: به رغم فرسودگي و كمبود اتوبوس در ناوگان 
اتوبوسراني پايتخت، اين شركت از هيچ تلاشي براي خدمت رساني 
مطلوب به شــهروندان محترم فروگذار نمي كند، طبق بررســي به 
عمل آمده از سيستم مديريت هوشــمند ناوگان، خدمات رساني در 
خط ميدان ونك-رسالت براســاس ميزان تقاضاي سفر، زمانبندي و 
برنامه ريزي شده و هيچ تغييري در سر فاصله حركت اتوبوس ها ايجاد 
نشده است. با اين حال به عوامل خط مذكور درخصوص نظارت بيشتر 

بر خدمات رساني مطلوب توجه لازم داده شده است.

 چشم انداز ازسرگيری روابط
ايران و عربستان 

اگرچه به نظر می رسد درحال حاضر توافق كلی  ادامه از 
بــرای اعــزام گروه هايــی باهدف بازســازی صفحه اول

سفارتخانه ها در 2كشور انجام شده است، اما دستيابی به توافق های 
كلی با برخی چالش های مهم منطقه ای مواجه است كه به عزم جدی 
تصميم سازان عربستانی برای رفع آنها نياز دارد؛ چراكه اين كشور در 
مواجهه با سياست های منطقه ای جمهوری اسلامی، در سال های اخير 
همواره در جايگاه مقابل قرار داشــته  و اين موضــوع نيازمند اتخاذ 
تصميم های اصولی ازسوی اين كشور است. نكته اينجاست كه طرف 
عربستانی اختلاف با جمهوری اسلامی را به همه حوزه های سياسی و 
اقتصادی تعميم داده و اين موضوع كار را برای دســتيابی به توافقی 

جامع برای رفع مشكلات فی مابين تاحدودی سخت تر كرده  است. 
تصميم سازان عربستان سعودی برای هموار كردن مسير ازسرگيری 
روابط با ايران بايد تصميم های سختی اتخاذ كنند؛ تصميم هايی كه 
سد كننده راه نفوذ صهيونيســت ها بر تحولات منطقه باشد و دست 
آنان را از سرنوشت مردم مســلمان منطقه كوتاه كند. ازسوی ديگر 
اين كشور نبايد درراستای تحقق منافع غربی ها گام بردارد و راه تسلط 
شركای غربی خود را بر سرنوشت مردم خاورميانه بگشايد؛ موضوعی كه 
علاوه بر واكنش های مردمی، سبب شده عربستان سعودی درمسيری 
گام بردارد كه به  از دســت رفتن محوريت اين كشور در جهان عرب 
می انجامد. تحولات سال های اخير در خاورميانه و به ويژه كشورهای 
عربی نشان می دهد عربستان ســعودی درحال از دست دادن نقش 
محوری خود در اين منطقه اســت؛ تحولات لبنان و عصبانيت مردم 
اين كشور از سياســت های مداخله جويانه ســعودی ها، بروز برخی 
اختلافات با كشورهای عربی و حتی جدايی تدريجی مسير اين كشور 
از سياســت های امارات متحده عربی در برخی حوزه ها، نشان دهنده 
اهداف متضادی است كه ازسوی كشــورهای عربی دنبال می شود و 
محوريت عربستان سعودی را با خطرات مهمی مواجه كرده است. همه 
اينها درحالی است كه اتخاذ رويكرد واقع گرايانه در سياست خارجی 
عربستان ســعودی، به ويژه در زمينه همگرايی منطقه ای، می تواند 

تصميم سازان اين كشور را از بحران های كنونی نجات دهد.

2زن جوان كه بــراي تفريح بــه ارتفاعات 
توچال رفتــه بودند وقتــي در كولاك و مه 
گرفتار شــدند راه را گم كردند و درحالي كه 
در ســرماي منهاي 15درجــه قله توچال، 
خطر مرگ آنها را تهديــد مي كرد با كمك 

آتش نشانان و هلال احمر نجات يافتند.
به گزارش همشــهري، شــامگاه جمعه به 
تيم نجات آتش نشاني مســتقر در ايستگاه 
5تله كابين توچال خبر رسيد كه 2زن جوان 
در قله توچال گرفتار كولاك شده و جانشان 
در خطر است. آنطور كه گزارش اوليه نشان 

مي داد اين دو زن 34ســاله براي تفريح به 
ارتفاعات توچــال رفته بودنــد، اما هنگام 
برگشت گرفتار كولاك و مه شديد شده و راه 
برگشت را گم كرده بودند، اما توانسته بودند 
خود را به جان پناه قله توچال برسانند و در 
آنجا پناه بگيرند. با اين حال با توجه به اينكه   
تجهيزات چنداني نداشتند و دماي هوا در قله 
توچال به حدود منهاي 15درجه مي رسيد، 
خطر يخ زدگي و مرگ، آنها را تهديد مي كرد.

تيم آتش نشاني با دريافت اين گزارش، براي 
عمليات نجات آماده شد. با اين حال با توجه 

به عمليات سختي كه در پيش بود، همزمان 
ماجرا بــه هلال  احمر و هيــأت كوهنوردي 
تهران گزارش شــد و با حضــور تعدادي از 
كوهنوردان هلال احمر و هيأت كوهنوردي 

تهران، عمليات نجات آغاز شد.
سيدجلال ملكي، ســخنگوي آتش نشاني 
تهــران در گفت وگو با همشــهري گفت: 
خوشبختانه چند ســالي است كه يك تيم 
نجات از آتش نشــاني تهران پنجشنبه ها و 
جمعه هــا در ايســتگاه 5تله كابين توچال 
مستقر مي شود تا درصورت بروز حادثه براي 

كوهنوردان به كمك آنها برود.
وي ادامه داد: شامگاه جمعه نيز وقتي خبر 
گرفتارشــدن 2زن در قله توچــال به تيم 
نجات رســيد، آنها به همــراه كوهنورداني 
از هلال احمــر و هيأت كوهنــوردي تهران 
راهي عمليات نجات شــدند. اين تيم، ابتدا 

با همكاري مســئولان تله كابين توچال با 
استفاده از تله كابين راهي ايستگاه 7شد و از 

آنجا پياده به سمت قله  به  راه افتاد.
براســاس اين گزارش، امدادگــران پس از 
حدود 2ساعت كوهپيمايي در كولاك شديد 
خود را بــه جان پناه توچال رســاندند.اين 

در حالي بود كه 2زن جــوان گرچه گرفتار 
سرماي شديد شــده بودند اما خوشبختانه 
حال عمومي شــان خوب بــود. امدادگران 
توانســتند آنها را به ايســتگاه 7و از آنجا با 
تله كابين به ايستگاه يك توچال منتقل كنند 

و تحويل خانواده هايشان بدهند.

چاقو ضربه اي به كتف مقتول زده اما قصد كشتن 
او را نداشــته اســت. وي توضيح داد: مقتول از 
دوســتانم بود كه هرازگاهي براي ديدن من به 
خانه ام مي آمد. چند وقت قبل من و مقتول با هم 
شرط بندي كرديم و او مبلغي به من بدهكار شد. 
روز حادثه وقتي به خانه ام آمده بود، از او خواستم 
بدهي اش را پرداخت كند اما او اهميتي به حرف 
من نداد. بعد هم اينترنتــي موتور كرايه كرد و از 

خانه ام خارج شد.
متهم ادامه داد: در حالي  كه به شــدت عصباني 
بودم چاقويي برداشــتم و به دنبالش رفتم تا او 
را بترسانم. از او خواســتم بدهي اش را پرداخت 
كند اما توجهي به حرفم نكرد و سوار موتور شد. 
من كه عصباني شده  بودم، مي خواستم با چاقو 
ضربه اي به دست مرد موتورســوار بزنم تا مانع 
رفتن بهاره بشوم اما او جاخالي داد و ضربه محكم 
به كتف بهاره برخورد كرد. آن روز بهاره رفت و 
آنطور كه شنيده بودم حالش خوب بود تا اينكه 
روز جمعه متوجه شدم به بيمارستان منتقل شده 
است. براي اينكه سر و گوشي آب بدهم به همراه 
دوستانم به بيمارستاني كه بهاره در آنجا بستري 
شده بود رفتم تا اينكه شنيدم او فوت شده است. 
وقتي اين خبر را شنيدم، شوكه شدم و از اينكه 
نتوانستم روز حادثه خشمم را كنترل كنم، دچار 
عذاب وجدان شــدم. چون نمي خواستم جان 

او را بگيرم.
با اعتراف اين زن، وي با دســتور بازپرس جنايي 
تهران بازداشت شد و براي انجام تحقيقات بيشتر 
در اختيار مأموران اداره دهم پليس آگاهي تهران 

قرار گرفت.
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نگاهي به نمايش »قتل در كاخ«
در استهزاي يك گذشته به نظر با ارزش

بازيگري كه خود را كارگردان نمايش مي داند 
روي صحنه مي آيد و با ادبياتي لفظ قلم از اجرايي 

كه قرار اســت تا دقايقي روي صحنه رود، مدام تمجيد مي كند. مدام 
آن را فاخر مي خواند و مدعي اســت كه صدها نفر پشت در مانده اند 
و نتوانسته اند وارد سالن شــوند. حتي قرار بود بهرام بيضايي بيايد اما 
خب پروازش به خاطر كرونا بلند نشــده و از سوي ديگر علي نصيريان 
در مسير آمدن، اسير ترافيك است. او از يك نسل مهم تئاتري سخن 
مي گويد كه شهرت عمومي شان نه از دل تئاتر كه از دل تصوير بر پرده 
سينما يا صفحه تلويزيون رقم خورده اســت. آنها متعلق به نسلي از 
تئاتري هايي هستند كه با آغاز به كار تلويزيون ثابت پاسال در 1343، 
شكل تازه اي از نمايش را تجربه كردند؛ تله تئاتر. تله تئاتر و اداره تئاتر دو 
جزء در هم تنيده بود. آنها يك سليقه خاص داشتند. متن ترجمه شده 
را مي پسنديدند و با لحني خاص ديالوگ ها را بيان مي كردند. برخلاف 
سينما كه آدم هايش راحت حرف مي زدند، ديالوگ هاي ترجمه شده 
عصايي بود قورت داده شــده تا منتهاي وجود. جوري حرف مي زدند 
كه هيچ بني بشري توان بيانش را نداشــت. همان چيزي كه بعدها به 
ادبيات ترجمه نيز مشهور شد. از ســوي ديگر، ميزانسن هاي تئاتري 
مخلوط در دكوپاژهاي سينمايي چنان دچار آميزش مي شد كه نوعي 
گيجي به آدمي دست مي داد. شيوه راه رفتن و فيزيك بازيگران عجيب 
بود. حتي شبيه تئاترهاي مرسوم آن روز هم نبود. همه سيخ در برابر 
دوربين، با نوعي ما نمي دانيم دوربين كجاســت بازي مي كردند. آنها 
ما را به تئاتر علاقه مند كردند اما تئاتري كه ديديم با تئاتري كه بعدها 
آموختيم از اينجا تا كجا تفاوت داشت. حالا پسر جوان نطقش به پايان 
مي رسد و نمايش از اينجا قرار است »قتل در كاخ« شروع شود. جنازه اي 
روي كاناپه افتاده و بازيگران وارد مي شوند و ناگهان همه قراردادهاي 
آن تله تئاترها در برابرت ظاهر مي شــوند اما اين باره به سخره گرفته 
مي شوند. مخاطب با چيز آشنايي روبه رو است. شايد به ياد نمي آورد 
اينها را كجا ديده؛ ولي چنان تصوير آشناست كه با خدشه دار شدنش 
بي محابا مي خندد. لحظات مفرحي رقم مي خورد. نمايشي كه قرار بود 
يكي از درخشان ترين كارهاي آگاتا كريستي وار باشد - نويسنده محبوب 
تله تئاترهاي دهه های 60و70 - بدل به يك فاجعه تمام عيار مي شود؛ 
به يك اعتراض اساسي هم به نســل پيش و هم به نگرش نسل پيش. 
نمايش پوريا جعفرپوركاشي براساس نوشته جاناتان سيير- كه به نظر 
اينجا هم شيطنتي در كار است- هجويه اي است بر آن تله تئاترها. قصد 
ندارم ماجراي نمايش را لو دهم تا لذت اين آشنازدايي از بين رود؛ اما 
مخاطب مي ماند آنچه اجرا مي شود جدي است يا شوخي. مرز بين اين 
دو حداقل در ابتدا براي مخاطب كم رنگ است. او با پست مدرن بازي هاي 
اجرا ناآشناست و برگ برنده همين است كه با اندكي زمان، با استفاده 
از چند المان آشنا براي مخاطب قواعد بازي به او آموخته مي شود تا با 
دل سير بخندد. اين آشنايي با قاعده نمايش و روايت چيزي است كه 
شايد در كمتر اثر ايراني شاهد بوده ام. نمايش هايي كه تلاش مي كردند 
قواعد دروني اثر خود را نيز زير پا بگذارند بدون دانســتن آنكه نمايش 
قانون شكن، خود قانون شكني را قانون كرده است و بايد پايبند آن بود. 
از قضا قتل در كاخ به اين كه قانون شكني يك قانون است، پايبند است. 
جايي در نمايش بازيگري از دست مي رود و بايد دستيار صحنه جور او 
را بكشد، قاعده شكسته مي شــود و حالا شكستن قاعده، قاعده و اين 
وضعيت براي ايجاد تعادل نمايش حفظ مي شود؛ تعادلي ظريف كه به 
چشم نمي آيد؛ اما خطر تكرار و از دست رفتن هجو را از ميان مي برد. 
نمايش مملو از ظرافت هايي است كه شــايد از دل فيلم هاي كمدي 
پست مدرن درآمده باشد. شــايد برخي بگويند نمايش فاقد نقدي بر 
وضعيت امروز جامعه باشد. اما به نظر می رسد، جهان آشوب زده نمايش 

يادآور دنيايي است كه بيرون سالن چشم انتظار مخاطب است. 

پيشنهاد بنيادي

چند صباحي بيشتر از شروع به كار وزارت ارشاد 
جديد نگذشــته و در همين مــدت، خبرهاي 

بسياري داشتيم؛ ازجمله وزير محترم ارشاد نشان داده اند كه توجه خاصي 
به شعر و ادبيات دارند؛ هم، نخستين نشســت كاري ايشان با جماعت 
شــاعران بود و هم چندباري در باب احياي دوباره »بنياد شعر و ادبيات 

داستاني« براي رسيدگي به اوضاع نويسندگان گفته اند.
 براي آنها كه در جريان نيستند عرض شود كه اين بنياد، تا همين سال 
پيش به عنوان نهادي مســتقل فعال بود و بعد با مؤسسه نمايشگاه هاي 
فرهنگي و خانه كتاب، ادغام و تبديل شد به يكي از بخش هاي مؤسسه 
جديد با عنوان »دفتر گسترش شعر و ادبيات داستاني«. بنياد سابق و دفتر 
لاحق، هم وظايفي تقويمي مثل برگزاري 3جشنواره ادبي )جايزه جلال 
آل احمد در حوزه داستان، جايزه شعر فجر و جايزه پروين اعتصامي ويژه 
آثار نويسندگان زن( را برعهده دارد و هم در حوزه آموزش شعر و داستان و 
توليد محتوا فعال است )با داشتن پايگاه هايي فعال و پرمخاطب مثل پايگاه 
نقد شعر، پايگاه نقد داستان و دانشنامه مجازي ويكي ادبيات(. به علاوه اين 

مركز، محل رجوع بسياري از اهالي شعر، داستان و گره گشاي آنهاست.
 اينكه آقاي وزير به فكر اين دفتر/ بنياد هســتند، البته كه اتفاق خوبي 
اســت. به  قول شــاعر: »نيت خير مگردان كه مبارك فالي اســت«. 
استدلال هايي هم كه براي احياي بنياد انجام مي دهند، مثل اينكه مقوله 
محتواي ادبي با كارهاي اداري و ستادي نظير برگزاري نمايشگاه هاي 
فرهنگي و برنامه هــاي اجرايي نظير هفته كتــاب يا طرح هاي فصلي 
خريد كتاب سنخيت ندارد، همگي حرف حســاب است و جاي هيچ 
چون و چندي در كار نيست. ايراد قضيه، به درستي تشخيص داده شده 
و بايد برايش چاره كرد. اين دغدغه اي است كه شاعران و نويسندگان هم 
داشتند. برخلاف بسياري از اقشار فرهنگي ديگر كه صاحب صنف ها و 
مجامعي هستند، اهالي قلم نهادهاي چنداني براي رسيدگي به اموراتشان 
ندارند. اينكه بخشي از ارشاد به مشكلات آنها رسيدگي كند، يا دست كم 
حواسش به آنها باشد و البته اين كار را هم بدون هزارتوي كاغذبازي و 
بوروكراسي كشنده ادارات انجام دهد، كمترين حق آنهاست. ما هم بايد 
از رويكرد وزارتخانه براي توجه به امور شاعران و داستان نويسان حمايت 
كنيم و پيشنهادهاي خودمان را ارائه دهيم؛ به خصوص كه روند اداري 
انجام امور، بسيار زمانبر است. انحلال بنياد پيشين، چند ماه زمان برد و 
آنطور كه شنيده ايم كارهاي حقوقي آن هنوز هم به پايان نرسيده است. 
انجام حركتي در جهت مخالف هم حتمــاً دوباره زمان، هزينه و انرژي 

زيادي لازم دارد.

در كنار كارگردانان شناخته شده، ســالن هاي نمايشي ميزبان 
كارگردانان جوان نيز هست. هم اكنون نمايش هاي زيادي روي 
صحنه است و برخي از تماشــاخانه ها هم از هفته آخر آبان ماه 

اجراهاي جديد خود را آغاز مي كنند.
اجراي نمايش »بيماري خانواده ميم« به كارگرداني ســروش 
طاهري در تالار سايه آغاز شد. »بابا آدم« ليلي عاج هم به زودي 
اجرايش را در تئاترشــهر آغاز مي كند. »دروغ رســتاخيز« با 
دراماتورژي و كارگرداني طاهــا محمدي از ۲۵آبان ماه در تئاتر 
شهرزاد روي صحنه مي رود. در همين تماشاخانه »قمقمه هاي 
ژنرال« از نوشته هاي حســن باســتاني به كارگرداني عليرضا 

احمدي خيري امروز)۲3آبان( اجرايش را شروع مي كند.
نمايش »رختشورشــاه« به كارگرداني علي يداللهي از ۲0آبان 
اجراي خود را در ســالن جعفر والي مجموعه تئاتر محراب آغاز 
كرد. اين نمايش كــه تلفيقي از نمايش ســياه بازي و مجلس 
زنانه در شــيوه هاي نمايش تئاتر كمدي ايراني اســت به روز 
قبل از تاجگذاري احمدشــاه مي پردازد. در تماشــاخانه شانو 

هم »رستگاري با چكش« اجراي خود را به كارگرداني افسون 
شــكاري آغاز كرده و اين نمايش به مدت 10شب روي صحنه 
مي رود. در همين تماشاخانه »دلقك« اميررضا سيستاني هم از 

هفته پاياني آبان آغاز مي شود.
»بيلمن« مهدي شاكري هم اجرايش را در ايرانشهر آغاز كرده 
و اين نمايش تا هفته اول آذرماه در ســالن ناظــرزاده كرماني 
روي صحنه است. ميلاد نيك آبادي هم »درس بي پايان« را در 
ايرانشهر روي صحنه دارد. نيما ايمان زاده »باب بارا« را در سالن 

سمندريان اجرا مي كند.
در سالن مهرگان هم »فرگشــت« مهدي خليل زاده از ۲6آبان 
اجرايش را آغــاز مي كنــد. حميدرضا ركني هم قرار اســت، 
كنســرت- نمايش »دوازده« را از هفتــه اول آذر در مهرگان 

اجرا كند.
ناصر آويژه هم قرار است از هفته پاياني آبان »شب طولاني يلدا« 
را در حوزه هنري اجرا كند. عليرضا اخوان هم از هفته پاياني آبان 

»سنتز« را در تالار كوچك مولوي اجرا خواهد كرد.

فهيمه پناه آذر
روزنامه نگار

خون در رگ هاي صحنه
مديران تماشاخانه ها و كارگردانان تئاتر 

درگفت وگو با همشهري از اجراها و حضور تماشاگران مي گويند 
علاوه بر تماشاخانه هاي دولتي، تماشاگران 
مشتاق تماشــاي نمايش در تماشاخانه هاي 
خصوصي هستند؛ نكته اي كه مديران سالن هاي نمايشي بخش خصوصي درباره اش صحبت مي كنند. 
در 20 ماه گذشته تماشاخانه هاي خصوصي در ركود عجيبي به سر مي بردند؛ سالن هايي كه با تصميم 
ستاد مبارزه با كرونا تعطيل مي شد. گروه هايي اجراهايشــان نيمه كاره مي ماند و نمايش هايي كه با 
سختي فراوان با كمترين تماشاگر روي صحنه مي رفتند. نتيجه اش مي شد هزينه بالايي كه بازدهي 
اقتصادي نداشت. همين باز و بسته شدن سالن ها باعث شد كه خيلي  از گروه ها صبر كنند تا وضعيت 
كمي عادي شود. در همين ماه هاي گذشته خيلي از تماشاخانه ها مجبور به تعطيلي شدند و خيلي ها 

هم با هزينه هاي شخصي چراغ سالنشان را روشن نگه داشتند.

 بازگشت تماشاگران 
به سالن هاي نمايش

علاوه بر روشــن شدن چراغ 
خيلــي از تماشــاخانه ها كه 
روزگاري در انتظار تماشاگران 
و متقاضيــان اجراي نمايش 
بودند، ديــد و بازديد مديران 

شهري هم از تماشاخانه ها آغاز شده است. به گفته 
نامور، مدير تئاتر نوفل  لوشــاتو، برخي از مسئولان 
كميسيون فرهنگي شــوراي شهر تهران و شهردار 
منطقه11 از تماشاخانه نوفل لو شاتو ديدن كرده و 
موضوعاتي چون امنيت منطقه، معضل پاركينگ و 
پهنه فرهنگي مطرح شد. وي همچنين در گفت وگو 
با همشــهري اضافه مي كند: »در اين ۲سال بخش 
خصوصي نشان داد كه در توليد و رشد تئاتر تأثيرگذار 
اســت و در بســياري از موارد از تمامي هنرمندان 
حمايت مي كند. اميدوارم دولت جديد قدر بخش 
خصوصي را بداند و درصــدد تدوين برنامه اي براي 
حمايت از تماشاخانه هاي خصوصي باشد.« داوود 
نامور، مدير نوفل  لوشــاتو از اســتقبال تماشاگران 
مي گويد و اينكه اين اســتقبال نسبت به گذشته 
بيشتر شــده اســت. همچنين گروه هاي زيادي، 
متقاضي اجراي نمايش خود هستند و در بسياري 
از سالن ها شاهد ترافيك اجرا هستيم. وي در ادامه از 
گروه هايي مي گويد كه منتظر بودند تا وضعيت عادي  
و واكسيناسيون كامل انجام شود تا بتوانند در شرايط 
بهتر نمايش خود را اجرا كنند. نامور يادآور مي شود: 
»پيش بيني ام اين است كه با كم شدن مرگ وميرها، 
تماشاگران بيشتري به سالن هاي نمايش خواهند 
آمد. خوشــبختانه مخاطبان، به رعايت پروتكل ها 
حساس هســتند. به عنوان مدير تماشاخانه تلاش 
كرديم فاصله گذاري ها انجام شود و سالن ها تهويه 
مناسب داشته باشــد كه همين كار باعث اعتماد 
تماشاگران شــده اســت. نكته قابل توجه حضور 
خانواده ها در سالن هاست. تئاتر هميشه زنده بود و 
زنده تر شده است.« مدير نوفل  لوشاتو از اجراهاي اين 
سالن مي گويد و اينكه آذر ماه سالن هاي نوفل لو شاتو 
اجراهايي چون »دن كيشوت« جواد مولانيا و »اون 
و اراذل كوچه پشــتي يا از پيراهن دمكراسي خون 

مي چكد« علي روانبد را خواهند داشت.

پيتر برادشاو / گاردين
 ۵ ســتاره به »زمانی بــرای مردن نيســت« داده و 
نوشــته كه كارگردان با تسلطی كم نظير صحنه ها و 
سكانس های گيرای اكشن، درام، كمپ كمدی)فيلمی 
كه موقعيت خود را دســت می اندازد(، اندوهناك و 
غمناك، خوف انگيز و ترسناك را ساخته است. با اين 
حال برادشاو تماما از اين فيلم تمجيد نكرده و برخي 

صحنه های اكشن را احمقانه توصيف كرده است.

رابی كالين / ديلی تلگراف
 از»زمانــی بــرای مردن نيســت« راضــي بوده و 
فيلمبرداری فيلم را ســتايش كرده و نوشــته كه 
آغاز اين فيلم بســيار مهيج و رازآلــود و پايان آن 

تكان دهنده بود. 

مايكل ساليوان / واشنگتن پست 
 به »زمانی برای مردن نيست« 3 ستاره از 4 ستاره 
اختصاص داده و زمان نمايش فيلم را قدری طولانی 
و داستان آن را تا حدی پيچيده دانسته. اين منتقد 
پيچيدگی داستان فيلم را متناسب با سری فيلم های 
جيمزباند دانســته و آن را فيلمی رضايت بخش و 
متقاعدكننده برای خداحافظی دنيل كريگ از بازی 

در سری فيلم های جيمز باند مي داند. 

پيتر رينر/ كريستين ساينس مانيتور
به »زمانی برای مردن نيست«  3 ستاره از ۵ ستاره 
داده و نوشــته: ســكانس های مهيج و صحنه های 
بدلكاری اين فيلم با فيلم های باند تطابق داشــت 
حتی ضدقهرمانان اين فيلم نيز نظير ضدقهرمانان 
اغلب فيلم های باند بودند، با ايــن حال جيمز باند 
اين فيلم شخصيتی نامربوط، ناشناخته و متفاوت 

به نظر می آمد. 

كی آستين كالينز/ رولينگ استونز
اين فيلم را خوب و فيلمی همراه با صحنه هايی مهيج 
و گيرا و در عين حال حاوی صحنه ها و سكانس هايی 
در برخی مواقع خوب و در برخی مواقع كسالت آور 
توصيف كرد. او افزود: اگر از قبل نمی دانســتيم كه 
»زمانی برای مردن نيست« قرار است آخرين فيلم 
باندبازی دنيل كريگ باشد، شايد به نظرمان فيلمی 
موفق می رسيد، اما اين فيلم در حد فيلم خداحافظی 

كريگ با شخصيت جيمزباند نبود. 

كلاريس لافری/ اينديپندنت
منفی ترين نقد درباره »زمانی برای مردن نيست« را 
نوشته است. او اين فيلم را كم حادثه و تقريبا بدون 
رويداد و نااميدكننده توصيف كرده. لافری نوشته 

كه محور قراردادن سلاح بيولوژيك كشتار جمعی 
در اين فيلم به عنوان سوژه اصلی، كاری تكراری و 
مهمل بود. او  بازی رمی مالك در اين فيلم در نقش 
ضد قهرمان را نپسنديده و نوشته كه وی چيز زيادی 
در اين نقش از خود بروز نمی دهد و تنها ويژگی وی 

لهجه و گريم چهره اش است. 

جان نوجنت / امپاير
از طولانی بودن فيلم جيمزباند)۲ساعت و 43 دقيقه( 
انتقاد كرده و نوشته است: داستان از نيمه بخش سوم 
فيلم ديگر چندان كشش يك فيلم طولانی مدت را 
نداشت. با اين حال وی »زمانی برای مردن نيست« 
را فيلمی مناسب برای خداحافظی دنيل كريگ با 

شخصيت جيمزباند توصيف كرده است. 

روتن تميتوز
84 درصد از 374منتقد اين  سايت كه درباره »زمانی 
برای مردن نيست« نظر داده اند، در مجموع نظر مثبتی 
به اين فيلم داشته اند. درباره برآيند نظر منتقدان اين 
ســايت آمده اســت: اگر چه اين فيلم بهترين فيلم 
جيمزباند نيست اما فيلم مناسبی برای خداحافظی 
دنيل كريگ از سری فيلم های باند است. در مجموع 
66منتقد مراجعه كننده به ســايت متاكريتيك نيز 
به فيلم »زمانی برای مردن نيســت«، از 100امتياز 
66 امتياز داده اند كه نشان می دهد عمده نظرات در 

متاكريتيك نسبت به اين فيلم مثبت بوده است.   

سايه روشن های جيمز باند 
منتقدان درباره آخرين فيلم جيمزباند چه نوشته اند 

آرش نهاوندی
مترجم 

همه فكر مي كردند واكنش   تماشاگران و منتقدان به فيلم »زمانی برای 
مردن نيست« عمدتا مثبت باشــد و استقبال كم نظيری از آخرين فيلم 
جيمزباند با بازي دنيل كريك اتفاق بيفتد. اما اغلب منتقدان، فيلم را به خاطر ريتم و روند كند داستان 
و شخصيت متفاوتی كه از باند در آن به تصوير كشيده شده نپسنديده اند. برخی از منتقدان فيلم را 
چندان پر كشش و در تناسب با زمان نمايش طولانی فيلم ندانسته اند و برخی فيلم را متفاوت  و خيلی 
ملايم از ساير فيلم های باند ارزيابی كرده اند.  در اين مطلب به برخی از نقدهای منفی و مثبت از منظر 
برخی از منتقدان روزنامه های معتبر، درباره فيلم »زمانی برای مردن نيســت« به كارگرداني كري 

فوكوناگا اشاره كرده ايم. 

آذرماه و شلوغي سالن هاي اجرا

ترديدها و تقاضاها براي اجرا
واكسيناســيون باعث شــد كمي از نگراني ها كم شــود. حــالا ديگر اكثر 
تماشــاخانه هاي خصوصي متقاضي براي اجراي نمايــش دارند و به گفته 
مديران تماشــاخانه هاي خصوصي تماشــاگران به ســالن هاي نمايشي 
بازگشته اند. شاهين چگيني، رئيس صنف تماشاخانه داران خصوصي با اشاره 

به اين نكته كه وضعيت نسبت به ۲ ماه گذشته خيلي بهتر شده و گروه ها آمادگي بيشتري براي 
اجرا دارند و با گذشت زمان تماشاگران به سالن هاي نمايش بازمي گردند، به همشهري مي گويد: 
»فروش بليت هاي نمايش عمدتا از طريق سايت هاي فروش صورت مي گيرد و به شكل مكانيزه 
پروتكل ها رعايت مي شود. اما نكته قابل توجه اين است كه خوشبختانه ۵0درصدي از صندلي ها 
كه بايد فروش داشته باشد، پر مي شــود و گاهي نيز متقاضي افزايش هم مي يابد. خوشبختانه 
گروه ها از اجراهاي خود راضي هســتند و البته اين رضايت در مقايسه با روزهاي ركودي است 
كه تماشاگري حضور نداشت.« چگيني همچنين از ترديد برخي از گروه هاي نمايشي مي گويد 
كه در انتظار عادي تر شــدن وضعيت هستند و با اين حال معتقد اســت كه در ماه هاي آينده با 

واكسيناسيون كامل مي توان به تعداد اجراي نمايش ها به شكل معقول رسيد.

حضور كارگردانان شناخته شده در صحنه
مهدي علي نژاد، مدير مهرگان هم كه در ماه هاي اخير از تماشاخانه هاي پراجرا بوده از اشتياق 
گروه هاي نمايشي مي گويد؛ اينكه در ۲سال گذشته گروه ها منتظر اجراي نمايش بودند و حالا 

درخواست ها زياد شده است. 
وي با اشاره به حضور كارگردانان شناخته  شده در سالن ها نيز به همشهري 
مي گويد: »در دوراني كه اجراي نمايش ســخت بود، خيلي از كارگردانان 
ريسك اجرا را به جان خريدند. خوشبختانه وضعيت بهتر شده و كارگردانان 
شناخته شده هم در تماشاخانه ها، اجراي خود را شروع كرده اند. به طور حتم 

در سال1401، شرايط قبل از كرونا را در تئاتر خواهيم داشت. تا زماني كه واكسيناسيون كامل 
نشود، نگراني ادامه دارد.« 

وي به حضور تماشاگران هم اشاره مي كند و اينكه مردم دوست دارند نمايش ها را تماشا كنند؛ چه 
در سالن دولتي باشد و چه خصوصي و به دنبال اجراهاي كيفي هستند.

واكسيناسيون، علت اصلي كاهش اضطراب 
يكي از نمايش هايي كه در ســالن گلايل تئاتر شهرزاد اجراي خود را 
به تازگي شروع كرده، »كاتلين« به كارگرداني مهدي يوسفيان است؛ 
نمايشــي كه متن آن براي نخســتين بار در ايران اجرا شده و به گفته 
كارگردانش افسانه اي در  قلب ايرلند اســت. يوسفيان به همشهري 
مي گويد: »انجام واكسيناســيون تا حدود زيادي استرس ما را چه در 

تمرين و چه در اجرا كم كرده است. متأسفانه ۲بار در آستانه اجرايمان، برخي از اعضا به كرونا 
مبتلا شدند و همين باعث شد كه دچار خسارت زيادي شــويم. حالا واكسيناسيون باعث 

شده كه تماشاگران هم با خيال راحت به تماشاي نمايش بنشينند.« 

در انتظار بهبودي كامل
انوشــه زاهدي، تهيه كننــده نمايش »اتــاق« كه ايــن روزها بدون 
كارگردانش اجراي خود را دارد، درباره ميزان اســتقبال تماشاگران 
به همشهري مي گويد: »برخي از نمايش ها تاريخ مصرف براي تماشا 
دارند و اين تاريخ به خاطر موضوعي است كه روي صحنه مي برند. تعداد 
تماشــاگران با توجه به فروش بليت به صورت ۵0درصد سالن، نسبت 

به قبل كمتر است، اما به نظر مي رسد با كامل شدن واكسيناسيون تعداد مخاطبان بيشتر 
خواهد شد.« ساشا كشــوادي، كارگردان اين نمايش به خاطر ايست قلبي درگذشت و اما 

گروه، نمايش را كه درباره كادر درمان است در تماشاخانه سپند روي صحنه دارد.
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 احسان زيورعالم
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كيوسك

همزمان با بالا گرفتن جنگ 
مهاجرتي بين بــاروس و گزارش

اتحاديه اروپا و ايجاد بحراني 
تمام عيار در مرز با لهســتان، الكســاندر 
لوكاشنكو رئيس جمهور باروس، زندگي را 
براي ولاديمير پوتيــن همتاي روس خود 
تنگ كرده و پاي او را هم به اين جنجال باز 

كرده است. 
به گزارش نيويورك تايمز، او هفته پيش در 
اوج دعوا با اتحاديه اروپا، مسئله اي را پيش 
كشيد كه بسياري را   متعجب كرد؛ او تهديد 
كرد كه جريان گاز به اروپا را قطع می كند. 
مشكل اما اينجا بود كه اصا اين گاز متعلق 

به او نيست كه بخواهد قطعش بكند. 
صحبت هاي او، چنان شوكه كننده و هزينه زا 
بود كه روسيه كه بيشتر گاز خود را از طريق 
باروس به اروپا صادر مي كند، به اين مسئله 
واكنش نشان داد و عما به لوكاشنكو پيام 

فرستاد كه دعوا را به اين سمت نياورد. 
ســخنگوي شــخصي ولاديمير پوتين در 
اين باره، بــه خبرنگاران گفت: »روســيه 
كشوري بوده، هســت و خواهد بود كه به 
تمامي تعهداتش در تامين گاز مشــتريان 

اروپايي پايبند خواهد بود.«
باروس، با ترغيب هزاران پناهجو براي عبور 
از مرز خود و ورود به لهستان، اتحاديه اروپا را 
در معرض موج جديدي از ورود پناهجويان 
قرار داده. غربي ها مدعي هســتند كه اين 
رفتار بــاروس، در واكنش به تحريم هايي 
است كه عليه رهبر و دولت اين كشور وضع 
شده اســت. نتيجه اين شــده كه هزاران 
پناهجو، در سرماي ســخت شرق اروپا، در 
مناطق مرزي باروس و لهســتان گرفتار 
شــده اند و نيروهاي نظامي مستقر در مرز 
لهســتان، از ورود پناهجويان جلوگيري 
مي كنند. حالا لوكاشــنكو، با كشيدن پاي 
پوتين به اين بحران، ايــن گمان را تقويت 
كرده   كه از حمايت هاي پوتين به نفع خود 
سوءاســتفاده كرده و براي رهبر همسايه 

شرقي خود هزينه تراشي مي كند. 
باروس تحــت كنترل لوكاشــنكو، تنها 
متحد تمام قد روســيه در اروپاي شرقي 
است؛ جايي كه روســيه از مدت ها پيش 
حياط خلوت خود مي پنداشت. پوتين سال 

گذشته، با حمايت از لوكاشــنكو در موج 
اعتراض هاي مردمي بعــد از انتخابات در 
باروس، نشان داد كه تا كجا در حمايت از 

لوكاشنكو پيش خواهد رفت. 
با اين حال، زياده روي لوكاشنكو و كشيدن 
روســيه به بحراني ناخواســته، صداهاي 
اعتراض عليه رفتــار رهبــر اقتدارگراي 
بــاروس را، حتي در حزب خــود پوتين، 

بالا برده است.
كنستانتين زاتولين، نماينده باسابقه مجلس 
روســيه   در گفت وگويي درباره لوكاشنكو 
گفته اســت: »  لوكاشــنكو از نظــر رواني 
مي خواهد كه پيروز باشــد. او آرزو دارد كه 
قلدر هميشه برنده باشد. اما بين اين آرزو و 
سياست هاي ما، تفاوتي وجود دارد كه بايد 

ديده شود.«
لوكاشنكو در مسئله به زمين نشاندن يك 
هواپيماي مســافري غربي در مينسك كه 
يكي از مخالفانش در آن بود هزينه زيادي 
براي روسيه ايجاد كرد و در آنجا هم روسيه 

مجبور شد از خود واكنش نشان دهد. 
ســرگئي ماكروف، يك تحليلگر طرفدار 
كرملين گفته اســت: »مردم در مسكو از 
دست لوكاشنكو خسته و عاصي شده اند. او 

باهوش ترين مذاكره كنندگان است.«
ايــن ديدگاه ها امــا تنها نگاه در مســكو 
نيســت و كرملين، با برگزاري مانورهاي 
مشــترك نظامي با باروس در يك هفته 
گذشته،  نشان داده كه در ميدان، در كنار 
باروس است. روز جمعه، روسيه به نشانه 
همبســتگي با باروس، نيروهاي چترباز 
خود را براي تمرين مشــترك، به نزديكي 
مرز باروس با لهســتان اعزام كرد. 2نفر از 
اين چتربازان، به گفته وزارت دفاع روسيه، 
به خاطر جراحاتي كه در عمليات برداشته 
بودند، جان خود را از دست دادند. پيش از 
اين هم روسيه در 2مانور متفاوت در طول 
هفته،  بمب افكن هاي هسته اي خود را براي 
گشــت زني در همين منطقه به  باروس 

اعزام كرده بود. 
ويكتو خرنين، وزير دفاع باروس بر اساس 
اطاعات جمع آوري شده كشور خودش و 
روسيه،  اينطور ارزيابي كرده كه همسايگان 
عضو اتحاديه اروپا، به خصوص لهســتان، 
اقداماتي نظامــي را در پيش گرفته اند كه 

مي تواند به شروع يك جنگ منتهي شود. 
اما حتي برخي منتقدين لوكاشنكو و پوتين 
هم باور دارند كه روسيه، سرانجام پا پيش 

خواهد گذاشــت و بــاروس را مجبور به 
عقب نشيني خواهد كرد. آرتيون شرايبام، 
اســتاد دانشــگاه باروســي كه   در مركز 
كارنگي   فعاليت مي كند گفته است: »من 
فكر مي كنم كه در اين بحران به خصوص، 
دســتور جمع كردن ماجرا، از مسكو صادر 
خواهد شد. تنش، روســيه را در موقعيت 

ناخوشايندي قرار خواهد داد.«
در بحران فعلي، هدف لوكاشنكو، ساده اما 
غيرمحتمل است؛ او مي خواهد با اتحاديه 
اروپا مذاكره كند تا تحريم ها را بردارد. يك 
مقام ارشد اتحاديه اروپا همين جمعه گفته 
اســت كه اين اتحاديه، هيچ نشانه اي كه 
بگويد پوتيــن بحران مهاجران را شــروع 
كرده نديده با اين حال از او به خاطر اينكه 
از نفوذ خود براي خاموش كردن اين بحران 

استفاده نكرده انتقاد كرده است. 
برنامه فعلي مسكو اين اســت كه بگذارد 
اتحاديه اروپا خودش با لوكاشــنكو درگير 
شــود. پوتين در يك هفته گذشته 2بار با 
آنگا مركل، صدراعظم آلمان صحبت كرده 
است. سياست مسكو اين است كه اروپايي ها 

بايد مستقيما با باروس صحبت كنند. 
با اين حال، مســكو از نزديك بحران اخير 

را دنبال مي كند و به فكــر راهي براي رفع 
آن است. هدف مسكو اين است كه بحران 
دامنش را نگيــرد، و البته نفــوذش را در 

باروس و شرق اروپا از دست ندهد. 
روابط روسيه در سال هاي اخير، با اوكراين 
همسايه جنوبي خود، نه تنها سرد شده كه تا 
حد تقابل هم پيش رفته و حالا تكرار آن در 
باروس،  مي تواند عواقب  تاريخي و سنگيني 

براي پوتين داشته باشد. 
ماركوف، تحليلگر طرفدار كرملين در اين 
باره گفته اســت: »پوتين كريمه را گرفت،  
كه خيلي خوب است اما نبايد فراموش كنيم 
كه پوتيــن اوكراين را از دســت داد. اگر او 
باروس را هم از دست بدهد، هرگز بخشيده 

نخواهد شد.« 
همزمان با افزايش بحران پناهجويان، چند 
خط هواپيمايي گفته اند كه پروازهايشان 
از خاورميانه به باروس را محدود خواهند 
كرد؛ بيشــتر پناهجوياني كه با تشــويق 
باروس به اين كشــور مي روند و به اميد 
پناهندگي در كشورهايي مثل آلمان عازم 
لهستان مي شوند، از كشورهاي خاورميانه 

از جمله يمن، عراق، افغانستان   هستند. 
بيشــترين آســيب را در ايــن ميــان اما 
پناهجويان مي بينند كه ســرماي سخت، 
در جنگل هاي مرزي لهســتان و باروس، 
آنها را عاجز كرده است. گروه هاي امدادي 
گفته اند كه اين افراد، عاوه بر سرما،  بايد با 
خشــونت هاي نظاميان و غيرنظاميان هم 

مقابله كنند. 
حتي وضع آنهــا در مينســك، پايتخت 
باروس هم خوب نيست. آنها در ابتدا مورد 
حمايت دولت باروس بودند اما حالا پول 
بسياري از آنها تمام شــده و مجبورند در 
خيابان ها بخوابند. دولــت هم ديگر از آنها 
حمايت نمي كند. آنهايي هم كه نتوانند از 
مرز عبور كنند، بايد در كمپ هايي كه توسط 
نيروهاي باروس محافظت مي شــوند، در 

شرايط بسيار سختي زندگي كنند. 
آلنا چخوويچ، فعال ساكن باروس درباره 
زندگي اين پناهجويان گفته است: »واقعا 
ناراحت كننده است كه در نهايت اين شريط 
برايشان پيش آمده؛ آن هم فقط به خاطر 

اقدامات دولت باروس.« 

الكساندر لوكاشنكو، رئيس جمهور باروس، با راه انداختن جنگ مهاجرتي با اروپا، پاي مسكو را به بحراني ناخواسته كشانده  است
نگاه پوتين، قرباني دعواي بلاروس و اروپا

دست پر ايران در مذاكرات وين

ايــران به تازگــي موافقــت خــود با 
ازسرگيري مذاكرات براي احيای توافق 
هســته اي را اعام كرده است. آيا اين 
موافقت را مي توان به معناي هموارشــدن مســير براي بازگشت 
آمريكا به توافق هســته اي، پس از خروج يكجانبه ترامپ از آن در 
سال2018 دانست؟ هنوز براي يافتن پاسخ اين سؤال، با توجه به 
تاكتيك هاي پيچيده مذاكراتي كه از ســوي ايران و آمريكا به كار 
مي رود زود اســت. مي دانيم كه ايران طي ماه هاي گذشته دست 
به اقداماتي زده كه منجر به بهبود موقعيت مذاكراتي اين كشــور 
در وين شده؛ به گونه اي كه اكنون بيش از قبل امكان طرح شروط 
مورد نظر خود براي ازسرگيري مذاكرات را در اختيار دارد. ازجمله 
مهم ترين اقدامات ايران در ايــن زمينه توقف همكاري با معاهده 
ان پي تي براساس قانون مجلس اين كشور و همچنين غني سازي  
اورانيوم با نســبت هايي فراتر از آنچه در متن توافق هسته اي ذكر 

شده، بوده است.
در اينجا مي تــوان به خوبي هــوش و ذكاوت مذاكراتي نزد طرف 
ايراني را ماحظه كرد؛ اين كشــور پس از خروج يكجانبه دولت 
ترامپ، از توافق خارج نشده و با توجه به حضور ساير كشورها اعام 
كرد همچنان در اين توافق باقي مي ماند. البته اين به معناي انفعال 
نبود. تهران اگرچه در توافق مانــد، اما تاش كرد به ديگران ثابت 
كند هنوز كارت هايي براي بازي و فشار بر طرف مقابل در اختيار 
دارد؛ ازجمله معاهده ان پي تي كه تعهد به آن، شرط اجراي توافق 
هسته اي نبوده و صرفا نشانه اي مبني بر حسن نيت ايران به حساب 

مي آمد. 
دولت ايران بر اين اســاس كاهش همكاري با معاهده ان پي تي را 
براساس قانون مجلس آغاز كرده و فشار رواني-رسانه اي سنگيني 
را بر آمريكا تحميل كرد. تهران حتي در اوج اين فشارها از انعقاد 
توافقي كوتاه مدت با آژانس بين المللي انرژي اتمي براي بازماندن 
پنجره تعامل اجتناب نكرد. از ســوي ديگر ايــران در واكنش به 
حمات خرابكارانه مكرر رژيم صهيونيســتي عليه تاسيســات 

هسته اي خود تصميم گرفت فرايند غني سازي  اورانيوم را به ترتيب 
به 20 و ســپس 60درصد افزايش دهد. اين تصميم با تأكيد ويژه 
ايران به طور شفاف در سطح رسانه ها اعام شد تا طرف مقابل نتواند 
آن را به عنوان نشانه اي از تحركات هسته اي محرمانه در داخل اين 

كشور معرفي كند. 
به اين ترتيب مي توان گفت ايران هم اكنون با دستي پر براي آغاز 
هفتمين دور از مذاكرات هسته اي  عازم وين مي شود. اما آيا با وجود 
اين مي توان احتمال دستيابي به توافق را نزديك دانست؟ پاسخ 
همچنان منفي است، چراكه مواضع تهران و واشنگتن هنوز بر سر 
جزئيات متعددي از پرونده  هسته اي در مقابل تحريم ها، فاصله قابل 
توجهي با يكديگر دارد. يكي از مهم ترين اختافات به تقدم و تاخر 
اقدامات طرفين براي احيای توافــق برمي گردد. براي مثال ايران 
اصرار دارد تمامي تحريم هاي وضع شده عليه اين كشور، پيش از 
هرگونه عقب نشيني در برنامه هســته اي رفع شود. از سوي ديگر 
نمي توان به سادگي از تأكيد ويژه ايران بر دريافت ضمانت از طرف 
آمريكايي براي عدم تكرار سناريوي سال2018 و خروج مجدد از 

توافق چشم پوشيد.
حال سؤال اين است كه تهران بر چه اساس، با چنين اعتمادبه نفسي 
به طرف آمريكايي فشار آورده و حاضر نيست هيچ گونه تعديلي در 
مواضع خود، براي دســتيابي به توافقي جديد اعمال كند؟ به نظر 
مي رســد ايران يقين دارد كه آمريكا قادر نيست از گزينه نظامي 
استفاده كند و وارد جنگي گسترده با اين كشور شود. اين گزينه، 
به رغم تمام تاش هاي اســرائيل براي ترغيب آمريكا، با توجه به 
هزينه هاي سنگين آن براي اقتصاد و امنيت جهاني، منتفي به نظر 
مي آيد. البته با وجود اين، نفتالي بنت براي آنكه اصرار دارد مواضع 
خود در قبال ايران و پرونده هسته اي را محكم تر از دولت نتانياهو 
نشــان دهد همچنان به اقدامات ايذايي ادامه مي دهد؛ اقداماتي 
كه نمونه هاي آن را مي توان تحت عناوين جنگ كشتي ها يا نبرد 

سايبري دسته بندي كرد. 
در عين حال فشارهاي تل آويو بر دولت بايدن از كانال هاي مختلف 
براي جلوگيري از هرگونه تعامل با ايران نيز به طور جدي در جريان 
اســت. با اين حال  اقدامات دولت بنت تا كنون نتيجه اي فراتر از 
اطمينان بخشــي هاي لفظي مقامات آمريكايي به دنبال نداشته 
است. براي مثال مواضع اخير آنتوني بلينكن، وزير خارجه آمريكا 
درباره ايران را مي توان ازجمله نتايج اين سياست ها به شمار آورد. او 
در جريان سفر به تل آويو و در كنفرانس خبري مشترك با همتاي 
اسرائيلي خود گفت: تمامي گزينه ها براي تقابل با ايران همچنان 
روي ميز قرار دارد اما ترجيح ما در مرحله كنوني بر اســتفاده از 

گزينه ديپلماسي است.
به عبارت ديگر، آمريكا با وجود فشارهاي بي وقفه از سوي متحدان 
خود، نه تنها تمايلي به استفاده از گزينه هاي نظامي عليه ايران نشان 
نمي دهد بلكه حتي به دنبال پايان سياست فشار حداكثري دوران 
ترامپ نيز هست؛ امري كه نشان مي دهد فضاي مانور اين كشور 
مقابل ايران براي حل يكي از حســا س ترين پرونده های منطقه 

خاورميانه به شدت محدود شده است. 
بنابرايــن آمريكا در نهايت راهي جز بازگشــت كامــل به توافق 
هسته اي ســال2015 و لغو واقعي تحريم هاي ايران پيش روي 
خود ندارد. در اين زمينه بايد به خاطر داشت زمان به سود ايران 
است، چراكه اين كشور هر روز در زمينه توسعه صنايع هسته اي 
خود يك گام ديگر برمی دارد. براســاس آنچه گذشت مي توان 
گفت سرنوشت توافق هسته اي و تمامي پرونده هاي وابسته به آن، 
در گرو  پاسخ به اين سؤال اســت؛ آمريكا چه زماني آمادگي لازم 
را دارد كه شروط ايران را پذيرفته و از بحراني كه با دستان خود 

ساخته، خارج شود؟ 
منبع: العربي الجديد

روزنامه نيويورك تايمز ]آمريكا[

موج چهارم كرونا در آلمان
آلمان يكي از كشورهايي بود كه توانست بحران 
كرونا را مديريت كند، اما اكنون دوباره به شرايط 
كرونايي گذشته بازگشته و طي 24 ساعت بيش از 
45 هزار مورد ابتلا به ثبت رسيده است. طبق اعلام 
بيمارستان دانشگاه گيسن، تعداد بيماران كرونايي 
در آلمان در هفته هاي اخير 3 برابر شــده است. 
نزديك به نيمي از آنها  از دستگاه تنفس مصنوعي 

استفاده مي كنند و هيچ يك واكسينه نشده اند.

استيو بنن، مشاور دونالد ترامپ 
و يكــــي از كليــدي تــريـن آمريكا

استراتژيســت هاي دولــت او 
به دليل خودداري از حضور در جلســه كنگره 
آمريكا به سرپيچي از اين نهاد متهم شده است. 
او اكنون ممكن اســت به يك ســال زندان و 

پرداخت 100هزار دلار جريمه محكوم شود.
كنگره آمريكا اســتيو بنن را دعوت كرده بود 
تا درباره حمله هواداران ترامپ به ســاختمان 
كنگره و نقش احتمالي دولت سابق يا مشاوران 
آن در اين حادثه توضيح دهد. وكيل اســتيو 
بنن استدلال كرده كه بنن نمي تواند در كنگره 
حاضر شــود و توضيح دهد؛ چراكه ارتباط و 
گفت وگوهاي صورت گرفته با رئيس جمهوري 
سابق آمريكا مشمول مصونيت رياست اجرايي 

كشور مي شود.
اســتيو بنن از چهره هاي راســت افراطي در 
آمريكاست كه تا سال201۷ به عنوان مشاور 
دونالد ترامپ فعاليت مي كرد. او كه نقشــی 
كليدي در پيروزي دونالد ترامپ در انتخابات 
داشت، در ادامه راه به دليل اختاف با ترامپ، 

از او جدا شــد. پرونده هاي سرپيچي از كنگره 
معمولا روند قضايي پيچيده اي دارند اما تا به 
اينجا احتمال محكوم شــدن بنن بسيار زياد 

است.
حدود 10 مــاه قبــل، در روز ششــم ژانويه، 
نماينــدگان كنگــره مشــغول رأي دهي و 
تصميم گيري براي تأييــد پيروزي جو بايدن 
در انتخابات سال2020 بودند كه گروه بزرگي 
از حاميان دونالــد ترامپ با عبــور از صفوف 
نه چندان مستحكم نيروهاي پليس، به كنگره 
يورش بردند. در اين حمله، 5نفر جان باختند. 
كارگروهي متشكل از نمايندگان هر دو حزب 
دمكرات و جمهوريخواه از سوي كنگره براي 
بررســي دلايل اين حمله مأمور شــده است. 
دونالد ترامپ از مشاوران سابق خود خواسته كه 
درخواست هاي اين كارگروه براي ارائه مدرك و 
شواهد را رد كنند. ترامپ استدلال كرده كه اين 
افراد به دليل برخورداري از مصونيت رياست 
اجرايي كشور اجباري در اين كار ندارند. قرار 
است دادگاه فرجام خواهي واشنگتن تا 2هفته 

ديگر درباره ادعاي ترامپ نظر دهد.

مشاور سابق ترامپ به سرپيچي از كنگره متهم شد

 حسن نافعه
استاد علوم سياسي دانشگاه قاهره

روزنامه الاخبار ]لبنان[

لبنان  و احزاب وابسته
به تازگی رســانه های لبنانی اسنادی را مبنی 
بر روابط مالی غيرقانونــی ميان برخی احزاب 
لبنانی با كشورهای عربستان، امارات و كويت 
منتشر كرده اند. بسياري  از اين احزاب وابسته 
به خارج، همواره در مواضع رسمی خود از تأكيد 
بر حاكميت ملی لبنــان و مقابله با دخالت های 

خارجی سخن می گويند. 
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فاطمه عباسي
اگر بخواهيم مقايسه كنيم، اين روزها تعداد سفرهاي 
داخلي نســبت به آن زماني كه در پيك پنجم كرونا 
بوديم- يعني يکي ،دوماه پيش- كمتر شده و دليلش 
هم احتمالا تمام شــدن تابســتان و فصل تعطيلات 
اســت. با اين حال مردم گردش دوســت ما هنوز هم 
در روزهاي تعطيل يا آخر هفته ها بار ســفر مي بندند 
و اين روزها به جــاي رفتن به شــمال راهي جنوب 
مي شــوند. روي نقشــه كرونا هم اگر ديده باشــيد، 
اســتان هاي شــمالي كه همواره قرمز بودند و نهايتا 
نارنجي مي  شــدند، حالا به رنگ زرد و حتي در برخي 

شهرها به رنگ آبي درآمده اند و در عوض استان هاي 
جنوبي مثــل بوشــهر و هرمزگان كه آبي هســتند 
احتمالا در هفته هاي آينده دوباره رنگ عوض كنند. 
به هر حال مردم ترجيح مي دهند در فصل سرد راهي 
شهرهاي گرمسيري شــوند. بيشتر كساني هم كه به 
جاده مي زنند، از استان هاي تهران و اصفهان و فارس 
هستند. اوايل زمستان سال گذشته جزيره هاي كيش 
و قشم بيشترين مسافر را داشتند و با اينکه آمار كرونا 
در اين جزاير بسيار پايين بود، اما اواسط زمستان اين 
مناطق هم به رنــگ قرمز كرونايي درآمد و ســفر به 
اين جزاير براي مدتي ممنوع اعلام شــد. امسال هم 
در همين هفته اي كه گذشــت، طبق آمارها سفر به 

استان هاي بوشهر، كردســتان و هرمزگان به ترتيب 
9درصد، 4درصد و 3درصد نسبت به هفته قبل از آن 
افزايش داشته  و اين استان ها بيشترين رشد سفرها را 
تجربه كرده اند. درست است كه آمار كرونا پايين آمده و 
تعداد مبتلايان به اين ويروس خوشبختانه پايين آمده، 
اما كرونا هنوز از بين نرفته و ســفرهاي غيرضروري 
مي تواند به راحتي اين ويروس را از شهري به شهر ديگر 
منتقل كند و باعث گرفتاري مردمان آن شهر و خود 
مسافران شود. بنابراين طبق اين يکي ،دوسال گذشته 
همچنان توصيه بر اين است كه تا جايي كه مي توانيد 
سفر نرويد و اگر هم رفتيد، پروتکل هاي بهداشتي را 

فراموش نکنيد.

مسافران شمال، جنوبي شدند
درصد

مجتبی یوسفی، عضو 
كمیسیون عمران مجلس 

گفت: در طول 8سال گذشته 
در بازار مسكن با رشد 

۹8۰درصدی قیمت ها مواجه 
شدیم كه حدود ۵۰۰ درصد 
آن فقط مربوط به 2/۵سال 

گذشته است.
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میلیون
به گفته یوسفی قیمت املاك 
در نقاط برخوردار و شمال شهر 
روی كل بازار مسكن تأثیرگذار 
است، در شرایطی كه قیمت 
در این مناطق تا ٢٠٠میلیون 
تومان در هر ماه بالا می رود، 

قاعدتا قیمت ملكی در جنوب 
تهران هم كه متری ۵میلیون 

تومان بود، به ٢۵ تا ٣٠ میلیون 
تومان می رسد.
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هزار
چیزی در حدود ٣٠٠ هزار 
تا ۴٠٠هزار خانه خالی در 

شهر های جدید وجود دارد و 
بخشی از آمار خانه های خالی 
به شهر های جدید برمی گردد. 

هم اكنون در اكثر شهر های 
جدید با انبوهی از خانه های 
خالی مواجه هستیم چراكه 
در برخی از شهر های جدید 
صرفا خانه سازی شده و 

زیرساخت های شهری ندارند.
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مراعات لرستاني 
از احوالات كرونايي آنقدر نوشــته ايم 
كه شــايد براي خيلي هــا اين كلمات 
تکراری، ملال آور باشد، اما ظاهرا هنوز 
هم گروهــي از ايرانيــان نمي خواهند 
به ســازوكار زندگي در ايام سخت تن 
بدهند. مصــداق اين ادعــا را بايد در 
آمارهاي جديد ســتاد كرونا و فعالان 
وزارت بهداشت جســت وجو كرد كه 
مي گويند: شرايط رعايت پروتکل هاي 
بهداشــتي چنــدان خوب نيســت و 
ميانگيــن رعايــت شــيوه نامه هاي 
بهداشتي در كشــور تا تاريخ 19 آبان 
يعنــي همين آخــر هفته گذشــته 
47.02درصد بوده اســت. آماري كه 
قطعا براي پيشــگيري از شيوع مجدد 
كرونا در پهنه كشور، مناسب نيست و 
نگراني ها را بابــت پيك جديد خروش 

كوويد-19 بيشتر مي كند.
در تقسيم بندي اســتان ها و ايرانياني 
كه خود را ملزم بــه رعايت پروتکل ها 
مي دانند هم اطلاعات جالبي منتشــر 
شــده اســت. ميانگين ميزان رعايت 
بهداشــت فردي در اماكــن عمومي 
استان هاي كشــور، 51.88درصد و در 
اين شاخص هم بيشترين ميزان رعايت 
مربوط به استان لرستان با 83.34درصد 
اســت. كرماني ها امــا كمترين ميزان 
رعايت بــا 42.58درصد در قعر جدول 
ايرانياني هستند كه بهداشت كرونايي 

را رعايت مي كنند.
نکته آخر اينکه فرايند هوشــمند رفع 
محدوديت ها كه در وزارت بهداشت و 
ســتاد كرونا در حال تکوين است، يك 
بند خاص براي همه مشاغل و رسته هاي 
شغلي دارد و آن هم اينکه همه شاغلان 
براي ادامه كارشان يا بايد تزريق واكسن 
 PCR انجام داده باشــند و يا با انجام
آزمايشــگاهي، آن هم بــراي دوبار در 
هفته، در محل كار خود حاضر شــوند. 
انصافا رفتن به مراكز واكسيناســيون 
و تزريــق دوز واكســن راحت تر از اين 

ماجراها نيست؟

برف بر سر گربه ايران... عکس: همشهری، اروميه/حامد عسگرپور اول آخر

عدد خبر
حافظ

نه عمر خضر بماند نه ملك اسکندر
نزاع بر سر دنيي دون مکن درويش

چشممنجوقی

زودهبابا

نویسندگان باشگاه

ابراهيم افشار/روزنامه نگار

محمد برمايي /کارشناس مذهبی

یکشنبه

زردی گرفته ام گويا. از ديدن نوک انگشتان 
زنِ چادرسياه پوش كه گربه زردی را بر تراس 1

خانه روبه رويی نوازش می كند، زردی گرفته ام گويا. 
نمی دانم زردی ام از نگاه منجوقی گربه زرد همسايه 
اســت يا از زردی پاييز كه تکه های يك روزنامه  قديمی را ولگردانه بر پياده روها 
می رقصاند. زردی گرفته ام از بس كه دست كشيده ام بر صفحات كاهی روزنامه های 
قديمی و نگاه زرد گربه های چشم منجوقی. گربه ای كه با آرامش خاطر لميده است 
كنار انگشتان برنزی صاحبش و زردی  اش را بی پروا به من منتقل می كند كه ناگهان 
صدای قشقرقی از خيابان می آيد و آرامش من و گربه و زن همسايه و دودكش ها و 
قرنفل باغچه ماتم گرفته حياط مان را برهم می زند. قشقرق ها مال دو بنی بشر 
دوپاست كه يقه هم را گرفته اند و به مادر و خواهر و اقربای دورو نزديك هم رحم و 
مروت نمی كنند. بايد گوش های گربه را بگيرم كه اين همه فحش و فضاحت را 
نشــنود و از راه بــه در نشــود آن چشــمان منجوقــی اش. يقه درانــی بين 
موتورسيکلت سوار و شوفر تاكسی، مرا  ناخودآگاه به نيم قرن پيش برمی گرداند. به 
صفحات يرقان گرفته يك روزنامه كهنه كه از تصادف يك تاكسی با الاغ، فتورمان 
نوشته است. نگاهم را از صفحه روزنامه زرد و چروک اطلاعات 29 اسفند 1347 
اول به سمت گربه و سپس به خيابان می چرخانم. بايد از گربه چشم منجوقی بپرسم 
به نظرت ما در اين نيم قرن چقدر تغيير كرده ايم؟ گربه از تماشای شهله شهله شدن 
موتورسوار و شوفر تاكسی آرامش خود از دست داده و چهارچنگولی رو به خيابان 
بزخو كرده است. صحنه نبرد گلادياتورانه موتورسوار و شوفرتاكسی اكنونی را با 
يك صحنه از تصادف فضاحت بار در 53سال پيش ميکس كرده ام. فتورمانی از 
عکس های خيابانی قاسم محمدی در اطلاعات زرد و چروک قديمی كه از صحنه 
تصادف يك تاكسی با يك الاغ خبر داده و نوشته كه صاحب خر از راننده می خواهد 
از الاغ او معذرت خواهی كند. چشم از صفحه روزنامه می چرخانم به سمت خيابان 
و يك نگاه هم به گربه مضطربی كه بزخو كرده است. بايد از گربه بپرسم من پير 

شده ام يا خيابان يا خر يا تاكسی؟
در تمام اين دقايقی كه آن دو نفر همديگــر را تکه پاره می كنند، من 

زل زده ام به صفحه شهری روزنامه اطلاعات سال 47 كه از تصادف تاكسی 2
با خر در پاچنار تهران پنج فريم عکس با مزه چاپ كرده و در شرح عکس ها نوشته 
است كه »شوفرتاكسی به الاغ توهين كرده و صاحب الاغ می خواهد كه او به هر 
ترتيبی از الاغش معذرت خواهی كند«. اطلاعات در شرح ماجرا نوشته كه »قضيه 
از اين قرار است كه شوفرتاكســی كه در افکار خود غوطه ور بود و شايد مخارج 
كمرشکن شب عيد، او را به تفکر واداشته بود، ناگهان مركبش با پشت الاغ تصادف 
می كند و الاغ كه بارش آجر بود و سنگين، تعادل خود از دست می دهد و بر زمين 
می افتد. صاحب الاغ از اين تصادف سخت برآشفته می شود و با شوفرتاكسی به 
مشاجره پرداخته و  از او می خواهد كه بايد از الاغش معذرت خواهی كند. اين امر 
هم ظاهرا برای شوفرتاكسی غيرممکن بود و به اين آسانی زير بار اين حرف زور 
نمی رفت. صاحب الاغ بالاخره برای پيشبرد حرف خودش يك عدد آجر برمی دارد 
و جلوی تاكسی رفته و آجر را محکم روی كاپوت ماشين كوبيده و آخرين حرفش 
را كه همان اوليــن حرفش بود، باز هم تکرار می كند »بايــد از الاغ من معذرت 
بخواهی«. بالاخره كار داشت بالا می گرفت كه با پادرميانی چند نفر ريش سفيد 
محل، ماجرا با آشتی و گذشت طرفين فيصله يافت و در اين شب عيدی از تشکيل 

يك پرونده ديگر در كلانتری و احيانا  ارجاع آن به دادسرا جلوگيری شد«.
روزنامه كهنــه و الاغ قديمــی باوفــا را ول كــرده ام و به گربه 

چشم منجوقی نگاه می كنم كه بزخو كرده و به خيابان می نگرد. 3
موتورسوار و شوفرتاكسی يقه هم را جرواجر كرده اند و افسر راهنمايی آمده 
كروكی بکشد. به گربه می گويم پيشی جانم، پيشی تنهايی ام، انگار يکهو 
ريش سفيدان اين شهر به عالمی ديگر كوچيده اند؟ گربه مرا نگاه می كند و 

من گربه را. از نگاه اوست كه من زردی گرفته ام.

عصر يك روز پاييزي، خدا بيامــرز پدرم بعد از 
چرت عصرگاهي نشسته بود و من بعد از كلي مزه 
مزه كردن حرف هايم و آسمان ريســمان بافتن! 

بالاخره گفتم...
مي خواهم ازدواج كنم! 

)البته دهه پنجاهي ها مي دانند پشت اين جمله يك دنيا انگيزه، علاقه و 
توكل بود.(

نگاهي به من كردند و گفتند:
زوده بابا، سربازي نرفتي، كار نداري، دانشگاهت تمام نشده و... زوده بابا.

البته اين را هم بگويم در زمان من تشکيل خانواده در 19 سالگي زود بود؛ 
مثل 25 سالگي در اين ايام!

قصه آن روز جواني من با غصه امروز قانــون جواني جمعيت كه به دوش 
جوانان است خيلي تفاوتي نکرده حتي مسائل پيچيده تر و بغرنج تر شده! 
يعني جواني كه جواني جمعيت در اولويت دهم زندگي او هم نيست دغدغه 

و اعتنايي به آن ندارد.
هرچند در ضرورت و نياز جامعه ما به اين قانون شــکي نيســت و جواني 
جمعيت بايد هر چه زودتر عملي شود؛ اما اين قانون بايد اول از همه موفق 
به اقناع مخاطبين خود يعني جوانان، خانواده هاي ايراني، اهالي رســانه، 
متخصصان سلامت و پزشکي و باروري، مبلغين و مروجين خانواده باشد؛  
قبل از آنکه اين قانون روي ميز ها خاک بخورد و صرفــاً در تيتر توييتر و 
روزنامه ها هويت ژورناليستي و شعاري به خود بگيرد و يتيم شود؛ لازم است 
براي مردمي كه مشکلات پيچيده ديگري را در اولويت مي دانند و جواني كه 
آينده مبهم و غيرقابل پيش بيني اي پيش روي خود تصور مي كند، تبيين 

و بازآموزي شود.
از طرفي بايد از رسانه تا صحنه همصدايي و همراهي نهادهاي خرد و كلان 
را ديد وگرنه مردم باورشان نمي شود كه اين قانون با قانون هاي ديگري كه 

نصفه و نيمه اجرا مي شوند فرقي دارد! 
بله بايد همه بدانيم كه اين قانون فرق دارد! چون قرار است يك مدل وسيع 

براي تضمين آينده دور اين مملکت باشد، هرچند دير.
يك چيز مهم ديگر؛ قانون جواني جمعيت با سبك زندگي جوانان امروز ما 
تعارض منافع دارد! ريشه آن هم در تنوع سبك زندگي جوانان است؛ مشکل 
تعارض در فرايند رشد اجتماعي، فردي و دستاوردهاي دنيايي )تحصيل، ثروت، 
شهرت و تجربه( است. بايد اين تعارضات را با همکاري خود مردم حل كرد تا روند 

رشد جوانان ايراني قبل از بلوغ تا سن ازدواج و 5 سال بعد از ازدواج هموار شود.
رفع مشکلي به نام سربازي، موضوع كار و درآمد، مسئله مهارت هاي زندگي، 
فراغت، تفريحات سالم و فاخر، مسکن و آسايش هاي حداقلي براي تشکيل 
و تحکيم خانواده و آينده نگري براي وسعت ديد جوانيِ جوانان، همه و همه 

مسائل جدي و لازمي است تا جامعيت قانون جواني جمعيت اتفاق بيفتد.
نرخ پايين ازدواج، باروري و ســطح كيفيت جواني جمعيت به نرخ بالاي 
متغير هاي فرهنگي و اقتصادي گره خورده است، پس نمي شود بالا به پايين 

قانوني وضع كرد تا مردم بشنوند اما همراه نشوند! 
اين تعارض را مديريت صحيح و رفتار يکپارچه مسئولين حل خواهد كرد 

اگر واقعا اولويت ما خانواده باشد.

جريمه تأخير قطار خالي
راننده  قطــاري در ژاپن به دليل يك 
دقيقه تأخير 56 ين جريمه شــد. 
اگرچه سر وقت بودن و تأخير نداشتن 
قطار هاي ژاپن شهرتي جهاني دارد، 
اما اين رويداد اخير زواياي ديگري هم 
داشت. براي نمونه اينکه قطار يادشده 
مسافري هم نداشت و فقط در فاصله 

جابه جايي شيفت هاي دو راننده قطار خالي اين تأخير يك دقيقه اي روي داده 
بود. به گزارش  ديلي ميل، حالا راننده قطار از شركت جي آر وست شکايت كرده 
است. دفتر بازرسي استاندارد هاي كار اوكاياما هم پيگير اين شکايت است. ژاپن 
كه يکي از مطمئن ترين شبکه هاي ريلي را دارد، برنامه قطارهاي خود را با خطاي 
تقريبا صفر اجرا مي كند. در سال 2017، خروج قطاري از ايستگاه 20 ثانيه زودتر 

از موعد عذرخواهي مسئولان را درپي داشت.

دکتراي فيزيك در 90سالگي
مردي 89ســاله از ايالــت رود آيلند 
آمريکا سرانجام و پس از 2 دهه تلاش 
به رؤياي خود يعني دريافت دكتري 
فيزيك رسيد. مانفرد اشتاينر توانست 
با موفقيت از پايان نامه خود در دانشگاه 
براون دفاع كنــد. او )البته در غياب 
همســرش( درباره گرفتن مدركش 

گفت: » اين خوشــحال كننده ترين بخش  زندگي من بود.« آقاي اشتاينر كه 
اتريشي تبار و ساكن آمريکا اســت در دوران نوجواني خود در وين، با مطالعه 
درباره آلبرت اينشتين و ماكس پلانك، با تحقيقات آنها آشنا شد و از همان زمان 
علاقه مند شد تا يك فيزيك دان شود. به گزارش يورونيوز، با پايان جنگ جهاني 
دوم، مادر و عمويش به او توصيه كردند كه در رشــته پزشکي تحصيل كند. او 

مدرک پزشکي خود را در سال 1955 ميلادي، از دانشگاه وين دريافت كرد.

گرينويچ

ژرمن ها زباله گرد ندارند
آلمان ها به خيلي  چيزها مشهورند. دقت ابزار، خودروسازي، 
فوتبال و البته از منظر تاريخي به نسل كشي؛ اما يکي ديگر از 
شــهرت هاي مغفول مانده آنها به صفر نزديك كردن پديده 
زباله گردي است. در شــهر هاي آلمان بي خانمان هايي كه 
نزديك سطل هاي زباله مي شــوند براي برداشتن زباله آن 
اطراف آفتابي نمي شــوند، آنها فقط مي خواهند اگر وسيله 
باارزشي آنجا رها شده است را بردارند؛ البته اين كار هم مطابق 
قوانين آلمان جرم به شمار آمده و مجازات در پي دارد. همين 
كه در هيچ سطل زباله اي در آلمان 2پاي آويزان تيره و تاريك 
نمي بينيم، مي توانيم ادعا كنيم آنها نسل هرچه زباله گردي 
است را برداشته اند. البته نسل كشــي پديده زباله گردي به  
معناي بيکار شدن زباله گرد ها نيست. همين كه زباله اي نباشد 
زباله گرد براي خود كار تميز تري پيدا مي كند)البته درصورت 
وجود تمهيدات از پيش انديشيده شــده مسئولان( و چهره 

شهر هم پاكيزه تر مي شود. 
حال اين پرســش مطرح مي شــود كه ژرمن ها چگونه 
به اين نقطه رسيدند. آنها در ابتدا براي رسيدن به اين 

هدف طرح مشــوق هايي براي تفکيك زباله از منزل را 
به اجرا گذاشتند. پس از مدتي تفکيك ياد شده تبديل 
به فرهنگ شد. وقتي در ســطل هاي زباله غيرتفکيکي 
فقط پسماند هاي  تر و بلااستفاده باقي ماند، زباله گردي 
هم بي معنا شــد. حالا اين تفکيك از منــزل در آلمان 
سال هاست كه بدل به قانون شــده است. به اين معني 
كه اين روز ها اگر شــهروندي در آلمان زباله هاي  تر و 
خشك را با هم در سطل زباله بيندازد جريمه مي شود. 
به گفته معاون هماهنگي و ارزيابي امور مناطق سازمان 
مديريت پســماند شــهرداري تهران قرار است افزون 
بر 454غرفه بازيافت مناطق مشــوق هاي ديگري هم 
براي تفکيك زباله خشك از در منزل انجام شود كه در 

آينده اي نزديك عملياتي خواهد شد.
تا زمان عملياتي شــدن اين طرح ها اما بهتر آن است كه ما 
با تفکيك زباله از منزل دست هاي زباله گردان سرزمين مان 
را از ســطل هاي زباله دور كنيم. در غوطه ور شدن آنها ميان 

زباله هاي آلوده تك تك ما مسئول هستيم.

دغدغه
آخر مصور

جهان رو به بهبود
اثر: محمد سامان صولی

ديالوگ

ميان ستاره اي
كوپر: تو يه دانشمندي برند.

برند: پس به حرفم گوش كن. وقتي بهت مي گم عشق چيزي نيست كه ما اختراع 
كرده باشيم، عشق مشهوده و قدرتمنده، حتما يه معنايي داره.

کوپر: بله عشــق معنا داره. فوايد اجتماعي، پيوند اجتماعي، تربيت 
فرزند...

برند: ما مرده هامون رو دوست داريم. فايده اجتماعي اون چيه؟
کوپر: هيچي.

برند: شايد معناي بيشتري داشته باشه. چيزي كه ما هنوز نمي تونيم دركش 
كنيم. شايد يه جور دليل باشه، يه جور محصول از ابعاد بالاتر كه ما نمي تونيم 

به طور محسوس دركش كنيم.
من در طول كهکشان شيفته  كسي هستم كه 10ساله نديدمش و مي دونم كه 
احتمالا مرده. عشق تنها چيزيه كه فراتر از ابعاد فضا و زمان مي تونيم حسش 

كنيم. شايد بايد بهش اعتماد كنيم، حتي اگه هنوز اون رو درک نمي كنيم.
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